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VODO V RUDNIKU 
OBVLADUJEJO

KANIŽARICA — Pritok vode v 
anižarskem rudniku rjavega premoga 
“ povečuje in je sedaj že 8.600 litrov na 
inuto, vendar jo obvladujejo. Predvi- 

tevajo, da bodo konec tega tedna pre- 
'ehali z betoniranjem čepov v jami, ki 

.»ta v ponedeljek merila že 14 oz. 17 me- 
-lr°v. Ko bodo čepi gotovi, bo v rudniku 
j,?kop premoga zopet neoviran, proiz
vodnja pa neokrnjena. Z eno od vrtin, 

d ju vrtajo v rudnik s površine, pa so 
'retekli ponedeljek prišli že 250 metrov 
lloboko, z drugo pa 40 metrov. Načrtu- 
ejo, da bodo vrtanje končali v začetku 
»rihodnjega tedna.

IVAN KRAMBERGER 
SE BO DANES 
PREDSTAVIL

NOVO MESTO Ivan Kram
berger, dobri človek iz Negove, ki 
se poteguje za kandidaturo za pred
sednika Slovenije, se bo danes, 15. 
februarja, ob 16. uri predstavil na 
Glavnem trgu v Novem mestu. Kot 
Pra vi na vabilu, bo govoril o svojem 

5-j volilnem programu ter povedal, kaj 
lVl dobrega storil za Dolenjsko, če 
y bo izvoljen, za nameček pa bo ob tej 
a’ Priložnosti predstavil še svojo dru

žino.

A STRPNOST — »Ne bodimo 
'a*fevalni, ozrimo se rajši vsi skupaj 
Prihodnost,« je predsedniški kandi- 
a| dr. Jože Pučnik menil o nalogah 
Pozicije, če zmaga na volitvah. Na 
*! je poleg njega še moderatorka 

‘eialdemokratskeg i srečanja v No- 
Cl» mestu Marjeta Dajčman.

Tudi Filip 
Robar med 
nagrajenci

Nagrado Prešernovega 
sklada dobil za film 

Veter v mreži
NOVO MESTO — Po dolgem 

času so v slovensko prestolnico na 
slovesno podelitev Prešernovih na
grad poklicali Novomeščana. Eno 
od desetih nagrad Prešernovega 
sklada je namreč letos dobil filmski 
režiser Filip Rober-Dorin. To viso-

Filip Robar-Dorin

ko nagrado je prejel za celovečerni 
igrani film Veter v mreži, za stvari
tev, ki mu je prinesla prvo nagrado 
na jesenskem filmskem festivalu v 
Celju.

V obrazložitvi za podelitev na
grade Prešernovega sklada so zapi
sali, da je Filip Robar-Dorin s fil
mom Veter v mreži izpričal samo
svoj umetniški pogled, podprt z 
odličnim profesionalnim znanjem. 
Scenarij, režija in montaža, vse 
Robar-Dorinovo delo, prelivajo v 
slovenski literaturi nakazane moti
ve v povsem avtonomno filmsko 
govorico. Premišljeno vpletajoč 
glasbo, balet in likovno umetnost, 
pričara avtor tako atmosfero 1. sve
tovne vojne med uporniškimi gim
nazijci kot tudi zmagoviti trenutek 
»novomeške pomladi« leta 1920, 
ko zdaj odrasli fantje, prva genera
cija slovenskih ekspresionistov, vne
sejo nov veter v prhlo mrežo malo
mestne samozadostnosti. Veter v 
mreži je po sodbi poznavalcev 
umetniško delo, ki bo nedvomno 
sooblikovalo prihodnjo podobo slo
venskega filma.

Tokrat stavka le kot opozorilo
Republiški komite se strinja z zahtevami dolenjskih prosvetnih delavcev, denar- 
______ ja pa še ne obljublja — Se bo stavka konec februarja razširila?

NOVO MESTO — V ponedeljek dopoldne so na sedežu novomeškega sin
dikata potekali kar štiriurni pogovori med stavkovnim odborom sindikata 
srednjih šol Dolenjske in predstavnikoma republiškega komiteja za vzgojo, iz
obraževanje in telesno kulturo Zoranom Bizjakom in Štefanom Lebarjem. 
Kljub temu da sta priznala upravičenost zahtev dolenjskih šolnikov, pa nista 
mogla obljubiti konkretnih izboljšav, zato je včerajšnji dan na dolenjskih sred
njih šolah, tako kot so učitelji že prej zagrozili, minil brez pouka, stavki pa so se 
pridružili tudi vzgojitelji v dijaških domovih.

To je bila le opozorilna stavka, kaj ti 
danes poteka pouk in delo v dijaških 
domovih zopet normalno, stavko pa 
bodo srednješolski prosvetni delavci 
pričeli zopet prvega marca, če njihove 
zahteve, za katere so postavili rok ures
ničitve do zadnjega februarja, ne bodo 
izpolnjene. Gre predvsem za to, da bi za 
februar že dosledno uskladili plače v 
srednjih šolah v dogovorjenem razmer
ju, se pravi, naj bi bil povprečni osebni 
dohodek v srednjih šolah za 37 odst. 
višji od poprečnega OD v gospodarstvu 
Slovenije, da se pri tem posebej prizna 
0,5-odstotni posebni dodatek za vsako 
leto dela na šoli ter da ustrezna služba IS 
SRS javno objavi, koliko sredstev je bi
lo v januarju zbranih za področje vzgoje 
in izobraževanja ter koliko jih je bilo v 
te namene porabljenih. Do letošnjega 1.

maja naj bi po zahtevah stavkovnega 
odbora poenotili osebne dohodke učite
ljev v vseh srednjih šolah in dijaških 
domovih v Sloveniji, tako da bi bile 
plače za enako količino in kvaliteto dela 
približno enake, do takrat pa naj bi us
kladili osebne dohodke tako, da bi zna-

V TOREK POGOVOR 
S CIRILOM ZLOBCEM
KOČEVJE — V torek, 20. februar

ja, bo ob 17. uri v prostorih restavracije 
Nama v Kočevju razgovor s Cirilom 
Zlobcem, podpredsednikom republiške 
konference SZS in kandidatom za člana 
predsedstva SRS. Ob tej priložnosti bo 
tudi predstavitev kandidatov občinske 
konference SZS za bližnje volitve.

f

PAPIČEVA RAZSTAVA ZA PRAZNIK — V počastitev slovenskega kultur
nega praznika so prejjšmo sredo v Canglovem razstavišču v Metliki odprli raz
stavo del kiparja Julija Papiča, pred nedavnim preminulega metliškega rojaka 
in častnega občana, kije živel in delal v Zagrebu. Papič, vseskozi močno nave
zan na Metliko, je kar 53 svojih del poklonil Belokranjskemu muzeju. Tako ta 
veliki Metličan tudi po smrti ostaja v svojem rojstnem mestu. Na otvoritvi raz
stave, kije bila lep kulturni dogodek, sta se javnosti prvič predstavila metliški 
dekliški pevski zbor in tercet. O umetniku in njegovem delu sta govorila ravna
telj Belokranjskega muzeja prof. Zvonko Rus in kustosinja in umetnostna zgo
dovinarka Andreja Brancelj. (Foto: A. Bartelj)

Ostra kritika obstoječe oblasti
Dr. Jože Pučnik, predsedniški kandidat Demosa, o aktualnih vprašanjih — Usta- 

novljena podružnica Socialdemokratske zveze Slovenije za Dolenjsko
NOVO MESTO — Dolenjska metropola se približuje središču slovenskega 

predvolilnega dogajanja. V petek zvečer je v Metropolu imela v gosteh prvega 
človeka Slovenske socialdemokratske zveze in Demosovega predsedniškega 
kandidata dr. Jožeta Pučnika, za danes pa napoveduje svoj predvolilni shod na 
Glavnem trgu še eden od pretendentov za predsedniško mesto — Ivan Kram
berger, dobrotnik iz Negove.

šala plača učitelja začetnika z opravlje
nim strokovnim izpitom in z zakonom 
opredeljenim 42-umim delovnim ted-

• Podobne zahteve, kot jih imitjo do
lenjski srednješolski prosvetaiji, je 
objavil tudi izvršni odbor sindikata 
delavcev vzgoje, izobraževanja in 
znanosti (plača za osnovnošolskega 
učitelja s strokovnim izpitom in 20- 
umo tedensko obveznostjo brez de
lovne dobe 5.000, srednješolskega 

od 9.000 do 
I splošno stavko 

I z začetkom 26. fe- 
braaija, če njegovim zahtevam ne bo 
ugodeno.

nom dva in pol najnižja osebna dohod
ka, kot jih zahteva Zveza sindikatov 
Slovenije (2.660 din za januar).

Zahtev je še več, vseh tukaj ne mo
remo naštevati, vse pa nosijo bistveno 
sporočilo: spremenjen odnos družbe in 
vlade do izobraževanja in njegovih 
izvajalcev.

T. JAKŠE

O RAZVOJU DROBNEGA 
GOSPODARSTVA

NOVO MESTO — V ponedeljek 
zvečer so se v prostorih Obrtne zadruge 
Hrast zbrali kar številni novomeški 
obrtniki na razgovor o težavah, stiskah, 
predvsem pa o možnostih razvoja 
drobnega gospodarstva in podjetništva 
v novomeški občini in v Sloveniji na
sploh. Kaj si obrtništvo v prihodnje sme 
obetati, jim je razlagal Viktor Žakelj, 
podpredsednik Socialistične zveze Slo
venije, predvsem glede na program te 
stranke. Bil je zelo realen, nebes jim ni 
obljubljal in ne sprememb čez noč, ker 
jih niti ne more biti, pa naj gre za velike 
obremenitve, za resnično izenačevanje 
tržnih pogojev za vse proizvajalce v naši 
družbi itd., kar bi obrtniki seveda radi 
slišali. Gotovo pa se bo vse ugodnejše 
ozračje za obrt in podjetništvo v naši 
družbi slej ko prej moralo odraziti tudi 
na tak način. Več prihodnjič.

Na petkovem srečanju v Metropolu 
sicer ni bilo veliko ljudi, le nekaj desetin 
članov stranke in nekaj deset radoved
nežev. kar pa je pripisati predvsem slabi 
politični ozaveščenosti ljudi pa tudi sla
bi obveščenosti, saj so prisotni trdili, da 
Demosovi plakati v Novem mestu ne
navadno hitro izginjajo, kar kaže na ni
zko politično kulturo na Dolenjskem.

Dr. Jože Pučnik je razložil osnovne 
teze socialne demokracije, iz katere iz-

\Dr. Pučnik se predstavi
Petkov predvolilni nastop predsednika slovenskih socialde

mokratov in Demosa — združene opozicije Slovenije 58-letnega 
dr. Jožeta Pučnika v modri dvorani hotela Metropol v Novem 
mestu je znova potrdil, da je Milan Kučan, nesporni prvak urad
ne politike, dobil v konkurenci za mesto predsednika SR Slove
nije tekmeca, kakršenga si zasluži Dr. Pučnik se je s program
skim govorom (seveda pa Se bolj s svojim premočrtnim 
uporniškim življenjem) predstavil kot zaupanje in varnost vzbu
jajoč, strpen, trezen, z obema nogama trdno na tleh stoječ politik, 
ki se vseskozi jasno zaveda, daje politika le umetnost možnega. 
Prehod v pluralno družbo in demokracijo je po njegovem lahko 
le zakonit, brez kaosa in novih travm. Dosledno zavrača pozive 
k maščevanju in sodnim procesom za krivice iz preteklosti ka
kršne (pozive namreč) je lahko slišal tudi od svojih pristašev v 
Novem mestu. Razume se, da tudi ne pristane na obnovo svojega 
političnega procesa, kar mu predlaga prof. Ba vcon. Za vse to je 
yo njcgo vem škoda časa in moči, zakaj usmeriti seje treba v pri
hodnost Druga njegova konstanta je vztrajanje pri konfederaci-

* Slovenija nima kam iz Jugoslavije. (J. Pučnik v intervjuju 
za NIN)

haja program stranke, ter se distanciral 
od lažnih obljub o harmonični družbi, 
kakršno so nekateri toliko časa ponuja
li. Zavzel se je za dokončno odpravo 
enopartijskega social realističnega siste
ma, ki nima s pojmom socializma nič 
opraviti, v Jugoslaviji, ki razpada 
—tako kot komunistična partija, ko se

• Na socialdemokratskem srečanju 
v Metropolu so izvolili enajstčlanski 
odbor in šestčlansko predsedstvo 
podružnice, ki bo do ustanovitve 
občinskih obsegala Metliko, Črno
melj, Trebnje in Novo mesto. Za 
predsednika je bil izbran Marko Vr
bovšek iz Šentjerneja.

ne more več osloniti na represijo — pa 
seje zavzel za realne odnose, se pravi za 
konfederacijo, ki je v tem trenutku gle
de na mednarodnopravni položaj Slo
venije po njegovem mnenju edina 
možna.

Kar zadeva armado, je bil nekoliko 
ostrejši France Tomšič, kije dejal, da so 
razmere v nekaterih pogledih slabše kot 
v bivši Avstro-Ogrski: »Slovenci služijo 
na tujem ozemlju, v tujem jeziku je vo
jaška vzgoja in poveljevanje. Celo v ča
su nacistične okupacije so na sloven
skem ozemlju delovale slovenske parti
zanske in domobranske enote, v katerih 
seje poveljevalo v slovenskem jeziku,« 
je dejal in prebral peticijo z zahtevami 
po korenitih spremembah na tem 
področju.

V diskusiji je bilo ugotovljeno, daje 
opozicija v javnih medijih še vse prema
lo zastopana in zato med ljudmi prema
lo poznana. Na vprašanje iz publike, kaj 
bi Demos storil, če bi imel realno moč, 
v primeru sfiženih pogajanj slovenskega 
izvršnega sveta s srbskim v Beogradu, je 
dr. Pučnik dejal: «Demos bi Šinigoja 
enostavno odstavil. Zahteval bi zaseda
nje skupščine in na njej odstop vlade.

To, kar seje tam dogajalo in kar je on o 
tem povedal, to se ne spodobi za pred
sednika slovenske vlade. Ali se ni o ni
čemer dogovaijal ali pa noče Sloven
cem povedati, o čem in kako se je
pogovaijal.«

T. JAKŠE

BERITE DANES!
na 3. strani:
• Prihodnost je v manjših
pitališčih
na 4. strani:
• Nekaj upanja le za mla

de kadre
na 5. strani:
• Vroča razprava o samo

prispevku
na 7. strani:
• Izšla nova revija Rast
na 8. strani:
• Prodaja stanovanj je ne

zakonita
na 14. strani:
• Sporna opeka tudi na 

Dolenjskem
na 20. strani:
• Dob ali dediščina brez 

dedičev
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Črnomelj praznuje
Letos skromnejše — 

Mnoge naložbe lani
ČRNOMELJ — V spomin na 1. 

zasedanje SNOS, kije bilo pred 46 le
ti v Črnomlju, praznuje črnomaljska 
občina 19. februarja svoj praznik. Le
tos ga bodo obeležili drugače kot do
slej, saj razen kulturnih h športnih 
prireditev ne bo ne akademije ne sve
čane seje, denar pa bodo raje namenili 
za ehokardiograf za novomeško bol
nišnico. Na praznični dan bo le krajša 
slovesnost v Belsadu, obratu Kolin
ske, kjer bodo podelili plakete občine, 
gostje pa si bodo ogledali tudi poso
dobljene proizvodne prostore in novo 
linijo za proizvodnjo ketchupa.

Sicer pa so v minulem letu v črno
maljski občini veliko gradili, nemalo 
denaija pa vložili tudi v posodabljanje 
opreme. Največja in najpomembnejša 
naložba sta bila začetek gradnje pro
storov in nakup opreme za proizvod
njo prikolic v črnomaljskem obratu 
1MV. Zgradili so zbiralnico mleka, v 
rudniku Kanižarica nadaljevali razis
kave južnega polja ter pričeli priprave 
za odpiranje vzhodnega polja. Kme
tijska zadruga je posodobila gostinski 
lokal v Vinici in nadaljevala z agropo- 
segi, Begrad posodablja kamnolom 
pri Dragatušu. V Beltu so veliko de
narja vložili v nakup opreme, v Iskri 
pa v zamenjavo tehnologije za ener
getske kondenzatorje. GG je nabavilo 
vozila in opremo, Dolenjka je poso
dobila prodajalno v Črnomlju, Plani
na pa razširila prostore in posodobila 
opremo. V družbenih dejavnostih

• Pl 
čine

laketo, najvišje priznanje ob- 
Čmomelj, bodo ob letošnjem 

prazniku prejeli gasilsko društvo 
Dragatuš, ki praznuje letos 80- 
letnico, Milan Krajnc, direktor 
doma starejših občanov, Branko 
Košir, bivši direktor črnomalj
skega tozda IMV, ter Lojze Deže
lak, generalni direktor Kolinske.

f • ‘ <
predstavlja večjo naložbo gradnja pri
zidka osnovne šole v Vinici ter adap
tacija stare šole.

Številna dela so v občini opravili 
tudi na področju komunalne infras
trukture. Posodobili so 32 km cest in 
ulic, napredek pa je viden tudi na 
področju telefonije, vodne oskrbe in v 
električnem omrežju. Zgradili so tudi 
31-stanovanjski blok na Čardaku, 7- 
stanovanjski blok v Starem tigu ter 
večnamensko zgradbo v Črnomlju.

M. B.-J

KAKŠNA NAJ BO 
ZADRUGA?

ČRNOMELJ — Črnomaljski kmet
je, člani Slovenske kmečke zveze, sa
moupravnih organov kmetijske zveze 
in poslovodni delavci KZ ter podpred
sednik poslovnega sistema delniške 
družbe Mercator Slavko Glinšek so v 
začetku tega tedna razpravljali o pobu
dah in predlogih za preoblikovanje za
druge in njenih osnovnih poslovno- 
razvojnih ciljih. Enotni so bili le v 
ugotovitvi, ki sicer velja že nekaj let, da 
je zadruga predraga. Veliko besedje bi
lo tudi o pospeševalni službi, ki sedaj ni 
ustrezna, ter o deležu, ki naj bi ga za
družniki (ali pa tudi ne) prispevali v za
drugo. Več v prihodnji številki Dolenj
skega lista.

V

ji, zvezi držav, kol obliki notranje ureditve Jugoslavije. Svari 
pred pustolovščinami, ki v svetu, v kakršnem živimo, lahko izzo- 
vejo kri in novo trpljenje. Prepričanje, da bi v primeru namera
vane odcepitve Slovenije generalštab s silo nastopil proti delitvi 
Jugoslavije, v svojem stališču pa ga utrjujejo tudi stiki s tujo di
plomacijo. ki nikakor ni naklonjena spreminjanju helsinških 
mej v' tem delu Evrope.

M. LEGAN

n—i n w»»——»aa»—

Po predhodnem poslabšanju 
noči na petek se bo ob koncu 

edna vreme izboljšalo in usta
lilo.

ZDRAVLJICO SO ZAPELI VSI — Osrednja prireditev v počastitev slovenskega kulturnega praznika v novomeški 
občini je bila v sredo zvečer v Domu kulture, kjer se je na svoji prvi prireditvi predstavila javnosti nova »novomeška 
pomlad«. Veliko glasbe in petja seje zlilo skupaj v zadnji točki, ko je novoustanovljeni novomeški simfonični orkester, ki 
ga vodi Zdravko Hribar, zaigral skupaj s pevci mladinskega pevskega zbora in mešanega zbora IMV. Dirigiral je Slavko 
Rauch, Zdravljico pa je pela vsa dvorana. (Foto: J. Pavlin)



Je Hrvate dovolj strah?
Vsak dan bolj je jasno, da hoče 

Slobodan Miloševič s Kosovom, ku
kavičjim jajcem, ki ga je porinit v vse
jugoslovansko gnezdo, v sedanji fazi 
svojega načrta (ne)posredne osvojitve 
države destabilizirati oziroma spraviti 
s tira Hrvaško in Hrvate. Pri tem se 
opira predvsem na domnevno ogrože
nost srbske manjšine na Hrvaškem, in 
to ne glede na vsem znano dejstvo, da 
je Srbov v tej republiki sicer le 10 od
stotkov prebivalstva, vendar zasedajo 
kar polovico položajev, ki veljajo za 
ključne. Povečano zanimanje Miloše
viča za naše sosede čez Sotlo pa še ne 
pomeni, da je skrbski vodja izgubil 
druge apetite.

Njegovi jurišniki so zelo dejavni tu
di drugod, Slovence dražijo z napo
vedjo novih dogajanj srbskega naroda 
v Ljubljani, Bosni in Hercegovini lah
ko v kateremkoli trenutku očitajo 
muslimanski fundamentalizem, Ma
kedonce. ki zdaj že vedo, katere barve 
je Slobo, pa je mogoče spraviti v giba
nje z variantami na temo o Makedoni
ji kot južni Srbiji

Vendar postaja Hrvaška Miloševi- 
čeva največja ljubezen, saj mu je ko
nec koncev tudi najbolj nevarna So
deč po nedavnem pogovoru za New- 
svveek, srbski predsednik e enem od 
scenarijev morda celo računa s slo
venskim odhodom iz Jugoslavije kot 
dogodkom, ki je tako ali drugače ne
izbežen. Toda v tej domnevi ni prav 
nobenega premikanja Hrvaške, kajti 
Miloševič je dobesedno rekel »Mi ne 
mislimo, da bo Jugoslavija razpadla 
Ne mislim, da bo Slovenija zapustila

Jugoslavijo, čeprav so secesionisti Če 
pa bi se to vendarle zgodilo, Srbija ne 
bi bila najmanjša država v Evropi« 
Miloševič za tako državno tvorbo ni 
uporabil imena Jugoslavija rekelji je 
kar Srbija!

Slovenija 
je izbrala 
mirno pot

^vyv^vvvwvvv\AVvvvvvv\

Skromen objpk na nasto- 
Za

Jstava po volji
pu Viktorja Žaklja v Rib

nici - Ust

Hrvatje so v senci takih in podob
nih besed končno prenehali govoriti o 
nekakšni jugoslovanski sintezi (kaj 
naj bi bilo to, ni vedel niti dr. Stipe Šu- 

" var, ki zna in ve skoraj vse), pod priti
skom ljudstva novih strank in gibanj 
—ta so bila še do včeraj izven zakona 
torej prepovedana — in navsezadanje 
zaradi spoznanja da je Miloševič naj
bolj nevaren njej sami, torej Zvezi 
komunistov Hrvaške, je slednja pre
nehala s svojo lagodno, sporazumar- 
sko, prilizljivo in z domnevnim gre
hom davne hrvaške pomladi obarva
no politiko. Večja jasnost Hrvatov 
glede položaja v Jugoslaviji je sad 
dolgotrajnega procesa ki še ni po
vsem končan. Na Hrvaškem sta v Par
tiji dve struji, ena je Račanova drugo 
pa bi lahko imenovali boljševiško ali 
celo prosrbsko, največ pristašev ima 
med pripadniki srbske manjšine v Hr
vaški Domnevna ogroženost hrvaš
kih Srbov je vzvod, s katerim Miloše
vič že sega po Kninu in celo po 
Karlovca do katerega je iz Novega 
mesta kakšnih 60 km. Zdaj že nekoli
ko oguljeni beograjski refren, po ka
terem sta zadnjo (in ne poslednjo) 
vstajo na Kosovu zakuhali Slovenija 
in Hrvaška ter s tem neposredno 
ogrozili obstoj Jugoslavije, pa je kar 
resen poskus na poti dejanskega srb-

V MEJAH NORMALE
KRŠKO — V rednem mesečnem po

ročilu o obratovanju JE Krško so za ja
nuar zapisali, da se je Sava segrela maksi
malno do 3,36 stopinj Celzija, poprečni 
prirast temperature je bil 2,16 stopinj Cel
zija, medtem ko je dovoljeno segrevanje 
Save 3,36 stopinj Celzija. Koncentracije 
radioaktaivnosti v efluentih pred izpu
stom v Savo so bile v mejah, določenih za 
pitno vodo. Kar zadeva izpuste tritija, je tu 
letna stopnja dovoljena v višini 20 terabe- 
kerelov na leto, v tem mesecu pa je bilo 
doseženih 1,23 odstotkov letno dovolje
nega izpusta. Pri ostalih radionukleidih je 
dovoljen izpust 200 gigabekerelov, v ja
nuarju pa je bilo 0,04 odstotka izpustov 
glede na letno dovoljeno količino. Kon
centracija radioaktivnosti na razdalji 500 
m od elektrarne je bila v dovoljenih mejah 
za zrak, delež skupne letno dovoljene do
ze, ki znaša 50 mikrosivertov, pa je v ja
nuarju znašal 0,008 odstotka. V januarju 
so v skladišče odpremili 39 sodov srednje 
radioaktivnih odpadkov in nobenega z ni
zko radioaktivnimi odpadki. Skupno šte
vilo sodov v skladišču je sedaj 7.116.

PRAVNA POMOČ
SEVNICA — Z že sprejeto novo 

delovno zakonodajo in tisto, ki bo 
še sprejeta, je delavec postavljen v 
povsem drugačen položaj — mezd
ni odnos. Tako že prihaja do sporov 
iz delovnega razmerja ter različnih 
tolmačenj. Predsedstvo sevniškega 
občinskega sindikalnega sveta je 
obravnavalo nastale razmere in od
ločilo, da organizira strokovno 
pravno pomoč drugače kot doslej. 
Do 12. kongresa Zveze sindikatov 
Slovenije oz. do 1. kongresa Svo
bodnih sindikatov Slovenije bo or
ganizirana služba pravne pomoči 

...........................idik 'pri občinskem sindikalnem svetu, 
Naselje heroja Maroka 17, v Sevni
ci, vsak ponedeljek v mesecu od 8. 
do 12. ure. Pravno pomoč oz. prav
ni nasvet bo lahko dobil vsak član 
sindikata in mu bo po potrebi tudi 
napisana pritožba na ustrezen organ

Ljubljansko 
pismo ___

»Kriv je Kardelj«
Ustava in druga plat 
zahteve, naj bo Koso

vo republika
LJUBLJANA — Na Kosovu 

vedno znova vre. Srbsko časopisje 
pa piše, da smo za takšno stanje kri
vi Slovenci, predvsem Edvard 
Kardelj kot tvorec ustave iz leta 
1974.

In kaj tako hudega za Srbe piše v 
naši ustavi?

Leta 1971, ob sprejemu ustavnih 
dopolnil, ki so jedro in temelj načel 
za urejanje odnosov v federaciji, je 
Edvard Kardelj razčlenil glavno
načelo našega ustavnega sistema, 

naše federacije in vlogo re-bistvo naše 
publike kot:

»L pravico vsakega naroda do 
samoodločbe s pravico do odcepit
ve, ki načelno opredeljuje prosto
voljnost združitve, državni položaj 
ter suverenost narodov in njihovih 
republik v okviru jugoslovanske dr
žavne skupnosti;

2. tak položaj vskega naroda, da 
mu jamči vse možnosti samostojne
ga razpolaganja s celotno družbeno 
reprodukcijo v republiki in ga ne 
varuje samo pred izkoriščanjem, 
temveč mu omogoča tudi vsestran
sko nacionalno uveljavitev, zago
tovljeno tako s položajem in vlogo 
republik kot držav, kakor tudi s so
cialistično samoupravno in demo
kratično naravo družbenih in eko
nomskih odnosov. To nalaga vsaki 
republiki tudi odgovornost, da spo
štuje enake pravice in interese drugih 
republik...«

Nova jugoslovanska država je, 
kot vemo, zgrajena na Avnojskih 
temeljih, na podlagi samoodločbe 
jugoslovanskih narodov. Ker je Ju
goslavija konstituirana po načelu

nacionalne samoodločbe, ne more 
obstajati ozemlje, ki bi bilo zunaj 
sestave obstoječih republik kot dr
žav narodov Jugoslavije. Zahtevo o 
Kosovu kot republiki, ki je na Ko
sovu še vedno in vsak dan bolj živa, 
pa tako na Kosovu kot drugod po 
državi povezujejo z zahtevo o Ko
sovu kot nacionalno «čisti« repu
bliki. Nesprejemljivost (neuresnič
ljive*!) te zahteve je — vsaj za 

ugoslavijo kot celoto — očitna. 
Gre za to, da sc hkrati z njo odpira 
vprašanje meja med Srbijo ter Črno 
goro in Makedonijo. Takšne zahte
ve izražajo povsem napačno raz
umevanje reševanja nacionalnega 
vprašanja v Jugoslaviji: ni ga na
mreč mogoče reševati s popravlja
njem in prilagajanjem meja, temveč 
z zagotavljanjem nacionalne 
enakopravnosti, enakopravnosti lju
di različnih narodnosti znotraj vsa
ke republike ter enakopravnosti dr
žavljanov različnih socialističnih 
republik. Neuresničljivost zahteve 
»Kosovo — republika« je še poseb
no jasno razvidna, če poskusimo 
odgovoriti na vprašanje, kaj bi bilo 
z jugoslovansko federacijo, če bi 
skušali oblikovati »čisto« Hrvatsko, 
»čisto« Srbijo, tudi »čisto« Sloveni
jo itd. Posledica takšnih zahtev bi 
dejansko bil razpad Jugoslavije.

Zahteva o Kosovu kot republiki 
je torej — še zlasti v sedanjih raz
merah — še vedno nacionalistična 
in šovinistična sovražna parola, ki 
— tako kot drugi nekontrolirani 
nacionalistični izbruhi v preteklosti 
in v zadnjem času — ne more pri
nesti nič dobrega niti Jugoslaviji 
niti Srbiji, najmanj pa Albancem na 
Kosovu. Nestrpnost do Srbov (kije 
neposredno povezana s to zahtevo) 
in do drugih narodov in narodnosti 
na Kosovu ne more roditi drugega 
kot samo še okrepiti velikosrbski 
nacionalizem in nestrpnost do Al
bancev, ki žive v drugih socialistič
nih republikah. Poleg tega je zahte
va o Kosovu kot republiki vir 
zaostrovanja odnosov med SFRJ in 
LSR Albanijo, negativno vpliva na 
stabilnost odnosov na Balkanu.

V. BLATNIK

skega prekrajanja države. Izzivanje 
še zdaleč ni nedolžno, spomnite se 
samo, kaj se s slovenskimi oziroma 
severozahodnimi pobudami kljub očit
ni Miloševičevi upehanosti dogaja v 
najrazličnejših zveznih telesih. V tej 
Jugoslaviji je še veliko zelo vplivnih 
civilnih in uniformiranih posamezni
kov, ki bi jim evropska opcija vzela 
vso oblast. In tudi če bi ostali pri kori
tu — nekateri nedvomno bi, saj nobe
na metla vsega ne pomete — bi kljub 
moči in blaginji neznansko trpeli 
Kajti po duši so boljševiki, njihov de
janski idol je komisar v usnjenih 
škornjih in plašču, za pasom pa 
parabelum.

Hrvatje so zgodovinsko in civiliza
cijsko izpričano evropsko ljudstvo. Se 
tega zaveda tudi njihova zveza komu
nistov, ta trenutek še vedno najmoč
nejša in najvplivnejša hrvaška stran
ka? Kaže, da se, kajti na izrednem 
kongresu ZKJ Miloševiča ni zaustavil 
odhod slovenske delegacije, nasprot
no, ta mu je bil še kako pogodu. Milo
ševičev juriš je preprečil hrvaški par
tijski vodja Ivica Račan. S tem da je 
spretno izposloval prekinitev kongre
sa, ki bi sicer skoraj zagotovo uvelja
vil trdo linijo. Vsaj v tistih trenutkih 
frenetičnega »jugoslovanstva«. Skrat
ka, morebitna Jugoslavija po evrop
skem kopitu je ta čas odvisna pred
vsem od tega, kako in koliko se 
Hrvatje boje Miloševičevih Srbov. So 
namreč še drugi Srbi, toda to je tudi 
druga zgodba

M. BAUER

RIBNICA — Udeležba na petko
vem tukajšnjem srečanju s podpredsed
nikom SZ Slovenije Viktorjem Žakljem 
je bila sila skromna in pod vsemi priča
kovanji, in če gre soditi po tem, se no
voustanovljeni stranki ne piše dobro na 
volitvah. Na srečanju je France Grivec, 
predsednik občinske Socialistične zve
ze, v kratkem predstavil program svoje 
organizacije. Viktor Žakelj pa je v nada
ljevanju poudaril, daje današnja družba 
stopila na novo pot gospodarskega in 
družbenega razvoja, s tem da države 
realsocializma niso bile pripravljene 
sprejeti ta izziv. V Sloveniji smo pred le
toma naredili tak koncept, po katerem 
bi prišlo do teh sprememb na miren in 
kulturen način, brez nasilja in groženj, 
sovraštva in prelivanja krvi, medtem ko 
se po nekod boljševistično stalinistične
ga jarma otresajo z velikimi žrtvami in s 
prelivanjem krvi. V Sloveniji želimo po 
mirni poti narediti družbo gospodarsko 
tržno m pluralistično.

Na vprašanja o prihodnjem položaju 
Slovenije v Jugoslaviji je Viktor Žakelj 
odgovarjal, da nam je potrebna nova 
ustava. Ne Jugoslavija z Vidovdansko 
ustavo, ne Jugoslavija iz Jajca nista 
pravi. Nova ustava mora biti sodobna, 
resnično izražajoča voljo naroda, je 
menil Žakelj in dodal, da bi novo us- 
trojstvo Jugoslavije ponudilo zares do
sti skupnih točk narodom, tako da bi 
Slovenija našla z drugimi interes za 
skupno življenje. Žakelj je poudaril, da 
je Ante Markovič zagovornik statusa 
quo in da sta na njegovi strani Srbija in 
armada ter da bo veliko vročih razprav 
ob sprejemanju ustave.

M. GLAVONJIČ

Zeleni nam ne obetajo raja
Ustanovljeni Zeleni Bele krajine — Ne navdušujejo 

se nad lesenimi kolibami in svečami — Program
ČRNOMELJ — Konec preteklega 

tedna je Bela krajina dobila še eno 
stranko, Zelene. To je 26. območna or
ganizacija Zelenih v Sloveniji, in glede 
na to, da stranka deluje šele od junija 
preteklega leta, je njihova razširjenost 
vredna pohvale. Ustanovnega zbora se 
je udeležil tudi predsednik Želenih Slo
venije, belokranjski rojak dr. Dušan 
Plut, ki je odgovarjal na številna vpra
šanja članov in simpatizerjev Zelenih.

Želeni se organizirajo iz življenjskega 
in konkretnega interesa. Gre jim za 
ohranjanje življenjskih pogojev na pla
netu in vzgojo posameznika, ki ve, da bi 
na tem planetu želele živeti tudi ostale 
generacije. Ker pa brez demokracije ni 
ekologije in narobe, svoje delo razšiija- 
jo na polrtično polje. »Ne ustvarjamo pa 
si nobenih iluzij. Na svet gledamo dru
gače kot v drugih strankah, torej prijaz
no, humano, nenasilno in upam si trditi, 
da je program Zelenih najbolj human 
od vseh strank na svetu,« je dejal Plut.

Njihov volilni program izhaja na eni 
lanetarnin razmišljanj,

Dr. Dušan Plut: »Zeleni se moramo 
ukvarjati s politiko, saj ne bomo nič 
dosegli, še se bodo naše ideje ustavile 
pred vrati skupščine.«

Krška ZSMS je prva objavila svoj volilni program
KRŠKO — Na krško prolitično sceno 

so sedaj stopili še liberalci ali jjo starem — 
ZSMS, ki pa ne bodo nastopili v koaliciji z 
Demosom, ampak samostojno, zato so že 
pripravili program, s katerim nastopajo 
pred svojimi bodočimi volivci.

Sekretar ZSMS Cveto Bahč, kije sode
loval pri pripravi programa, je povedal, da 
je cilj njihovega programa predvsem ures
ničljivost. »Mislim, daje vse tisto, kar smo 
zapisali v program, tudi uresničljivo.« Za 
sedaj verjame v program liberalcev le 60 
članov stranke, toliko, kot se jih je doslej 
vpisalo v njene vrste. Vendar v Krškem 
zagotavljajo, da jih bo več.

Prva naloga ZSMS je, da pride v občin
sko skupščino. Tam se bodo zavzemali za 
svobodo izražanja mnenj in javnost dela 
vseh ustanov. Državna uprava oz. njen 
aparat bi se po mnenju ZSMS lahko 
zmanjšal za polovico, s tem pa bi se 
zmanjšale tudi družbene dajatve. Podpira
li bodo jjodjetništvo in sjsoštovanje zaseb
ne lastnine, k lepšemu in boljšemu življe
nju pa sodi tudi zdravo okolje itd.
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strani iz planetarnih razmišljanj, na 
drugi pa iz jrovsem določenih akcij: da 
bi bila Slovenija zelena, nejedrska (do 
leta 1992 naj bi zaprli JE Krško), priza
devali si bodo za človeka vreden stan
dard, duhovno bogastvo. Ne obljublja
jo pa potrošniškega raja. »Ne navdušu
jemo se nad svetom lesenih kolib in 
sveč, kot nam bi radi nekateri podtakni
li. Prepričani pa smo, daje možen eko
nomski razvoj, ki hkrati prinaša eko
loške ugodnosti,« je prepričan Plut.

Zeleni Bele krajine so na ustanovnem 
zboru sprejeli svoj program, v katerem 
se zavzemajo predvsem za izdelavo ce
lotnega katastra onesnaževalcev, var
stvo vodnih virov, rek, zraka, naravne 
in kulturne dediščine, zaščito zemlje 
pred urbanističnimi posegi, za zmanjše
vanje odpadkov, za celovito spremlja
nje posledic rabe PCB. Zeleni bodo 
podpirali ekološko in zdravstveno spre
jemljiv razvoj, v duhu Zelenih pa vzga
jali tako šolarje kot odrasle. Čeprav so 
bili Zeleni Bele krajine ustanovljeni ne
koliko pozno, bodo sodelovali na 
spomladanskih volitvah. V črnomaljski 
občini se bodo vključili v Demos, v 
metliški pa bodo nastopili skupaj z 
ZSMS in Slovensko kmečko zvezo. Si
cer pa je Plut dejal, da gredo Zeleni letos 
zadnjič na volitve v koaliciji z drugimi 
strankami.

M. B.-J.

• Boj se tistih, ki imajo dokončne 
rešitve. (Kiš)

• Zdaj ne gre več za popra vljanje, 
ampak za odpravljanje socializma v 
njegovi komunistični inačici ter za 
vzpostavljanje kontinuitete s socia
lizmom v demokratični, socialdemo
kratski ali zahodni inačici (Stanič)

ZSMS nastopila s programom

Naša anketa 3
Stari simboli neprimerni

Razaprave o odcepitvi Slovenije se zdijo ljudem v Sloveniji vse bolj smi
selne. Raziskava »Slovensko javno mnenje 90« je prokazala, da bi bila za 
odcepitev dobra polovica Slovencev, če bi bil tak referendum razpisan. Prav 
tako dobra prolovica je prepričana o koristnosti politične opozicije, večina 
simpatizira s propadi vzhodnoevropskih režimov in misli, da bo to koristilo 
tudi nam. V torek zjutraj smo na ljubljanskem radiu slišali, da bo Slovenija 
letos prispevala za federalni proračun milijardo in pol dolaijev, kije skupaj 
»težak« dobrih šest milijard dolaijev. Vsakega državljana Slovenije je zvez
na oblast torej obremenila s 1.200 markami neto prispevka. Markovičevim 
fiotezam vsi ploskamo, smo tudi slišali, dejstvo je, da takrat, ko ploskamo, 
ne moremo držati roke na žepih, iz katerih nam vidno jemljejo. Kakšno zve
zo ima vse to med sabo in še jx>sebej s spreminjanjem državnih in partijskih 
simbolov in imen, kije že izpeljano ali se še predlaga oz. zahteva? V bistvu 
zelo veliko, kajti vse je'rezultat kriznega stanja, ki ga je v 40 letih zakrivila 
jugoslovanska socialistična vladavina partijske države, na kateri Srbija kot 
zadnja v Evropi še kar vztraja v boljševiški različici. Spremembe morajo biti 
vsestranske in vidne, torej tudi pri simbolih in imenih.

JANKO GUŠTIN, električar v metliški 
Beti: »Vse ideološke simbole bi morali takoj 
zbrisati z zastav in grbov, ker simboli neke 
ideologije ali neke stranke nimajo kaj iskati 
na nacionalnih in državnih obeležjih. To je 
le vsiljena in zastonjska reklama za neko 
ideologijo oziroma stranko. To je tako, kot 
bi na metliški grb rinili zvezdo ali srp in kla
divo. Kako ljudje gledajo na te stvari, se naj
lepše vidi v državah, kjer padajo komuni
stični režimi.«
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STANE HAFNAR, sekterar OK ZSMS 
Ribnica: »V držanem grbu in na zastavah ne 
bi smelo biti simbolov te ali one stranke. To 
smo zahtevali tudi na mladinskem kongresu 
v Portorožu. Le tako bomo dokazali, da 
smo za pluralizem in ne dajemo prednosti 
nobeni stranki. To velja tudi za pobudo 
ZSMS, naj bi iz državnega in republiškega 
naziva črtali besedo socialistična. Tudi na
rodni simboli naj bodo ideološko nevtralni, 
brez žitnega klasja i

ANTON STEZINAR, izmenovodja v 
semiški Iskri: »Podpiram zamisel ZSMS o 
črtanju besede »socialistična« pred imenom 
naše republike in države. Prav se mi zdi, da 
je ZK spremenila svoje simbole, saj ne gre, 
da bi imela ob povsem drugačnih pogledih 
enake simbole kot na primer srbska partija. 
Če bo prišlo do konfederacije ali odcepitve 
Slovenije, bomo morali razmisliti tudi o 
drugačnih simbolih slovenske države. V 
Jugoslaviji nismo enotni in ne vem, zakaj bi 
imeli enotne simbole, pa naj so socialistični 
ali kakršnikoli že.«

I
SILVA PLANINC, frizerka iz Sevnice: 

»Nič nimam proti temu, da bi zamenjali 
simbole, ki zdaj predstavljajo državo. Še bo
lje bi bilo, če bi te simbole v večstrankar
skem sistemu sploh opustili. Vidimo, kam 
nas je pripeljal socializem, zato bi Slovenijo 
ali Jugoslavijo poslej brez zadrege lahko po
imenovali le republika. In če bi zvezda že 
ostala v naši zastavi, naj bo raje rumena kot 
zlato, in ne rdeča kot kri!«

TONE STRAH iz Kamnega Potoka, 
Trebnje: »Kolikor pristanemo, da je rdeča 
zvezda simbol partije komunistov, potem 
gaje treba zamenjati, da ne bo na »splošni« 
zastavi simbola ene same stranke. Mislim, 
da, če Vzhod spreminja simbole, jih mora
mo tudi mi. Če pa spreminjamo ta simbol, 
moramo tudi iz naziva Slovenije črtati so- 
cializem. S tem bi pokazali, da ukinjamo 
politični monopol, ta ukinitev pa bi odrazila F 
približevanje demokraciji.«

STANKO KOŽUH, strojnik v elektrar
ni Brestanica: »Prav je. da je partija spre
menila barve, čeprav se to ni zgodilo samo 
zaradi njene volje do sprememb, ampak 
predvsem zaradi objektivnih okoliščin. Par
tija je pač sprevidela, da drugače ne bo šlo. 
Vendar sprememba barve še ni vse, spre
meniti se mora še kaj drugega. Za moj okus 
je partija premalo zelena, prav bi bilo, ko bi 
v svojem programu imela več ekologije. Na 
volitvah ne bomo volili barv in ljudi, ampak 
programe. Bolj bodo ti zeleni, bolj bom jaz 
zanje.«

ZDENKA KORČE, višja upravna de
lavka v Novolesu, Straža: »Nič mi ni žal, da V 
se nekateri simboli, kot so rdeča zvezda, srp ne 
in kladivo, sedaj izgubljajo na smetišče zgo- b 
dovine. Tudi če bi s slovenske zastave in iz rej 
grba odstranili rdečo zvezdo, ne bi imela nič V 
proti, saj je z njo tako kot z nazivom sociali- bi 
stična, ki bo menda kmalu spremenjen. Če -ta 
že simboli ne predstavljajo dejanskega sta- Bč
nja, jih je bolje opustiti.«

Gospodarskemu delu sprememb oz. pro
grama sodi konkurenca, razvoj uslužnost- 
nih dejavnosti, spodbujanje delničarstva, 
prosto nastopanje kmetov na trgu, neš
kodljivi posegi v okolje. V ekološkem delu 
programa, ki je obvezni del vsakega kr
škega političnega programa, pa so zapisa
li, da bodo zahtevali zaprtje svinjske far
me, zdravo pitno vodo, razrešitev proble
mov JE Krško in TCP Videm in nasploh 
uskladitev ekoloških norm z zahodnimi. 
Med drugim so zapisali v svoj program 
tudi sanacijo JE Kiško, ko bo zaprta.

Vendar se tudi v ZSMS sami zavedajo, 
da to pot ljudje še ne bodo volili progra
mov, ampak ljudi. Z ljudmi pa so težave 
tudi v ZSMS: odlični kandidati, ki bi iz
polnjevali vse pogoje za opravljanje funk
cije predsednika izvršnega sveta ali kakšne 
druge inštitucije, za sedaj ne posegajo v 
predvolilni boj. Očitno zadeve še niso to
liko jasne, da bi zanesljivo službo v dobro 
stoječi gospodarski organizaciji zamenjali 
za negotovo politično kariero. Čez dve ali 
štiri leta pa bo že vse drugače, menijo.

J. S.

EMIL MALINOVIČ, natakar v mladin
skem klubu Škorc v Kočevju: »O simbolih 
nimam posebnega mtlenja. Ne zanimam se 
ne za politiko ne za vero. Vse to je nesmisel 
in povzroča le nepotrebne prepire in sovraš
tvo. Zato nisem ne za ne proti takim ali dru
gačnim simbolom, saj je rešitev le v pošte
nem delu, ne pa v politiziranju, v medse
bojnih prepirih. Upam, da bo tako raz
mišljanje prevladalo tudi v drugih glavah in 
okoljih.«

ed 
K 
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MIHA ŠKRLEC, sekretar OK ZKjSl 
Brežice: »Glede na razpravo o predlogi** 1 
sprememb statuta in o projektu »Za evrop-r« 
sko kakovost življenja« lahko ocenim, da sP » 
v naši občini mnenja komunistov o spre' 
membi imena in simbolov ZK precej delj^ (v 
na. Mnogi so prepričani, da zgolj spremetf' ^ 
ba teh znakov ne bi imela nobene teže ^ 
javnosti pri ocenjevanju programa strank«:^ 
Razprava bo pokazala, kako komuni-* 
sprejemajo takšne spremembe. Že saJfBjL, 
pobuda pa bo gotovo povzročila določb l£r 
osip članstva.«
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Močna Kmečka zveza v Metliki
Metliška podružnica Slovenske Kmečke zveze šteje že okoli 600 članov

BOŽAKOVO — Niti mesec dni ni minil od ustanovitve metliške podružnice 
Slovenske kmečke zveze, pa je ta stranka v metliški občini najštevilčnejša, sqj se 
je do sedqj včlanilo vanjo okoli 600 ljudi. »Pričakujemo pa, da se nam bodo 
pridružili še novi člani, tako da bo naša stranka štela kakih 800 ali še kaj več 
članov,« pravi predsednik metliške podružnice Slovenske kmečke stranke Sta
ne Nemanič, kmet z Božakovega.

18-članski upravni odbor je sestav
ljen tako, da pokriva celo občino. Od
bor se sestaja vsako nedeljo dopoldne v 
prostorih ZSMS, mladinci in kmetje pa 
skupaj pripravljajo tudi svojo listo za

KAM GREDO 
SUBVENCIJE

LJUBLJANA — Države OECD da- 
fjo, kot piše Gospodarski vestnik, v po
prečju za subvencije v kmetijstvu 45 
Wsi narodnega dohodka, ustvarjenega 
^kmetijstvu, Finska 70, Japonska 76, 

anada 43 in A vstrija 48. Leta 1986 
~'o tudi pri nas odrinili po H9dolarjev 
prebivalca za pomoč kmetijstvu, kar 
* Pfav tako uvršča med države, ki 
ietijstvo zelo podpirajo. Torej imajo 

rtši politiki docela prav, ko trdijo, da 
/ r‘ nas dajemo za pospeševanje kmetij- 
\ Va prav toliko kot razvite države, po- 
^m pa jim bomo verjeli šele takrat, ko 
°do odgovorili na vprašanje, zakaj 
'Pio drugod čedalje večje probleme za- 

! Wpresežko v hrane, pri nas pa še zme- 
V ubadamo s pomanjkanjem. Podatki 
Pl govorijo, da družbeni sektorpotre- 
Pe in tudi dobi bistveno več denarja 
01 kmetje — in to celo pri pridelkih, ki 
' stoodstotno tržni, kot je, denimo, 
fdkorna pesa. Družbena posestva do
to na primer za en hektar koruze kar 
t-krat več intervencijskega denarja 
)f kmet. (podatek iz študije novomeš
ka rojaka dr. Marka Kranjca).

jo, ker nimajo pogojev za kmetovanje 
in ker je življenje v teh predelih še slabše 
kot drugje na kmetih. To je treba ustavi-

'VfDNIK V KUPČIJI
dkupne in prodajne cene v KZ Krka 
°vo mesto

Kljub Markovičevim »grožnjam«, 
bodo cene začele padati, je zaznati na 

11 Področju lahno gibanje navzgor. 
1 teden so poskočile cene živine za 1 
'tar. Mlado pitano govedo plačujejo 

L meso v ekstra klasi po 32 din za kilo, 
• klasi po 30 din, v 2. klasi 28 din in

NOVOMEŠKE TRŽNICE
V ponedeljek so prodajali merico 
Srata po 4 do 5 din, kilogram solate 
Po 20 din. Jajce je bilo 1,6 do 2 

n- Kilogram jabolk je veljal 8 do 13 
hrušk 13 in suhih sliv in hrušk 20 

“•Fižol so prodajalke zaračunavale 
do 25 din kilo, korenje in kole- 

b® Po 4, hren po 25, česen po 14 in 
ahova jedrca po 80 do 100 din kilo.

čebulčka je veljal 20 do 30 din. 
1,08ram kruha je veljal 10 din, kila 
J*1® 20 in lonček smetane 20 do 30 
J1 Nageljnov cvet je stal 4 do 6 in 
fmozin 15 do 20 din. Zavitek čaja je 
, Ja' 5 din.

izven klase po 26 din. Starejše govedo 
plačujejo po 13,50 din do 10,40 din, vo
le pa po dogovoru. Za teleta so ostale 
enake cene in so za klanje po 30 din kila 
žive teže, za pitanje pa od 31 do 35 din.

V hladilnici na Cikavi so ta teden 
spet poskočile cene jabolk, in sicer na 9 
din, čebula je po 3 din, fižol 20 din, 
medtem ko krompitja trenutno ni v 
prodaji. Sladkorje po 11 din, olje 14 
din. Moka tip 850 je po 3,40 din, tip 
500 po 4 din, tip 400 po 4,6 din. Imajo 
tudi pralni prašek v štirikilogramskih 
vrečah po 115 din.

Odkupne in prodajne cene v M- 
Agrokombinatu Krško

Cene mladega pitanega goveda so ta 
teden ostale enake kot pretekli, tako da 
v ekstra klasi plačujejo na meso po 30 
din kilo. Teleta so po 30 do 32 din kila 
žive teže, stokilogramski prašiči pa so 
po 25 din kila žive teže. Pri odkupu žre
bet in konj se ravnajo po ponudbi in 
povpraševanju in se temu primemo 
oblikujejo tudi cene.

Krepko pa so poskočile cene jabolk v 
hladilnici v Zadovinku. Zdaj so jabolka 
po 12 din kila, ostale cene pa so ostale 
nespremenjene. Krompir je po 2 din, 
solata po 14 din, čebula po 4 din itd.

Kmetijski nasveti
Rivali tudi zebe ali kuha

^eNna ljudi, zlasti starejših, je zadovoljna, da nam je zima že drugič pri- 
rP h?,a S huJ’5im ‘n dolgotrajnejšim mrazom, čeprav ni rečeno, da letošnja 
^ _b° še zamahnila z repom. Kako pa se v mrazu počutijo živali, o tem 
'č r^0vorimo več v današnjem prispevku.

.naravi se morajo divje živali prilagoditi tudi najhujši zimi, če hočejo 
* - iycti. Obstanejo le najodpornejše, občutljive in.šibke pa propadejo 

J?* je pač zakon divjine. Ko pa je človek te divje živali nekoč začel udo- 
t. ,* * * * vati, je cenil druge njihove lastnosti, ne le odpornost, in jih odbiral po 
J11 Presoji, pričakujoč od njih kar največ koristi.
^načilen primer tega je prašič: divji zlahka prenese najnižje možne tem- 
lisiare na^e8a podnebja, domači pa je med najbolj ubčutljivimi. Mladi 
i a* so tako rekoč najnežnejša bitja. Da preživijo goli in povsem nezašči- 
(''Kakršni so, morajo biti ob rojstvu deležni kar okrog 35 °C toplega oko- 

se naglo podhladijo in poginejo. Nimajo ne zaščitenega maščobne- 
a,va ne primerne termoregulacije. Seje sčasoma se postopno privadijo 

'T^Perature, ki so sicer primerne za ljudi.
h.' govedo ni tako neobčutljivo, kot se morda pričajcuje. Resda v 

h ,r'ki in še kje vzgajajo in redijo govedo v tako imenovanih odprtih hle- 
smo jih svoj čas nekritično prenašali tudi k nam, vendar gre tam 

vsem za v več rodovih uttjene pitovne živali odpornejših pasem. Sicer

NAJBOLJE ZAORATIKORUZINJE — Za zaoravanje koru- 
KSišld^rabljamo pluf?e z visokim gredljem (vsaj 90 cm), če naj bi koruzipje

'n- cm), zaora varno pa le z močnejšimi traktorji. Z dopolnilno obdelavo
|jr ne smemo seči pod setveni horizont, kamor smo zaorali rastlinske 

1 Vn ' Pregloboka dopolnilna obdelava je najpogostejša in za dobro se- 
<3jholj škodljiva napaka. (Zimska mala šola, Kmečki glas)_________

e1”' ai3a> da govedo brez posledic prenaša temperature od 4 do 25 °C, opri
te V Hi« temperatura pa znaša od 12 do 15°C, za teleta pa od 15 do 20°C. 
i^fojLVi morajo biti narejeni tako, da je moč s kar najmanj dodatnimi 

r)ttie °8revanja ali ohlajanja zadržati željeno temperaturo. Pri tem ima 
(r^11.0 vl°g° tudi vlažnost, ki naj se giblje od 40 do največ 85 odstot- 

^lerl 'ativna vlaga), da se bodo živali zares dobro počutile in kar največ 
8IJe Porabile za prirast, ne pa za obvarovanje svoje telesne temperature.

Inž. M. L.rS
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ti in spremeniti, to pa lahko dosežemo 
le tako, da omogočimo kmetu boljše 
možnosti,« je prepričan Nemanič.

Metliška Kmečka zveza si bo priza* 
devala tudi za to, da bodo kmetje imeli 
odločilen vpliv na gospodaijenje Kme
tijske zadruge, da bo njihova beseda od
ločujoča tudi povsod tam, kjer se odlo

ča o kmetijstvu in zanj zbira denar. V 
svoj program so zapisali tudi enakome
ren razvoj občine in njene infrastruktu
re, prizadevanja za resnično svobodo 
verskega življenja in še kaj.

Članarina znaša za gospodaija pro
tivrednost 50 1 mleka, kar sedaj znese 
50 din na leto, za ostale člane gospo
dinjstva pa po 10 dni na leto. »V našo 
stranko se lahko včlani vsak, ki se stri
nja z našim programom, ne glede na to, 
če je kmet ali ne,« pravi predsednik naj
številnejše stranke v metliški občini.

A. B.

Stane Nemanič, predsednik metliške 
podružnice SKZ

občinski družbenopolitični zbor, s kate
ro bodo nastopili na bližnjih volitvah. O 
pripravah na volitve se skupaj z mla
dinci pogovarjajo vsako sredo. »Med 
našimi člani so, jasno, v veliki večini 
kmetje, vendar ne izključno, pridružilo 
se nam je tudi nekaj delavcev, predvsem 
izobražencev. Naš cilj je, da skupaj z 
mladinci naši predstavniki pridejo v 
občinsko skupščino, kjer se do sedaj za 
probleme kmetov in kmetijstva niso kaj 
dosti zanimali in našega glasa tudi ni bi
lo slišati,« pravi Nemanič. »Razvoju 
kmetijstva v naši občini, v Beli krajini in 
ostali Sloveniji je treba dati večji po
men. V naši občini zlasti v višinskem 
predelu kmetijstvo propada, hlevi se 
praznijo ali so že prazni, mladi odhaja-

Vztrajajo tudi v nesreči
Navkljub ujmam, boleznim čebel in nizkim cenam 
pridelkov posavski oz. sevnlški čebelarji ne obupujejo

Čebelarji slovijo po 
darjenju. Sevniško dru 
posreduje za svoje člani

SEVNICA — Sevniško čebelarsko 
društvo šteje dobro stotnijo članov, ima 
pa tudi čebelarske krožke na osnovnih 
šolah v Sevnici, Boštanju in na Blanci. 
Organizirani člani imajo okrog 2500 
panjev, 25 neorganiziranih članov pa 
premore 216 panjev.

Društvo že nekaj let skrbi za Siljenje 
medovitih rastlin, zelo dejavno je pri

• Lani je izbruhnila huda gniloba 
čebelje raztege v dveh čebelnjakih na 
Blanci. Pri Ivanu Laporniku so po
žgali 8 družin, 7 jih bodo spomladi 
zdravili. Eno čebeljo družino pa so 
sežgali pri Branku Divjaku. »Poapne- 
leo zalego, ki povzroča že gospodar
sko škodo, bomo skušali letos zdravi
ti v kombinaciji s C vitaminom in 
natrijevim benzoatom. Splošno pa 
ve|ja ugotovitev, da je najuspešnejša 
metoda zatiranja čebelje zalege z iz
borom kvalitetne matice, ki ima nad
povprečen čistilni nagon. Od po
skusnih 8 matic je 6 družin pokazalo 
uspešno zdravljenje poapnele zale
ge,« je povedal Franc Zagorc, pred
sednik CD Sevnica.

raznih raziskavah, njegovi člani pa po
svečajo dosti pozornosti tudi vzgoji 
mladih čebelarjev. Navkljub temu da 
sta bili zadnji dve leti zaradi toče in po
zebe za čebelarstvo izjemno neugodni, 
pa sevniški (in tudi brežiški ter krški) 
čebelaiji nikakor ne mislijo vreči puške 
v koruzo.

Trije — zadruga
Poenostavitve novega 

zakona o zadrugah
Nova zadruga naj bi bila v resnici 

zadruga zadružnikov, v 
njej pa naj bi se znova utrdila stara 
zadružna tradicija, to je poglavitni 
namen novega zakona o zadružniš
tvu, ki v primerjavi s prejšnjimi za
koni zelo poenostavlja postopek za 
ustanovitev.

Po novem ni več potreben elabo
rat o družbeni in ekonomski upra
vičenosti ustanovitve zadruge, ni 
potrebno organiziranje temeljnih

• VRNITEV ZADRUŽNEGA 
PREMOŽENJA — 27. januarja 
je začel veljati novi zakon o za
drugah, ki dgje zadrugam tudi 
možnost, da zahtevajo vrnitev 
zadružnega premoženja, ki jim je 
bilo neupravičeno odvzeto v po
vojnem času. 37. člen novega za
kona pravi dobesedno takole: 
»Premoženje, pridobljeno z de
lom in poslovanjem zadrug in za
družnikov po 1. juliju 1953, kije 
bilo z organizacijskimi oz. status
nimi spremembami brez nadome
stila preneseno na druge uporab
nike, se po uveljavitvi tega zakona 
na podlagi dokumentirane zahte
ve vrne teni zadrugam oz. njiho
vim pravnim naslednikom na na
čin in pod pogoji, določenimi z 
zakonom.« Torej — pot za po
pravek krivic je odprta.

zadružnih enot, ni potrebna delov
na skupnost. Novi zakon določa le, 
da lahko ustanovijo novo zadrugo 
najmanj tri poslovno sposobne ose
be, ki sprejemajo predpisani akt o 
ustanovitvi zadruge. Z vpisom v 
sodni register postane zadruga po
slovno sposobna.

V ustanovitvenem aktu se mora
jo ustanovitelji sporazumeti in na
vesti firmo in sedež zadruge, dejav
nost, znesek denaija za ustanovitev, 
višino deležev zadružnikov, njihove 
pravice in obveznosti, ime osebe, ki 
bo opravljala začasna poslovodna 
dela, ter še nekatera določila, brez 
katerih si poslovanja ni mogoče 
zamišljati.

Na novih temeljih postavljeno 
zadružništvo ima podporo v vseh 
političnih usmeritvah, ki jih je pri
nesel politični pluralizem, tako da 
lahko računamo, da bo v prihodno
sti zadružništvo živelo, ne glede na 
to, katera politična stranka ali ko
alicija bo na bližnjih volitvah prišla 
na oblast.

umnem gospo- 
vniško društvo vsako leto 

posreduje za svoje člane pri nakupu ce
nejšega sladkoija za prehrano čebel. 
Lani so ga čebelaiji kupili 20 ton pri M- 
Kmetijskem oskrbovalnem centru, in 
sicer po posebni ceni, ki je nižja od dis
kontne. Posredovali pa so tudi nabavo 
100 matic iz registriranih vzrejališč.

Franc Zagorc

Sevniški čebelaiji so lani opravili 
tretji izpopolnjeni popis čebelarstev. 
Podatke o stojiščih so vnesli v karte 
—specialke in jih posredovali Kmetij
skemu inštitutu Slovenije. Tajnik CD 
Sevnica Viktor Kladnik se je na zad
njem občnem zboru Francu Maroltu 
posebej zahvalil za požrtvovalno delo 
pri popisu čebelaijev na območju sev- 
niške občine in za uspešno vodenje če
belarskega krožka na boštanjski šoli, ki 
je dosegel 8. mesto v Sloveniji.

P. P.
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Ureja- Tit Dobersek

Vse o brajdi
Iz knjige dr. Jožeta 

Colnariča Brajde
V založbi ČZP Kmečki glas je iz

šla knjižica Brajde, ki jo je napisal 
mariborski profesor dr. Jože Colna
rič. Iz te maie monografije o gojenju 
vinske trte na brajdi povzemamo 
nekaj najbolj zanimivih nasvetov, 
ki jih je moč s pridom uporabiti zla
sti v času, ko brajda šele nastaja na 
vrtu ali ob domovih.

Najprej nekaj o legi in rastišču. 
Posamezne sorte vinske trte so raz
lično zahtevne, zato imajo različne 
pokrajine različne trte in s tem raz
lična vina. Trta ob hišah ima po
sebne razmere za uspevanje; ob 
svetlem belem zidu spet drugačne 
kot ob temno pobarvani steni. Prav 
tako močno vpliva, ali trta raste 
med stavbama, na prepihu, ali v za
vetnem kotu, kjer dobi več toplote 
in sonca.

Vinska trta je rastlina toplote in 
sonca ter seveda svetlobe. Toplota 
naj čim manj niha; obstenske ali 
vrtne brajde prav zaradi prevelikih 
temperaturnih razlik ne uspevajo, 
posebno še, če so narejene iz pre
občutljivih sort, kijih zato strokov
njaki ne priporočajo. Na rastišču ob 
stenah se pozimi lahko dnevne 
temperature dvignejo tudi do 20° 
C, nakar sledi močna nočna ohladi
tev in trta pozebe. To je tudi vzrok 
temu, da so se po naših vrtovih in 
ob stavbah močno razširile brajde iz 
samorodnic, ki temperaturna niha
nja lažje prenašajo.

Ko se odločamo za napravo 
brajde, moramo vedeti, da trta za
hteva veliko ur sončnega obseva
nja, v vegetacijski dobi najmanj 
1.200 ur. Doba rasti mora trajati 
vsaj 160 dni, pri čemer je treba 
upoštevati tudi možnost pozne spomladan
ske in zgodnje jesenske pozebe. Ni 
pa trta zahtevna glede padavin. Za-
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došča ji že 500 mm padavin na leto, 
to pa je mnogo manj, kot jih pade 
pri nas v povprečnem letu.

Če je listje brajde v zavetnih 
senčnih legah, kjer se zadržuje veli
ka relativna zračna vlaga, vinsko tr
to močneje kot v vinogradu napa
dajo bolezni. Na peronosporo in 
oidij, ki odločata o pridelku, je tre
ba biti še posebno pozoren. Oidij ali 
pepelasta plesen napada tudi samo
rodnice, to je ameriško-evropske

• NAČINSAJENJA — /.a brajdo 
velja podobno kot za vinograd. 
Sadilna jama mora biti dovolj 
globoka in široka (vse po 40 cm), 
cepljeno mesto mora biti 2 do 5 
cm nad talno površino. Na dno 
jame nasujemo rahlo in drobno 
prst, pomešano s kompostom ali 
šoto (le mokro). Z obema rokama 
oblikujemo prisekan stožec, tako 
imenovani kupček. Nanj posta
vimo cepljenko bolj ali manj po
ševno, in sicer tako, da je glava 
cepljenke ob kolu. Korenino lepo 
razporedimo v vseh smereh, na
nje pa nasujemo dobro preperel 
kompost ali šoto, pomešano s 
prstjo ter vse skupaj dobro potep
tamo. Če nimamo hlevskega gno
ja, jamo izpolnimo kar z dobro 
prstjo in vse skupaj dobro za
lijemo.

križance, kot so izabel-, šmarnica, 
klinton, sajble idr.

Na splošno mislijo, da veliko to
plote ob zidovih trti posebno godi, 
vendar ni tako. Pri preveliki ali 
premajhni toploti se presnavljanje 
zmanjša in to je vzrok, daje grozdje 
z brajde ob steni manj sladko, vse
buje pa tudi manj žlahtnih kislin, di- 
šavmh snovi in sortnih značilnosti. 
To je dobro vedeti, da od takih 
brajd ne bi pričakovali preveč, oz. 
da bi se pravilno odločili glede izbi
re sort, o čemer bomo več pisali v 
naslednji številki Dolenjskega lista.

Prihodnost v manjših pitaKščih
V Volčjem v brežiški občini bo zrastel vzrejni center plemenskih svinj

VOLČJE — Marija in Ivan Juratovec sta v letu 1981, potem ko sta imela za 
sabo že petnajst let dela v brežiški Tovarni pohištva, začela s prašičerejo. Na 
osmih hektarjih obdelovalne zemlje pridelata 80 odst. vse potrebne hrane za 
vzrejo. Trenutno imata v hlevu dvgjset plemenskih svinj in to omogoča, da ima
jo pri Juratovčevih na leto od 320 do 340 oddojkov.

V prvi fazi zredijo oddojke do 10 ki
logramov teže. To je obdobje, ko so 
mlade živali izredno občutljive, njihova 
umrljivost pa je velika. Ko prašiči po 
približno šestih tednih dosežejo težo 10 
kg, jih prodajo Agrarii za njena pitališ- 
ča, če pa jih tam ne potrebujejo, jih pro
dajo tudi doma. Čeprav jim glavni del

Marija in Ivan Juratovec

zaslužka prinese prav ta, tako imenova
na A faza, se uslužnostno ukvarjajo tudi 
z B fazo, to je z vzrejo od 10 do 25 kg 
teže. V tej fazi pitanja zaslužijo za kilo
gram prirastka 10 odstotkov od pro
dajne cene.

»Praksa nam kaže, daje za pujse ve
liko bolje, če ostanejo pri isti hrani in ne 
spremenijo okolja. Tako hitreje zrastejo 
in tudi bolj odporne so do bolezni. Ra
čunamo, da bi pozneje nekaj svinj zadr
žali tudi doma vse do prodaje, to je do 
faze C. To pomeni, da bi svinje pripusti
li in jih nato breje prodajali. Taka pro
daja prinaša več dobička. Sicer pa vse 
prodamo v kooperaciji z Agrario, ker je 
tako za nas bolj zanesljivo,« sta poveda
la Juratovčeva.

»Zdaj prehajamo na čisto linijo pro
izvodnje, kar pomeni, da bomo morali 
zamenjati vse plemenske svinje s čisto
krvnimi pasmami. Zgradili bomo vzrej

ni center, kjer bomo odbirali plemenske 
svinje. Trenutno imamo že osem svinj 
švedske landrace pasme, kijih križamo 
z merjascem velikega jorkširca. Prvi ;e-

* Juratovčeva si tudi želita, da bi 
imeli na razpolago boljšo hrano za 
prašiče. llpqo, da se bo kakovost iz
boljšala, ko bodo pri Agrarii začeli 
sami mešati krmila. Sicer pa sta nava
jena vsega, sq so razmere v kmetij
stvu zelo nestabilne. Še pred dvema 
letoma jima je šlo tako na tesno, da 
sta hotela svinierejo opustiti, zdqj pa 
je spet bolje. Dobro je, da imgjo do
hodek razporejen čez celo leto in da 
se od njega da živeti.

zultati so že vidni. Do konca leta bomo 
dogradili tudi hlev, m ker gre za pred
nostno panogo v občini, smo v ta na
men dobili tudi nekaj nepovratnih sred
stev,« je dodal Ivan.

Juratovčeva sta se odločila za praši
čerejo, ker so bile takrat ugodne kredit
ne možnosti in tudi potreba po večji 
kooperantski proizvodnji. Izkušenj ni-

KMETIJSKA ZADRUGA 
ZA BOLJŠO PONUDBO
VINICA — Črnomaljska kmetijska 

zadruga je pred nedavnim odprla v Vinici 
sodobno urejen bife s kuhinjo. V načrtu pa 
ima, da bo preskrbo v Vinici še izboljšala, 
saj namerava še to pomlad razširiti skla
dišče pri železnini, kjer bo dobila prostor 
tudi težko pričakovana telefonska centra
la. Pri prodajalni mesa pa bodo uredili 
diskontno prodajo pijač in tuni nekaterih 
delikates.

OBČNI ZBOR IN 
PREDAVANJE ZA 
VINOGRADNIKE

SEVNICA — Društvo vinogradni
kov Dolenjske-podružnica Sevnica-Bo- 
štanj vabi člane na občni zbor, ki bo v 
nedeljo, 18. februarja, ob 9. uri v restav
raciji hotela Ajdovec v Sevnici. Po zbo
ru bo za člane in nečlane zanimivo pre
davanje mag. Julija Nemaniča iz Kme
tijskega inštituta v Ljubljani, in sicer o 
negi vina ter izboru sortnega sadilnega 
materiala.

sta imela, strokovne pomoči pa je bilo 
premalo, zato sta bila prepuščena samo- 
izobraževanju. Učila sta se iz strokovnih 
knjig, iz kmetijskih oddaj, obiskovala 
sta druge prašičerejce po Sloveniji in 
spraševala veterinarje. Bila sta kmeta, 
prašičerejca, veterinarja in prodajalca.

»Danes je veliko lažje. Ko vstopimo
v hlev, takoj opazim že najmanjšo 
špremembo. Ob bolezni se moramo 
najbolj zanesti sami nase. Še najbolje je, 
če osebno poznaš kakega strokovnaja- 
ka. Naši veterinarji so na žalost premalo 
strokovni in specializirani. Lani smo 
imeli v hlevu precej bolezni, na srečo pa 
v našem hlevu ni prašičje kuge, saj ni
mamo stikov z drugimi hlevi. Mislim, 
da bi morali izboljšati tudi pospeševal
no službo, ki naj bi bila bolj strokovna 
in naj bi imela več časa za svetovanje,« 
meni Marija Juratovec.

B. DUŠIČ

Oškodovanci 
grozijo z

ustavnim sporom
SEMIČ — Prvi obrok republiških 

solidarnostnih sredstev so tisti iz se- 
miške krajevne skupnosti, ki so v ne
urju lani poleti utrpeli škodo, dobili 
izplačan takoj, ko je denar prispel iz 
Ljubljane. Pr: drugem obroku pa seje 
zataknilo. Denar je prispel v Črno
melj v začetku novembra, a je bil brez 
vednosti in pristanka oškodovancev 
nenamensko porabljen. Sedaj naj bi 
denar razdelili oškodovancem, ki pa 
zahtevajo, razumljivo, valorizirane 
vsote na dan, ko je denar prispel iz 
Ljubljane.

Semiški odbor Slovenske kmečke 
zveze je opozoril, da mora biti denar 
za povračilo škode valoriziran, tako 
komite za družbeni razvoj pri občin
ski skupščini kot tudi pospeševalno 
službo pri kmetijski zadrugi. Vendar 
doslej niso dobili nikakršnega odgo
vora, ne ustnega ne pismenega. Se 
več, nihče se sploh ne zmeni za njiho
va opozorila, denaija, seveda valorizi
ranega, pa tudi ni. V Slovenski kmeč
ki zvezi grozijo, da bodo, če odgovorni 
ne bodo rešili problema, začeli s civil
no tožbo in zaradi nenamensko po
rabljenega denaija sprožili tudi ustav
ni spor.
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Nekaj upanja le za mlade kadre
V Novem mestu skrbijo za kontinuiteto družbeno usmerjene gradnje stanovanj, 

ki pa so vse težje dosegljiva dobrina — Posojila za gradnjo hiš
' NOVO MESTO — V sedanjem srednjeročnem obdobju 1986—1990je bila 
v novomeški občini v okviru družbeno usmerjene gradnje predvidena izgrad
nja 506 stanovanj v sedmih krajih občine, od tega pa 436 stanovanj v Novem
mestu v soseski Irča vas-Brod. Upoštevaje 56-stanovanjski blok, ki ga gradijo — “ —------- m- i—-j---j —  ----------.

od potreb, je nova stanovanja vse težje prodati, saj so za naše razmere zelo 
draga.

pravljena nova lista. Stanovanjska soli
darnostna sredstva, ki se zbirajo po 2- 
odstotni prispevni stopnji, bodo služila 
tudi za kreditiranje podjetij in delavcev

Gradnja družbenih stanovanj naj bi 
tudi potem ne zastala povsem, čeprav 
njenega cvetenja vsaj v sedanjih razme
rah ni pričakovati. Program zdaj že biv
še stanovanjske skupnosti za leto 1990, 
ki ga je s sprejetjem občinskega prora
čuna potrdila tudi občinska skupščina, 
namreč predvideva izvajanje priprav
ljalnih del še za en 56-stanovanjski blok 
v soseski Irča vas-Brod in nakup zem
ljišča še za en blok, pa tudi sodelovanje

pri izgradnji dvonamenskega zakloniš
ča. Zahteva je tudi, da naj bi to naselje, 
kjer že leta gradijo le stanovanja, ne pa 
tudi spremljajočih objektov, letos dobi
lo vsaj trgovino.

V novomeški občini naj bi letos na 
novo pridobili 36 solidarnostnih stano
vanj, od tega 4 na Prešernovem trgu. 
Stanovanja bodo dodeljena mladim 
strokovnjakom po posebni prednostni 
listi, za ostale upravičence pa bo na-

individualne gradnje. Zaenkrat »rešuje
jo« še razpis iz lanskega oktobra. Nanj 
je prispelo 458 prošenj. Za ta posojila 
bodo porabili del lanskih in del sred
stev, zbranih v januaiju 1990. Posojila 
za individualno gradnjo so napovedana 
tudi še za kasneje. Usmeritev je seveda

Labod ima v. d. direktorja
Delavski svet ga je imenoval za 12 mesecev

NOVO MESTO -Sl. februarjem 
je novomeški Labod skoraj ostal brez 
direktorja. Sedanjemu direktorju Mila
nu Bratožu je potekel mandat, za njego
vo ali koga drugega imenovanje na to 
mesto je bil razpis objavljen v Delu šele 
5. februarja. Obglavljen pa Labod sedaj 
vendarle ni Delavski svet je Milana 
Bratoža imenoval za v. d glavnega di
rektorja, in sicer kar za 12 mesecev (z 
okraskom »oz. do imenovanja glavnega 
direktorja«). To se je kot nekaj nepo
membnega zgodilo kar s koresponden
čno sejo tega organa, ki se je dogajala s 
teleksi zadnjega januarskega dne.

Zadeva poraja kar nekaj vprašanj. 
Za tovarno, ki nesporno zna delati in je 
ime na področju izdelovanja srajc, bluz 
in drugih oblačil, predvsem ženskih, o 
čemer ne nazadnje priča najvišje pri
znanje, Ljubljanski zmaj, in Zlata Jana 
za kreatorki z letošnjega ljubljanskega 
sejma mode, je težko verjeti, da je pro
blem pridobiti primernega, dobrega di
rektorja. To, da je šlo z ijabodom zadnja 
leta nekoliko navzdol, da je z malo last
nega kapitala precej zadolžen ter da so 
gotovo še mnoge možnosti za optimizi
ranje poslovanja tako glede pocenitve 
izdelkov kot zvišanja plač, je lahko le 
dodaten motiv, ustvarjalni impulz za 
ustvarjalne, sposobne strokovnjake. Ni 
razumljivo, da se mora Labod zadovolji
ti z v. d direktorja in da je razpis tako 
kasniL

odloča stari ali no vi dela vski svet oz. de
lavski svet delovne organizacije ali po
djetja, bi mu v kadrovski službi lahko 
pripravili predlog za sklep o razpisu že 
prej. Vsekakor je vsaj čudno, da direk
torja imenujejo za v. d kar za eno leto, 
in to na korespondenčni seji Ker je bilo 
tako, delavski sveti »zunanjih« petih 
Labodovih tozdov niso bili seznanjeni 
da so v novomeškem delu iMboda (Loč
na, Commerce, DSSS) bili za to, naj v. 
d direktorja imenujejo le do odločitve

Spet velika 
očiščevalna 

akcija v občini
»Očistimo in uredimo 

svoje okolje!«
NOVO MESTO — Na pobudo 

sekretariata za urbanizem in var
stvo okolja občine Novo mesto sc 
bo danes, 15. februarja, začela veli
ka vseobčinska očiščevalna akcija 
pod naslovom »Očistimo in uredi
mo svoje okolje«. Trajala bo do 31. 
marca, v primeru daljšega obdobja 
slabega vremena pa bo podaljšana 
še za pol meseca. Kot pove že na
slov, je namen akcije po letu dni 
vnovič temeljito očistiti in na novo 
urediti bivalno okolje, posebej pa še 
poškodovana vozišča, zelenice, 
ograje, fasade, kar vse naj bi pripo
moglo k prijaznejši podobi naselij. 
Da akcija ne bo imela zgolj enkra
ten učinek, poziva sekretariat vse 
upravljavce oz. lastnike objektov in 
naprav, naj organizirajo trajno skrb 
za okolje, kar pomeni, določijo lju
di, ki bodo še po izteku akcije vse 
leto skrbeli za okolje.

V pozivu sekretariat posebej 
omenja trgovske organizacije in 
upravljalce javnih površin (ceste, 
železnice, parkirišča), ki z boljšim 
odnosom lahko veliko prispevajo, 
ne da bi bili zato potrebni veliki 
stroški. Sekretariat bo še posebej 
organiziral čiščenje bregov reke 
Krke in v ta namen pritegnil k sode
lovanju člane potapljaškega in ja
marskega kluba ter prebivalce kra
jevnih skupnosti, skozi katere teče 
Krka. V juliju bo mladinska organi
zacija priredila tudi mednarodni 
ekološki tabor, katerega udeleženci 
bodo raziskovali onesnaženost Kr
ke in njenih bregov od Žužemberka 
do Novega mesta.

delavskega sveta o predlogu razpisne 
komisije. Če ne bi imenoval direktorja.
bi tako po zakonu moral »vedeja«. Osta
ja le še eno vprašanje: se mora Labod 
zadovoljiti s takim postopkom in z v. d. 
direktorja zato, ker je bila upravičena 
bojazen, da bodo težave z novim manda
tom sedanjega direktorja ali gre za kaj

Z. UND1Č-DRAGAŠ

• Posebno poglavje so v stanovanj
ski zgodbi še vedno stanarine. V od
boru za stanovanjsko gospodarstvo 
Novo mesto, ki je v prehodnem ob
dobju nadomestil skupščino sisa, 
pravijo, daje občinski izvršni svet la
ni vodil nemogočo politiko stanarin. 
Ob koncu lanskega leta je bil delež 
stanarine v revalorizirani vrednosti 
stanovanjskega sklada le 0,81 od
stotka, kar je celo manj kot v prete
klih letih, v vodo pa je padla še načr
tovana 97-odstotna podražitev sta
narin s 1. 1. 1990. Vzdrževanje sta
novanjskega sklada — za kar bo letos 
ustanovljeno posebno družbeno sta
novanjsko podjetje — je tako vse bolj 
kritično, da niti ne govorimo o odda
ljevanju od cilja o 3,4-odstotnem de
ležu stanarine v revalorizirani vred
nosti sklada, ki naj bi bil osnova za 
enostavno reprodukcijo sklada. Za
radi zamrznjenih stanarin pa bo 
vprašljivih še nekaj nalog, ki naj bi jih 
izvedli s tem, na. primer sofinancira- 
nje toplovoda od Krke do mesta.

prava, saj si mora vse več ljudi samo re
ševati stanovanjske probleme, komur in 
kolikor je to ob slabšem življenjskem 
standardu in težkih pogojih še mogoče. 
Sicer je letošnje leto prelomno tudi na 
stanovanjskem področju zaradi priča
kovane temeljite reforme. z l.-D.

SZ že ima 
svojo listo 
kandidatov

V razpravi lista z 32 
kandidati — 21. febru

arja tribuna____
NOVO MESTO — Socialistič

na zveza v novomeški občini je že 
sestavila kandidatno listo, s katero 
bo nastopila na spomladanskih vo
litvah. Na listi je 32 imen.

Nosilec liste novomeške SZ je 
sedanji predsednik OK SZ (DL) 
Boris Dular, ostali kandidati pa so: 
dr. Anton Starc, Franc Baznik, Ja
nez Bratkovič, Zvonko Šjpelko, 
Maijan Moškon, Matjana Setina- 
Kladnik, Lado Brulc, Janko Skube, 
Marjan Bauer, dr. Lavo Morela, 
Maijan Grabnar, Joža Miklič, Sta
ša Vovk, Martin Tomšič, Rado 
Medle, Alojz Muhič, Janez Povšič, 
Roman Rajer, Vlasta Tomazin, Jo
že Zupanc, Maijan Lisac, Anton

• V sredo, 21. februarja, bo ob 18. 
uri v organizaciji novomeške SZ 
v Domu kulture javna tribuna, 
katere gost bo predsednik RK SZ 
Slovenije Jože Smole. Govor too 
aktualnih dogodkih v Sloveniji in 
Jugoslaviji pa seveda o spomla
danskih volitvah in o SZ na pjih.

Dragan, Rudi Hrvatin, Silvo Polak, 
Janez Turk, Maijan Somrak, Mira 
Maljuna, Pavle Turk, Božo Koče
var, dr. Tatjana Gazvoda, Dušan 
Jarc. Za zbor občin republiške 
skupščine novomeška SZ predlaga 
dva kandidata: Janeza Bajuka in 
Igoija Vizjaka.

Ta lista gre sedaj v predstavitev 
in razpravo med ljudi, 23. februaija 
pa naj bi jo potrdili na občinski vo
lilni konvenciji te stranke.

bi
Vsak je zamenljiv
Tako pravi Brane Kirn, 

predsednik Demosa

Ena lipa tudi za mladoporočenca

NOVO MESTO — Novomeški De
mos, združenje opozicijskih strank, posta
ja vse bolj številen, saj so v njem Sloven
ska demokratska zveza, Slovenska kmeč
ka zveza, Slovenska krščanskodemokrat- 
ska stranka in od petka tudi novoustanov
ljena Socialdemokratska zveza Slovenije. 
Manjkajo torej samo še Zeleni. Na usta
novitev le-tch pa v Novem mestu ne more
jo čakati, kajti do ponedeljka je bilo treba 
že oddati predloge kandidatov občinski 
volilni komisiji.

»S postavljanjem kandidatov smo bili 
zadnje dneve precej zaposleni,« pravi 
predsednik novomeškega Demosa Brane 
Kirn, sedemintridesetletni dipl. inž. kemi
je iz Krke, »vendar imamo sedaj mesta iz
popolnjena tako za zbor krajevnih skup
nosti kot za družbenopolitični zbor občin
ske skupščine, za katera ima Demos 
skupno listo. Za republiško skupščino, v 
katero gredo iz 4. volilne enote štiije izvo
ljeni, pa bo postavila svojo listo vsaka 
stranka posebej.«

Demos je torej nekako ujel tekmo s ča
som, vsaj kar se kandidiranja tiče, kako pa 
je s programi?

»Na volitve v novomeški občini seveda 
ne moremo samo z republiškimi programi 
in upamo, da bomo imeli sedaj še dovolj 
časa, da bomo izoblikovali realen lokalni 
program. Kajti strah nas je samo, da se ne 
bi izgubili v visokoletečih obljubah. Veli
ko stvari se namreč ne da spremeniti na hi
tro. Življenje gre svojo pot naprej in temu 
seje treba prilagoditi. Žato bomo obliko
vali program v stvareh, ki jih poznamo, 
ker pa do sedaj nismo sodelovali pri obla
sti, nam je še marsikaj nedostopno, saj ne 
razpolagamo s takim aparatom, kot ga 
ima konkurenca že dolga leta. Dosedanja 
oblast si prizadeva postati prijetna stran
ka, vendar se obnaša tako kot med leti 
1941—1943, do dolomitske izjave. Mi 
nič ne skrivamo, da se borimo za oblast. 
Če jo bomo dobili, bomo skušali napraviti 
najboljše, kar znamo, sicer pa nismo ne
zamenljivi. Že to je velik dosežek,« pravi 
Brane Kim in še takole komentira dokaj 
mlačni start opozicije na Dolenjskem: »Za 
to je na eni strani kriva apolitičnost, na 
drugi pa strah, saj je zgodovinski spomin v 
ljudeh še zelo močan. Ljudje o novih gi
banjih malo vedo in bojim se, da se bodo

Turistično društvo Ratež ima razvejeno dejavnost
RATEŽ — Turistično društvo Ratež v krajevni skupnosti Brusnice je goto- 

j med najbolj aktivnimi na Dolenjskem. Že vrsto let skrbi za lepši zunanji vi-
t,. liafliAi, «> ciinSi Irrainvni cimnnncti cttinnvnnivLlh hli in kniPtllšiklh IMIŠiloDII.

Za Jožefovo salamiada

Znano je sicer, da ima Labod nekaj 
težav s preoblikovanjem v podjetje, saj 
na referendumu 13. decembra lani v 
tozdu Temenica Trebnje tega niso pod
prli Volitve v delavski svet podjetja bo
do šele 26. februarja, toda kot piše, raz 
pis v Delu za mesto glavnega direktorja 
temelji na sklepu delavskega sveta po
djetja Če ni pomembno, ali o razpisu

blagajno, kar nekaj denaija, letos pa se

članstvom m težav. To je dokazala tudi številna udeležba na sobotnem občnem ^K^tja^ ^anj^u^i
„ . . , , . . ... .. kmečkih gospodarstev in stanovanjskih
Turistično društvo je že sedaj dovolj 

poznano po s svojem tekmovanju harmo- 
nikašev, ki vedno pritegne dovolj ljudi, 
tako da se na veselici steče v društveno

zboru društva.
V prizadevanjih za varovanje in ureja

nje prostora se društvo ne omejuje samo 
na skrb za zunanji videz okolja, temveč se 
spušča tudi v globlje vzroke onesnaževa
nja. Oko ima stalno budno uprto v komu
nalno deponijo Leskovec ter skupaj s kra
jevno skupnostjo nadzoruje, da se Komu
nalno podjetje drži dogovora. Tako se 
sedaj tam gradi čistilna naprava za izcedne 
vode, da te ne bodo več onesnaževale po
toka, odločno pa se društvo zoperstavlja 
tudi načrtovani deponiji posebnih od
padkov.

Brusnice so znane po češnjah, zato ima 
društvo posebno sekcijo, ki skrbi, da kva
liteta tega sadja ne bi upadla. Krajanom 
nudi najboljše cepiče in sadike, tako da jih 
ob vsakoletnem prazniku češenj v Brusni
cah ne more biti sram, druga sekcija pri 
društvu, sekcija za lipe, pa skrbi, daje na 
voljo vedno dovolj sadik tega slovenskega 
simbola. Eno sadiko podarijo namreč 
vsakemu novoporočenemu paru v kra
jevni skupnosti.

lUllOCIVlll guajzvAioiovv* ------ --------j------

hiš je letos še poostrila merila, tako da se 
na prvo mesto za prejem diplome ni uvr
stil nihče. Za drugo mesto je dobil diplo
mo Albin Erjavec z Rateža, za tretje pa 
Branko Papež z Rateža in Janez Brulc iz 
Velikih Brusnic. Za najlepše urejeno

kmečko gospodarstvo so dobili priznanja 
Ivan Vovko z Brezja, Anton Franko iz 
Vel. Brusnic in Franc Uhemik iz Vel.

ŠE PROSTORA ZA 
OPERO STOLETJA

NOVO MESTO — Za ogled opere 
Čene maske skladatelja Marija Kogoja, ki 
jo nekateri kritiki imenujejo kar slovenski

NAJLEPŠE UREJENA — Prizna
nje za lepo urejeno stanovanjsko hišo 
in okolico je prejela iz rok dosedanje
ga predsednika Turističnega društva 
Ratež Antona Vovka (desno) tudi 
Angela Luzar (levo) z Rateža. (Foto: 
T. Jakše)

• Na občnem zboru so člani Turi
stičnega društva Ratež sklenili, naj 
preneha njihovo kolektivno članstvo 
v SZDL, saj je ta sedaj postala stran
ka, izvolili pa so tudi nov izvršilni in 
nadzorni odbor društva. Na mesto 
dosedanjega predsednika Antona 
Vovka, ki sta mu potekla že dva man
data, so izvolili dosedanjega tajnika 
Antona Gazvodo.

l0ro<CENE — Naše vrle uvoznike in drža iških 
razumemo, ko za to ali ono reč izza m arsk 
zahtevajo še enkrat ali dvakrat več den »no\ 
ja, kot dejansko stane. Toda kar je prev na p 
je preveč. V poslovalnici Mladinske knj na t 
na Glavnem trgu ponujajo zavojček rai n. n 
nalniških disket (10 kosov) za 700 d bi in 
Resje, da so diskete dobre znamke (31 nek 
vendar stane enak zavojček v ZR Nemi «|e 
180, v računalniško zelo dragi Italiji (AČ 
230 din. Za razliko od 230 do 700 dir aio> 
treba trdo delati. Kaže pa, da ne vsem a in i

TEMA — Sporočili so nam, daje pl jjjj 
in ves predel med poslopjem občine, po j ^ ^ 
in domom JLA v popolni egiptovski te lfUn 
ki je ne razsvetljuje niti Luna, saj v z 6rjh
njem času štrajka s popolnimi mrki. I l,^ 
ni samo necivilizirana, ampak tudi nev ^
na, saj je omenjeni predel dejansko gr njj ( 
bišče bližnje veleblagovnice in kot tak | j y| 
sejan s spolzkimi deskami, jamami, m et0v 
žarni itd. Da je res tako, priča zaup rata 
vendar preverjen podatek, da je na ol an^ 
njenem nevarnem kraju doživela trčen; a ^ 
zaradi teme neznanim trdim predmet ^ ( 
celo visoka predstavnica občinske vla 
To je razlog več za odstranitev nevšeč ^ 
sti, saj je konec koncev izvršni svet obč 
prvi, ki naj bi skrbel za varnost podanik ijjj S(

LOVCI — Nedolgo tega je potekel i ^
za oddajo prošenj za sprejem med lov ^
Kandidatov za člane zelene bratovščin ^, 
bilo veliko, kaže, da postaja lov dolen, 
ljudski šport. Imeli smo priložnost vil 
nekaj prošenj. To, kar smo prebrali, n 
je lovce postavilo v povsem novo lul
kančkom pretiravanja lahko rečemo, JL
so to ljudje, ki med hojo po gozdu gledi 

j da ne bi pohodili kakšne mravlje, žepi - 
so jim polni praznih polžjih hišic, ki j^q 

' puščajo na primernih mestih. Da bi se 
nje naselili polži lazaiji, ki jih je nai ^ 
udarila z brezdomstvom. Se večje so
ljube bolj zaresnim živalim, kaj lahki (Qv 
zgodi, da bodo srnam 8. februarja recil ;|a(jj 
li Prešerna.

Ena gospa je rekla, da po u— 
tosti še ni videti, da so na občini. 
slili vse, kar je prej uradovalo po 
Morda pa je problem v tem, 
videti.

TEČAJ

A
Brane Kim

zato ustrašili volitev in sploh ne bodo pri
šli. Če na glasovnicah ne bo dovolj jasno 
razvidno, za koga kandidati kandidirajo, [ 
bomo prisiljeni napraviti tudi nekakšne 
pripomočke, da se bodo ljudje lažje 
orientirali.«

T. J.
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O KLETARJENJU i?™
k N

NOVO MESTO — Društvo P 
gradnikov Dolenjske želi kaj več na 
za svoje člane. Poleg pokušnje lant 
pridelka vin, ki bodo že v tem in n4jl 
njem tednu v vseh podružnicah, prip(l|) 
tečaj iz kletarjenja. Če bo v podruaLl_ 
dovolj prijav (za vsak tečaj naj bi ji!« 
najmanj trideset), bodo prvi tečaji r- 1 
že v februarju in marcu. Vsak udeleL .e 
bo za predavanje prispeval le simbflT ^ 
ceno, na koncu pa bo po preizkusu 
dobil spričevalo o kletaijenju. |u sp

Pia
(Cio

_________________________4 p'
■ ki

DEŽURNE TRGOVIN^
V soboto, 17. februaija, I

Novem mestu do 19

Brusnic, za najlepše urejeno stanovanjsko 
hišo pa Angela Luzar, Janez Mihalič in 
Edvard Engel, vsi z Rateža.

T. JAKŠE

NA OTOČCU IZBRALI 
»VIKEND«

OTOČEC — V otoški diskoteki, ki ob j 
četrtkih privablja zlasti ljubitelje zimzele
nih melodij, bodo drevi pripravili večer 
grških in dalmatinskih pesmi, za žejne pa 
bo na voljo tudi velik izbor vin. Po uspeli 
nedavni avdiciji je že znano, kateri an
sambel bo poslej igral v motelski restavra
ciji; to bo posavska skupina Vikend, ki bo 
prvič nastopila že to soboto.

Market
*ivt
»Vor
:nu

glasbeni dogodek stoletja, imajo Novo- 
meščani in okoličani še priložnost. Na 
predstavo v Cankarjevem domu v Ljub
ljani jih bo to soboto popeljal avtobus v 
organizaciji Turističnega posredovanja iz 
Straže. Predstava bo ob 19. uri to soboto, 
avtobus pa bo iz Straže odpeljal ob 16.45, 
z novomeške avtobusne postaje pa ob 17. 
uri. Za rezervacije vstopnic in avtobusne
ga prevoza ter nadaljnje informacije po
kličite popoldne ali zvečer Marjeto Pet
kovič, Straža, telefon 84-750.

Začasno sindikalno »brezvladje«
V Beti ustanavljajo nov, neodvisen sindikat — Veliko nejasnosti, brez izkušenj ■ 

Kdo je lastnik tovarne? — Najmanj 600 mark plače__________ _

17. ure odprte naslednje prodaj 
živil:
• v Novem mestu:
Ljubljanski *.
• v Šentjerneju: Market Doleflf
• v Dolenjskih Toplicah: pr°jmr|

J» v Žužemberku: Samopostrežbi 
KZ
• v Straži: Market Dolenjka,
• V nedeljo bodo odprte od 8 , rp
1L ure v Novem mestu: prod« I 
na Pogača na Glavnem trgu 2* 
Črnomlju: Preskrba na Kolom" 
ski 49. ELE

■nsk
_____ ______________

Sprehod po Metili
UU BLJANŠKI RADIO JE PC

METLIKA — V največji metliški in belokranjski delovni organizaciji Beti, ki ti pa prizna, da je težko začeti s kon-
zaDosluie skupaj več kot 2000 delavcev, je trenutno sindikalno zatišje, nekak- kretnimi stvarmi, vsaj ne vedno bistve-
2*5223£S*?S« sindikat sejana ^ih abonh »koeekof
sam ukinil, razpustil, novi, tako imenovani neodvisni sindikat pa še m začel MČnejo pogovarjalj in pogajati, 
delovati. A. B.

stopne izjave. Čaka nas veliko dela in

O BOLEZNIH 
SODOBNEGA 

ČASA
METLIKA — Ker je tudi v metliški 

občini vse več bolezni sodobnega časa, 
so se v občinski organizaciji Rdečega 
križa odločili, da bodo v vseh krajevnih 
skupnostih organizirali zdravstevna pre
davanja o tem, kako z zdravim nači
nom življenja preprečiti te bolezni, pri 
čemer je zgodnje odkrivanje bolezni ze
lo pomembno za uspeh zdravljenja. O 
tem bodo govorili zdravniki iz metliš
kega zdravstvenega doma. Pred preda
vanji bo sestra merila krvni pritisk, po

»Na zadnjih zborih, ki jih je pripravil 
še stari sindikat, smo ljudem v grobem 
razložili vlogo in namen novega sindi
kata in njegovo predvideno organizira
nost v Beti,« pravi Dušan Rus, vodja 
skladišča konfekcijskih izdelkov in 
predsednik novega sindikata v Beti, si
cer pa star sindikalni »maček«, saj je bil

težko bo, zlasti ker so zadeve na tem 
področju zelo nejasne in tudi nobenih 
izkušenj s pravo sindikalno organizira
nostjo nimamo, zato se moramo učiti 
od drugih.« Računajo, da se bodo na
vzven povezovali s sindikati v tekstilni 
branži, v Metliki pa naj bi bil sedež, be-cer pa star sindikalni »maceK«, saj jvuii uuui, > ra»u»i

pred časom predsednik sindikalne kon- lokranjskega odbora sindikata tekstil- 
ference v tej tovarni. »Prej smo imeli cev. »Seveda se bomo morali tekstilci v
sindikalne osnovne organizacije po 
tozdih, sedaj pa ustanavljamo sindikat 
podjetja Beti; prej je bil kar po avtoma
tizmu vsak zaposleni član sindikata, 
članstvo v novem sindikatu pa bo pro
stovoljno,« pravi Rus.

WV. >zv —-------
Sloveniji tesno povezati, da bomo po 
sindikalni liniji enotno nastopali in ime
li enotne zahteve.«

V Beti je sedaj 13 tako imenovanih 
sindikalnih poverjenikov, ki pokrivajo 
celotno podjetje, in ti so izvolili Rusa za

V Beti pa naj bi novi sindikat pripo
mogel, da se bo uresničilo tisto, kar že 
dolgo govorijo: zaposliti zaposlene; na
dalje bo šlo prizadevanje sindikata v 
zmanjšanje režije in nepotrebne admi
nistracije. »Ustvariti moramo razmere,

vanji bo sestra amila kmu pritisk, po P J »V kratkem bomo naredi- da bomo imeli povprečno najmanj 600
B5S. «> « pripravili pri- DEM plrte,- pravi UUm K«. Uta-

............................... ~.r—.-,aj
Z metliškimi osnovnošolci oddajo i *1 
tobogan, ki bo predvajana po radijev 
lovih L programa zadnjo nedelWP 
bruarju ob 8.05. Nastopajoči so poj?1 n 
da so pravi mojstri v recitiranju, pm?®1 
nju, pripovedovanju šal in igranju 
lične instrumente. Ta priljubljena v?u 
je bila zdaj v Metliki že tretjič. ...

NAJBOLJ VNETI PRIVRycl 
VINSKE vigredi že sprašujejo, če bA; 
leprireditev v Metliki tudi letos. B^ji 
cer 18., 19. in 20. maja. V kratke^, ' 
sestal pripravljalni odbor, ki bo-> v 

v letošnje lvnesti v letošnje trodnevno rajanj11

"ImIrnopeŠki amat^
IGRALCI so zabavali Metličane i 1 
turnem domu Edvarda Kardelja*! 
dijo Naši trije angeli. Marsikdo od L. 
cev seje spomnil časov, ko j^ tudi IJJj ' 
premogla igralsko skupino. Žal je1 
lo zelo daleč.

OSKRBOVANCE V METL>?.

Dušan Rus
IIIICI IUUI ciaii icpucma
ZSMS Roman Lavtar. , ^

(m i kil
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šČrnomaljski drobir
-&KR AT — V eni zadnjih Številk nam je 

fročilu o ustanovitvi Slovenskih krš- 
’®skih demokratov v Črnomlju zagodel
II »rski Škrat. Zapisal je, da je bila ob 
13 ttiovnem zboru dvorana kulturnega 
'v »a polna ljudi, namesto daje bila bolj 
'J na kot ob marsikateri kulturni prire- 
® ri. No, krščanski demokrati bi si želeli,
“ t>i imel škrat prav, napaka pa je šla v 
f nekaterim drugim strankam. Kaj bi bi-

III «le, če bi bila dvorana zares polna!
if RAČUNALNIKI — Pisce besedila o 
1[ znovanju letošnjega občinskega praz- 
^ in uspehih, ki so jih v občini dosegli v 

Melem letuje v praznični evforiji očit- 
J* Uneslo nekoliko predaleč. Med dru- 
“1 so zapisali tudi, da so vse šole opremili 
e 'Cunalniki. Učitelje sedaj zanima, pri 
\ frih optimistih so pisci dobili te 
1 »tke.

e' fRATA — Na nedavni razpravi o na- 
? i nji organiziranosti kmetijske zadruge, 
"j6bila v sejni sobi zadruge, je eden od 

etov dejal, da bodo pač morali zakteni- 
JP 'ata zadruge, tako kot sojih na primer 

*riborskem Marlesu, če bodo ugotovi- 
' • » kmetje takšne zadruge ne potrebuje- 
V' ?č. Očitno so temu predlogu še najbolj 

'uhnila kar vrata sama, ki se niso in 
rj 'dala odpreti. Kaj bi se zgodilo s skoraj 
Vr ljudmi, lahko le predvidevamo, če ne 
"‘"ili še bolj predvidljivi v kmetijski za- 
e) JB>, kjer so za izhod v sili naredili tudi 
[ovpka vrata. Vendar se lahko zgodi, da 
‘inLtem d®*' 'dej0 kmetom. Obstaja na- 
cnK bojazen, da bodo tudi kmetje začeli 
vJn5čati zadrugo skozi »stranska vrata«.

Drobne iz Kočevja )
£{ROZI SPET NOVA POCENITEV 
Judi hrvaški časopisi poročajo, da se 

iar*malu pocenilo še meso, in to ne le za 
. k£-n odstotek, ampak celo do 50 od- 
, /?°v. Razen tega bo v maloprodaji po- 
clltladkoija in olja iz blagovnih rezerv še 

seveda vse po občutno nižjih cenah, 
so v trgovinah zdaj. V Kočevju pa so 

. Phčani, da s temi grožnjami ne bo nič. 
N Sovinah niso imeli doslej in po zatije- 
j )u trgovcev tudi v bodoče nebocenej- 
• 1 sladkorja in olja, podobno pa bo go- 

5 tudi z rižem in uvoženim mesom. 
KOČNA SLOVENIJA — Poleg Srbi- 
®staja vse močnejša tudi Slovenija in 

j tda tudi Kočevska. O tem se te dni 
I t0 prepričate na kočevski tržnici, kjer 

leznani močni domačini — veijetno 
' plivom dopinga — sneli in vrgli na 

ki betonski plošči z dveh izmed pro- 
miz na tržnici.

REVEČ BOGATI — Ob glavni cesti 
J Dvoru je pri Mali gori ob cesti za- 
f*n avto, ki vsaj navija kaže, da je še 
(fo ohranjen in bi ga v manj razvitih 
toijih uporabljali še desetletja. Slo- 
ska domišljavost zaradi bogastva in 
ritosti res nima meja. Avto bi verjetno 

U I že odpeljal, a ga ne more, ker nima 
ts. Ni znano, če mu jih je odstranil last- 

/n P® kdo izmed mimovozečih.
na 

lani -
n ni 
>rip 'ibniški zobotrebci
a/1 'C ROMOV V ŠOLI — Ribniške 
lele yne Role trenutno ne obiskuje niti en 
mb<v' otrok, čeprav je prav romskih 
lsu HKrP' tlneva v dan več.

;ET PLAVANJE? - Kaže, da bo v 
lu spet začel za dva meseca delati po- 
i Plavalni bazen. Takrat bodo imeli 
P osnovnih šol iz vse ribniške občine 

/lPrv'doma pa še iz Kočevja in Velikih 
J.7 njem šolo plavanja. Lani seje v ta

bo® I' naučilo v ribniškem bazenu plavati 
god 400 otrok, ki jih torej ni bilo treba 
»daj* Bji v dražjo šolo v naravi na moije.

^PRODAJESPOPUSTOM—Gotovo 
rket P|runje več zasebnih in družbenih tr- 

1 v ribniški in kočevski občini prisililo 
lolet lv°me v ribniškem Mercatoiju k dru- 
■ nr0teniu razmišljanju. Tudi v Mercatoiju 

hnreč že možno kupiti pijačo po nižji

ostrC"' TJ- & ,l‘uP,t* najmanj 7aboj‘0,ne ali brezalkoholne pijače.

^ Trebanjske iveri
__JlfNO IN ČRNO - Med ključne

'^KC tn^lzo lii>r i#* n** rvv/nmn HpIo-
* . n ^loven,Je»s° opazovalci us-

l*ll§^.^Pore na Dobu. Če bi Zeleni 
U(re bili, tedaj dobska ustanova bržda 

svojeglavo metala svojih pestrih 
~k°v na lastno smetišče. Pravijo, da 

E PČJvk P® ne mislijo na barve. 
ldajor rOGRAFIJE — Potem ko je 
adijsijr^tadel cerkev na Čatežu, so iz J

^ ne-
adijsj*r*del cerkev na Čatežu, so iz tega 

edeljPjr  Pred kakim letom dni poslali foto- 
so pnj*1 ntaterial s podobami izmaknjenih 
ju, P(\?l1ov na upravo za notranje zadeve, 
anju ^°‘riva« trebanjsko občino. Kaže, da 
Ijena V u*°'dni trak znašel v izjemno anali- 

. ^Eah. V dneh, ko to poročamo, ga 
, Pošiljatelj še ni dobil nazaj v svoj

Ijena
č. ,,.,.7‘ah. v dneh, ko to poročamo, ga 
IVR^** Pošiljatelj še ni dobil nazaj v svoj

*.'b^LEd NAZAJ — Pred časom seje

ičane *K "»j bi se bila odločila iz izjemno ak- 
lelja s »Jr Prepričanja, in sicer, da morajo 
do odjEt|7nii politiki nujno in zelo pogosto 
: tudi Rudi na pot, ki ostaja »prevožena«

.r^

ilit napredne družb* imajo
ia8°edl^btQ^,/er modernega socializ

mi bo na oblasti, se bo uba- 
‘ko)*1 vPr<tšanjem: kako (gospo- 

* Preživeti. (Mencinger)

m
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Vroča razprava o samoprispevku
Semičani pravijo, da ne bodo pripravilijavnih razprav — Socialistična zveza o 

zamrznitvi do nove skupščine — Osnutek odtoka kljub temu sprejeli
ČRNOMELJ — Čeprav je med prebivalci črnomaljske občine čutiti, da ni 

prevelikega navdušenja za podaljšanje samoprispevka za družbene dejavnosti, 
ki bo potekel konec junija, so se na občini kljub temu odločili za sprejem osnut
ka odloka o razpisu referenduma. Delegati so odlok sicer sprejeli, čeprav na
sprotovanj ni manjkalo.

Iz Semiča je bilo slišati, da takšni sa
moprispevki kot doslej niso prava pot 
za rešitev njihovih težav. Z dosedanjimi 
samoprispevki namreč niso dokončno 
izpolnili še nobenega začrtanega pro
grama. Poleg tega je javne razprave o 
samoprispevku prej vodila SZDL, sedaj 
pa naj bi jih sveti in skupščine krajevnih 
skupnosti, ki pa niso imeli nikakršnega 
vpliva na porabo sredstev, zato sedaj te 
odgovornosti ne morejo sprejeti na svo
ja pleča. Vprašljivo je tudi, da bo seda
nja skupščina sprejemala odlok o sa
moprispevku, naslednja ga bo izvajala, 
tretja dala poročilo o njem, odgovor

nost pa se bo s tem porazgubila. Na do
sedanjih samoprispevkih je toliko blata, 
da ga bo potrebno najprej sprati in šele 
potem razpisati nov samoprispevek. 
Kot primer so Semičani navedli zgreše
ne investicije in slabo opravljeno delo, 
kar so potrdili tudi Dragatušci, ki so se 
morali poslužiti celo tožbe, da so jim 
odpravili napake na šoli, zgrajeni s 
samoprispevkom.

V Semiču so se torej odločili, da ne 
gredo v javno razpravo, ker vedo, kak
šen bo zaključek. Tudi stranke samo
prispevka nimajo v programih in v kra
jevni skupnosti se boje, da bodo temu

Za evropsko kakovost dela
Komunisti o svojem programu — Podpora kmetom, 
podjetniški miselnosti, pluralizmu — Ni bilo krivic?

ČRNOMELJ — Volilni program 
črnomaljske ZKS-SDP temelji po be
sedah njenega predsednika Lojzeta 
Šterka na realni oceni razmer v občini, 
kjer jim je kljub velikim težavam v zad
njih letih uspelo napredovati. Napredek 
bo tudi v bodoče eden njihovih najpo
membnejših ciljev, seveda pa bo po
trebna evropska kakovost dela, če hoče
jo doseči evropsko kakovost življenja.

Komunisti menijo, da bo kmetijstvo 
poleg industrije najpomembnejša pa
noga. Glavni poudarek bo na pridelavi 
mleka in mesa, prizadevali pa si bodo za 
pridobivanje novih zemljišč z meliora
cijami ter za načrtno urejanje kmetij, s 
katerimi se bodo ljudje lahko normalno 
preživljali. So proti zemljiškemu mak
simumu, varovali bodo kmetijsko zem
ljo in vztrajali na takšni preobrazbi 
kmetijske zadruge, ki bo v službi kmeta.

V svojem programu se zavzemajo za 
razvoj podjetniške miselnosti, ki bo 
omogočila dobrim delavcem in gospo- 
daijem dobro plačilo. Zato so za po
djetništvo, ne oziraje se na vir lastnine, 
teijali pa bodo ustvaijalno zaposlenost, 
čistejše programe tudi za okolje, vendar 
ne velika podjetja, temveč majhna, a 
bolj operativna in seveda tudi z zasebno 
spodbudo. Zavedajo se, da bodo nastale

socialne težave, ki se že kažejo, zato bo 
ZKS-SDP po Sterkovih besedah vztra
jala pri odpiranju delovnih mest, ven
dar le v novih programih. Konec bo la
godnosti zaposlovanja v režiji. Vendar 
obljubljajo, da bodo zagotavljali social
no varnost tistim, ki niso izgubili dela 
po svoji krivdi, upokojencem, mladim 
družinam, borcem.
»Kdor ocenjuje realno, vidi, daje bilo 

v črnomaljski občini že zdavnaj konec 
monopolne vloge ZK. S tem pa se ZK 
ne izmika odgovornosti za dobre in sla
be prispevke v razvoju,« pravi Sterk. 
Doda, da bodo odnos do demokracije 
pokazali v odnosu do novih gibanj, ki 
mora sloneti na odkritem, poštenem in 
demokratičnem dialogu, brez krivične
ga etiketiranja. Zavedajo pa se, daje po
trebna tudi notranja demokratizacija v 
ZK. Predsednik črnomaljskih komuni
stov opozaija, da Zvezo komunistov 
mnogokrat po krivem obsojajo zaradi 
krivic, storjenih v razvoju družbe. Meni, 
da v črnomaljski občini teh krivic ni bi
lo veliko, zadnjih 6 let pa po njegovih 
besadah občinski komite m naredil no
bene. Če pa sojih že storili posamezni
ki, člani ZK, je prav, kot pravi Sterk, da 
zanje tudi odgovarjajo.

M. B.-J.

nasprotovale. Izjema je le Socialistična 
zveza, ki pa ga podpira le, če bo le-ta 
pomenil nekaj več, novo kvaliteto. Po
polnoma proti samoprispevku pa tudi 
Semičani niso, pač pa naj bi se odločili 
za programe, ki bi jih uresničili v kraj
šem času, in ne v 5 letih. O vsem tem pa 
naj bi odločali po volitvah.

Zvone Butala iz Socialistične zveze je 
povedal, da so imeli razprave v 12 kra
jevnih skupnostih in da je program sa
moprispevka z izjemo bolnišnice pod 
velikim vprašanjem. Ker je negotovo, 
če bi ga na referendumu izglasovali, se 
je predsedstvo SZ odločilo, da se osnu
tek odloka zamrzne do 1. maja, ko bo 
konstituirana nova skupščina, ta pa naj

• V Črnomlju so pripravili 2 varianti 
samoprispevka. Po prvi ngj bi plače
vali 1,5 odst., in sicer za gradnjo ki
rurškega oddelka novomeške bolniš
nice, dograditev šole v Vinici in 
prizidka otroškega vrtca v Semiču ter 
prizidka telovadnice pri osnovni šoli 
v Župančičevi ulici. Po drugi varianti 
bi plačevali 1 odst., prve tri naložbe bi 
ostale iste, pridružila pa bi se še uredi
tev električne napeljave v OŠ Loka 
ter ureditev ogrevanja in adaptacija 
kulturnega doma v Črnomlju.

odloči o njegovi usodi. Tudi razprav na 
zborih volilcev naj ne bi bilo, pač pa bi 
evidentirali le potrebe. Tribučam pa so 
predlagali, naj bi v programu ne bilo in
vesticijskih vzdrževanj stavb, plačevali 
naj bi le 1 odst., in ne poldrugi kot 
doslej.

Predsednik izvršnega sveta in skupš
čine občine sta prepričala delegate, da 
bodo od republike težko dobili kaj de- 
naija za naložbe, navedene v programu 
samoprispevka. Če ga ne bodo izglaso
vali, bo v družbenih dejavnostih nasto
pila stagnacija. S sprejemom osnutka 
pa so delegati odprli tudi enomesečno 
javno razpravo o programu.

M. BEZEK-JAKSE

ZA NAMESTNIKE 
ČLANOV SKUPŠČINE
ČRNOMELJ — Delegati iz Dragatuša 

so na seji zborov občinske skupščine pred
lagali, naj bi za skupščino v novi sestavi 
poleg članov zbora krajevnih skupnosti 
izvolili tudi namestnike, zlasti v tistih KS, 
kjer bo le en poslanec.

Znana so prva imena kandidatov
Potrditi jih morajo še na zborih volilcev, kjer morajo dobiti kandidati občinskih 

zborov KS in ZZD po najmanj 30 glasov, kandidati DPZ pa vsaj 50 glasov
KOČEVJE — Občinska volilna komisija je minuli četrtek med drugim pre

gledala tudi predloge za kandidate na bližnjih volitvah. Veliko predlogov je za 
zbor združenega dela republiške skupščine, čeprav v kočevski občini ne bodo 
vodili svojih kandidatov, ampak tvori volilno enoto včasih vsa ljubljanska regi
ja ali pa celo v največ primerih eno volilno enoto pokrajine od Gorenjske preko 
Notranjske in Primorske do ljubjanske regije, lahko pa tudi, daje vsa republika 
ena volilna enota.

To pomeni, da imajo kočevski kandi- že Črnkovič, Anton Prelesnik, Alojz
dalje bolj malo možnosti, doslej pa so 
predlagani: za skupino industrije Božidar 
Zajc, Vincenc Janša in Dušan Popovič; za 
promet in zveze Danilo Vučič in Dušan 
Čuk; za kmetijstvo in gozdarstvo Ciril 
Strumbelj in Janez Žlindra; za izobraže
vanje Peter Šobar; za zdravstveno varstvo 
Matija Jerbič, Jože Novak in Jožica Bol- 
dan; za socialno varstvo Matija Jerbič; za 
zasebno kmetijstvo in gozdarstvo Mirko 
Krajec in za obrt Jože Lindič.

A zbor občin republiške skupščine voli 
sama kočevska občina enega delegata, 
predlagani pa so doslej trije kandidatje, in 
sicer Janez Zalar, Miloš Šenčur in Lea 
Oražem.

Za zbor krajevnih skupnosti občinske 
skupščine Kočevje so doslej predlagani v 
KS Kočevje mesto: Mirko Ruparčič, Pa
vel Majerle, Milka Hočevar, Stane Pogo
relc, Borut Hočevar, Vanda Oberstar, Jo-

TAKSA ZA TRAKTORJE
TREBNJE — Trebanjski izvršni svet je 

na nedavni seji podprl besedilo predloga 
odloka o cestni taksi za traktorje in trak
torske priklopnike. Kot ocenjujejo, bi na 
podlagi tega odloka zbrali v občini za 
vzdrževanje in varstvo nekaterih javnih 
prometnih površin približno četrtino več 
denaija, kot ga pridobijo zdaj.

*TRIMOVI
KOMERCIALNI

ZAPISI
TREBNJE — Trimo Trebnje bo za

čel izdajati 15. februarja letos komer
cialne zapise, tj. vrednostne papirje, ki 
bodo imeli nominalne vrednosti po 
1.500,1.000, 500 in 300 din. Naloženi 
kapital bo imetnikom podjetje obresto
valo po 14-odstotni obrestni meri, in si
cer bo izplačilo obresti pogojeno s pozi
tivnim poslovnim rezultatom. Za nakup 
Trimovih vrednostnih papirjev se je že 
odločilo*okrog 40 delavcev Trima in 
nekaj poslovnih partnerjev tega tre
banjskega podjetja.

Kojek, Anton Starc, Albert Oražem, Pa
vel Novak in Jože Mihor (voli se jih 9); 
KS Rudnik-Šalka vas: Igor Resinovič, 
Tanja Svetličič, Janez Jerman, Božidar 
Popovič (voli se 4); KS Stara cerkev: Joži
ca Oberč, Janez Dogar in Ankica Male- 
nica-Dejanovič (voli se 3); KS Ivan 
Omerza Livold: Jože Mihelič (in še dva 
nepopolna predloga — voli se 3); KS Ko
stel: Franc Cimprič (volijo enega), KS 
Draga: Milan Poje in Anton Cimprič (vo
lijo enega); KS Osilnica Željko Knavs in 
Stanko Nikolič (volijo enega) — iz ostalih 
KS še ni predlogov.

Družbenopolitični zbor občinske skup
ščine: Lili Štefanič, Stanka Agar, Jože 
Novak in Vera Cimprič (ostali kandidatje 
bodo znani kasneje).

Za zbor združenega dela občinske 
skupščine so doslej predlagani po posa
meznih skupinah naslednji kandidati: in
dustrija: Stane Logar, Vincenc Janša, An
ton Benčina (voli se jih 8); promet in 
zveze: Anica Beznik, Ivana Krkovič, Ru
dolf Žagar, Ivan Papež in Mojca Stjepič 
(volijo enega); trgovina: Vera Poje (1); 
Komunala itd.: Marta Žlindra (1); finan
ce: Dragan Stjepič, Marjana Peterlin (1);

OGLED SMETIŠČA 
V SALZBURGU

KOČEVJE — Tudi predstavniki KS 
Ivan Omerza Livold so si ogledali sme
tišče v Salzburgu. Udeleženec izleta iz 
Livolda pravi, oa tisto smetišče sploh ne 
spominja na smetišče, saj nikjer ni uma
zanije. Šoferji, ki dovažajo smeti, imajo 
specifikacije, kakšne smeti so pripeljali. 
Skratka: vse je zelo lepo in česa takega 
pri nas sploh ne bomo imeli. Seveda so 
bili na ogled vabljeni tudi predstavniki 
vasi Mozelj v isti KS, vendar na izlet 
niso šli zaradi bojazni, da jih ne bi s ka
ko »Potemkinovo vasjo« prepričali, da 
bi pristali na ureditev odlagališča od
padkov na njihovem območju, kjer je ta 
gradnja v resnici tudi predvidena oz. 
predlagana.

Jože Hočevar, sekretar OK ZSMS 
Kočevje

»Dost mam!«
Iz volilnega programa 

ZSMS Kočevje
KOČEVJE —. Z mladinskim 

geslom »Dost mam!« se začne tudi 
volilni program kočevske ZSMS. V 
njem je zajeta večina tistih pro
gramskih usmeritev, ki jih imajo 
tudi programi drugih slovenskih ali 
kočevskih strank in zvez, kot so var
stvo okolja (tudi čistilne naprave za 
farmo v Klinji vasi, Plomin II, kaz
novanje onesnaževalcev), kmetij
stvo (razvoj družinskih kmetij, vrni
tev nacionaliziranih kmetij in go
zdov), pospeševanje razvoja obrti, 
ločitev politike in gospodarstva, so
cialna varnost za študente, upoko
jence in nezaposlene itd.

Na vprašanje, v čem se mladinski 
program razlikuje od ostalih in če
mu daje kočevska mladina še pose
ben poudarek, je sekretar OK 
ZSMS Kočevje Jože Hočevar od
govoril:

»V naši ZSMS menimo, da mo
ramo preprečiti gradnjo regijskega 
odlagališča odpadkov v naši občini, 
da ne bi bili nekakšen kontejner za 
smeti. Na turističnem področju se 
zavzemamo za tako ponudbo, ki bo 
ob neokrnjeni naravi vabila in zadr
ževala turiste, in da naj bi za to izko
ristili predvsem Jezero, Kolpo in 
druge naravne lepote. Smo tudi za 
to, da bi zgrajeni plavalni bazen 
obratoval. V program smo zapisali 
tudi, da se zavzemamo za ukinitev 
Kočevskih novic in ustanovitev lo
kalne radijske postaje. Podpiramo 
zamisel o zasebni zdravniški praksi.«

V program so si mladinci zapisali 
še veliko drugega. Omenimo pa naj 
le še to, o čemer je v Sloveniji v 
zadnjem obdobju veliko govora, 
sicer, da se bodo zahtevali, odpt 
vseh zaprtih con na območju ob 
ne Kočevje, ki niso strogo vojaške
ga pomena. Razen tega pa še, »da 
tabuji kočevske zgodovine pridejo 
na dan.«

J. PRIMC

V ČRNOMLJU JE ŽE 
DOVOLJ PRIZNANJ

ČRNOMELJ — Predlog ZSMS, naj 
bi za zasluge pri varovanju naravne in 
kulturne dediščine, čistega okolja in 
razvoj turizma v občini podeljevali pi
sanice in klopotce ali bele breze in ko- 
pine, sta obravnavali komisija za odli
kovanja in žirija za podelitev plaket 
občine Črnomelj. Menili sta, da lahko 
organizacije ali posamezniki prejmejo 
za tovrstne zasluge državno odlikova
nje, plaketo občine ali občinsko prizna
nje, zato ni razloga, da bi določali novo 
vrsto priznanj. Zlasti še, ker je bilo do
slej premalo pobud za podelitev pri
znani zaslužnim na omenjenih področ
jih. Če pa bi se v občini le dogovorili za 
tovrstna priznanja, komisija in žirija 
predlagata, naj bi jih določila katera od 
političnih organizacij, zvez, društev.

PREVLADUJEJO
ZDRAVNIKI

ČRNOMELJ — Do konca januatja 
je na tukajšnji upravi za družbene pri
hodke vložilo prijave za davek iz skup
nega dohodka občanov za leto 1989 
(cenzus je bil 33.482,90 din) 14 obča
nov, kar je Več kot preteklo leto. Največ 
med njimi je zdravnikov, kar 6,3 prav
niki, 2 dipl. inž. rudarstva ter po en 
glasbenik, trgovski potnik in politolog. 
Zaradi povečanega cenzusa za preživ
ljanje družinskih članov in glede na 
majhne presežke mejnega zneska neob
davčljivega dela dohodka bo večina 
občanov, ki je vložila prijave, oprošče
na plačila davka iz skupnega dohodka 
občanov.

SINDIKAT NI 
ZVEDEL NIČ

KOČEVJE — V ponedeljek zvečer 
je bila skupna seja IO OOŽS podjetja 
Itas in občinskega sveta ZS, ki sta seje 
udeležila tudi predstavnika MS ZS 
Brane Pintar in republiškega odbora 
sindikata kovinske predelovalne indus
trije Vladimir Bizovičar. Namen se
stanka je bil, da bi se seznanili, kako je s 
presežki delavcev v Itasu, kakšne so 
zamisli o bodočnosti tega naj večjega iz
gubarja v občini, kako bo poskrbljeno 
za zaposlitev s presežki delavcev in nji
hovo socialno varnost, ter da bo vse to 
potekalo zakonito. Vendar je bil uspeh 
sestanka bolj pičel, ker je predsednik 
PO Itas Ivan Hrkač, ki bi vedel odgovo
re na ta vprašanja, nekaj ur pred sestan
kom udeležbo odpovedal. Drugi mož, 
ki bi o tem lahko povedal kaj več — 
predsednik IO OS Kočevje Anton 
Turk — pa je med razpravo protestno 
zapustil sestanek. Tako 800- oziroma 
750-članski kolektiv Itasa še vedno ne 
ve, pri čem je. Več prihodnjič.

• Smo za tiste, ki so z nami (R. 
Lesjak)

izobraževanje itd.: Peter Šobar, Janez 
Mušič, Irena Čolnar (2); zdravstvo in so
cialno varstvo: Matija Jerbič, Maijana 
Ačimovič (2); upravni organi itd.: Cirila 
Žlindra (1). Ostala področja še niso 
predlagala.

J. PRIMC

TEŽKO DO POCENI ROBE
KOČEVJE — Vrtci, bolnišnice itd. 

so upravičeni do poceni sladkorja in 
olja iz državnih rezerv. Kočevska 
vzgojno-varstvena ustanova je dobila te 
dni obvestilo, da z ozirom na število va: 
rovancev lahko dobi 3.915 kg sladkorja 
po 8,20 din in 2.284 litrov olja po 11,70 
do 13,50 din ter da so te količine za leto 
dni. Na upravi vrtca pa smo zvedeli, da 
tolikšnih količin sploh ne bodo mogli 
naročiti, ker nimajo dovolj ustreznih 
skladiščnih prostorov pa tudi denaija 
ne za tako velike nakupe, čeprav gre res 
za poceni živila.

SPREJEM — 6. februarja je pripravila trebanjska občinska komisija za odno
se z verskimi skupnostmi tradicionalni letni sprejem za predstavnike verskih 
skupnosti z območja občine Trebnje. Uvodoma sta navzoče pozdravila pred
sednik komisije Tone Perpar in rtovi dekan dekanije Trebnje Janez Gerčar, kije 
zamenjal na tem cerkvenem položaju Janeza Petka. Z uvodom in poznejšo raz
pravo so prisotni poudarili sedanjo otoplitev odnosov med marksistično drža
vo in Cekvjjo ter to, da pri nas tudi duhovniški poklic zagotavlja le sila bagate
len zaslužek. (Foto: M. Luzar)

Globoko pripravljajo temeljito
Trebanjski izvršni svet o načrtovanem trebanjskem občinskem odlagališču ko

munalnih odpadkov, ki bo v javni razpravi — Stroga kontrola vsebine
TREBNJE — Kolikor držijo nekatere napovedi in obljube in sedanje stro

kovne ocene, toliko lahko prebivalci občine Trebnje verjamejo, da bo nastaja
joče občinsko odlagališče odpadkov med ngjbolj urejenimi v republiki. Kako 
bo, se bo pokazalo ngjbrž že čez dobro leto, ko bo sedanji cvibeljski deponiji 
potekel »rok trgjanja« in naj bi nova v Globokem sprejela prve zabojnike smeti.

Kot je na nedavni seji trebanjskega 
izvršnega sveta, kjer so razpravljali o 
osnutku odloka urbanističnega načrta
za deponijo odpadkov Globoko, zago
tovil dr. Bogomir Koželj, je projekt za 
prihodnje trebanjsko smetišče naprav
ljen za 100-odstotno varno odlaganje. 
Kaže, da so prvi pomembni korak k ta
kemu projektiranju naredili že z izbo
rom Globokega, sicer Jure Križnik, di
rektor planiranja iz Razvojnega centra 
Celje ta hip veijetno ne bi upal oceniti 
takole: malo katera od občin v republi
ki, ki ta hip pripravljajo svoja smetišča, 
je imela na razpolago tako ugodno lo
kacijo kot Trebnje.

Seveda se da tudi na dobri lokadji 
narediti slabo odlagališče odpadkov. Ce

A

zdaj merimo njegovo kakovost po na
povedani vsebini, ki naj bi jo 200 let 
stresali v globeli v Globokem, ne bi 
smeli izsledki nikogar posebej zaskrbeti.

Kot namreč pravi dr. Koželj, bo na de
poniji veljal režim stroge kontrole vrste 
odloženega materiala. Na deponiji ne 
bo strupenih niti ne radioaktivnih snovi. 
Pod komunalnimi odpadki ne raz
umemo industrijskih odpadkov, kajti za 
slednje morajo po zakonu poskrbeti 
imetniki. Bržčas pa so projektanti upoš
tevali pri izdelavi načrtov za globoško 
deponijo tudi razvojno komponento, 
saj je dr. Koželj na omenjeni seji ome
nil, da so v tej komunalni depniji nare
dili prostor, kjer se bodo morebitni in

dustrijski odpadki odlagali pod po
sebnim režimom.

Za pripravo odlagališča, ki bo po be
sedah Spele Koželj, projektantke iz celj
skega Razvojnega centra, celotno sku
paj z varstvenim pasom obsegalo blizu 
36 hektarov in bo lahko sprejelo 
2.600.000 m3 odpadkov, so v Treb
njem naredili že veliko. Med drugim so 
zbrali tudi že večino soglasij. Posebej 
pomembno pa je najbrž to, da hkrati 
pripravljajo tako prostorske načrte kot * li

• Načrtovalci so vsekakor upošteva
li zahtevo iz občine Trebnje po varo
vanju okolja. Da globoško zbirališče 
ne bi ogrožalo voda, tudi reke Mirne, 
naj bi preprečila načrtovana čistilna 
naprava. ______________ ________

tudi ljudi. Strokovno namreč usposab
ljajo ekipo za delo na bodoči občinski 
deponiji odpadkov v Globokem.

M. LUZAR

DOLENJSKI UST
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Bo turizem v 
Kostanjevici 
le pastorek?

Golf kliub nasprotovanju 
— Projekti izdelani

KOSTANJEVICA — Čeprav se v 
zadnjem času v javnosti vnemajo polemi
ke o tem, ali Kostanjevica potrebuje raz
voj v smeri turizma, so v krški občini na 
podlagi sklepov skupščine in usmeritev 
izvršnega sveta ter v krajevni skupnosti 
Kostanjevica trdno odločeni, da gredo 
naprej. Kostanjevica pa s tem dobiva že 
prva trdnejša zagotovila, da se bo razvoj v 
to smer tudi premaknil z mrtve točke.

Med drugim naj navedemo, da so v Ko
stanjevici že začeli odkupovati zemljišča 
za bodoči kostanjeviški golf, v teku pa so 
tudi druga nujna infrastrukturna dela. »Mi 
praktično nimamo infrastrukture, ki bila 
primerna za razvoj turizma na višji ravni,« 
pravi predsednik sveta krajevne skupnosti 
Ladko Kukec. »Zato je sedaj prva naloga, 
da tako infrastrukturo še zgradimo. Že v 
preteklih letih smo precej vložili v poso
dabljanje vaških cest in poti, sedaj pa smo 
pred tem, da se lotimo še gradnje obvozni
ce. Letos naj bi bila 1. faza že narejena in z 
njo tudi most čez Krko. Hkrati se loteva
mo posodobitve ceste Kostanjevica — 
Malence — Koprivnik, dela bomo nada
ljevali tudi v smeri proti Karlčam. Poleg 
cest so pomembne tudi druge komunika
cije. Že letos do septembra naj bi bil polo
žen medkrajevni telefonski kabel in po
stavljena nova avtomatska telefonska 
centrala z 2000 številkami.«

Čemu naj bi služila vsa ta nova infras
truktura? Že nekaj časa je jasno, da bodo v 
Kostanjevici gradili golf igrišče. Zdaj se 
tudi že naglas govori o gradnji klinike za 
kardiovaskularne bolezni, kjer so Kosta- 
njevičani konkurenti Bledu in Ribnemu. 
Poleg tega naj bi Kostanjevica dobila te
niška igrišča, ki naj bi jih zgradil zasebni 
podjetnik. V Dobravi naj bi bila v razpa
dajočem dvorcu konjušnica za petične go
ste. In še bi lahko naštevali.

Toda predsednik sveta krajevne skup
nosti Lado Kukec meni, da vsega tega ne 
bodo dosegli v Kostanjevici, če ne bodo 
uspeli prepričati ljudi, da bodo za te načr
te. »Vemo, da seje Bled dograjeval 120 let 
in da mi ne bomo čez noč dosegli take 
ravni. Do leta 2000 pa bomo že lahko vsaj 
približali naše standarde blejskim. Za tako 
načrtovan turistični razvoj Kostanjevice 
so v delovnih organizacijah, prav tako za
sebniki, le med ljudmi še ni pravega na
vdušenja. Za tako velik projekt pa bo po
trebna soglasnost, kajti turisti se ne morejo 
dobro počutiti v kraju, kjer jih ljudje grdo 
gledajo.«

Tako gledajo na vse skupaj v vodstvu 
krajevne skupnosti. O tem, kako gledajo 
na bodoči turistični razvoj Kostanjevice v 
Mercatoiju Investu, kjer so izdelali pro
jekte za turistični razvoj Kostanjevice, pa 
več prihodnjič. J. S.

Ob kulturnem 
prazniku zahvala 
najzaslužnejšim

Priznanja ZKO, občin
ske plakete in državni 

odličji
BREŽICE — Zveza kulturnih or

ganizacij Brežice je ob slovenskem 
kulturnem prazniku pripravila prire
ditev, na kateri so predstavili dejavno
sti amateiskega dela na področju kul
ture v občini. Vsem, ki so se v petek, 9. 
februarja, zbrali v dvorani Prosvetne
ga doma, je spregovoril profesor Tine 
Soško.

Prireditev in napolnjeno dvorano 
so organizatorji izkoristili tudi za to. 
da bi se s priznanji oddolžili nekate
rim najzaslužnejšim posameznikom. 
Tako so priznanje ZKO Brežice za ak
tivno in požrtvovalno delo prejeli: Jo
že Omerzu (Prosvetno društvo Bratov 
Milavcev, Brežice), Jože Supančič 
(godba Loče), Jože Stanič st. (godba 
Kapela), Franc Baškovič (za dolgo
letno vodenje zborov), Franc Bogovič 
(za delo v godbi Loče ter za pevsko in 
gledališko dejavnost), Franc Kene (za 
aktivno delo v društvu Globoko in v 
ZKO), Dragutin Križanič (za izjemen 
uspeh,  ki ga je dosegel s tamburaškim 
orkestrom PD Oton Župančič iz Ar
tič) in Miha Haler (za uspešno vode
nje zbora in dejavnost v ŽKO).

Za dolgoletno aktivno delo v ama
terski kulturi je skupščina občine po
delila plakete Tonetu Jesenku, Vladu 
Podgoršku, Stanetu Ostreliču, Anici 
Kežman-Mihelin, Bojanu Horvatiču 
in Ernestu Ferku. Predsednik SO Bre
žice Stanko Zlobko je ob tej priložno
sti izročil tudi dve državni odličji: dr. 
Milanu Šikovcu red zaslug za narod 
in Tonetu Hriberniku za vojne zasluge.

B. D.

Strehe ne potrebujejo le reveži
Do julija 30 novih stanovanj, do oktobra 1991 pa še enkrat toliko — Podjetja jih 

ne kupujejo — Stanovanja socialno šibkim, kaj pa kadrom?
BREŽICE — Na srečo je tudi v Brežicah konec gradnje visokih stolpnic, ki 

skazijo še tako lepo mesto. Konec lanskega leta je tukajšnja Stanovanjska 
skupnost podpisala z novomeškim Pionirjem pogodbo o izgradnji novega sta
novanjskega bloka. Med Ulico Veljka Vlahoviča in postgjo milice bodo sezidali 
stavbo, ki bo imela (delno vkopano) klet, pritličje, tri nadstropja in izkoriščeno 
podstrešje. V njej bo šestdeset stanovanj v skupni izmeri 3040 kvadratnih 
metrov.

Ker stanovanjska skupnost sama ni 
bila sposobna tako velike investicije, so 
se odločili za gradnjo za trg, kar pome
ni, da Pionir gradi, a hkrati tudi proda
ja. Seveda je eden glavnih kupcev ravno 
stanovanjska skupnost, ki bo odkupila 
okrog 1000 kvadratnih metrov stano
vanj. Prvih trideset stanovanj, za katera 
so že znani kupci, bo zgrajenih do kon
ca letošnjega julija, ostalo pa bo po po
godbi gotovo do oktobra 1991.

Brežiška podjetja skorajda ne kupu
jejo stanovanj. Izjemoma so nekatera 
naredila predpogodbe, da bi lahko iz
koristila 20 odstotkov nepovratne so
udeležbe iz sredstev za manj razvita

jedro lani razglašeno za kulturni spo
menik. Stanovanjska skupnost ima že 
kupljeno zemljišče s komunalno opremo 
za naslednji stanovanjski blok, da bi 
lahko ob prvi priložnosti stopila v

akcijo.
Po današnjih navadah bo večina no

vo pridobljenih stanovanj solidarnost
nih. To pomeni, da jih bodo v skladu s 
kriteriji podelili socialno šibkim. Samo 
desetih odstotkov nove stanovanjske 
površine bodo deležni strokovni kadri. 
Socialno šibkih v občini gotovo ne 
manjka, toda ravno nasprotno je s stro
kovnjaki. Ti bodo, če doma ne bo stre
he nad glavo, še z večjo korajžo odhajali 
drugam. Škoda! b. DUŠIČ

Bo SZ stranka »ostalih«?
Je brežiška SZ s programom našla sama sebe?

območja v Sloveniji. Stanovanja imajo 
................................okoza boren sklad podjetij previsoko ceno. 

V ta namen se nabere premalo denaija, 
zato ga raje namenijo za pomoč večim 

vidualnindividualnim izgradnjam, kot pa kupi
jo eno samo stanovanje.

Gradnja družbenih in zasebnih sta
novanj v zadnjem času zelo upada. 
Zadnji stanovanjski blok na območju 
naselja Trnje so zgradili v letu 1987, 
pozneje pa so samo oživljali staro mest
no jedro.

Posodobili so nekatere pritlične pro
store in v njih uredili lokale, preuredili 
so stanovanja na raven našega časa in 
pridobili nekaj podstrešnih stanovanj. 
Zadnji tak poseg je bil lansko leto na 
Čemeličevi ulici. Sicer pa je tudi to pod
ročje problematično, saj v občini ni us
treznih zazidalnih načrtov za posamez
ne dele mesta, čeprav je bilo njegovo

BREŽICE — Brežiška Socialistična 
zveza je svoj strankarski predvolilni 
program zasnovala na dokaj žalostnih 
izhodiščih. Pripravili so ga na dejstvih, 
da je njihova občina preslabo razvita, 
da kadri že desetletja bežijo iz nje, daje 
premalo delovnih mest, da hribovske 
krajevne skupnosti umirajo, da je ne
ugodna starostna struktura prebival
stva, da je okolje ogroženo in da so 
premalo izkoriščene naravne danosti 
občine.

Dediščina frontne organizacije še 
vedno prihaja do izraza, saj občinska 
organizacija SZ kaže težnjo, da bi po
skrbela za vsa področja življenja v 
občini. Zavzemajo se za vsestransko 
uveljavljanje podjetništva, ki naj posta
ne tudi gibalo kmetijstva. Za gospodar
ski razvoj predlagajo med drugim pre
mišljeno uporabo razvojnega dinaija, 
republiške rente za posege v prostor in 
odškodnine za obstoj jedrske elektrarne.

Kmetijstvo naj bi temeljilo na sub
vencijah, na novi obliki zadružništva ter 
na sodelovanju med kmetijstvom in tu-

Bodo tovornjaki vozili profit?
Krški Transport še išče svojo bodočo usmeritev v Evropo 92 — Spet leasing
KRŠKO — Zastoji v gospodarstvu, kakršne je med drugim povzročila tudi 

srbska gospodarska blokada, povzročajo tudi manjši promet prevozniških 
gospodarskih organizacij, kar se kaže tudi v krškem Transportu.

Direktor Transporta Ivan Petrišič 
pravi, da sicer računajo na pozitiven re
zultat v lanskem letu, pot navzdol pa se 
je začela šele v tem letu. »Čeprav smo 
lani v devetih mesecih za 16 odst. pove
čali prodajo, nam je finančne rezultate 
izničila inflacija. K slabšim rezultatom

OBČNI ZBOR 
SEVNIŠKIH GASILCEV

SEVNICA — V soboto, 17. fe- 
bruarja, bo ob 16. uri v kulturni dvo
rani sevniškega gasilskega društva 
občni zbor tega društva, v katerem 
bodo pregledali uspešno delo v minu
lem letu, ki so ga obeležili tudi s 110- 
letnico delovanja. Ob tej priložnosti 
bodo v avli doma razstavili dokumen
tacijo in fotografije s proslavljanja te 
obletnice društva.

precej prispeva naš sistem dajatev, kije 
med najbolj krutimi na svetu, in celo z 
našo poceni delovno silo ne moremo bi
ti več konkurenčni na zunanjem trgu. K 
vsemu temu pa je treba prišteti še manj
še povpraševanje na domačem trgu, h 
kateremu prispeva tudi srbska blokada. 
Dobivamo ponudbe iz Srbije, ampak 
dela ne sprejemamo, ker so Srbi zelo 
slabi plačniki, saj nam dolgujejo še ne
kaj denaija.«

Krški Transport šteje med manjše 
gospodarske organizacije tako v krški 
občini kot v republiškem merilu. Zato 
svoje perspektive ne vidijo v Siljenju 
zmogljivosti, ker so pač bolj specializi
rana transportna organizacija z manj
šimi kamioni. Večino dela opravijo tudi 
po pogodbah, največ za domačega or
jaka Videm, ki pa ga tudi pesti nelik
vidnost. Cilj, ki so si ga zastavili, je

Evropa 92, temu cilju pa bodo morali 
prilagoditi tudi svojo bodočo organizi
ranost. «Študija, ki smo jo naročili, ka
že, da 31 odst. prevozniškega dela 
opravijo gospodarske organizacije kar 
same, 40 odst. prevozniških zmogljivo
sti in s tem tudi trgaje v zasebnih rokah 
in le 29 odst. ga ostaja Transportu in 
Prevozu. Tu notri se bomo morali do

govoriti o tem, kako bomo delovali v 
prihodnosti. Hkrati pa se zavedamo, da 
se bomo morali tudi mi sami organizira
ti po podjetniških načelih. Organizirali 
bomo profitne enote. Poleg posameznih 
sektorjev, ki bodo delovali po teh nače
lih in bodo tržno nastopali tudi na
vzven, naj bi taka enota postal vsak to
vornjak. Na tej stopnji naj bi imeli 
delavci možnost, da postanejo delničar
ji, kasneje pa naj bi se uveljavil holdin- 
ški princip. Končni cilj je seveda profit. 
Da bomo lahko začeli delovati tako, 
bomo morali izpolniti še nekaj pogojev. 
Manjka nam marketing, pravna m ka
drovska služba, informacije itd. Vse to 
pa bomo morali okrepiti, če bomo hote
li nastopiti na evropskem trgu, kamor še 
vedno ciljamo.«

S tem namenom se spet odločajo za 
najem tovornjakov po leasing sistemu. 
Najeli naj bi 10 kompozicij po evrop
skih standardih, za katere sedaj še iščejo

urilnajbolj ugodne ponudbe v Belgiji in na 
Nizozemskem. Tak način poslovanja se 
je doslej že izkazal kot uspešen.

J. SIMČIČ

Ivan Petrišič

Nesmiseln je boj proti vernosti
Tudi duhovniki sevniške občine naklonjeno spremljajo slovensko pomlad

SEVNICA — Novoletna srečanja predstavnikov posvetne oblasti s pred
stavniki ^verskih skupnosti tudi v sevniški občini niso zgolj izraz vljudnosti, am
pak tudi še kako odsevajo znamenja časa demokratičnih sprememb pri nas in 
po svetu.

Predsednica sevniške občinske skup- nem novoletnem sprejemu predstavni- 
ščine Breda Mijovič je na tradicional- kov verskih skupnosti pretekli četrtek z

SREČANJE Z DUHOVNIKI — Sevniški župnijski upravitelj Tone Hribernik 
(na sliki med govorom) je na tradicionalnem sprejemu za predstavnike verskih 
skupnosti dejal, da s simpatijo in upanjem spremljajo proces demokracije v 
Sloveniji. Opozoril pa je na nekatera nerešena in nejasna vprašanja glede cerk
vene lastnine v sevniški fari, tako kar zadeva zemljišče za Kopitarno, kot tudi 
odvzeti (nacionalizirani) Slomškov dom v Sevnici, stavbo župnišča v Zabukov- 
ju itd. (Foto: P. Perc)

zadovoljstvom ugotovila, da se v takem 
številu v zadnjih štirih letih še niso sreča
li, pri čemer je seveda mislila na prisot
nost kar 8 duhovnikov. V svojem po
zdravnem nagovoru pa je med drugim 
ugotovila, da v Sloveniji obstajajo še 
posamezni poskusi izkrivljanja resnice 
o enakopravnosti verskih skupnosti v 
Sloveniji in uspešnem uveljavljanju 
svobode veroizpovedi pri nas. Pn tem 
početju so predstavniki srbske pravos
lavne cerkve pridali le še kamenček k 
mozaiku poslabšanja odnosov s Srbijo.

Sevniški župnijski upravitelj Tone 
Hribernik pa je v odgovoru poudaril, da 
poteka letošnje srečanje v novih razme
rah, odprtje globok zgodovinski proces 
»pomladi narodov« od Baltika do Čr
nega moija, ki so ga sicer z gotovostjo 
pričakovali, a ne s tako naglico. Skupni 
imenovalec te govorice so svoboda, so
cialna pravičnost, človekove pravice in 
demokracija. Tudi srečanje med rim
skim papežem Janezom Pavlom II, in 
sovjetskim voditeljem Gorbačovom je 
v vzhodni Evropi (pa tudi pri nas) pri
pomoglo k spoznanju, daje borba proti 
verskim prepričanjem ne samo brez 
smisla, ampak celo škodljiva zaradi to
likih negativnih posledic na moralnem 
področju. Ta borba je bila tudi krivična, 
ker je povzročila nasilje nad ljudmi, nad 
njihovimi najintimnejšimi prepričanji.

NOV FRIZERSKI SALON - 
Loki ga je preteklo soboto odprla 
Polda Weiss, ki že 12 let dela v frizer
stvu. Doslej so morali Ločani k frizer
ju v Sevnico ali v Radeče, zdq pa bo
do prihranili čas in denar, sqj nova 
obrtnica obljublja zelo konkurenčne 
cene storitev. Predsednik sevniškega 
obrtnega združenja Slavko Vilčnik je 
frizerki čestital (na posnetku) za po
gumno odločitev, ltqjti ob visokih 
družbenih dajatvah in padanju živ
ljenjske ravni tudi frizeijem ni lahko. 
Je pa to pridobitev za krtu, ki bi si za
služil tudi kakšno dobro gostilno. 
(Foto: P. P.)

NATEČAJ ZA 
STANOVANJA

rizmom. Zavzemajo se za dvig ugleda 
vinogradništva in sadjarstva v občini. 
Razvoj kmetijstva naj bi slonel na dru
žinskih kmetijah. Tudi sicer imajo pri 
brežiški SZ družino za osnovo vsake 
skupnosti, zato se zavzemajo za večjo 
skrb za otroke in matere ter ob tem trdi
jo, da je spoštovanje gospodinje zrcalo 
kulturne stopnje vsakega naroda.

Pridružili so se ekološkim zahtevam, 
se zavzeli za razvoj vrtcev in šol, zdrav
stva, socialnega skrbstva, kulture, teles
ne kulture in aktivnosti v različnih druš
tvih. Zaradi pozitivnih izkušenj in 
preteklega dela naj bi poskrbeli za pre
seganje strankarskega razcepljanja (v 
krajevni skupnosti), pomagali odprav
ljati nesoglasja pri nekaterih tekočih 
komunalnih projektih in omogočili
vsem krajanom enakopraven dostop do 
infrastruk! ............kturnih objektov.

Brežiška SZ je končno dobila svoj 
»jaz«. Odločeni so, da bodo še naprej 
reševali tiste probleme, ki niso zapisani 
v nobenem programu zvez in strank, 
niti v njihovem ne. Delno torej ostajajo 
odprta zveza za vse tiste, ki svojih inte
resov ne bodo mogli najti drugje. Kaj 
jim drugega tudi preostane? Njihov po
litični kapital je v krajevnih skupnostih, 
v družinah, društvih in organizacijah, ki 
so jih povezovali že do sedaj. Navse
zadnje je ob vsem tem strankarskem 
drobljenju morda le potrebna stranka 
»ostalih«. g p

Prenova šepa
Sindikat bi naraje posta
vili pred vrata — Izkušnje 

občnih zborov
SEVNICA - Sindikalni občni zbori v 

podjetjih nimajo nobenega pravega 
smisla, če so sklicani zadnje dni v letu 
bolj zaradi sindikalne klobase in zaba
ve, kakor pa zato, da bi se delavci malce 
poglobili v poslovanje svojega kolektiva 
in odkrito spregovorili o svojih in skup
nih težavah

Tam, kjer se ne prilagajajo prenovi v 
Svobodne sindikate Slovenije, ki jih bo 
dokončno ustoličil spomladanski kon
gres, si sindikat ne bo pridobil med de
lavci nič več zaupanja. In prav pomanj
kanje zaupanja delavcev v moč in 
učinkovitost sindikata v novi preobleki 
je kaj slaba iztočnica za delo po novem, 
saj delavci marsikje ne kažejo niti zado
sti volje niti razumevanja, da bi se vsaj 
nekoliko pobliže seznanili s prenovo 
sindikata. Priložnost za to so bili tudi že 
omenjeni občni zbori, ki so jih dobro 
speljali v Jutranjki, M-Kmetijskem 
kombinatu in M-Kopitami, medtem ko 
so bili v Lisci, Metalni in že kje ti zbori 
opravljeni na hitro, ko je delavcem že 
krulilo po želodcih in so že komaj čaka
li, da se malo pozabavajo.

Ko so v predsedstvu sevniškega 
občinskega sirulikalnega sveta ocenje
vali občne zbore osnovnih organizacij 
sindikata, je sekretar Janez Košar dejal 
da je bilo po tovarnah veliko mahanja z 
delovnimi knjižicami, delavci so bili 
prestrašeni za svojo usodo. Gre za ne
rešljivo uganko, ko se pošlo vodne struk
ture hočejo otresti tudi sindikata, ga 
vreči iz podjetja in zato zavirajo preno
vo, po drugi plati pa se delavci le počasi 
opogumljajo in spoznavajo, da bodo 
brez ustrezne organiziranosti sindikata 
v podjetju lahek plen tistih ki jim ne bo 
nikoli preveč všeč, če bodo (glasno) 
razmišljali s svojo glavo, za svojo korist 
in korist podjetja.

J>. PERC

KOPITARNA NIMA 
DENARJA ZA PLINOVOD

SEVNICA — Do 26. fcbruaija letos 
bo občinski komite za družbeni razvoj 
in gospodarsko-upravne zadeve v Sev
nici sprejemal vloge za sestavo upravi
čencev do solidarnostnih stanovanj za 
leto 1990 za področje Sevnice in Krme
lja. Gre za mlade družine, mlade stro
kovnjake ter delavce, ki ne morejo do
biti stanovanja v podjetju in občane, ki s 
svojimi skupnimi dohodki ne morejo 
priti do stanovanja.

SEVNICA — V sevniški Kopitarni, 
družbi z omejeno odgovornostjo, zaradi 
težavnega finančnega položaja zaenkrat 
še niso sposobni zagotoviti denarja za 
priključitev na posavski plinovod, so pa 
še vedno zainteresirani za napeljavo 
plina. Posebna skupina za izdelavo ana
lize in izboljšanja poslovanja M-Kopi-
tarne, ki jo sestavljajo zunanji strokov
njaki in vodilni delavci podjetja, vodi 
pa jo Kamil Krošelj, nima lahkega dela

Novo v Brežicah
I

ŠPORTNO RAZPOLOŽENI PRI 
DAJALCI — Pri fantičkih, ki sanjajo 
strelskih podvigih, uživa športni oddel 
Blagovnice velik ugled, saj se tam ne me 
jo kaj prida za starost svojih strank. Dev 
letni deček je zato brez težav kupil kov 
ske naboje za plašilno pištolo. Mama je 
nakup zvedela zadnja potem ko sije ra 
roko in jo kolikor toliko srečno odnes 
Morda trgovska hiša ne bi utrpela prehii 
izgube, če bi zdaj prosto prodajo naboj 
omejili na starejše letnike. Na škatlah je 
cer opozorilo, naj jih varujejo pred otrli 
in čeprav ni napisano v slovenščini, ga 
kaže spregledati.

LAHEK ZASLUŽEK — Pred leti 
neki tovariš dobil solidarnostno stan o' 
nje v Brežicah, natančneje na Gubčevi 
Pri plačilu stanarine mu še dandanes | 
maga družba, zato gaje stanovanje za p 
tekli mesec veljalo natanko 310,60 din 
omenjenem stanovanju se v eni sobi stil 
podnajemnica in za to razkošje plač 
mesečno 100 DEM. Tovariš sicer nima 
vem kakšnega zaslužka, toda ob dejst 
da stanovanje ni njegovo in da mu ga | 
čuje družba, je še to preveč. Za njej 
lahki zaslužek namreč plačujemo vsi!

OD KDAJ JE VODA LAST K 
MUNALE? Stavka gor ali dol, toda gr 
nje stavkovnega odbora Komunalnegl 
obrtnega podjetja, da bodo občanom v 
vodo (prvi dan za štiri, drugi dan za os 
ur), presegajo vse meje. Porabniki, ki 
do pošteno plačajo, gotovo niso krivi,1 na 
delavci KOP prejemajo miloščino natf re,
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sto osebnih dohodkov. In če bi tudi l—
krivci, jim ne morejo zapreti vodne pij
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V času od 3. do 10. februarja so
brežiški porodnišnici rodile: Ksenijf-

»Cf*-Omerzel s Senovega — Ines, Moji 
Pavlovič iz Brdovca — AleksandraNo 
Stanka Malus z Malega Tma — Tim 
ta, Nada Železnik iz Brestanice 
Roka, Jožica Simonišek z Vel. Kai 
na — Katjo, Anica Maček iz DrejV.” 
novca — Aleša, Anita Kukovičič ir a 
Pišec — Simona, Lidija Lazanski ir* z 
Brezja —Roka, Ljubica Teur iz Za°Vn

rešiča — Matijo in Metka Barbir it, 
Iregane — Martino. Čestitamo! az

E

Krške novice K
EKOLOGIJA — Statistični 

kažejo, da Krško šteje med onesi
mesta, saj zrak pogosto smrdi po žvepljj-l'j 
TCP Videm. Vendar v krški občini šfr’ J 
bodo tako kmalu prišli do tako imendr C 
ne ekološke table, ki bi kazala, v kakšrPbe
okolju živijo Krčani. Pa bi bila za 2 
čisto dovolj že objava podatkov na zač 
strani Dela v družbi s Trbovljami, Celjli 
Zagorjem in Hrastnikom. Zato pa se j4 
klamni znak Vidma pojavil v Delu, in | 
glavi, kjer je nekoč pisalo nekaj o zdn 
vanju proletarcev. Morda pa ob 
kakšna povezava med objavo znak 
naslovni strani in abstinenco na zadnji 

TELEFON - prebivalci Prekope sf 
pred leti udarniško zagnali v gradnjo « 
tonskega omrežja in napeljali telefo* 
priključek v vse hiše, ki so si želele tele£tn< 
ske povezave s svetom. Žal pa s telefoni 
še sedaj ni nič, čeprav gaje v ostalem tjjtolc 
krške občine dobila domala že vsaka tosti 
In ko o tem povprašaš predsednika s*ašai 
krajevne skupnosti Kostanjevica, ta saVarj 
globoko zavzdihne, pogleda v nebo, J je t 
pa nič. In če bo šlo tako naprej, bodo' 
kopijam lahko svoje telefone — tisti, k" 
jih že nabavili — nekoč prodali v teh«1
muzej kot zgodovinsko znamenitost. 

KURJAVA — Da Krčani ne bi
vsem pozabili na dolge in hude zime, 
kršne so bile nekoč, so jim menda kr« 
zasolili cene za kurjavo. Vendar se Kr* ru 
zaradi tega niso spomnili hude zime,(i|„ 
pak jim je postalo vroče, kot bi živ* 
tropih. Čene centralnega ogrevanj*®, 
bojda poskočile kar za trikrat, kar p* aDl 
mo še preverili. Kaj bi ob tem rekel H**® 
kovič, ki ves čas zagotavlja, da bodo j*8 s) 
padle, še ne vemo, vprašanje pa je, č£rni 
kot odgovor zadostoval njegov prisl«1 
no zviti nasmešek.

Sevniški paberki tRh
>*jšn

PRAZNIK — Ob praznovanju kujie|£ 
nega praznika v Sevnici, kjer so bili šhj0 
ni poslušalci zelo zadovoljni z nasOT 
Acija Bertonclja, Polone Vetrih, oP~—. 
Boštanjski fantje in plesne skupine (« 
pa imeli nič proti, 6e bi bil spored v 
daljši kot 40 minut), smo zvedeli, *
Boštanju tokrat prvič po dolgih letih! 
pripravili proslave za Prešernov dan. ‘ ^
ianjčani upajo, da se kaj takega ne bu[ v 
ponovilo in da je zgolj naključje, da!‘v 9 
nastopom novega predsednika PD Af,.s|' 
Umek-Okiški v Boštanju bilo na tat« l*li 
šnji šoli zelo živahno, v dvorani Partiv^J
pa spokojna tišina. ^

VABILA — Kljub temu da so se < 
teri funkcionarji podružnice Slovd 5 
kmečke zveze (SKZ) in ZSMS — lih* Ja,
ne stranke v isti osebi na ponesreči bel, 

SK?. šotnedeljskem sklicu občnega zbora SKfj so ] 
lažili, da jih je le pol manj kot komun1, kj 
oz. ZKS-SDP na njihovi tribuni, so <4 ra^ 
zbor preložiti za 14 dni. Ko bo vod ^ 
SKZ uspelo dogovoriti se še o uri sk! j„r 
bomo tudi to brezplačno objavili, 
ne bi bilo nič narobe, ako bi svojin1,
nom poslali še nekaj vabil in plakatov-
litve se bližajo s tako naglico, daje že* J*'1'
marsikaj zamujenega. ; ,,

DENAR — V pušicah, kijih fartj^.a 
nas zaradi obče krize in padca življenj niil 
ravni manj vneto polnijo kot njega d*jjJe, 
zadnje čalsc moč najti različen ( 
predvsem pa kovance, ki v trgovin*J[ ka,
gredo več v promet. Zlasti so pogodi ni j 
narji (iz reforme 1965), ki jih po
obrtniki uporabijo celo za izdelavo v' Sre, 
obročkov.

DOLENJSKI UST



1
Izšla nova revija Rast

NOVO MESTO - Prejšnji te
den je ob slovenskem kulturnem 
prazniku prišla prvič na svetlo Rast, 
nova slovenska revija za literaturo, 
kulturo in družbena vprašanja. Kot 
ustanoviteljica in izdajateljica je 
napisana Dolenjska založba skupaj 
s Tiskarno Novo mesto, v okviru 
katere deluje. Rast ima svet revije, 
ki mu predseduje Stane Peček, in 
uredniški odbor. Glavni urednik je 
Jože Škufca, odgovorna urednica 
Nataša Petrov in likovni urednik 
Lucijan Reščič. Izid prve številke, ki 
je izšla v nakladi 2000 izvodov, so 

a I omogočile občinske kulturne skup- 
" J nosti Brežice, Črnomelj, Metlika, 

Novo mesto, Sevnica in Trebnje.
Prva številka, ki ima v naslovnici 

Jakčevo grafiko Teranova trta (v 
rdeči barvi), obsega nad 80 strani, 
ki sojih napolnili prispevki 28 av- 

ijej toijev, poleg tega pa še osem avtor- 
'1 jev z desetimi grafikami (vse likov- 
K ne priloge so iz kataloga 1. bienala 

slovenske grafike). Polovica revije 
je odmerjena literaturi, pri čemer 
Prevladuje poezija, slabše pa je za
stopana proza. Med avtorji so zna- 

ivi,: na in manj znana imena iz literatu- 
naitre, nastajajoče na Dolenjskem.

3-——-------------------------------

Literarni del se končuje z izborom 
prispevkov z literarnega srečanja 
pesnikov in pisateljev začetnikov 
aprila 1988 v Vinici. Sledi esejistič
ni del, zapisi, posvečeni spominu 
Božidarja Jakca, spisi z ekološko 
vsebino itd. Številko končuje kro
nološki pregled najpomembnejših 
kulturnih dogodkov na Dolenj
skem v letu 1989.

Revija Rastje naslednica Samo
rastniške besede, ki je več kot deset 
let izhajala v Trebnjem. Kot so po
udarili na srečanju z novinarji v pe
tek, 9. februarja, je zasnovana kot 
revija, ki je odprta za vsakršno 
ustvarjalnost, deluje pa na območju 
geografske Dolenjske. »Odprta je 
za umetnike, družboslovce, peda
goške delavce, gospodarstvenike in 
ekologe, raziskovalce in znanstve
nike, esejiste in kritike,« je v sprem
ni besedi med drugim poudaril 
glavni urednik Jože Škufca. Na leto 
naj bi izšle štiri številke in so tako le
tos pred nami še tri. Z vsako na
slednjo številko se bo Rast še bolj 
približala k temu, kar ima zapisano 
v vsebinski zasnovi. Prva številka je 
udejanjila že precej tega.

I. ZORAN

Prvo doživetje »novomeške pomladi«
Prva prireditev novega kulturnega gibanja v Novem mestu in hkrati prireditev ob 

kulturnem prazniku je bil glasbeni večer minulo sredo v Domu kulture
NOVO MESTO — »To pa je res nekaj — za srce!«, je polglasno dejala ena 

od starejših novomeških gospa v sredo, 7. februarja, zvečer na balkonu v Do
mu kulture, potem ko sta mešani pevski zbor IMV in mešani mladinski pevski 
zbor glasbene šole Matjana Kozine ob spremljavi novomeškega simfoničnega 
orkestra pod vodstvom Slavka Raucha zapela Prešernovo Zdravljico, pri če
mer se mu je vsa dvorana, sicer zasedena do zadnjega kotička, stoje pridružila. 
S to pesmijo pa seje tudi končal glasbeni večer, posvečen slovenskemu kultur
nemu prazniku in 70-letnici »novomeške pomladi«, obenem pa je bila to tudi 
prva prireditev novega gibanja pod tem imenom, kar pomeni, da se je nova 
»novomeška pomlad« s tem glasbenim večerom formalno začela.

Če na koncu poskusimo strniti vtise, 
ki jih je na obiskovalce naredil glasbeni 
večer v Domu kulture, lahko ponovimo 
uvodoma citirano misel ene od obisko
valk ali pa zapišemo, da smo doživeli 
prijetno presenečenje.

I. Z.

Prireditev je začel mešani mladinski 
pevski zbor pod vodstvom Jožice Bra
dač, takoj za njim pa mešani pevski 
zbor IMV, ki ga vodi Slavko Rauch. 
Oba pevska kolektiva sta se predstavila 
s programom, pripravljenim prav za ta 
večer, in oba sta zapela tudi nekaj pes
mi, ki jih je uglasbil Marij Kogoj, kon
certant v Novem mestu leta 1920. Ko
gojeve skladbe so obiskovalci slišali 
tudi v nadaljevanju programa, ki so ga 
izvedle pianistka Tatjana Hadl, violi
nistka Branka Zorič in mala blokflav- 
tistka Urška Juršič, obe ob spremljavi 
Cvetke Hribar. Kot zadnji seje predsta
vil novoustanovljeni novomeški simfo
nični orkester, ki ga vodi Zdravko Hri
bar. Orkester je na tem svojem prvem 
javnem nastopu izvedel Mendelsohnov

tla ogled Novomeški likovni trenutek
dolenjski galeriji razstavlja 19 likovnikov, ki delujejo v Novem mestu in okolici 
lijp- Dolenjski muzej izdal ličen katalog, v katerem so predstavljeni vsi avtorji

SO \
n.
ojer
draNOVO MESTO — Dvoje razstav, ki soju v Novem mestu odprli minuli te- 
meih predstavlja novomeški likovni utrip ob letošnjem slovenskem kulturnem 

1 Azniku. Fotografi razstavljajo v Fotogaleriji (o tem dogodku pišemo v po- 
>e!>em zapisu)’slikarji in kiparji pa v Dolenjski galeriji. Obe prireditvi sta na- 
ič itf' ‘z istih pobud: počastiti 70-letnico »novomeške pomladi« in hkrati s prika- 
ki ir11 zdajšnjega snovanja označiti začetek nove »novomeške pomladi« na 
Za°vnem področju.

Razstava, ki so jo odprli v petek v 
llenjski galeriji, nosi naslov Novo- 
®ki likovni trenutek. Na njej se pred
aja s svojimi deli devetnajst ustvar- 
*v, ki delujejo v novomeški občini. 
|So: Spasoje Ačimovič, Danja Bajc, 
o Golob, Ana Guštin, Miran Hoče- 
Jožc Kotar, Jože Kumer, Samo

repFlj< Milorad Ljubisavljevič, Jože Ma
li š?> Jožica Medle, Marija Oberstar,

nem področju danes, ni dosti slabše od 
tistega, kar se je rodilo v času »novo
meške pomladi« pred 70 leti.

Ob razstavi je Dolenjski muzej izdal 
precej obširen barvni katalog, ki ima 
namen trajneje obeležiti Novomeški li
kovni trenutek. V njem so vsi avtoiji 
predstavljeni s fotografijo, kratkimi po

datki o življenju in delu ter z reproduk
cijo enega dela. Tehten zapis o »novo
meški pomladi« leta 1920 in zdajšnjem 
likovnem snovanju je za katalog pri
speval dr. Milček Komelj, o ustvarjal
nosti sodelujočih avtorjev pa v svojem 
prispevku razmišlja Jožef Matijevič. 
Spodbudne besede novi »novomeški 
pomladi« je napisal Franci Šali, pred
sednik novomeške občinske skupščine. 
Dodajmo še, da je katalog oblikovala 
Katarina Toman iz Design biroja Pelko 
v Ljubljani, da so fotografije delo Bran
ka Babiča, publikacijo pa je natisnil 
Stane Opara.

I. ZORAN

ofr Obradinovič, Janko Orač, Ciril 
iflbevšck, Branko Šuster, Toni Vov- 
I Boris Zajc in Franc Železnik. Med

a zaclkvljavci so šolani in nešolani likov- 
Celjn, žal pa navedeni niso vsi, kolikor jih 
^jWe v novomeški občini. Nekateri se 
Mnjjreč niso hoteli odzvati vabilu Do- 
™rlskegka muzeja, da bi razstavljali na 

‘■kupni razstavi.
a otvoritveni slovesnosti, ki jo je s 
im pevskim programom obogatil 

[enjski oktet, je o razstavi Novo- 
lefoA* likovni trenutek danes govoril 
teld£lnostni zgodovinar Jožef Matijevič. 
lefoH*J‘l je, da ta razstava ni nekakšna 
em teologija« dolenjske likovne ustvar- 
akaiosti, temveč le jedrnat odgovor na 
ka ^ašanje, kaj je za novomeško likovno 
tas*varjalnost značilno ta trenutek. Do- 

tudi, da to, kar nastaja na likov-

-------------------—-----------------------------
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LITERATURA 
IN POLITIKA

OVO MESTO — V četrtek, 22.

KAJ PONUJA NOVOMEŠKI LIKOVNI TRENUTEK? — Obiskovalci so si 
že na petkovi otvoritvi z zanimanjem ogledali razstavo del 19 likovnikov v Do
lenjski galeriji. (Foto: B. Babič)

ime L?®1)3' bo ob 18. uri v veliki čitalnici 
' r'Jske knjižnice Mirana Jarca žei živ<C'J''l<- Knjižnice Mirana 

vanjfSo letošnje predavanje. Tokrat so 
ur p»'a'>'b prof. dr. Dimitrija Rupla, pre- 
kei hmelja na FSPN v Ljubljani in zna- 
odo d® slovenskega pisatelja, ki bo govoril 
i je, ^£ni' Literatura in politika.
prišle1

J*eseda in glasba 
,' 2A srednješolce
KI ^NOMF.LJ — 8. februarja sta na
-----J®jsnji srednji šoli Edvarda Kardelja
u kiA i *v° Ban in glasbenik Silvester 
lili ^ Uvedla zanimiv program z na- 
iaSto/°n’ Beseda in glasba, 
h, ok^—-—_________________________ __

Pet avtorjev za pet let
Predstavitev novomeških fotografov za kulturni 
praznik in petletnico delovanja prenovljenega kluba

NOVO MESTO — V pestro kultur
no dogajanje ob slovenskem kulturnem 
prazniku in širše v okviru tvornega 
spominjanja na »novomeško pomlad« 
so se vključili tudi člani novomeškega 
Fotokluba in pripravili pregledno član
sko razstavo. Z njo so hkrati zabeležili 
svoj mali jubilej, petletnico delovanja 
prenovljenega kluba in Fotogalerije.

Razstavo so odprli v četrtek, 8. febru
arja.

Pesnik Krakar med rojakiletihi

dan- Črnomelj — Pesnik Lojze Krakar, belokranjski rojak iz Semiča, jenebo
e, d*'SV(jiim številnim pesniškim zbirkam, s katerimi seje trdno in visoko zapisal 
'D AČ\s]°vensko poezijo 20. stoletja, dodal še eno. Gre za zbirko Pacem in terris 
a tafl^Mir na zemlji), ki jo je pesnik posvetil pokojnemu papežu Janezu XIII.,

#»_ t i •! .__ ___ — 11 nn \i cnmAialrviKi IZ in n
a uči zemlji;, Kljuje pesnili ~
Partijskemu pobudniku za mir na zemlji, izdal pa v samozaložbi. Knjižico je \
1izvodih natisnil in jo dal v počastitev slovenskega kulturnega praznika 

J * j aJjvctlo semiški sitotiskar Bernard Bucik.
rS i 5lovcsna predstavitev te Krakarjeve zbirke je bila v nedeljo, 11. februar- 

~ S h ’,Popoldne v črnomaljskem hotelu Lahinja. Na njej so se zbrali številni 
s« okranjski ljubitelji poezije, predvsem pa Semičani, ki so si šteli v čast, da 

“,uni ‘ahko ob tej priložnosti na domačih tleh pozdravili svojega slavnega roja- 
so m£' iz zbirke Pacem in terris, ki vsebuje 37 novih Krakarjevih pesmi,

3 vo* sojenih v pet ciklov (Pacem in terris, Poglavje Semič, Moja dežela, 
uri sk*.: P° nilo se bo in Votlina), je ob glasbeni spremljavi Silvestra Miheliča bral 
ili,čey.a'e.c Ivo Ban. Prebral je tudi esej Svetloba Krakarjeve pesmi, ki gaje o
zojinV n Pacem in terris napisal Denis Poniž. ....
tatov- Oni/: je med drugim zapisal: »Vse, o čemer je Krakarjeva poezija že iz-
‘iež* nn rila veljavno in presunljivo besedo, se v novi zbirki vrača pred nas na 

način. Postaje pesnikovega življenja, točke, ki so bile nekoč sedanjost,<il /H • rosiajc peaiiiKuvcga ------------------ —
fa,r rf trn- Pa so nemi zaris preteklosti, se v pesmih nove zbirke pojavljajo z neus- 

“vBjJ ; 'k' o premišljenostjo, kije ne more razblažiti niti senca globoke resignacr- 
egv ’(k' najbolj človeške lastnosti, ki spremlja usode slovenskih pesnikov.«

uV^iskovalci so z velikim zanimanjem prisluhnili Banovi recitaciji Kra- 
a ?eve poezije, potem pa želeli slišati še pesnika samega. Le-ta pa jim želje 
k '‘'Polnil z govorom, kot so morebiti pričakovali, temveč je prebral še ne- 
sSLPtSrhi iz. najnovejše in svojih prejšnjih zbirk. S tem seje prvo takšno 

anJe pesnika in njegovih rojakov tudi končalo.
I. ZORAN

DOŽIVETJE 
V ŠKOCJANU

Nocturno in za ta večer napisano sklad
bo Miniatura svojega dirigenta Hribar
ja, kar pomeni, da je bila to tudi praiz
vedba nove slovenske kompozicije za 
male simfonične zasedbe, v kakršni 
pravzaprav deluje novomeški simfo
nični orkester.

Slikarski zapisi o idili
Vlado Cedilnik razstavlja v Posavskem muzeju

Na nji se z najnovejšimi deli pred
stavlja delovno in najbolj ustvarjalno 
jedro kluba, ki ga tvorijo: Gregor Čam
pa, Mitja Pelkov Bojan Radovič, Borut 
Simič in Marko Svent. Razen Simiča, ki 
se na razstavi predstavlja javnosti z 
enim samim, a nenavadnim delom, ne
kakšno sestavljenko fotografije in arhi
tekturnega oblikovanja prostora v mo
delu, se ostali avtoiji predstavljajo z 
zaokroženimi cikli fotografij. Čampa in 
Radovič sta že trdno na svojih ustvar
jalskih poteh, in kot je videti, natančno 
vesta, kaj hočeta, medtem ko se Pelko 
in Švent še iščeta. Vsekakor pa je raz
stava prijetno in zanimivo doživetje, ki 
že s tem, da so jo postavili, razblinja 
temne tone, ki so prevevali uvodno 
razmišljanje Jova Grobovška na otvo
ritvi. Grobovšek se je zamislil nad sta
njem v kulturi, Dolenjski še sploh, in 
opozoril na nekatere negativne tokove 
in usmeritve. Opozoril pa je tudi na ne
katere naloge trajne vrednosti, ki bi jih 
lahko opravil klub, če bi v ustreznem, 
ustvarjalnost spodbujajočem vzdušju 
dobil tudi primerne spodbude.

M. MARKELJ

0 Prešernovem 
človeškem 

portretu
Predaval dr. B. Paternu

NOVO MESTO — Študijska 
knjižnica Mirana jarca se je odločila v 
tem letu pripraviti cikel zanimivih lite
rarnozgodovinskih predavanj in v ta 
namen povabiti v goste univerzitetne 
profesoije in druge priznane strokov
njake s področja literarne zgodovine. 
Kot prvega je naprosila akademika 
prof. dr. Borisa Paternuja, predavatelja 
književnosti na filozofski fakulteti v 
Ljubljani, daje 6. februarja zvečer v 
veliki knjižnični čitalnici govoril o 
Prešernovem človeškem portretu. 
Predavanja seje udeležilo več deset 
obiskovalcev iz Novega mesta in 
drugod, predvsem pa številni slavi
sti, ki iih take teme poklicno zani
majo. Žal seje tudi tokrat pokazalo, 
daje čitalnica Študijske knjižnice za 
takšne primere mnogo premajhna 
in da sploh ne more sprejeti vseh, ki 
jih tovrstno dogajanje v knjižnici 
zanima.

Predavatelj je napovedano temo 
razdelil v dva dela, tako daje o tem, 
kakšen da je bil Prešeren kot člo
vek, govoril šele v drugem delu 
predavanja. Poudaril je, da je sicer 
precej elementov, s pomočjo kate
rih je moč sestaviti dokaj dober člo
veški lik Franceta Prešerna. Največ 
zanesljivega gradiva za to pa ponu
jajo spomini Prešernove hčerke Er
nestine, ki jih je sama napisala, in 
spomini Prešernove sestre Lenke, 
kakor jih je zapisal njen daljni so
rodnik Tomo Zupan. Tako Erne
stina kot tudi Lenka ter še mnogi 
Prešernovi sodobniki označujejo 
pesnika kot človeka, kije bolj malo 
dal na svojo zunanjost, zato pa je bil 
nadvse natančen pri opravljanju 
vsega, česar se je lotil, trden in ne
premakljiv v svojih odločitvah, 
vztrajen, tudi razburljiv, a vendarle 
ne trdega značaja, prej celo preme
hak, še posebej pa dovtipen. Seveda 
seje veliko tega odrazilo tudi v nje
govem pesništvu, predvsem natan
čnost in strogost.

Dr. Paternu je menil, da na Pre
šerna kot človeka kar preveč poza
bljamo in da je prav, da se mu s te 
strani približamo vsaj ob takem tre
nutku, kot je Prešernov dan, ki je 
obenem tudi slovenski kulturni 
praznik.

I.Z.

BREŽICE — Posavski muzej ie za 
slovenski kulturni praznik prikazal 
občinstvu ustvarjalnost brežiškega sli
karja Vlada Cedilnika. Z njegovimi olji 
in grafikami iz zadnjih let je zapolnil vse 
tri galerijske prostore. Slikarja še vedno 
privlačijo motivi iz starih Brežic, ki jih 
je Jožica Vrtačnik označila kot drago
cene zapise o idili, ki izgublja svoj čar. Iz 
njih diha v barve ujeto razpoloženje je
senskega popoldneva, pomladnega za
hoda ali zimskega jutra. Obiskovalec 
spoznava tudi pejsažno slikarstvo do
lenjske in rojstne gorenjske pokrajine

ter vaško arhitekturo, ki jo slikar na ta 
način ohranja prihodnjim rodovom. 
Kmečkih hiš, mlinov in kozolcev se lo
teva tudi v grafiki, zanj značilnem li
kovnem izražanju skozi vso razvojno 
pot. Svoj klasični grafični repertoar do
polnjuje Cedilnik s ciklusom dreves na 
nežnih barvnih prelivih v ozadju in se 
tako predstavlja z novo tehniko in novo 
vsebinsko izpovedjo. Otvoritev razsta
ve sta s koncertom obogatili flavtistka 
Adriana Prebježič in pianistka Ksenija 
Burič.

J. T.

Z ANGELI TOKRAT 
V STRAŽI

STRAŽA — To soboto ob 19. uri bo 
nastopila v Straži igralska skupina Kultur- 
no-umetniškega društva Mirna Peč s ko
medijo S. B. Spcsvacka »Naši trije angeli«. 
Veseloigra o neodločnem trgovcu in pre
brisanih kaznjencih, ki so jo za to gledališ
ko sezono postavili na oder Mimopečani, 
je ie doživela nekaj dobrih sprejemov pri 
občinstvu.

PEVSKI KONCERT 
V ŠENTJERNEJU

ŠENTJERNEJ — Tukajšnji mešani 
pevski zbor bo imel v soboto, 17. fe- 
bruaija, ob 19. uri v OŠ Martina Kotar
ja koncert v počastitev slovenskega kul
turnega praznika. Kot gostje bodo na 
prireditvi sodelovali mešani pevski zbor 
sevniške Lisce in učenci šentjernejske 
osnovne šole.

Tri stvari v enem dnevu
TREBNJE — Trebanjci so imeli 

osrednje, najpomembnejše dogajanje, 
posvečeno slovenskemu kulturnemu 
prazniku, na sam Prešernov dan, 8. fe- 
bruaija. Začelo seje ob 17. uri v Galeriji 
likovnih samorastnikov, kjer so odprli 
razstavo del akademskega slikaija Mitje 
Berceta iz Slepška pri Mokronogu, na
daljevalo pa v avli Centra za izobraže
vanje in kulturo z nastopom komorne
ga zbora pod vodstvom Igorja Teršaija 
in predstavitvijo novega letnika Sre
čanj, publikacije mladih ustvaijalcev iz 
trebanjske občine. Obe prireditvi sta bi
li zelo dobro obiskani. Kulturni ustvar
jalci, poustvarjalci, mentorji in organi
zatorji so imeli na koncu še tradicional
no srečanje s kramljanjem o kulturnih 
vprašanjih.

Razstava Bercetovih del v Galeriji li
kovnih samorastnikov je do zdaj naj
večja predstavitev slikarskih dosežkov 
mladega umetnika, ki izhaja iz mokro- 
noškega okolja. Akademski slikar Mit
ja Berce se tokrat še pred domačim 
občinstvom predstavlja z deli, ki so bila 
predtem na ogled v Dolenjski galeriji v 
Novem mestu pa v Kopru in drugod, 
kjer je avtor zanje povsod požel laskava 
priznanja in dobil ugodne kritike. Glede 
na silno ustvarjalno energijo in Izjemno 
potenco, ki ju izpričujejo razstavljena 
dela, smemo od Berceta pričakovati, da 
bo nadaljeval enako poletno, kolje za
čel, in izrabil dar, s katerim gaje obdari
la narava.

Trebanjski komorni zbor je tudi z 
zdajšnjim nastopom dokazal, da se da z 
resnim in studioznim delom, kot ga pač 
omogočajo razmere, stopiti po stopni
cah navzgor do dosežkov, ki jim ni moč 
odrekati resnične kvalitete. Ševeda gre 
prva zasluga za ta vzpon mlademu zbo
rovodji Igorju Teršarju, ki vodi zbor od 
začetka.

O Srečanjih pa najprej zapišimo, da 
nadaljujejo dolgoletno tradicijo uspeš
nega predstavljanja ustvarjalnih začet
kov učencev vseh osnovnih šol v tre
banjski občini, in to na literarnem in
likovnem področju. Tokrat sodeluje v 

kar 50 učencev s prispevki vSrečanjih I 
vezani in nevezani besedi. Avtoiji so z 
vseh osnovnih šol v trebanjski občini, 
največ jih je z mirenske. Publikacijo 
bogatijo reprodukcije del, nastalih na 
lanskem malem taboru v Mokronogu. 
Objavljeni izbor šteje sedem risb in slik 
ali le delček tistega, kar so ustvarili 
učenci na malem taboru. Posebej je tre
ba pohvaliti vse, ki so Srečanjem po
magali na svetlo, predvsem številne 
mentorje in člane uredniškega odbora.

I. Z.

Prešernove 
nagrade 1990

Med nagrajenci tudi 
Novomesčan Filip Ro- 

bar-Dorin

Pogled v tri razstavišča
NOVO MESTO — Minuli teden je 

več novomeških likovnih razstavišč 
obeležilo slovenski kulturni praznik z 
novimi likovnimi razstavami in s pri
ložnostnimi kulturnimi programi ob 
otvoritvah. V tem zapisu posvečamo 
nekaj več besed razstavam v SDK, Krki 
in Domu JLA.

V razstavišču SDK in hkrati prvič v
Novem mestu se z izborom grafičnih li
stov predstavlja akademski slikar in

• Razstavo grafik Petra Krivca 
v razstavišču SDK so odprli 5. fe
bruarja s kulturnim programom, ki 
so ga izvedli učenci črnomaljske 
glasbene šole in recitatorka Staša 
Vovk. Razstavo v Krkini avli pa so 
odprli 8. februarja ob nastopu meša
nega pevskega zbora Krke.

ŠKOCJAN — V počastitev sloven
skega kulturnega praznika sta minuli 
teden na škocjanski osnovni šoli nasto
pila violončelist Edi Majaron, sicer bolj 
znan kot lutkarski animator, in njegov 
sin rogist Tilen. Prireditev je pomagal 
izpeljati črnomaljski Miniart.

grafik Peter Krivec, v Vojniku udom- 
ljeni in na pedagoški fakulteti v Mari
boru zaposleni celjski rojak. Svet, ki ga 
upodablja na grafičih listih, predstavlja
jo stari že bolj ali manj odsluženi pred
meti, od katerih pa je vsak del nekakšne 
kronike življenja. Taki predmeti so, de
nimo, kolo lojtrskega voza, stara kmeč
ka ura, kavni mlinček in drugo, vse do 
samevajočega klobuka, obešenega na 
klin. Vsi ti predmeti pa so v bistvu le iz
brani simboli, s katerimi Krivec vzpo
stavlja intimen odnos do sveta. Slednji 
mu je blizu tudi zaradi posebnih vred
not, kijih v njem najdeva kot tankoču

ten odzivalec na grafične izzive in velik 
estet.
• V Krkinem razstavišču, kjer se 
predstavlja slikar Pavel Medvešček iz 
Nove Gorice, so tudi na ogled grafike, 
vendar povsem drugačne. Medvešček 
vstavlja v likovno ploskev fotografske 
portrete in reprodukcije predmetov iz 
vsakdanjega sveta, ki potem v zamol
klih barvah delujejo kot prekriti s pati
no časa. Te grafike ustvarjajo razpolo
ženje otožnosti in celo bc^čine.
• V avli Doma JLA pa razstavlja svo
je lesene skulpture upokojeni major 
JLA Spasoja Ačimovič. Vseh 45 kipov, 
izklesanih iz orehovine, govori o po
sebnem duhovnem svetu avtorja, ki ga 
je življenje iz rodnega Nevesinja zvabilo 
v svet in ga je precejšen del »odslužil« 
tudi med nami v Sloveniji. Med razstav
ljenimi deli zbujajo posebno pozornost 
tista, s katerimi je izpovedal človeški 
strah pred grožnjami atomskih kata
strof.

I. Z.

ORAČ BO RAZSTAVLJAL 
V GALERIJI MINIART
ČRNOMELJ — V počastitev občin- 

. skega praznika in slovenskega kulturnega 
praznika bodo v ponedeljek, 19. februar
ja, ob 18. uri v črnomaljski galeriji Miniart 
odprli razstavo slik novomeškega slikarja 
Janka Orača. Razstava bo na ogled več 
tednov.

V knjigo dobitnikov Prešernovih 
nagrad in nagrad Prešernovega 
sklada in hkrati v kulturni spomin 
slovenskega naroda so se ob letoš
njem slovenskem kulturnem praz
niku vpisala nova imena. V sredo 
zvečer, 7. februaija, sq v Cankarje
vem domu v Ljubljani slovesno po
delili najvišje slovenske kulturne 
nagrade dvanajstim posameznikom 
za njihove dosežke na kultumo-
umetniškem področju.

Prešernovo nagrado sta dobila 
dramatik in režiser Dušan Jovano
vič za dramski in režijski opus v 
zadnjih letih in kipar Drago Tršar 
za življenjsko delo, nagrado Prešer
novega sklada pa: pesnik Aleš De
beljak za zbirko Slovar tišine in 
esejistično-teoretično knjigo Post
moderna sfinga; pisatelj Franček 
Rudolf za pripoved Odpiram mlin, 
zapiram mlin; arhitekt Lojze Draš
ler za načrtovanje družinskih hiš; 
akademski slikar Bojan Gorenec za 
slikarsko, grafično in teoretično 
snovanje v zadnjem desetletju; vio
linist Tomaž Lorenz in pianistka 
Alenka Šček-Lorenz za cikel petih 
koncertov pod naslovom Antologi
ja slovenske violinske glasbe; film
ski režiser Filip Robar-Dorin iz 
Novega mesta za film Veter v mreži; 
igralec Janez Škof za oblikovanje 
karakternih likov v več dramah; 
(tržaški) režiser Mario Uršič za reži
jo Cankarjevega Kralja na Betajno
vi in Hofmanstahlovega Slehernika 
ter balerina Snežna Vrhovec za 
plesne vloge v nekaterih baletih.

Slavnostni govornik slikar Klav
dij Palčič, predsednik Slovenske 
kultumo-gospodarske zveze v Tr
stu, je med drugim poudaril potre
bo, da tudi slovenska kultura pri
speva svoj del Evropi, še posebej pa 
potrebo po sožitju narodov, narod
nosti in kultur. »Naš mali slovenski 
laboratorij sožitja je že s Prešernom 
dobil svojo široko, še vedno veljav
no in uporabno osnovo. Razvijaj
mo jo še naprej v istem duhu,« je 
Palčič končal svoj govor.

*
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Vroče o ogrevanju
Sredi vsake sezone se 

zaplete o plačevanju
RIBNICA — Minuli teden so pred

stavniki 16 hišnih svetov s Trga v Velj
ka Vlahoviča v Ribnici ocenili, da niso 
odgovorni za izpad sredstev za ogreva
nje. Občinski izvršni svet je namreč de
cembra objavil sklep o 50-odstotni po
dražitvi ogrevanja, in to šele po ukrepih 
ZIS, ki dovoljujejo le 10-odstotno 
podražitev.

Zavrnili so tudi predlog komunalne
ga podjetja, da bi zaradi prepovedi zbi
ranja povišane akontacije zbrali manj
kajoči denar na računu hišnega sveta, ki 
ni pod kontrolo. Tako bi prelisičili 
ukrep ZIS in s 'em zagotovili normalno 
ogrevanje do konca kurilne sezone. 
Menili so tudi, da Komunala pobira od 
stanovalcev dovolj visoko provizijo in 
da mora v dogovoru z občinskimi orga
ni nositi vso odgovornost za opravljanje 
storitev, ki so jim jih stanovalci zaupali.

Po dokaj burni razpravi je svet sta
novalcev naselja sklenil, da bodo takoj 
po zaključku kurilne sezone spet sami 
prevzeli vso skrb za ogrevanje ali pa
bodo to nalogo zaupali drugemu po
djetju, sa jih Komunala vsako leto že
kar praviloma sredi kurilne sezone izsi
ljuje z možnostjo, da bodo ostala stano
vanja neogrevana, če ne bodo sprejeli 
njenih predlogov.

Svet naselja je predlagal tudi tri dele
gate za zbor krajevnih skupnosti, ki naj 
bi v naslednjem mandatnem obdobju 
zastopali interese naselja v občinski 
skupščini.

S. HAFNAR

NOČEJO KANDIDIRATI
VAS — Smo pred prvimi res demo

kratičnimi volitvami, ki so za vse nas 
nekaj novega in za marsikoga velika 
neznanka. Bile naj bi korak naprej, zato 
bi jih morali jemati resno. Pa v Kostelu 
(in gotovo še kje) ni tako. Na zadnjem 
sestanku sveta krajevne skupnosti Ko
stel je bilo predlaganih nad 20 kandida
tov za različne zbore. Prav vsi predla
gani pa so ponujeno kandidaturo od
ločno in brez premisleka odklonili. 
Končno je prišlo celo tako daleč, da ni 
bilo nobenega predloga celo za zbor 
krajevnih skupnosti občinske skupšči
ne. To si lahko razlagamo le tako, da 
Kostelci niso zainteresirani za razvoj
svojega kraja in da jim je vseeno, kako 
bodo živeli jutri. Težko je razumeti tako
nepripravljenost za delo v splošno ko
rist in to še posebno, ker vemo, daje bi
lo družbenopolitično delo v KS Kostel 
v minulih letih postavljeno pogosto za 
zgled drugim območjem.

F. CIMPRIČ

Komunalci 
grozijo 

s stavko
Iz pisnr.a IS Brežice

Sindikat Komunalnega in obrt
nega podjetja KOP Brežice je 9. fe
bruarja zaradi zaostajanja za višino 
osebnih dohodkov v občini, regiji in 
podskupini dejavnosti naslovil na 
občinski izvršni svet pismo, v kate
rem zahteva tako uskladitev oseb
nih dohodkov, da bo najmanjša 
mesečna akontacija na delavca 
KOP izenačena z najnižjim oseb
nim dohodkom, določenim s sindi
kalno listo. Drugi pogoj, ki ga po
stavlja sindikat, je, da dodatkov za 
dežurstvo, stalno pripravljenost ter 
nadurno delo pri nalogah posebne
ga družbenega pomena ne vštevajo 
več v zakonsko omejeno maso sred
stev za osebne dohodke. Poleg tega 

.................... sklzahatevajo, da izvršni svet in skupš
čina sprožita postopek za spre
membo zakona o izplačilu OD do 
konca 1. polletja, tako da bodo po
djetja, ki opravljajo komunalno de
javnost, lahko povečala osnovo za
izplačilo mesečnih akontacij OD za 
!0 odst.

Člani sindikata dodajajo, da zno
traj podjetja teh zahtev niso mogli 
izpeljati zato so o nevzdržnem sta
nju obvestili izvršni svet in občinski 
sindikat. Zagrozili so s stavko, koli
kor izvršni svet do 16. februarja ne 
bo začel uresničevati prvih dveh 
zahtev. Stavko napovedujejo z 19. 
februarjem, trajala pa bo, dokler je 
stavkovni odbor ne bo preklical. 
Prvi dan bodo prenehali odvažati 
smeti, drugi dan bodo poleg tega 
ustavili dobavo vode od 9. do 13. 
ure (izjemo bodo naredili samo za 
bolnišnico, zdravstveni dom, Dom 
upokojencev in Slovin). Tudi tretji 
dan stavke še ne bodo odvažali sme
ti, dobavo vode pa bodo prekinili za 
osem ur, od 9. do 17. ure, razen za 
Zdravstveni center in Dom upoko
jencev. Četrti dan bodo prenehali 
opravljati vse komunalne storitve in 
sklicali zbor delavcev pred poslop
jem občinske skupščine, kamor bo
do pripeljali tudi vsa komunalna 
vozila.

Stavkovni odbor zahteva takoj
šen sestanek s predstavniki izvršne
ga sveta in SDK. V obrazložitvi na
vaja porazno sliko o osebnih dohod
kih za januar, ko kar 57 delavcev od 
95 zaposlenih z vsemi dodatki vred 
ni doseglo najnižjega osebnega do
hodka po sindikalni listi. Osem pa 
jih niti zajamčenega osebnega ni za
služilo, čeprav znaša komaj 1.600 

itariev. Ccdinarjev. Če od januarske akontaci
je odštejemo dodatke za delovno 
dobo, za dežurstvo, stalno priprav
ljenost in nadure, potem je kar 76 
delavcev prejelo manj kot 2.660 
din, zato sindikat KOP kljub ukre
pom zveznega izvršnega sveta ne bo 
odstopil od svojih zahtev.

Javna vprašanja mag. Finku
Pričakujemo odgovor odgovornega za RAO
V zvezi z izjavo mag. Krešimirja 

Finka, vodje službe za RAO v jedrski 
elektrarni Krško, na zadnji seji me
drepubliške koordinacije za gradnjo 
odlagališča srednje in nizko radioak
tivnih odpadkov (Dolenjski list 25. 1.
1990: Rešitev za RAO), daje delova
nje službe za radioaktivne odpade 
(RAO) javno in so javne ter pristopne 
vsem občanom tudi vse informacije, 
predlagam, da bi mag. Fink javno od
govoril na nasledil, vprašanja:

1. Povečana aktivnost jedrske elek
trarne Krško (JE) na področju infor
miranja občanov, ki se je začela v le
tošnjem letu, ne more zadovoljiti 
javnosti, saj ni sposobna »predelati« 
vseh objavljenih podatkov, merjenih 
v tera in gigabekerelih, mikrosivertih 
in drugih merskih enotah, poleg tega 
pa si tudi ne zna predstavljati merjenja 
povečane temperature reke Save s 
pomočjo izračunov, ki jih opravlja 
JEK sama.

sprejmejo v svojo sredino novo skla
dišče RAO.

Javnost ve samo za temperature 
reke Save, ki so bile izmeijene, poleg 
tega pa se zaveda, da živi v izredno 
degradiranem okolju. K tej degradaci
ji pa v veliki meri prispeva prav JEK s 
kopičenjem vseh vrst RAO znotraj 
ograje JEK. Zakaj si nihče od odgo
vornih v JEK oziroma najodgovor
nejših v republikih Sloveniji ne upa 
spregovoriti o konkretni lokaciji za 
trajno odlagališče nizko in srednje ak
tivnih RAO, oziroma o načinu rešit
ve, ki je za Slovenijo sprejemljiv?

Ali je potrebno najprej »ekonom
sko« obdelati teren? Ta metodaje tre
nutno v rabi v Posavju. Upamo le, da 
so jo vodilne strukture razumele kot 
»poračun« za nazaj. Vlaganja v druž
beno infrastrukturo ne bodo spreme
nila osebnega standarda prebivalcev 
Posavja in njihove pripravljenosti, da

_. Zakaj JEK sama ne organizira 
javne razprave, ki jo je razglasila 
skupščina občine Krško dne 7.11. 
1989? Zakaj odgovorni v JEK ko
municirajo le z obstoječimi vodstve
nimi garniturami Posavja? Če gre za 
skladiščenje RAO (začasno znotraj 
ograje JEK in trajno odlaganje na do
slej neznani lokaciji), potem bo treba 
čimprej upoštevati enega od temeljnih 
pogojev demokracije, to je javnost de
la. V Posavju so se oblikovale nekate
re nove stranke, ki doslej še niso po
vabljene na pogovore o reševanju 
problema RAO, so pa za reševanje 
problema zainteresirane in enako pri
stojne kot doslej znana politična 
»monotonija«.

3. Kdaj bo javnost informirana o 
količinah i^gošenega jedrskega gori
va in namerah Jugoslavije, kje, kdaj 
in kako bo shranila visokoradioaktiv- 
ni odpad iz JEK?

4. Kje se zbirajo in kolikšna so že 
zbrana sredstva za:

— izgradnjo trajnega odlagališča 
RAO (nizko, srednje in visoko)

— varno zaprtje JEK,
— dvig osebnega (in ne samo 

družbenega) standarda vseh rodov 
Posavja, ki bodo morali tisočletja ži
veti v degradiranem okolju?

Vem, daje težko kar naprej odgo
varjati na vprašanja, toda dokler ne 
bodo v javnosti razčiščena ta in po
dobna vprašanja, ne smemo pričako
vati, da se bodo prebivalci Posavja 
sprijaznili z delovanjem JEK do leta 
2023, kot je na TV Ljubljana izjavil 
najodgovornejši delavec JEK direk
tor Stane Rožman.

Zeleni Brežic 
predsednik IO 

IVAN TOMŠE

Posledice dogovornega urbanizma
Odgovor na članek pod tem naslovom (Dolenjski list 25. dec. 1989) in na članek 
_____ »Arhitekturna čudesa na Drski« (Dolenjski list 21. decembra 1989)_____

Lokacija paviljonskih objektov na Dr
ski v Novem mestu je bila razreševana z 
lokacijsko dokumentacijo, ki jo je v letu 
1984 izdelal takratni Zavod za družbeno 
planiranje Novo mesto, Prešernov trg 8 
(njegov pravni naslednik Razvojno razis
kovalni center Novo mesto, TOZD Ur
banistični biro Novo mesto), s projektan
tom Janezom Žerjavom, d.i.a., in sodelav
cem Borutom Simičem, d.i.a. Lokacijsko 
dovoljenje je bilo na podlagi le-te izdano v 
februarju 1985 Stavbnozemljiški skupno
sti občine Novo mesto.

Paviljon št. 1 je bil oddan Ljubljanski 
banki-TDB Novo mesto v letu 1989 z 
opredeljeno namembnostjo, ekspozitura 
banke. Projektant tega objekta je bil Borut 
Simič, d.i.a. Projekt objekta v celoti ni bil 
usklajen s pogoji lokacijskega dovoljenja; 
Zavod za družbeno planiranje in urbani
stično načrtovanje občine Novo mesto je 
za predlagane spremembe oblikovnih po
gojev v letu 1989 izdelal spremembo lo
kacijske dokumentacije.

Sklad stavbnih zemljišč občine Novo 
mesto je v letu 1989 oddal zemljišča za 
gradnjo ostalih štirih paviljonov GIP Pio
nir Novo mesto. GIP Pionir Novo mesto 
je za te objekte pripravil projektno doku
mentacijo, za namembnosti v okviru 
predvidenega programa in jih gradi po si
stemu za trg.

V zvezi s Posledicami dogovornega ur
banizma pa naslednje:

Izgradnja objektov na Novem trgu je 
pogojena s prestavitvijo avtobusne posta
je. Za novo lokacijo je bilo izdelanih več 
preverb; prvotno je bila predvidena za
časna avtobusna postaja na severni strani 
sedaj grajene avtobusne postaje. Ob pri
pravi potrebne dokumentacije in oceni 
investicijskih stroškov je bilo ugotovljeno, 
da investicija glede na začasnost rešitve in 
nujnost ureditve drugih parkirnih mest za 
potrebe Stadiona bratstva in enotnosti, 
ekonomsko ni sprejemljiva.

Ker je bila lokacija nove avtobusne po
staje opredeljena že v urbanističnem načr
tu Novega mesta iz leta 1972, v letu 1986 
pa preverjena in potijena z urbanistično 
zasnovo Novega mesta, kot ugodno loka
cijo pa jo izkazuje tudi sprememba urba
nistične zasnove, ki je sedaj v izdelavi, je 
bil izveden interni natečaj za pridobitev 
idejne arhitektonske in urbanistične rešit
ve za avtobusno postajo. Udeležencem na
tečaja je bilo omogočeno, da v sklopu te 
predstavijo širšo ureditev prostora. K so
delovanju je bilo povabljenih pet izvajal
cev, od katerih je le eden ponudil širšo 
prostorsko ureditev, ocenjevalna komisija 
pa njegove idejne rešitve avtobusne posta
je ni ocenila kot najboljšo. Ocenjevalna

komisija seje zato opredelila le do iskanja 
najuspelejše idejne rešitve s potrebno pro
storsko ureditvijo za realizacijo avtobusne 
postaje.

Natečajni elaborati so bili tudi javno 
razgrnjeni v času od 1.3. do 14.3.1989 v 
avli Ljubljanske banke-TDB Novo mesto. 
Na podlagi javne obravnave in podanih

BOMBA NI USTAVILA 
JAMARJEV

PODPORA IVANU 
KRAMBERGERJU

RIBNICA — Tudi v Ribnici 
občani že kar resno razpravljajo o 
volilni podpori dobrega človeka iz 
Negove Ivana Krambergerja, ki še 
zbira potrebnih 5.000 podpisov, da 
se bo lahko spustil v boj za dolžnost 
predsednika Slovenije z »gospo
dom« Pučnikom in »tovarišem« 
Kučanom. Ljudje ga sprejemajo še 
posebno zato, ker govori odkritosr
čno in brez dlake na jeziku, hkrati 
pa slovenskemu ljudstvu ne obljub
lja gradov v oblakih, kot jih v glav
nem vse druge stranke.

Gotovo pa bi bil zanimiv tudi 
njegov razgovor z Miloševičem, saj 
pravi, da bosta našla skupni jezik, 
kar ni uspelo sedanjim najvišjim 
slovenskim politikom. Gotovo ima 
Kramberger prijatelje tudi v Srbiji, 
saj je kar dve tretjini svojih apara
tov za dializo poklonil prav tej re
publiki. Mnogim pa se je priljubil 
tudi, ker je obljubil ukinitev ljub
ljanskega pajka.

To ni reklama za Ivana Kram
bergerja, ki nima na volitvah kaj iz
gubiti, je le ugotovitev, da so ljudje 
siti obljub vseh politikov in da bi jih 
kar precej volilo celo Kramberger
jevo opico, če bi kandidirala.

predlogov in pripomb je bil opredeljen tu
di spremljajoči program, kije bil vključen 
v izdelavo lokacijske dokumentacije. V 
njej je bila obdelana tudi celotna ureditev 
komunalne infrastrukture, ki je za funk
cioniranje objekta avtobusne postaje po
trebna. Tako je bila severna stran Roške 
ceste opredeljena kot parkirni prostor za 
osebna vozila, taksi službo in avtobuse ter 
za ostalo potrebno infrastrukturo, v katero 
sodi tudi visokonapetostni daljnovod s 
trafopostajo in nizkonapetostnim razvo
dom. Kot najprimernejša lokacija je bila s 
projektantom avtobusne postaje oprede
ljena lokacija trafopostaje, ki pa se vklju
čuje v ureditev dostopne poti do brežine 
reke Krke s pripadajočo urbano opremo.

Vsekakor izgradnja avtobusne postaje 
in mostu odpira nove možnosti razvoja 
južnega predela Novega mesta, kije v pre
teklosti služilo le kot območje intenzivne 
stanovanjske gradnje, brez spremljajočega 
mestnega programa. Odgovor na ureditev 
neposredne sosedščine bo lahko podal le 
širši dokument, to je ureditveni načrt, za 
katerega so sedaj v pripravi programske 
zasnove.

Lokacija pokopališča v Srebrničah je 
bila izbrana na podlagi študije možnih lo
kacij za novo mestno pokopališče in 
opredeljena v planskih dokumentih obči
ne v letu 1989. Sprememba urbanistične 
zasnove Novega mesta, kije sicer še v izde
lavi, jo glede na predvideni koncept pro
storskega razvoja mesta ocenjuje kot 
ugodno. Z natečajnim pristopom smo že
leli pridobiti predloge, ki jih bomo preko 
javne obravnave zaokrožili v programsko 
nalogo, ki bo osnova za izdelavo uredit
venega načrta za novo mestno pokopališ
če. Pričakujemo sodelovanje tako stro
kovne kot širše javnosti.

ZAVOD ZA DRUŽBENO 
PLANIRANJE 

IN URBANISTIČNO NAČRTOVANJE 
OBČINE NOVO MESTO

»Stavba je
za vrtec fe 

neprimerna _
Protest in zahtevi
staršev z otroki v mi

renskem vrtcu moji
prof
*egStarši otrok, ki obiskujejo VV< ..c 

Trebnje — enoto Mirna, ugotaf*d< 
Ijamo, da so pogoji v vrtcu zelo sllf 
bi. Glavne pomanjkljivosti so: stal*- F 
baje za vrtec neprimerna, v njej #v L 
slabe higienske razmere (odpad 
omet, stene že dolgo niso bile preb* ‘ 1 
ljene, sanitarije ne ustrezajo števil* ' 
otrok), vrtec nima svoje kuhinjkjT 
slaba opremljenost z igrali (na dv( raz(| 
rišču) in premajhna kapaciteta vtf moj 
ca (veliko predšolskih otrok je bi) tjVIj 
odklonjenih za sprejem v vrtec, p( dog 
leg tega ni jasličnega oddelka, d< moj 
jenčkov pa je na Mirni vedno ved srni 
Glede na vse naštete pomanjkljivi njej 
sti starši mislimo, da cena oskrbe i še r 
more in ne sme biti enaka ali cel Ovt 
višja, kot je v drugih vrtcih v Slo«™ d 
niji, kjer so otroci deležni boljSp01 
pogojev za vzgojo in varstvo. S kvf j*ri 
liteto dela vzgojnega osebja srt™.1' 
zadovoljni, mislimo pa, da bi se 
odpravo pomanjkljivosti izboljša j™ 
tudi pogoji za vzgojnovarstveno d ? 
lo, zaradi česar bi bilo njihovo dd * 
še kvalitetnejše. Zahtevamo, da * ( 
zgradi nov vrtec ali pa naj se poišči stvs 
jo primernejši prostori. Do takt t0lj 
zahtevamo izboljšanje osnovnih p1 ven
gojev, ker v nasprotnem primei par 

...................................... iko vi» ra istarši ne bomo plačevali tako vi# ra i 
ke oskrbnine! Zahtevamo takojš do\ 
sklic roditeljskega sestanka za a gač 
enoto, na katerem želimo od od^ raji 
vornih zvedeti vzroke za situacij Por 
ki povzroča pri starših nezadovdtVa 
stvo.

Starši (47 podpise Pro
--------------------------------------- ""srn

Brt
je ;Prodaja stanovanj je nezakoniti K

j S
Še enkrat o prodaji Novoteksovih (in drugih) stanovanj — Kaj pravijo odgovoi Vit 

v skupščini in izvršnem svetu? — Poziv pravobranilki samoupravljanja
umaknjen z dnevnega reda skupščine. Pričakujem, da bo stališče družb 
Drugi zakon pa je bil po razpravi pre- pravobranilke samoupravljanja ja 
oblikovan v predlog za izdajo brez * *
predloga zakona.

Ko je skupina jamarjev novomeške
ga Jamarskega kluba Vinko Paderšič- 
Batreja 28. januarja letos med razisko
vanjem brezna na pobočju Malega vrha 
na Gorjancih naletela na letalsko bom
bo, ni prekinila akcije, temveč je razis
kala brezno do konca, po končani akciji 
pa o najdbi obvestila UNZ Novo mesto, 
ki je informacijo posredovala naprej. 
30. januarja so se jamarji Miha Rukše, 
Anton Tramte in Andrej Ravnohrib 
ponovno spustili v brezno in pod nad
zorom dveh pirotehnikov potegnili z ve
liko poguma in znanja bombo iz globi
ne 13 metrov. Vsekakor akcija ni bila 
lahka, saj je bomba tehtala več kot 50 
kg in je bila po 45 letih še vedno brez
hibna. V tej akcijji je pokazal še poseb
no veliko poguma jamar-reševalec Ruk
še, ki je bil ves čas izvlačenja poleg 
bombe. Ko je bila »najdba« na površju, 
stajo pirotehnika v spremstvu dveh mi
ličnikov razstrelila. Novomeški jamarji 
so tako dokazali, da so odlično uspo
sobljeni za še tako zahtevne akcije.

AR.

Na dnevnem redu seje zborov repu
bliške skupščine je bil tudi predlog za 
izdajo zakona o spremembah in dopol
nitvah zakona o stanovanjskem gospo
darstvu s predlogom zakona in predlog 
za izdajo zakona o spremembah zakona 
o pogojih za prodajo stanovanjskih hiš 
in stanovanj v družbeni lasti s predlo
gom zakona. Zakona naj bi delegati 
sprejeli po hitrem postopku.

Razprava v delovnih telesih skupšči
ne je glede prvega zakona bila jasna in 
nedvoumna. Sprejetje omenjenega za
kona pomeni legalizacijo nezakonite 
rabe solidarnostnih srestev za stano
vanjsko gospodarstvo. Zato je bil zakon

• Če ne moreš povedati resnice, 
bodi tiho. (Kiš)

• Pazi, da svojega govora ne za
strupiš z jezikom ideologij. (Kiš)

ODLOČNE BESEDE
BREŽICE — »Upam, da bomo v 

novem sistemu namenili kulturi tisto 
mesto, ki ji gre, da jo bomo tudi pri 
nas načrtovali in ji zagotovili mate
rialne možnosti za obstoj in razvoj 
in da ne bo odvisna samo od posa- 
mezniko v, kot se to zdaj dogaja, «je 
na muzejski slovesnosti 8. februarja 
v uvodnem nagovoru izjavil prof. 
Marjan Gregorič. Kulturnemu praz
niku je pripisal letos globlji pomen 
zaradi odnosov v državi in zaradi 
tega, ker smo Slovenci tarča vseh 
mogočih napadov. Menil je, daje 
naše vodstvo premehko in ne zna 
pravilno odgovarjati na nesramno
sti, ki ne letijo samo nanj, ampak na 
celoten slovenski narod Ta nikoli v 
zgodovini ni bil šovinistično nastro
jen, in ker je v vsej svoji zgodovini 
branil svoje interese, je znal ceniti 
tudi druge narode.

Skrajni čas, da se zganemo
Slovenskim obrtnikom in drugim v premislek

Ob ustanavljanju SOPS-a, Sloven
ske obrtniške podjetniške stranke, bi že
lela vsem slovenskim obrtnikom pove
dati svoje mnenje, hkrati pa opozoriti, 
daje skrajni čas, da se začnemo obrtniki 
Slovenije aktivno in samostojno ukvar
jati s svojo usodo v tej družbi. Nihče 
drug razen nas samih ne more in tudi ne 
bo zastopal naših resničnih interesov! 
Kam so pripeljala razna tutorstva s 
strani Zveze obrtnih združenj, vidimo 
sami! Zveza obrtnih združenj ni mogla 
nikoli zastopati avtentičnih interesov 
obrtnikov, tako kor »državni« sindikati 
niso mogli nikoli zastopati pravih inte
resov delavcev! Po mojem je že sam 
podatek, daje članstvo v Zvezi obrtnih 
združenj obvezno za vsakega obrtnika 
in da se mu članarina odteguje glede na 
predvideni dohodek, dovolj zgovoren. 
Zveza obrtnih združenj ni prizadeta s 
krizo v obrti, Zveza živi od našega de
narja, ne da bi jo za to lahko poklicali 
na odgovor, kakšni so konkretni rezul
tati njenega dela v dolgih letih!

Ce obstaja zakon o obveznem član
stvu vsakega slovenskega obrtnika v 
Zvezi obrtnih združenj, ga je zato treba 
spremeniti!

Obrtniki Slovenije, če niste zado

voljni s svojim sedanjim neenakoprav
nim položajem v Sloveniji, če niste za
dovoljni s svojim položajem od leta 
1946 naprej, imate danes enkratno 
možnost, kije ne smete zamuditi, da se 
organizirate, združite v svojo, neodvis
no stranko, ki bo zastopala vaše resnič
ne interese! Iluzija je, če pričakujete, da 
brez demokratične ureditve lahko ures
ničujete svoje ekonomske in strokovne 
cilje! Če ne bomo sodelovali pri izvaja
nju oblasti, pri izrekanju svojih mnenj, 
prijavnih medijih, na vseh področjih, se 
nam ne piše dobro.

Menim, da mora obrtniška stranka, 
če želi zastopati resnične interese obrt
nikov, izstopiti iz Zveze obrtnih zdru
ženj. Trdno sem prepričana, daje mesto 
SOPS v združeni opoziciji — Demosu, 
saj so vse stranke spozriale, da proti 
vsemogočnemu komunistično-državne- 
mu aparatu lahko nastopajo le skupno.

Prav zaradi teh dveh svojih stališč, da 
je treba izstopili iz Obrtnega združenja 
in daje treba sodelovati z DEMOSom, 
sem se priključila SOPSu, ki ima svoj 
sedež zaenkrat v Kranju, Likozaijeva 1.

MARINA BAHOVEC.

In kaj ima to dogajanje v skupščini 
Slovenije skupnega s prodajo Novotek
sovih stanovanj? Veliko. Izvršni svet 
Slovenije je ne glede na ugotovitve de
lovnega razgovora v decembru 1989. 
leta in na katerem so sodelovali druž
beni pravobranilec samoupravljanja 
SR Slovenije, republiški komite za var
stvo okolja in urejanje prostora, repu
bliški komite za zakonodajo, centrala 
SDK za Slovenijo, Zveza stanovanjskih 
skupnosti Slovenije, Zveza sindikatov 
Slovenije in ZSMS, želel dosedanja ne
zakonita ravnanja v zvezi z zlorabo so
lidarnostnih sredstev za stanovanjsko 
gospodarstvo legalizirati, in sicer s 
spremembo pozitivne zakonodaje. Iz
vršni svet Slovenije seje obnašal, kot da 
gre v omenjenem primeru zgolj za za
konodajno teniko in ne za zelo resna 
vprašanja. Navedeno ravnanje pomeni 
rušenje temeljev pravne države. Ni 
čudno, če ima republiški izvršni svet 
zveste posnemalce tudi v občini Novo 
mesto m Metlika.

Na zasedanju novomeške skupščine 
je bilo kot argument slišati tudi, da se 
pripravlja sprememba zakonodaje, ki 
bo omogočila tovrstno prodajo, in zato 
ni razloga, da bi v Novem mestu odlaša
li s prodajo Novoteksovih stanovanj. 
Nepoučen poslušalec je celo mislil, daje 
tako prav in daje predlagana finančna 
operacija v skladu z zakonodajo. Pa ni 
tako. Tudi, če bi zakon bil sprejet, ne 
more veljati za nazaj. Torej bi bilo po
šteno do delegatov, da bi počakali do 
sprejetja dopolnitve zakona, če so bili že 
tako prepričani, daje pot zakonita in da 
bo le-ta sprejet. To upanje seje sesulo v 
nič. Celotna operacija prodaje Novo
teksovih stanovanj tako pomeni zlora
bo solidarnostnih sredstev za stanovanj
sko gospodarstvo in je v nasprotju s 37. 
členom zakona o stanovanjskem gos
podarstvu, torej je nezakonita.

Pričakujem in zato pozivam družbe
no pravobranilko samoupravljanja v 
Novem mestu, da v skladu s svojimi pri
stojnostmi ustrezno ukrepa, da se neza
koniti sklepi spremenijo in začne ugo
tavljanje odgovornosti. Odgovornosti 
za nezakonito ravnanje ne morejo pre
vzeti delegati, temveč izvršni svet 
skupščine in vodstvo skupščine občine 
Novo mesto ter njim najbolj odgovorni 
posamezniki. Odgovornost v omenje
nem primeru ima ime in priimek.

objavljeno, kajti javnost je najbe 
zdravilo, da se oblast začne obnašati ^ 
oblast. ti,:

BOJAN Ff tgg
je -

DOMAČE TRNJE
• Gorje bodočim dijakom! Vsak naš 
kongres je zgodovinski.

Moram glasovati za demokracijo,

1
Zveza za ohranite J ’

vs<enakopravnosti * 
li ne £občanov: da ali m

ba
Odgovarjam z »ne«, bii

1. Nastop na TV in na tisko' pc 
konferenci predsednika ZOEO (Zj no 
ze za ohranitev enakopravnosti obl
nov) nam pove, da Dragiša Maroje' * 
uporablja gesla »govori srpski, ds Jlr 
celi svet razume«, kar je uvod v idf *?
»Velika Srbija od Triglava do S« 
na«. Takšen nastop pomeni tudi [ 
spoštovanje do dežele in družbe, ^ 
mu je ponudila zaposlitev, verjel jv 
tudi stanovanje — solidarnost* ^ 
vzgojno in varstvo njegovih otrok. q 
Marojevič se pritožuje, da so sred? 
javnega obveščanja, predvsem raj, 
in TV, zaprta zanj in njegovo ZO* 
in da ne morejo širši slovenski jav> 
sti predstaviti svojega volilnega P 
grama. Tako kot Slovenci, ki živijo 
delajo v Srbiji in iz spoštovanja dof 
občanov govorijo večinski jezik, h 
tudi D. Marojevič potrudil in bi gej 
ril do slovensko, da ga vsai Slove)ril po slovensko, da ga vsaj Slov 
razume.

2. Dragiša Marojevič pravi,
, _ i_____i__ :__ _ ei-------- ::: rtzato, ker ni rojen v Sloveniji, ne fi

dobiti državljanstva Slovenije. , . 
jamem, da bi se, če bi živel v Nefl* k
kar se da hitro naučil nemščine in« ^
prav tako hitro pozanimal, po ► j
kem času se pridobi dovoljenj* 
stalno bivanje in nemško državi $, 
stvo. Ker je pač Slovenija še v Jnf ti 
laviji se mu ne zdi potrebno zavit 
UNZ občine, kjer živi, in se po<* 
mati, kako je lahko Neslovenec* 
državljan Slovenije.

3. ZOEO ima očitno za cilj. - 
ustvari ozračje nestrpnosti in soj’ 
tva med Slovenci in Neslovenci, " 
tem pozablja, da srbski pregovori 
vi: »Ko radi ne boji se gladi«, j**, V
dodajam, da kdor pošteno dela it. sj
v skladu z zakoni, se mu ni treba r< 
da bi ga zaradi neslovenstva vrgM E_ ........................m
la, »maltretirali« miličniki, »udnj 
stanovanja«, sicer pa smo te me. 
videli v zadnjem času na Koso h 

1™ o

članica glavnega 
odbora SOPS

sicer mi bodo razbili nos.
* Politične besede so kot težka voda. 
Če se ne umiri, eksplodira.
® Zdaj naj se izkažejo plavalci! Do
taknili smo se dna standarda.
* Ob tem, kako se znižuje naš stan
dard, se bojim, da bomo postali oaza 
za naturiste. x ,

D. STARČEVIČ

jih je srbska vlada ocenila, kot uW 
zoper teroriste. Ali Dragiša MaNJl 
odreka slovenski državi pravic^ p 
varuje svoje državljane pred a ( 

počne SrbU* pkotnostjo tako,
Kosovu?

ZAKLJUČEK:
ZOEO? Hvala, ne! J
Komur ni všeč pošteno delol , 

ljenje, lahko gre tja, od koder ja Pj
Pa še povrh tega, Srb sem po n j t
nosti, rojen 
Slovenije.

ja, ui w ovni j'- i

Čačku, državljan

SAŠO PETR^
U 1
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In še enkrat Resnica o prof. Ovnu
Tokrat je potreben malo daljši in še bolj argumetniran odgovor, saj Franc Derganc, pisec prispevka, objav- 
L__________________Ijenega 18. januarja, nedopustno obrekuje NOB in Belokranjce___________________

vvd

0V( Franc Derganc v članku »Še enkrat 
m | resnica o prof. Ovnu«, objavljenem v Do- 
■'■"lenjskem listu 18. 1. 1990, poskuša pobiti 

■»oje dokaze o izdajalski vlogi in delu 
Prof. Ovna v NOB in revoluciji sloven
skega naroda, kije objavljen v istem listu 

{Otar'■ decembra 1989 kot odgovor na njegov
10 stt^anek »Resnica o profesorju« (Dol. 1.23.
: sta« 1989).
ijej sl Dergančev članek je, milo rečeno, pro- 
jpaj^kativen in neutemeljen, z jasnim poli- 
p^tičnim ozadjem. Neutemeljen zato, ker ne 
Števil* ^d* bralcu nobenega materialnega doka- 
ihini ^ katerim bi ovrgel moje trditve, daje 

. wl prof. Oven organizator belogardizma, 
i razen pravljic. Drganc ne odgovaija na 

■ . ijsnoje dokaze v članku, ampak provoka- 
|e “ t*Vno izziva ter ponuja kost za obiranje na 
*•> Pj dogodke in dejstva, ki niso bili vsebina 
a’ ” ®ojega članka, ali pa poskuša izmaličiti 
) v« smisel mojih navedb. Politično ozadje 
tljiv njegovega članka je nedvomno v lem, ker 
rbel Se naprej neutemeljeno trdi, da je prof.
11 cel Oven nedolžna žrtev —enako usodo naj 
Slov bi doživel učitelj Ahačič — daje obsodba 
x)ljS Profesoija Ovna »spravila k belim Nor- 
S kv berta Klemna« in Jožeta Derganca, da so 
i sni bili belokranjski partizani morilci nedolž
ni se n'b ljudi, zaradi česar so morali mnogi v 
Kjljg^ zaščito k okupatorju ali pa v belo gardo, 
no d primeija Ovna s Titom. Takšno pisa-
0 dd nje Je veren posnetek propagande, dobro 
^ | Poznane Belokranjcem v NOB.

Očitno je avtor pomešal pojme in dej- 
, rj stva. Okupator in njegovi hlapci so po av- 

toiju bili zaščitniki in osvoboditelji slo- 
>|h P venskega naroda, OF, KPS ter slovenski 
ime* partizani pa okupatoiji. S tem avtor odpi- 
5 V1«lra novo Posluje zgodovine NOB. Zgo- 
kojs( dovinska dejstva so medtem povsem dru

gačna in nedvomno Derganca demanti
rajo. Navajam samo nekaj dokazov in 
Podatkov, ki nasprotujejo njegovim trdi
tvam:

1. Ni dvoma, da je prišla obtožba za 
Ipisd Pr°f Ovna iz Ljubljane. To sem slišal kot
___'Partizan na svoja ušesa. Pri zasliševanju

' sta prof. Ovna stražila partizana Martin 
Brodarič in Zvonko Hanzelj. Zasliševal ga

1 j je Matija Bahor, drugega pa Hanzelj ni 
t J Poznal. O tem dogodku je Hanzelj izjavil:

Pri zasliševanju sta preiskovalca največ 
( vprašanj postavila Ovnu o njegovi ude- 

—1 ležbi na sestanku v škofovskem ordinata v 
/01 Ljubljani, na katerem seje razpravljalo o 
g organiziranju boja proti OF Slovenije, ter
__ < če je bil poslan v Belo krajino zato, da or-
ružf P*n*zira zaroto proti osvobodilnemu boju, 
i ja . 80 3 * 8a vodili komunisti. Zasliševalca sta 
aibc ’me*a P" S * **B> nelte vrste prijave o prof. 

Ovnu. Ovadbo je podal eden od udele
žencev omenjenega sestanka na ljubljan- 

, p. ski škofiji. Ne spominja pa se več imena 
* r tega človeka. Torej je Dergančev sum, da 

_j je »Ta Ljubljana ... Očka«, brez osnove, 
“n 2. Čisto brez osnove je tudi Derganče- 

va trditev, da sta pater Klement Nobert in 
to Jože Derganc pristopila k »belim« zaradi 

. obsodbe prof. Ovna. Vzroki so bili po
ti vsem drugi. Pater Klement Norbert je bil 
u 1 Pristaš OF. Za OF ga je pridobil Jože 
Itn “orStnar.kijebilkotčlanOKKPSzaBe- 

lo krajino organizator osvobodilnega gi
banja v vzhodni Beli krajini. Obenem je 

I6<(, bil zadolžen za pridobivanje inteligence v 
, OF. Na Borštnaijev predlog je Klement 

sko’ postal član mestnega odbora v Metliki že 
>(Z| novembra 1941.
i ob' O organiziranju osvobodilnega gibanja 
roje' |o zaroti proti gibanju v vzhodni Beli kra- 
, da' irai sem se z Borštnarjem pogovarjal 23.6. 
v ide ra 1.9. 1983. On je patra Klementa pozi- 
> SO {jvno ocenil. Meni, da ne bi Klement niko
li ( I' vstopil v belo gardo, če ne bi bil nanj iz

vršen strahovit pritisk stanovskih tova- 
J*žev in škofa. Članica OK KPS Anica 
Iyec in aktivist Pavel Pavlovič sta mnenja, 
ta je pater Klement igral dvojno vlogo v 
OF. Zaradi patra Klementa seje Pavlovič 
Popolnoma pasiviziral. Dvojno vlogo pa
ta Klementa vidi tudi v dejstvu, da je no
vembra 1942 okupator v Metliki interni
ral preko 70 aktivistov in pristašev OF, za 
Jratere je pater vedel. Medtem je pater 
Klement, ki so ga partizani zajeli na Su- 
“Oiju, kot podporočnik legije smrti 27. 
Novembra 1942 na zaslišanju med ostalim 
'zjavil:

'<r »Se hujšo gonjo pa je začela škofija proti 
raeni, ko sem vstopil v OF. Gonja seje za
jela tudi v moji župniji. Zaradi živčne raz- 
»rojenosti in neprestanega prigovarjanja 
ta na pritisk še drugih činiteljev, med dru
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tudi zato, ker sem od prošta in Derganca 
slišal, da sem od OF obsojen na smrt (pri
pominjam, da nobeden ni pristaš OF). 
Stopil sem v belo gardo 25. septembra. Za 
svojo obsodbo pa sem zvedel julija ali 
avgusta.

Za vstop v oborožene skupine bele gar
de sem se priglasil postajenačelniku Der
gancu v Metliki. Derganc je bil marca ali 
aprila meseca poverjenik za belo gardo. 
Pobudo in imena za internacijo so dali Ita
lijanom postajenačelnik Derganc, prošt in 
kaplan Starc, tajnik okoliške občine Ja
godič in bogoslovec Janko Suklje iz Dol
nje Lokvice.«

Na vprašanje, kdo so zaupniki bele gar
de, Klement nadaljuje: »V Metliki prošt, 
Derganc .... Oven iz Stranske vasi...«

Torej je Klement Norbert vstopil pod 
pritiskom in grožnjami predvsem Jožeta 
Derganca, ne pa zaradi Ovna, kakor trdi 
Franc Derganc. Če ne bi bil v OF, verjet- 
no ne bi nikoli vstopil v bojne enote legije 
smrti. T udi Klementova trditev, da se je za 
vstop v belo gardo odločil »tudi zato«, ker 
je slišal, da gaje OF obsodila na smrt, je 
nesmiselna, saj je bil debelo zaščiten pri 
okupatoiju v Metliki. Nasprotno, za OFje 
Klement veliko pomenil. Toje razvidno iz 
dveh pisem, ki mu jih je pisal duhovni to
variš Edvard Kocbek, ter iz pričevanja 
Borštnaria, ki trdi, da je bil pater zelo akti
ven v OF, dokler ga niso njegovi stanovski 
tovariši in J. Derganc psihično zlomili.

KDO JE KDO — V decembrskih 
številkah Dolenjskega lista (in danes)

Rimi postajenačelnika Derganca v Metli-

Martina Starca iz Ljubljane in sedanjega 
enj< ?ezerteiia Mira Miliča (partizanski dezer-

ta četnik, op. J.K.), sem popustil in sem 
se vdal ter se odločil vstopiti v 'legijo smr
ti’. Za vstop v belo gardo sem se odločil
V

;ov me po
zna kot svojega soimenjaka (nisva pa 
v sorodu, niti iz istega krqja), vendar 
pa seje pod članki podpisal le z ime
nom in priimkom, s čimer je onemo
gočil celovito identifikacijo avtorja 
člankov, meni pa povzročil nekaj ne
ljubih situacij, tudi še pred nedavnim. 
Zato želim izrečno izjaviti in s tem 
obvestiti javnost, da avtor navedenih 
člankov nisem jaz: Janez Kramarič, 
magister prava iz Črnomlja, Sadež 
50.

JANEZ KRAMARIČ 
Črnomejj

Jože Derganc je že pred obsodbo Ovna 
globoko zagazil v belogardistični tabor. Ni 
dvoma, da je bil on na vrhu piramide izda
jalcev v Beli krajini in ni izbiral sredstev, 
da bi prišel do cilja. Očiten primer za toje 
umazanija in intrige, ki jih je vodil proti 
Klementu in dajal ovadbe okupatoiju, ka
tere ljudi naj internirajo.

Po Klementu je bil J. Derganc poveije- 
nik bele garde že marca — aprila 1942. le
ta, po dr. Mihelčiču, Borštnarju, Anici 
Ivec pa že 1941. leta. Derganc in Borštnar 
sta bila nepomirljiva idejna nasprotnika. 
Belokranjski partizani so prve akcije iz
vedli od 13. na 14. maj. Dotlej je Derganc 
že organiziral večjo skupino moških za be
lo gardo. Zato je vsaka trditev avtoija 
Derganca, daje J. Derganc dajal... »šefu 
Borštnaiju prispevke za OF« in da »se mu 
je vse zagnusilo«, zaradi česar je pristopil k 
belim, grobo, amoralno in nedopustno 
spreminjanje resnice ter obrekovanje in 
žalitev osvobodilnega boja, borcev in 
pristašev.

Tudi trditev, da je J. Derganc »kot po
ročnik BG ... rešil veliko Belokranjcev iz 
Ljubljane« je zares čudna in obsodbe 
vredna. Med tem je avtor »pozabil« pove
dati, koliko Belokranjcev je ta poročnik 
spravil v belo gardo, zapore, internacijo, 
da je zaprisegel dvema okupatoijema — 
Italijanom in Nemcem, bil v njihovih po
licijskih enotah, vodil boj proti lastnemu 
narodu. Kot »rešitelj« Belokranjcev je bil 
tudi, kot sem večkrat slišal, komandant ju- 
rišnega bataljona domobrancev.

3. Franc Derganc nima osnove in pod
lage za trditev, daje največ tistih stopilo v 
belo gardo, ki so jim partizani ubili svojce 
ali pa izvedli rekvizicijo. Regrutiranje 
moštva za belo gardo so njihovi vodje iz
vajali na več načinov v Beli krajini in dru
god. Navajam samo nekaj dokazov.

Že na prelomu 1941. in 1942. leta so 
organizatorji bele garde v Beli krajini zače
li organizirati moške za vstop v belo gar
do. Pri tem je bil zelo aktiven njihov štab v 
Metliki, ki sta ga vodila Jože Derganc in
prošt Klemenčič. Aprila — maja 1942 je 
pater Klement prinesel obvestilo Osvo
bodilni fronti od prošta Klemenčiča, daje 
pripravljena skupina 35 Belokranjcev za 
vstop v »partizane«. Šli naj bi na Gorjan-

cilj' *•* 
«nV*

Se o razvoju trsračarstva
Pojasnilo trsničarja Jožeta Prusa s Krmačine

Rad bi pojasnil nastanek trsničarstva 
L , v Beli krajini, o katerem je pisalo v pri- 
1 |i sPevku z naslovom Trsnica je kot po- 
t, talnišnica, objavljenem 8. februarja v 
,, dolenjskem listu. Okrog let 1955—60 
' j* trsničarstvo v Beli krajini propadlo, 
\ *ta so prenehali s prenovo vinogradov 
wf '® ni bilo več povpraševanja po trsnih 

■‘ir ^pljenkah. Čez nekaj let so znova pri- 
*f*ii obnavljati vinograde, KZ Metlika 

c, P* je našla svoje kooperante-trsničarje v 
■jjj Meliki Drenovi, kamor je pošiljala ce- 

Pilni material, jeseni pa dobila sadilni 
'taterial.

Ker kvaliteta in rodnost teh cepljenk 
|(1: ®*sta ustrezali belokranjskemu vino- 
pfi ftadništvu, je na pobudo vodilnih in 

„»<' vodstvenih strokovnjakov KZ Metlika 
a«1 'taiičarstvo zopet zaživelo doma. Leta 

{976 sta začela cepiti trte kooperanta 
0' Martin Pečarič in Franc Žugelj iz Curil. 

Ker se je pojavilo večje povpraševanje, 
dve leti za njima začel s trsničar- 

**Vom tudi jaz. Že prvo leto sem posadil

ce, vendar pod pogojem, da imajo svojo 
komando. Ta ponudba in zvijača sta bili 
odklonjeni. Odhod te skupine v »partiza
ne« so zarotniki NOB v Beli krajini koor
dinirali s prihodom enake skupine bele 
garde iz Ljubljane na Goijance, katere 
namen je bil zasesti Gorjance ter preprečiti 
razvoj partizanstva na obeh straneh Gor
jancev, vendar so bili prepozni. Zaradi te
ga seje ljubljanska skupina belogardistov 
utaborila pri vasi Orehek. Tej skupini seje 
iz Bele krajine maja pridružil le Martin 
Ambrožič, ostali pa so zaradi razvoja do
godkov vstopili v belo gardo šele 25. sep
tembra. Ti so bili dobrovoljci. Vsi so dobi
li mobilizacijske pozive. Ker je bil odziv 
prostovoljcev slab, so belogardisti, da bi 
okrepili svoje vrste, uporabili več načinov 
regrutiranja. Navajam nekaj karakteri
stičnih:

a) Lovili so moške po vaseh, jih zapira
li in nato razporejali po enotah. Primer: v 
nedeljo 15. 8. 1943 so v Semiču polovili 
120 moških, ki so prišli k maši, in jih nato 
uvrstili v svoje viste.

b) Pošiljali so pozive z grožnjami.
c) Po dogovoru z Italijani so sprejema

li ljudi iz italijanskih zaporov. Teh je bilo 
največ septembra in oktobra 1942.

d) Z zvijačo so preusmerjali posamez
nike in skupine, namenjene v partizane — 
dokler so nastopali kot »Štajerski bata
ljon«.

Vse tiste, ki so bili zanje nezanesljivi ali 
so se upirali, so takoj likvidirali. Najpo
membnejši dokaz za toje več sto grobov v 
okolici Šentjošta.

Iz italijanskega spiska Belokranjcev, ki 
so vstopili v belo gardo 1942. leta, ni no
benega takega, ki bi mu partizani ubili 
svojca do prihoda bele garde v Semič.

Do prihoda bele garde v Semič je pre
hrano partizanov v vzhodni Beli krajini 

^organizirala OF. Dobava je potekala 
brezhibno a okolice Semiča, Gradca, 
Metlike in Žumberka. Rekvizicija je bila 
izvedena le v nekaj primerih, za kar je bil 
upravičen razlog.

4. Točne so Dergančeve navedbe, da je

20.000 cepljenk, imel pa sem 35. odst 
prvovrstnih sadik, kar je bil uspeh. 
Kmalu za menoj je začel cepiti tudi Jože 
Nemanič z Lokvice, vendar je delo čez 
nekaj let opustil.

Strokovno delo in nadzor je takrat 
vodil inž. Jože Maljevič, ki mu velja ve
lika zahvala, saj je vložil veliko znanja 
in truda, da smo v trsničarstvu naredili 
korak naprej. Ker je povpraševanje po 
cepljenkah naraščalo, je čez nekaj let 
KZ dobila še četrtega kooperanta, Mar
tina Pečariča iz Drašičev. Torej ne drži
jo povsem besede, ki jih je o razvoju tre- 
ničarstva pred dobrim desetletjem iz
rekel Slavko Dragovan. Takrat je bil on 
še dijak mariborske kmetijske šole in 
verjetno ne ve, kdaj in kako se je po
novno razvilo trsničarstvo v Beli krajini. 
Trsničarstvo vodi le nekaj zadnjih let, 
izpopolnil pa seje prav pri nas, starejših 
trsničaijih.

JOŽE PRUS 
Krmačina 6

Zaradi bojkota 
brez zaposfitve

LOKVE PRI ČRNOMLJU — 
Veliko smo že pisali o tem, kaj po
meni srbski bojkot za slovenska 
podjetja, bolj redko pa, da je ta po
teza srbske politike spravila tako 
rekoč na beraško palico tudi marsi
katerega obrtnika. Eden takšnih je 
Janez Lozar z Lokev pri Črnomlju, 
ki je 11 let, odkar je začel s termo- 
plastiko, dobro sodeloval z Zdrav
jem iz Leskovca, po 1. decembru pa 
so naročila usahnila.

»Uradno nas ni nihče iz Srbije ob
vestil o bojkotu, le naročil za pla
stično farmacevtsko embalažo ni 
več. Pred kratkim sem se pogovar
jal s predstavnikom Zdravja, ki mi 
ni mogel nič obljubiti, tolažil pa me 
je, naj počakam, saj bo najbrž bolje. 
Rekel je, da bi vzel moje izdelke, 
toda gotovo bi ostal brez službe,« 
potarna Lozar, ki se boji, da ne bo 
moč čakati v nedogled. Januaija je 
namreč proizvodnja v njegovi de
lavnici padla za 80 odst., in dela le 
še za firmo iz Šabca, kjer se za boj
kot očitno ne zmenijo. Zato pa sta 
že od sredine januarja na brezplač
nem dopustu dva njegova delavca 
in boji se, da bo kmalu morala oditi 
še tretja delavka. »Žalostno je, da 
obrtniki nimamo solidarnostnega 
sklada, v katerega bi se stekal denar 
za plače v primeru, ko delavnica za
časno ostane brez naročil. Pa kaj, 
ko je šlo toliko denatja za davke, 
kar pa je ostalo, sem vlagal v obrt. 
Lani sem na prošnjo Zdravja pri
pravil vzorce pokrovčkov za infu
zijske steklenice, ki so jih uvažali. 
Samo za orodje sem dal 32.000

Janez Lozar

DEM, sedai pa je ves posel padel v 
vodo,« jadikuje Janez, kije prepri
čan, da ne bo mogel najti drugega 
kupca za svoje izdelke, saj so strogo 
namenski, nekaj pa je celo licenčnih 
in jih lahko uporablja le Zdravje.

»10 let sem bil avtoprevoznik, 11 
let plastičar, sedaj pa bom zaradi 
nerazumljive politike moral ostati 
na cesti? S tem se ne morem spri
jazniti, še veliko težje pa mi je zara
di treh zaposlenih, kajti bojim se, da 
jih bom moral odpustiti,« zmajuje z 
glavo Lozar, ki ne ve, kaj naj stori z 
nekaj 100 tisoč DEM vrednimi 
stroji in orodji, v katere je vlagal to
liko let. Ostaja mu, kot pravi pred
stavnik Zdravja, le upanje.

partizanska patrola prišla k Ahačiču (in 
po orožje na Kal). Neutemeljene pa so tr
ditve, daje bilo življenje Ahačiča v nevar
nosti, zaradi česar se je skril. Od 20. maja 
dalje so partizani dnevno prihajali na 
Štrekljevec, vendar je ostal Ahačič živ. 
Zakaj se je skril, če se je, naj sam pove.
Dejstvo je, da ni hotel v partizane, kakor 
tudi ne avtor Derganc. Tukaj sicer ni pro
blem Ahačič, ampak, da se v kontekstu
napisa lansira parola »Mrtvi se ne morejo 
braniti«. S to parolo seje pojavil Derganc 
tudi v drugih časopisih. Ozadje je poznano.

5. V točki 5 Derganc trdi, daje bilo do 
roške ofenzive v okolici Semiča pobitih 
nad 50 ljudi, večinoma revežev brez poli
tične opredelitve. Odgovor na to bo Der
ganc dobil, ko bo napisal imena in priim
ke pobitih. Postavlja pa se vprašanje, od 
kod Dergancu taka korajža, da napiše 
»preko 50 ljudi«, ne da bi dokumentiral. 
Ob tem želim Derganca spomniti, da je 
pripeljal svojo bližnjo sorodnico v parti
zanski logor pri Kleču, da bi jo obsodili, 
vendar sojo partizani izpustili.

6. V točki 9 avtor Derganc navaja, da 
njegovo pisanje ni žalitev poštenih parti
zanov, pač pa samo opis, kako so nekateri 
»zlagani« partizani delali krivice našim 
ljudem. V zvezi s tem sprašujem, komu in 
zakaj je Derganc skupaj z zlaganim parti
zanom podpisal izjavo o sodelovanju v 
OF v Semiču od 1941. leta, čeprav je taisti 
človek bil od novembra 1942 do kapitu
lacije Italije v zaščiti okupatoija in bele 
garde v Semiču.

7. Strinajm se, da ni treba pogrevati 
starih stvari, vendar naj Derganc, če želi 
nekaj opisovati, opisuje dokumentirano, 
brez tendencioznosti in dvoumnosti in ne
resničnih navedb.

8. Primerjava Ovna s Titom je apoli
tična in nepoštena, saj nista imela nič 
skupnega. Iz vsote, ki naj bi jo gestapo 
razpisal za Ovnovo glavo, izhaja, daje bil 
Oven za Nemčijo po nemirnosti na dese
tem mestu v Jugoslaviji. Če bi bil Oven za 
gestapo tako pomembna oseba, kot nava
ja Derganc, bi ga hitro našli in z njim 
obračunali, saj je imel gestapo svojo agen
turo tudi v Semiču.

9. V raziskavah za pisanje zgodovine 
NOB so nekateri dogodki Usarja in mene 
pripeljali tudi do Semiča. Ni dvoma, daje 
v Semiču med vojno in po njej obratovala 
svojevrstna kuhinja. Znani so tudi nekate
ri šefi, kuhaqi in kuhinja. Ti so med vojno 
odstranjevali iz organov oblasti v Semiču 
principialne borce, nekatere celo kaznova
li, na njihova mesta so postavljali doteda
nje nasprotnike NOB, skrivače ali parti
zanske dezerterje. Po vojni so nekateri od 
njih dobivali status prvoborca in odgo
vorne položaje v družbi. Mnogi, ki so pri
šli z resnico na dan, so imeli posledice ali. 
pa bili pregajani. Karakterističen primer 
za toje Vlado Štukelj. Neke jedi je v ome
njeni kuhinji po vojni kuhal tudi avtor 
Franc Derganc.

Druga svetovna vojna seje končala ma
ja 1945. V semiški okolici seje nadajevala 
še 1946. leta. Padale so tudi glave. Očiten 
primer je zverinski umor Golobiča s Kala, 
še danes neraziskan, o čemer veliko ve tu
di Derganc. Kdo so morilci???

JANEZ KRAMARIČ 
Zagreb, Flajpanova 3/5

Kot pesem 
onih davnih 
mladih let

Toplina in lepa beseda 
še vedno lepo mesto 

najdeta
Časi so težki. Menim, da bi prav 

kriza, ki trka že skoraj na vsaka vrata, 
morala ljudi trdneje povezati med se
boj. Rezka Majer iz Trebnjega je to 
storila že davno prej. Pred desetimi le
ti se je po upokojitvi takoj vključila v 
razne dejavnosti. Sicer je vsa leta so
delovala v pevskih zborih, opravlja 
razna knjigovodska dela, obiskuje sta
rejše občane doma, v domovih počit
ka in bolnišnicah, imela je dovolj časa 
še za vozniški izpit. — Le kdo je ta 
Rezka Majer, ki je 
podpisana pod intervjuji s starejšimi 
občani, znanci in prijatelji? Rodila se 
je 5. novembra 1925 v Dolu pri Treb
njem v številni družini. Hodeč po oče
tovi delovni poti, seje zaposlila 1946. 
leta pri Železnici, najprej v Trebnjem, 
potlej v Novem mestu in nazdnje v 
Ljubljani, kjer je bila tudi upokojena.

Močno voljo in živce ima, zato to
liko dobrega in lepega napiše o ljudeh. 
Veliko ljudi jo obišče doma, saj je pri
pravljena pomagati prav vsakemu in 
vsakdo je toplo sprejet in postrežen.

Rezka Mqjer

Še prav posebno je priljubljena starej
šim ljudem, saj jih veliko obiskuje. 
Vse življenje jo spremlja petje, je dol
goletna cerkvena pevka in članica 
upokojenskega zbora. Njena zasluga 
je precej tudi v tem, da po starem obi
čaju pojejo pri pokojnikih. Rezka se 
marsikje poslovi od rajnkih z govo
rom na pogrebih. Ustvarjalni duh in 
potreba po kulturnem življenju sta v 
njej že iz mladosti, ko je igrala in pisa
la igre. Toje bilo, ko je bilo najlepše 
življenje na vasi. Ljudje so se bolj po
vezovali med seboj. Danes pa vse na
domeščajo stroji, vedno manj je za
dovoljstva in zdravja. Vendar tiste 
topline in živahnosti, kot je lahko da 
človek, ne zmore noben stroj.

Prijateljica Lojzka

Vsak po svoje v odrešitev
»Klavrno obnašanje do materiala in dela« — Nekaj 

čudnega pri nekem pohištvu? — Kaj pa včeraj?!
V naslednjih vrsticah bi opisal dolo

čene, po mojem mnenju čudne poteze 
vodilnih v Novolesu. V času, ko se ne ve 
kaj dosti o usodi podjetja in je zelo pe
reče vprašanje presežkov (delavcev iz 
neposredne proizvodnje), se mi poraja
jo pomisleki do ravnanja določenih 
struktur vodstvenih delavcev, ki s »pa
sivnimi« ukrepi v zadnjem času nekako

saj danes skoraj ni čutiti njihovih sa
dov? S tem pisanjem nikakor nimam 
namena klevetati m obrekovati, kot mi 
je bilo pred nedavnim očitano, temveč z 
druge strani obelodaniti določena sta
nja pred zastavljenimi spremembami.

TONE ŠKUFCA

Umrl je umetnik, kipar, Metličan, čast
ni občan občine Metlika, julij Papič. Pred 
dobrima dvema mesecema je bil Julij Pa
pič še v Metliki, kjer je ob prazniku občine 
Metlika prejel listino častnega občana. 
Takrat ni nihče mogel slutiti, da bo zadnjič 
med nami. Bilje velik Metličan in Metlika 
mu je hvaležna za velik prispevek, ki gaje 
dal svojemu rojstnemu mestu.

Rodil se je skoro natanko pred 78 leti 
revnim staršem v Metliki, zato mu je bila 
takoj ob rojstvu namenjena težka življenj
ska pot. Njegovo nadarjenost in smisel za 
likovno ustvaijanje so opazili že v osnovni 
šoli v domačem kraju in mu dajali pogu
ma, da se je odločil za zelo tvegano pot 
umetnika.

Najprej je šel v Ljubljano, kjer je uspeš
no zaključil srednjo keramično šolo. Žna- 
nje, ki si gaje tam pridobil, ga ni zadovolji
lo, nedvomno pa mu je zelo koristilo pri 
njegovem poznejšem delu. Hotel je več. 
Pot ga je zanesla v Prago, kjer je študiral 
kiparstvo. Tu je spoznal tudi svojo živ
ljenjsko družico Marijo, ki ga je zvesto 
spremljala na trdi življenjski poti umetni
ka. Bila je z njim v vsem dobrem in hu
dem, in slednjega je bilo veliko več kot 
dobrega.

Kmalu po zaključku študija leta 1935 
seje vrnil v domovino, poln velikih načr
tov, upov in želja. Hotel je ustvariti kaj ve
likega, pomembnega. Ni mu bilo dano. 
Brez zvez in mecenov, ki bi mu pomagali 
do pomembnejših naročil, je bil obsojen 
na trd, neizprosen boj za golo preživetje. 
Naselil seje v Zagrebu, kjer je ostal vse do 
svoje smrti, celih 54 let. Prišli so otroci in 
moral je potrojiti napore, da je preživel 
družino.

Julij Papič brez dvoma pripada hrvaš
kemu kulturnemu krogu, tu se je družil z 
drugimi umetniki in ustvaijal. Zato pa je 
med Slovenci manj poznan.

Po drugi svetovni vojni je delal več let, 
vse do upokojitve, kot likovni pedagog na 
več zagrebških srednjih šolah. Njegovi ne
kdanji učenci se ga radi spominjajo pred
vsem po tem, kako jim je odpiral pogled 
na umetnost in jih učil ceniti umetnine in 
ločevati umetnine od kiča.

Po vojni se je neko obdobje ukvaijal 
tudi z oblikovanjem spomenikov junaš
kega obdobja naše zgodovine. Ti spome
niki so raztreseni širom po Hrvaški, ne 
slavijo pa le junaštva, ampak v veliki meri 
tudi humanost ljudi, ki so se našli v težki 
preizkušnji tistega časa. Na dnigi strani pa 
je ustvaril množico drobnih intimnih pla
stik, ki so oblikovane na podlagi lastnih 
estetskih kriterijev in ustvaijajo intimnost 
interieijev.

Julij Papič je bil velik Medičan. Svoje
mu mestu se je najlepše zapisal s tem, da 
mu je podaril vrsto dragocenih umetniš
kih del, ki tvorijo danes pomemben del 
umetniške zbirke Belokranjskega muzeja. 
To njegovo intimno navezanost na Metli
ko je spoznala tudi skupščina občine Met
lika in ga leta 1989 imenovala za častnega 
občana. Nanj pa bosta spominjala tudi 
njegova kipa Belokranjski borec in doprs
ni kip Metličana, kipaija Alojza Gangla, 
ki stojita pred metliškim gradom.

ZVONKO RUS

Tako je večer zvenel meni
O prireditvi belokranjskih študentov za praznik

čudnih manipulacij s stoli, namenjeni
mi v izvoz (oz. so tam že bili) pred izte
kom minulega leta, dovolj zgovorno 
kaže, da pri vseh strokovnih in drugih 
službah ni mogoče pričakovati solidno 
napravljenega izdelka, tako da tak izde
lek konča razbit in skuijen v peči v Mir
ni Peči. Tako obnašanje kaže precej ne
odgovoren odnos do surovin in do dela 
neposrednih, velikokrat »brezpravnih« 
delavcev. Pri vseh teh spodrsljajih je 
nekaj tudi dobrih stvari, a jih žal slabe 
velikokrat zameglijo. Take primere je 
moč najti še v več zadevah, od propad
lih in razmočenih lovskih sob v Podho- 
sti do precej čudnega zakulisja nabave 
pohištva drugih proizvajalcev za vodil
ne v TDP itd.

Menim, da se v trenutnem poslova
nju caplja na mestu. To v času, ko se na 
diugi strani pričakuje odrešilni zasuk z 
uvedbo mešanih podjetij in delničar
skih družh/kAli % ob tem ne zastavlja 
samo po sebi vprašanje o Novolesovih 
dolgoročnih usmeritvah v preteklosti,

S povsem vsakdanjega plakata, s ka
terim nas je Klub belokranjskih študen
tov vabil na prireditev ob kulturnem 
prazniku v Črnomlju, res ni bilo mogo
če razbrati, kaj nas čaka. Le tiho smo 
upali, da bo tokrat malo drugače. In je 
bilo. Doživeli smo svojevrsten lirični 
happening, kije presegel okvire običaj
nega glasbeno-literamega večera.

Izvirna režijska zamisel je nevsiljivo 
in ubrano združila v dogajanju glasbo in 
pesem, poteze s čopičem in svetlobne 
učinke. Pa vse to s skromnimi pripo
močki! Iz žog in žogic je zrasla pesem pa 
človek, pesnik, svet, preteklost, naše bi:

nekam žalosten in jedko razmišljajoč. 
Takšna refleksija je bila tudi otožno pi
kra pripoved Boštjana Švajgerja o Beli 
krajini in Belokranjcih. Tako je ta večer 
zvenel meni.

Študentom se moramo zahvaliti za 
lep večer, poln novih in zanimivih idej. 
Ostal nam bo v spominu. Še posebej je 
treba pohvaliti Heleno Vukšinič za za
snovo večera, Roberta Lozarja za izvir
no sceno, od interpretov pa dasti Gor
dano Popovič in Boštjana Švajgerja. 
Naj ne bo to zadnje, kar so naredili!

KSENIJA KHALIL

kulturna puška

KAR BREZ IMEN
Kopica pisem, ki jih dobivamo v 

uredništvo, kaže, da bralci Dolenj
skega lista in drugi kritično ocenjujejo 
dogajanja v družbi in da opažanja 
prav radi posredujejo v javno objavo. 
Zelo pogosto pa se dogaja, da ti pisci 
najbrž v naglici pozabijo sestavkom 
pripisati še svoje ime in naslov, čeprav 
bi bilo to dvoje dobrodošel, da ne re
čemo kar potreben dodatek. Če pa pi
sec želi biti neimenovan, naj to pripi
še, čemur bomo pri objavi vsekakor 
ustregli. Uredništvo Dolenjskega 

lista

je vseeno, kaj je prej in kaj potem — 
kakor življenje ujeto v koncentrične 
kroge. Moč misli in hotenj rodi nove 
pesmi, ljudi, pesnike, zrastejo nove žoge 
in žogice. In vsaka še tako drobcena žo
gica je svet zase. Naš svet pa je dandanes

HUMANITARNI 
PRISPEVKI MED 

DAVČNE OLAJŠAVE
BREŽICE — Zdravstveni center Bre

žice že od leta 1983 zbira sredstva za hu
manitarne namene, in sicer za nabavo 
medicinskih aparatov za bolnišnico. V do
sedanjih akcijah jim je uspelo zbrati le 
manjša sredstva, zato so se tokrat lotili za
deve bolj temeljito. Da bi spodbudili 
obrtnike k darovanju v humanitarne na
mene, so zaprosili izvTŠni svet, naj omogo
či, da bi se prispevana sredstva priznala v 
davčno olajšavo.

št. 7 (2113) 15. februarja 1990

OSILNICA — Na občnem zboru
Kultumo-športnega društva Tone Ožbolt
v Osilnici — je bil 3. februarja —je pred
sednik poročal med drugim tudi, kakšne 
objekte vse imajo alijih gradijo za šport in 
kulturo pa kakšne naprave in pripomočke 
imajo. Na športni strani je bil seznam dolg, 
na kulturni pa porazno skromen. Nova 
učiteljica Boža Berlot, ki so jo na tem zbo
ru izvolili za vodjo kulturne sekcije, je med 
poročilom šepnila sosedu

»Kako pa naj poživim kulturno dejav
nost, če nič nimam?«
»Saj imate lo lepo dvorano, e je odgovoril 

vprašani
»Sama gola dvorana ni nič,«je spet meni- 

la učiteljica Sosed se je malo zamislil, 
nato pa domislil:
»Kaj pa tisti dve puški ki sta bila ome

njeni Gotovo bi se ju dalo uporabili v 
kakšni igri«

P-c

DOLENJSKI LIST
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Namesto običajne 
predstavitve občine v 
časopisu in praznova
nja podarjamo denar v 
sklad Zdravstvenega 
centra Dolenjske za na
bavo ultrazvočnega 
aparata za pregledo
vanje srca in ožilja. 
Priporočamo vam, da 
nam tudi vi sledite.

Vsem občanom in delovnim 
ljudem občine Črnomelj 
čestitamo ob našem 
skupnem prazniku.

1
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:*>Skupščina občine 

Črnomelj
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Žiro račun:
ZCD TOZD Zdravstveni dom 
Novo mesto
52100-603-30715, za eho- 
kardiograf

Iskra
Industrija kondenzatorjev
in opreme
Semič p.o. Vrtača 1

tekstilna industrija, p. o. 

pletfva
trikotažna oblačila 

m e 11 i k a-konfekcija Črnomelj

Vsem delovnim ljudem 
in občanom čestitamo ob 
občinskem prazniku

F NOVOTEKS
TOZD KONFEKCIJA II IN TRGOVINA VINICA

//////
//////
//////
//////
******

Zajtrk je lahko čudovito doživetje.

ČESTITAMO 
ZA PRAZNIK Kolinska

BELOKRANJSKA 
ŽELEZOLIVARNA 
IN STROJNA TOVARNA

BELT



POT V ZELENO EVROPO

»BELA KRAJINA«
OBRTNA ZADRUGA 
ČRNOMELJ

s svojimi člani 
čestita občanom 
in
poslovnim partnerjem

Vsem prebivalcem občine 
Črnomelj čestitamo
za praznik Uredništvo Dolenjskega lista

Podjetjemams

KOVAŠKA industrija zreče

Dejavnost:

— proizvodnja ročnega orodja
— odkovkov
— strojegradnja
— homokinetični zglobi
— turizem

Čestitamo vsem občanom 
ob prazniku občine 
Črnomelj

Belokranjsko gradbeno 
podjetje Črnomelj

ČESTITAMO ZA PRAZNIK OBČINE

f ☆ praznik občine Črnomelj ☆ praznik občine Črnomelj * praznik občine Črnomelj

gorenje«®® koaparato
program Črnomelj
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JAVNA SKLADIŠČA
Podjetj^^lagovnotransportni ^center JAVNA 

Ljubljana

nudi urejene prostore za diskontno prodajo
in išče ponudbo podjetij v privatni in družbeni lasti za organizi
ranje in opravljanje diskontne dejavnosti, in sicer:
— na območju BTC Javna skladišča v Ljubljani, Smartin- 

ska 152, v velikosti 800 m2
— na območju BTC Javna skladišča v Novem mestu, Ljub

ljanska 27, v velikosti 400 m2
— na območju BTC Javna skladišča v Murski Soboti, Ne

mčavci 1 d, v velikosti 400 m2
Pisne ponudbe pošljite v 15 dneh po objavi na naslov: BTC 
Javna skladišča Ljubljana, Šmartinska 152, 61110 Ljub
ljana, z oznako DISKONT.

ram Mercator - Trgoavto
Koper, JLA 25/a

objavlja prosta dela in naloge

POSLOVODJE prodajalne z rezervnimi deli v 
Brežicah, Milavceva 20
Kandidati morajo poleg splošnih izpolnjevati še naslednje 
pogoje:
— da imajo dokončano poslovodsko šolo
— da dobro poznajo avtostroko in organizacijo dela v 
prodajalni
— da imajo 3 leta delovnih izkušenj pri podobnem delu in voz
niški izpit B kategorije
Pogoj je 3-mesečno poskusno delo.
Kandidati naj pismene prijave z opisom dosedanjega dela in 
dokazili o strokovni izobrazbi pošljejo na naslov: Mercator Tr
goavto Koper, JLA 25/a, v 8 dneh po objavi. Kandidate bomo 
pismeno obvestili o rezultatih izbire v 30 dneh po objavi.

PTT PODJETJE NOVO MESTO, p.o. 
Novi trg 7, Novo mesto

Komisija za delovna razmerja PE telekomunikacij Novo mesto 

objavlja dela in naloge

ORGANIZIRANJE IN VODENJE CENTRA ZA 
VZDRŽEVANJE TT LINIJ KRŠKO
Pogoji: višja izobrazba — inženir elektrotehnike za TK oz. za 
elektroniko in 2 leti ustreznih delovnih izkušenj.
Delovno razmerje se sklene za nedoločen čas, poskusna doba 
90 dni. Prijave z dokazili o izobrazbi pošljite v 8 dneh na gornji 
naslov. O izbiri bodo kandidati obveščeni v 30 dneh po objavi.

88/7

Specializirano podjetje
— _ — za industrijsko opremo 
SOP krško Tozd IKON

KOSTANJEVICA NA KRKI 
Krška cesta 6

objavlja

LICITACIJO
za prodajo:
— OSEBNEGA AVTA ARGENTA, leto izdelave 

1987; vozilo je poškodovano
— začetna cena 40.000 din
Licitacija bo v prostorih SOP IKON, Kostanjevica na Krki, Krška 
cesta 6, v ponedeljek, dne 19.2.1990 ob 14. uri. Ogled vozila je 
možen pol ure pred pričetkom licitacije. Licitacija bo potekala 
po načelu »videno-kupljeno«. Interesenti morajo položiti 10- 
odst. varščino začetne cene; na doseženo izklicno ceno plača 
kupec še prometni davek. Kupljeno vozilo je potrebno prevzeti 
najkasneje v sedmih dneh.

KH
BANKA

KOMERCIALNA IN HIPOTEKARNA 
BANKA d.d. LJUBLJANA
61001 LJUBLJANA. P P 595, TITOVA 38
TELEX 31-673 yu khb Lj . 31-538 yu khb L| TELEFAKS 061 328 256

razpisuje
na podlagi Zakona o prometu z nepremičninami in sklepa 10
honlro

JAVNO LICITACIJO
za prodajo poslovnih prostorov na Kolodvorski 
17 v Črnomlju v velikosti 65,90 m2 
za izklicno ceno 612.771,10 din.
Javna licitacija bo dne 22. 2. 1990 ob 12. uri v prostorih, ki so 
predmet prodaje, t. j. na Kolodvorski 17 v Črnomlju.
Na licitaciji lahko sodelujejo fizične in pravne osebe. Predstav
niki pravnih oseb morajo predložiti pooblastilo. Pred pričetkom 
licitacije morajo ponudniki plačati kavcijo v višini 10% izklicne 
cene oziroma predložiti barirani ček. Uspeli ponudnik mora po
godbo skleniti v 15 dneh po obvestilu, da je uspel na licitaciji. 
S pogodbo bo podrobneje določen način plačila in datum pre
vzema prostorov. Če kupec ne bo sklenil pogodbe v zgoraj na
vedenem roku, bomo sklepali, da odstopa, kavcijo pa bomo za
držali. Udeležencem, ki na licitaciji ne bodo uspeli, bomo 
kavcijo brez obresti vrnili v 15 dneh po javni licitaciji.
Za nakup velja klavzula: videno — kupljeno. Kasnejših rekla
macij ne bomo upoštevali. Davke in druge javne dajatve plača 
kupec in niso vštete v licitacijsko ceno.
Dodatne informacije dobite v Komercialni in Hipotekarni banki 
d. d. Ljubljana, Titova 38, Ljubljana, vsak dan od 8. do 12. ure ali 
po telefonu 061 -319-166, int. 269 ali 266.
Nudimo možnost kreditiranja.
Ogled prostorov je možen eno uro pred pričetkom dražbe ozi
roma 20. 2.1990 od 12. — 13. ure.

PODELITEV PRIZNANJ OF
Žirija za podeljevanje Priznanj Osvobodilne fronte slovenskega 
naroda pri Občinski konferenci Socialistične zveze — SZDL 
Krško na podlagi pravilnika o podeljevanju priznanj Osvobodil
ne fronte slovenskega naroda za občino Krško

RAZPISUJE
podelitev priznanj Osvobodilne fronte slovenskega naro

da za leto 1990

1. Priznanje Osvobodilne fronte slovenskega naroda je na
menjeno tistim posameznikom in organizacijam, ki so s svo
jim delom prispevali k dosežkom trajnejšega pomena, še 
zlasti:
— pri udejanjanju vloge Socialistične zveze, naslednice 

Osvobodilne fronte slovenskega naroda kot demokra
tične, za vse ljudi in njihove interese odprte organizacije, 
zlasti pri uveljavljanju vsenarodne širine Osvobodilne 
fronte, njenih demokratičnih moralnih načel in izročil;

— pri ustvarjanju pogojev za uveljavitev ljudi kot nosilcev 
odločanja na vseh ravneh in področjih družbenega živ
ljenja in dela ter možnosti vplivanja na pomembne druž
bene odločitve in pri uveljavljanju in preverjanju uresni
čevanja demokratično sprejetih odločitev;

— pri uveljavljanju pluralističnih pogledov, zamisli in dejav
nosti za družbeni razvoj, za preudarno izkoriščanje na-

‘lin možnosti ob upoštevanjuravnih danosti in ustvarjalnih 
varovanja okolja in v prizadevanjih za višjo življenjsko 
raven vseh ljudi;

Sli prispevek pri udejanjanju nalog Socialistične zveze 
i hitrejši gospodarski, družbeni in kulturni razvoj ter pri 

uveljavljanju vsebin in oblik vzajemnosti in solidarnosti 
ter humanih odnosov med ljudmi.

Predloge lahko oblikujejo krajevne organizacije Socialistič
ne zveze, podjetja in druge delovne skupnosti, vodstva poli
tičnih organizacij v občini, družbene organizacije in društva 
ter občani.
Pisne predloge z obrazložitvijo in utemeljitvijo je potrebno 
uskladiti v krajevni organizaciji Socialistične zveze — SZDL, 
od koder je predlagani kandidat oziroma organizacija. Žirija

Žirija za podeljevanje 
Priznanj OF pri OK 

SZ-SZDL Krško

ETOS Krško, d.o.o. 
Izobraževalni center

RAZPIS TEČAJEV RAČUNALNIŠTVA

V podjetju ETOS smo se odločili, da bomo za vse, ki si želijo 
pridobiti ali izpopolniti znanje s področja računalništva, v Kr
škem organizirali več računalniških tečajev, in sicer:
— osnovni tečaj računalništva 20 ur
— Write; program za pisanje tekstov 12 ur
— Lotus 1 -2-3, začetni 20 ur
— Lotus 1 -2-3, nadaljevalni 20 ur
— D base III+, začetni 20 ur
— D base III+, nadaljevalni 20 ur
— Drugi tečaji po potrebi.
Tečaji bodo organizirani dopoldne od 10.30 do 14.30 ter popol
dne od 15. do 19. ure, in sicer vsak dan od ponedeljka do petka. 
Vse informacije dobite po pošti ali na telefon (0608) 31 -275. Po
kličite nas in radi vam bomo pomagali.

raziskovalne

SKUPŠČINA OBČINE KRŠKO 
KOMITE ZA DRUŽBENE DEJAVNOSTI 
Odbor za raziskovalno dejavnost
Odbor za raziskovalno dejavnost razpisuje 
naloge za leto 1990 iz naslednjih področij:
1. inovacije in razvoj
2. varstvo okolja
3. prestrukturiranje gospodarstva
4. pridobivanje hrane
5. energija
6. pitna voda
7. zdravstvo in socialni razvoj

Predlog naj vsebuje naslov raziskovalne naloge, kratek opis in 
grobi finančni predračun. Pozivamo delovne organizacije in 
ostale delovne ljudi, da v času od 15.2. — 28.2.1990 pošljejo 
svoje predloge na naslov:

SKUPŠČINA OBČINE KRŠKO 
Komite za družbene dejavnosti 
Odbor za raziskovalno dejavnost, 
CKŽ 59 a, Krško

DOLENJSKI UST
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NAGRADA V SEVNICO
Žreb je izmed reševalcev 4. nagradne 

križanke izbral BORISA KLADNIKA 
iz Sevnice. Za nagrado bo prejel knjigo 
slovenskega pisatelja Romana Krapšeta 
Hiša bfez vrnitve, ki je izšla pri Kmeč
kem glasu. Nagrajencu čestitamo in mu 
želimo prijetno branje.

Rešite današnjo križanko in pošljite 
rešitev na naslov: Uredništvo Dolenj
skega lista, Glavni trg 24,68000 Novo 
mesto, s pripisom KRIŽANKA 6. 
Upoštevali bomo vse rešitve, ki bodo 
prispele najkasneje do 26. februaija.

REŠITEV 4. NAGRADNE 
KRIŽANKE

Pravilna rešitev 4. nagradne križanke 
je, brana po vodoravnih vrsticah, takš
na: SKZ, TRISUL, ADORACIJA, 
DNO, DEMOS, JOAN, IVAN 
OMAN, VAR, VIS, KS, AREAL, 
ANALIST, DAN, ASTI, IVAR, ETOS, 
TAKT, AVA, PATETIK, LANEŽ, 
TRAFIKA, ARARA.

mi SL3
Večina naših muk izvira iz 

brezuspešnega napora, da bi 
doumeli nedoumljivo.

B. PEKIČ

Ženske so molji, ki s svojo ra
dovednostjo moža skoz in skoz 
prežro, dokler ga je še kaj, po
tem pa jim nagačen obvisi v ka
ki sobi, kamor ga lahko hodijo 
zmerjat.

P. ZIDAR

1 NAGRADNA KRIŽANKAm
II
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In zdaj svetlobni možgani
Prvi optični računalnik — Se obeta računalniška re- 

volucija? — Novi zmogljivi stroji bodočnosti

Skrivnostne moči na sodišču časti
Ženska izjemnih sposobnosti na sodišču dokazala, da ni sleparka in nastopačka 
______ — Premikanje predmetov na daljavo, avra, bioenergetsko polje

Zdravilcev, ki bolnike zdravijo na 
neboleče in za znanstveno medicino 
na nepriznane načine, je v novejšem 
času po vsem svetu veliko. Tudi pri 
nas ni malo posameznikov, ki so v ča
su povečanega zanimanja javnosti za 
bioenergijo, radiestezijo, akupresuro 
in podobne alternativne oblike zdrav
ljenja odkrili, da posedujejo zdravilne 
moči v sebi in se bolj ali manj ne
uspešno lotevajo zdravljenja vseh 
mogočih bolezni. Nekaj posamezni
kov, kot je pri nas, denimo, Terezija 
Kadunc, ima zares presenetljive uspe
he, zvečine pa zdravilci ne izstopajo. 
Mnogi se pojavijo in izginejo, saj se 
kmalu razkrije, da so ali vase nekoli
ko preveč zaverovan; posamezniki ali 
pa kar sleparji. Tudi sodišča imajo 
opravka z njimi. In če ga že imajo, se 
običajno sodni postopek ne obrne 
čudodelnikom v prid.

Izjema v svetuje nedvomno Ninel 
Kulagina iz Moskve. Njen primer je 
zanimiv, ker je verjetno ena od red
kih, ki ji je uspelo na sodišču dokaza
ti, da ni prevarantka in sleparka in da 
ima zares nenavadne sposobnosti. 
Prav slednje pa je tisto, kar je v takih 
primerih najtežje dokazati.

Kulagina je sovjetski javnosti do
bro znana, saj so že pred več kot dvaj
setimi leti veliko pisali o nji kot o ču
dežni ženski. Izsevala naj bi močna 
energetska polja, premikala predmet 
na daljavo, izžarevala tako imenova
no avro, brala tiskana besedila s kožo 
in s svojim biološkim energetskim po
ljem zdravila ljudi.

Leta 1987 pa seje njeni slavi pri
družila še ostra kritika. V časopisu 
Človek in zakon sta izšla obširnejša 
prispevka, v katerih je novinar Vla
dimir Strelkov pisal o Kulagini kot o 
sleparki, ki vara ljudi z svojimi dom
nevnimi nadnaravnimi močmi in od 
njih jemlje denar. Zapisal je tudi, da 
ni bila nikoli odlikovana za zasluge v 
domovinski vojni, kot je sama trdila, 
in daje bila obtožena in zaprta zaradi 
sleparstva. Kot prebrisana preva

rantka naj bi ne vlekla za nos le na
vadne ljudi, ampak tudi sovjetske 
znanstvenike. Ninel Kulagino je ime
noval nastopačko in sleparko.

Ob koncu leta 1987 je Kulagina 
zahtevala od moskovskega sodišča 
četrti Deriinski, naj zaščiti njeno dr
žavljansko dostojanstvo in čast. Tož
bo je vložila zoper omenjeni časopis 
Človek in zakon in novinarja Strel- 
kova.

Sodišče je na obravnavi upošteva
lo različne dokaze in pričanja, na 
koncu pa dosodilo, da gre zares za 
primer javne razžalitve. Časopisu je 
sodišče naložilo objavo popravka in 
zanikanje spornih trditev, kar je ča
sopis naredil zelo po svoje. V poprav
ku so se pokesali samo zaradi upora
be besed sleparka in nastopačka, dali 
pa so vedeti, da si o čudežnih močeh 
Kulagine še vedno mislijo svoje in da 
se za vsem tem skriva le dobro prikri
ta sleparija.

Nedvomno je bilo na sodišču naj
bolj zanimivo pričanje dveh znan
stvenikov, ki sta vsak po svoje izpri
čala, da je Kulagina zares nenavadna 
ženska in da poseduje moči, kijih na
vadni smrtniki nimajo. Hkrati pa seje 
na sodišču potrdilo to, kar so sicer 
strokovnjaki na Zahodu že dolgo ve
deli, da namreč v Sovjetski zvezi in
tenzivno preučujejo parapsihološke 
pojave.

Jurij Guljajev, direktor Instituta za 
radiotehniko in elektroniko Sovjet
ske akademije znanosti, je Kulagino 
leta 1978, ko je delal z njo znanstvene 
poskuse še član Akademije Kikoin. 
Sele leta 1983, ko so vlnstitutu uredi
li poseben laboratorij za raziskovanje 
človeških in živalskih bioloških ener
getskih polj, je tudi sam opravil po
skuse in meritve s Kulagino. Razis
kav so se lotili, da bi odkrili, kako 
uporabiti biološka polja pri diagno
stiki v medicini. Znanstvenik je po
vedal, da so pri Kulagini izmerili ne
običajno močno energetsko polje. 
Tudi pri ugotavljanju njenih telekine-

suet v številkah
ROJSTVA IN SPLAVI

Ha Slovenskem v dveh desetletjih r.
....................iiii I—j—, K

-H 28 K

Ker se v javnosti razvnema polemika o pravici do splava, nataliteti 
slovenskega naroda, njegovi ogroženosti in podobnem, bo graf te
ga tedna najbrž precej zanimiv. Na njem je prikazano, kako seje na 
Slovenskem od leta 1968 do 1989 gibalo število vseh rojenih otrok 
in število splavov. Medtem ko je število rojstev po rahlem dvigu 
sredi sedemdesetih let vztrajno upadalo, pa seje število splavov po 
letu 1976 strmo dvignilo in se zadržalo zelo visoko.

tičnih sposobnosti (premikanje pred
metov na daljavo) niso ugotovili no
benih trikov. »Mi smo videli, kar smo 
videli — predmete, ki so se sami 
premikali,« je povedal Guljajev.

Član Akademije znanosti Jurij 
Konbsarev je na sodišču povedal, da 
so z meritvami ugotovili, daje izžare
vanje Kulagininih rok elektromag- 
netsko, torej povsem naravnega zna
čaja. Učinke tega izžarevanja pa so 
lahko izmerili z ustreznimi naprava
mi. Ugotovili so tvorbo svetlobne ko
rone okoli rok, ioniziranje delcev v 
območju roke, kije postalo električ
no prevodno.

Ves pripetljaj je potrdil, da imajo 
nekateri ljudje zares sposobnosti, ki 
drugim niso dane. Te sposobnosti so 
sicer naravne in se jih da delno tudi 
meriti, ni pa zaenkrat mogoče ugoto
viti, kako nastanejo in na kakšne na
čine lahko vplivajo na druge pojave, 
predmete in ljudi.

TRI ISKRICE
• Dragiša Marojevič, vodja zveze za ena
kopravnost državljanov. se v imenu demo
kracije pritožuje, ker mu slovenski volilni 
zakon ne dovoljuje, da bi za kandidata 
predsednika slovenskega predsednika po
stavil Albanca. — Glede na trenutno izka
zano srbsko ljubezen do Albancev bi bilo 
umestno vprašanje, ali misli živega ali mr
tvega Albanca.

• Dragiša Marojevič mora biti trenutno 
najbolj nesrečen jugoslovanski albernati- 
vec. Prejšnji teden so mu pobili v poprečju 
skoraj pet predsedniških kandidatov na 
dan. Čudno, da ni takoj glasno protestiral.

• Dve zelo poudarjeni Markovičevi zahte
vi izvršnima svetoma Srbije in Slovenije 
povzročajo, da se poštenemu Slovencu na
ježijo lasje na glavi:pretok ljudi in kapita
la. — Slovenec je vajen pri teh zadevah 
enosmernih poti, smeri pa so ianj vedno 
neugodne.

TJ.

Ljudje ne znamo živeti v 
breztežnostnem prostoru, brez 
gravitacijske sile, skrite v trd
nih tleh moralnega kodeksa.

A. PUHAR 
Socializem kot družbeni pro

jekt ima svoj smisel le, če ga 
ljudske množice čutijo kot svo
jega. Če je ljudem tuj, če je vsi
ljen, če je zasnovan na represiji, 
potem bo skupaj s svojimi nosil
ci izginil v ropotarnico zgo
dovine.

J. KOCJANČIČ

ZGODILO SE JE

• Umrl je ngjvišji človek na svetu 
Gabriel Mondlane. Mož je bil visok 
265 centimetrov, doma pa je bil iz 
Mozambika. Dolžina njegovega živ
ljenja se ne more primerjati s telesno 
višino. Umrl je star 45 let.
o Iskra Videomatika je izdelala prvi 
barvni digitalni televizor v Jugoslavi
ji. Televizor ima kvalitetnejšo sliko in 
zvok, prav tako odstopa od navadne
ga televizorja tudi po ceni, saj bo stal 

jpkrog 2000 dem, ko bo jeseni v 
prodaji.
• Claude Chapuis iz Nice je postavil 
nov svetovni rekord v potapljanju. 
Pod vodo je zdržal natanko 5 minut, 
24 sekund in 40 stotink sekunde.

Ploveče bombe
Nedavna ekološka katastro

fa, do katere je prišlo na kali
fornijski obali, ko seje velikan
ski tanker nabodel na lastno 
sidro, je pozornost javnosti po
novno usmerila proti tem plo
večim gigantom in potencial
nim ekološkim atomskim bom
bam. Vse preveč nesreč je bilo v 
zadnjih letih in prevelika je eko
loška škoda, ki sojo povzročila 
izlitja surove nafte iz tankerjev.

Strokovnjaki trdijo, da ne
sreče in izlitja niso nekaj na
ključnega. Opozarjajo, da lah
ko pričakujemo še nove, saj je 
večina tankerjev, s katerimi 
dandanes naftne družbe preva
žajo surovo nafto po svetovnih 
morjih, zastarela in potencialno 
nevarna za okolje. Najlepša leta 
so pač že za njimi. Večino super 
tankerjev so izdelali v zlati dobi 
tankerjev pred dvajsetimi leti. 
Njihova življenjska doba je naj
več 10 do 50 let. Torej so v 
glavnem svoje že odslužili in bi 
bolj kot na morje sodili v razre- 
zovalnice starih ladij in med 
staro železo. Najmanj, kar bi 
morali prevozniki narediti, pa 
bi bili temeljiti pregledi in po
pravila. Ker so veliki tankerji 
silno dragi, se jih prevozniki 
nočejo odreči, malokateri pa jih 
tudi vestno in primemo vzdr
žuje.

Ko je pred več leti inženir Alan 
Huang odkril svoje načrte, da bo nare
dil optični računalnik, se mu je večina 
računalniških strokovnjakov smejala in 
so ga proglasili za sanjača. Bili so pre
pričani, da je optični računalnik sicer 
morda le mogoče nekako zmašiti sku
paj, vendar pa bi bil tak stroj popolno
ma nepraktična zadeva, saj je bilo s teh
nološkega stališča videti skrajno ne
praktično uporabiti svetlobne namesto 
elektronskih impulzov. Toda Huang je 
vso stroko močno presenetil, ko je pred 
nekaj dnevi javnosti predstavil prototip 
prvega optičnega računalnika.

Prototip so izdelali v družbi AT&T. 
Naprava, polna lesarjev, zrcalc, prizem 
in leč, je delovala. In stroka je svoje ne
kdanje mnenje povsem obrnila. Zdaj 
računalniški strokovnjaki vidijo v op
tičnem računalniku bodoči razvoj in 
pot, na katero bo računalništvo zane
sljivo stopilo. Izum optičnega računal
nika primeijajo z izumom integriranega 
vezja. Sistem optičnega prenosa signa
lov v računalniku obeta konstrukcijo 
povsem novih strojev, ki bodo do tisoč
krat hitrejši, kot so sedanji najmočnejši 
super računalniki. Na njihovi osnovi bo 
mogoče narediti naprave, ki bodo glad
ko spreminjale govor v pisavo in pisavo 
v govorjene besede, tekoče prevajali več 
jezikov, izrisavali načrte na podlagi le 
nekaj podatkov, zlahka in zanesljivo 
vodili robote pri najbolj zapletenih 
opravilih.

Vse to je sicer še v bodočnosti, pa 
vendar, prvi in najpomembnejši korak 
je narejen. In kot že velikokrat, gaje na-

Žive droge
Nevarno, a dobro plača- 
no tihotapljenje droge
Ko so zdravniki zdravili preživele iz 

letalske nesreče družbe Avianca, sojih v 
notranjosti nekaterih svojih pacientov 
čakala presenečenja, ki pa niso bila me
dicinskega značaja. Tako so v črevesju 
enega od ponesrečencev odkrili 29 pla
stičnih vrečk, napolnjenih s kokainom, 
v želodcu drugega pa 24 večk z enako 
vsebino.

Oba primera sta ponovno opozorila 
na tovrstno obliko tihotapljenja mamil. 
Ker je nadzor na trgovino z drogami na 
ameriškem kontinentu vse močnejši, — 
problem uživanja drog je namreč postal 
skoraj da nacionalni problem št. 1 — se 
tihotapci poslužujejo vseh mogočih na
činov, da bi pretihotapili drogo na ame
riški trg in s tem seveda krepko zaslužili.

Na tihotapljenje droge v telesu je 
opozoril tragičen primer nekega potni
ka iz Venezuele, kije leta 1970 med po
letom nenadoma umrl. Avtopsija je 
pokazala, da je mož tovoril v svojem 
črevesju 120 zavojčkov kokaina. Nare
dil pa je bil usodno napako, ker je za 
paket izbral kondom, ki seje pod vpli
vom prebavnih sokov stanjšal, nato pa 
počil, da je mamilo prišlo v tihotapčev 
organizem in ga usmrtilo.

Podobni primeri so se še nekajkrat 
ponovili. Kažejo, da je tihotapljenje 
droge v črevesju, zadnjiku in v želodcu 
kljub smrtni nevarnosti precej razširje
no. Tveganje pa je dobro plačano; na
grada za tovrstno tihotapljenje je okrog 
3000 dolarjev.

redil človek, ki so se mu smejali in ki se 
je lotil »nemogočega«.

Zanimivo je, da so o optičnih raču
nalnikih razmišljali že v daljnih petdese
tih letih. Modri velikan IBM je potrošil 
100 milijonov dolarjev na poskusih, 
kako uporabiti laserje za stikala, ki so 
srce računalniškega procesorja. Posku
se so opustili, IBM pa seje projektu op
tičnega računalnika povsem odpovedal 
kot neuresničljivi zadevi. Prav zaradi 
IBM-ovih izkušenj je inženir Huang na
letel na posmeh, ko je začel s svojim 
projektom optičnega računalnika.

Prelomnega pomena je bil izum mi
niaturnega optičnega stikala, ki seje po
srečil raziskovalcu Davidu Millerju. 
Millerjevo stikalo je postalo gradbena 
opeka, s katero je Huang sestavil prvi 
optični procesor. Za lanski božič je bil 
računalnik že v celoti narejen, vendar 
pa so stroj hranili v tajnosti vse do kon
ca prejšnjega meseca.

MiM 
(Vir: Time)

MINI ZANIMIVOST: — 

VISOK KRVNI TLAK
Strokovno poročilo v znani 

medicinski reviji Journal of the 
American Medical Association 
trdi, da je med petimi bolniki z vi
sokim krvnim tlakom vsaj en 
zdra v. A nalize so namreč pokaza - 
le, da je tolikšen delež takih ljudi, 
ki dobe visok pritisk le ob zdrav
niškem pregledu, sicer pa je nji
hov pritisk normalen. Za natan
čnejše ugotavljanje resničnega 
krvnega tlaka zdaj uporabljajo 
naprave, ki jih opazovani nosi na 
sebi dlje časa.

Mamutovi okli
Zanimanje za izumrle ži- 

vali v sibirski tundri
Prepoved trgovanja s slonovo kostjo, 

kije eden od ukrepov, s katerimi naj bi 
zaščitili afriškega slona pred neusmilje 
nim iztrebljenjem, je povzročila, da so 
se trgovci s slonovino in izdelovalci slo
nokoščenih izdelkov začeli ozirati za 
drugo podobno surovino, ki je še bolj 
eksotična, kot je slonovina. Pogled so 
vrgli  na mamutove okle.

Znano je, da so pred 10 tisoč leti na 
območju sedanje sibirske tundre romale 
velikanske črede mamutov. Ocenjujejo, 
da pod tundro počiva na desettisoče teh 
zamrznjenih živali. Že do sedaj so upo
rabljali mamutove okle za izdelavo raz
ličnih izdelkov. Mamutovo kost je sicer 
nekoliko težje oblikovati kot slonovino, 
vendar pa le največji strokovnjak na 
koncu loči izdelek iz mamutovega okla 
od izdelka iz slonovega.

Zanimanje za zamrzle sibirske ma
mute je močno poraslo. Ta čas je kilo
gram mamutove kosti vreden 1000 do
larjev. Japonci že pripravljajo odpravo, 
ki naj bi ugotovila, ali je mamutovine 
dovolj in če je dostopna, potem pa bodo 
s Sovjetsko zvezo sklenili ustrezne 
dogovore.

Varuhe narave pa skrbi, da bodo tr
govci zlorabili trgovino z izdelki iz ma
mutovine za ponovno oživitev prepo
vedane trgovine s slonovo kostjo.

MARJANCA

v

Če bi preštela čas... ne, po
tem te nisem poznala dolgo. 
A imam občutek, kot, da bi te 
poznala od nekdaj.

Visoka in vitka, vedno ure
jena, tiha in nežna, polna mi
line, svetlobe in toplote, ki 
človeka pomirja.

Brez besed, z rahlim na
smehom katerega sled se ni 
nikoli izgubila s tvojih ust
nic.

Vidim te, kako stopaš sko
zi vrata v zbornico — smeh
ljaš se, stoje srkaš kavo — 
smehljaš se, odpiraš vrata v 
učilnico — smehljaš se, zaže
liva si »dober tek« — smeh
ljaš se... Mar je sploh mogo
če, da je tvoj nasmeh ugasnil?

Ne.
Šli smo na športni dan. 

Hladno jesensko oktobrsko 
jutro se je rodilo v sončen 
dan, prepoln škrlatne in zla
te svetlobe, skozi šumenjte 
padajočih listov z dreves.

Sedeli sva na obronk u Por- 
tovala in zrli na že prebuje
no mesto tam nekje, skoraj 
daleč pod nama.

»Čas je za malico«, si rekla. 
»Zagrizni že v to dišeče ja
bolko, tudi jaz se bom lotila 
svojega!«

Pogovor je stekel o otro
cih, o domu, o družini, ki naj 
bi bila in bi morala biti osnov
na celica za zdrav razvoj in 
življenje otroka.

»Veš,« sem spregovorila, 
»mislim, da je popolna dru
žina, kjer sta mož in žena v 
vlogi očeta in matere, v med
sebojni ljubezni, spoštovanju 
in skupnem premagovanju 
težav. To je tisto, kar otroka 
vzgaja v pravo osebnost. Le 
taka družina zmore nekaj 
ustvariti, imeti, dati drug 
drugemu...«

Nekaj trenutkov si molča
la in potem spregovorila:

»Res je najlepše in najbo
gatejše toplo družinsko živ
ljenje, če ne gre, če je udar
cev preveč in so pretežki, 
potem je bolje postati nepo
polna družina. In prepričaria 
sem, da zmore tudi mati sa
ma vzgojiti otroke v pravi 
smeri, po pravi poti. Prav go
tovo je bolje tako kot za vsa
ko ceno obdržati družino, ki 
je le navidezna, ki je laž, kije 
večen boj. To je kot hiša z le
po fasado in s cvetličnim vr
tom pred njo, znotraj pa je 
zgolj beda življenja...«

Umolknili sva. Vsaka s svo
jimi mislimi.

Vem, kaj si mi hotela po
vedati. Vliti mi vero, optimi
zem, misel, da je jutri nov 
dan in za njim še čden in da 
noč ni nikoli tako dolga, da 
bi ne prišlo jutro:

Vrišč otrok in njihova raz

igranost, sprošč' ost, želo
di, ki so nama prileteli v lase, 
vse to naju je pozvalo, da jim 
pristopiva, jih skličeva in 
nadaljujemo naš pohod.

V mislih so mi odzvanjale 
tvoje besede in poskušala 
sem verjeti vanje.

Ob pogledu na svoje učen
ce, ob zvoku njihovega otro
škega smeha sem se smeh
ljala še sama in se z njimi 
skrivala, trgala veje v jesen
ski šopek, ki ga bomo odne
sli v učilnico, in pomislila 
sem, da je pravzaprav tako 
malo potrebno za srečo.

Otrok.
Odrasel človek.
Trenutek. Beseda. Pogled. 

Nasmeh.
Da. Zakaj bi ne verjela v 

tvoje besede?
Zaman je, če si znova in 

znova zastavljam vprašanja 
z nepopisno bolečino v sebi: 
»Zakaj, zakaj, zakaj se je to 
moralo zgoditi?«

Odgovora ni.
Veter današniega popol

dneva, prepoln ga žalosti, 
trgajoče bolečin msolza.ga 
je morda odne s seboj v 
neznano in nik d ga ne bo
mo izvedeli.

Prepričana sem, da ne le v 
mojih mislih in mojem sr
cu, ampak v vse nas, ki smo 
dan na dan deli trenutke s 
teboj, še vedno: iš...Tusi,z
nami, in ne mor ao, ne zna
mo dojeti krutt 'snice, če
prav je na gon zemlje, v 
katero so te p žili, sredi 
cvetja in večn šine zapi
sano tvoje ime____ °v



POTA
m s rn?

* ^

Zaprta vrata sejmu in gostilni
Miro Škufca za avtomobilski sejem na Cikavi ni imel dovoljenj — Tudi Drenikova 
_________gostilna odprta na črno — Inšpektorji sprva celo nemočni

OROPANA MED POTJO — Nič 
hudega sluteč, seje 9. februaija ob 17.15 
napotila 64-letna Dragica Mihelič, oskr- 
bovanka doma počitka v Metliki, na tam
kajšnjo pošto. Hotela je poravnati dolg na 
prispelih položnicah, vendar je nenadoma 
za njo pritekel neznan mlajši Rom in ji iz 
rok strgal položnice ter 150 dinarjev. 
Mladega predrzneža še iščejo.

OB AVTORADIO IN ZVOČNIKA 
— Neznan storilec je v noči na 10. februar 
vlomil v osebni avto Jugo, last 29-letnega 
Romana Župevca iz Novega mesta. Vozi
lo je bilo parkirano pred stanovanjskim 
blokom na Mestnih njivah, storilec pa je iz 
avtomobila odnesel avtoradio in zvočni
ka. Roman Župevec je oškodovan vsaj za 
dva tisočaka.

V VIKEND PO ŽGANJE — 59-letni 
Albin Jaklič z Dvora je 7. februaija obve
stil žužemberške miličnike, da mu je ne
kdo vlomil v vikend, ki stoji v Dolnjem 
Kotu. Neznanec si je v vikendu sposodil 
steklenico, v kateri so bili trije litri žganja, 
drugih stvari se ni dotaknil. Jaklič je po 
grobih ocenah oškodovan za okoli 600 
dinaijev.

NAŠEL TRI MINE
RADNA VAS — 54-letni Jože Žagar 

je bil hudo presenečen ob pogledu na tri 
mine, katere je minule dni naše! v gozdu 
nad Radno vasjo. Možakar je bil dovolj 
previden, da je o najdbi takoj obvestil 
mokronoške miličnike, ti pa trebanjskega 
pirotehnika. Slednji je ugotovil, da gre za 
mine kalibra 70 milimetrov, ki izvirajo iz 
časov druge svetovne vojne. Pirotehnik je 
nevarne ostanke vojnih dni seveda uničil.

Z AVTOMOBILOM 
V DREVO

ROŽIČ VRH — 59-letni Vinko Sprei- 
zer iz Novega mesta se je 10. februaija 
okoli 18. ure peljal z osebnim avtomobi
lom po lokalni cesti med Naklom in Rožič 
Vrhom pri Črnomlju. Zaradi prevelike hi
trosti je vozilo v levem in nepreglednem 
ovinku pričelo zanašati, Spreizer je zape
ljal na levo stran ceste, nato na bankino in 
tam trčil v debelejše drevo. Voznik se je v 
nezgodi hudo ranil in so ga prepeljali na 
zdravljenje v novomeško bolnišnico. Ma
terialne škode je bilo za 50.000 din.

PREHITRO PO 
ZASNEŽENI CESTI

METLIKA — 27-letni Dušan Brine iz 
Metlike se je 11. februaija ob 22.15 peljal 
z osebnim avtom iz Jurovskega Broda 
proti Metliki. Tu je čez zasneženi most za
peljal s preveliko hitrostjo, pričelo ga je 
namreč zanašati, zdrsnil je na levo in tam 
trčil v nasproti vozeči osebni avto 25- 
letnega Antona Hribljana iz Jurovskega 
Broda. Brine in njegov sopotnik Anton 
Vraničar ter Hribljanova sopotnika Niko
la Mravunac in Dubravka Zvonarič so bili 
ranjeni in so jih prepeljali v novomeško 
bolnišnico. Materialne škode je bilo za 
90.000 din.

NOVO MESTO — Tudi naš tednik je z velikimi obeti pospremil na pot prvi za
sebni avtomobilski sejem na Dolenjskem, ki ga je pred tedni na parkiriščih Iskre 
Tenel na Cikavi odprl Novomeščan Miro Škufca, sicer vodja Hladilnice na Cikavi in 
med drugim tudi predsednik zbora združenega dela novomeške skupščine. Občani 
so novost sprejeli, to je potrjevala tudi gneča na dosedanjih sejmih, še večja pa je bila 
gneča — kot je zapisal naš poročevalec ob prvem sejmu — v prostorih nove gostilne 
Rozike Drenik.

Sejem in gostilrta pa nimata skupne
ga le tega, da so se v njenih prostorih 
sklepale in zalivale kupčije, pač pa tudi 
to, da sta tako Škufca kot Drenikova 
svojo dejavnost pričela brez dovoljenj.
Sejma na Cikavi tako — vsaj do nada
ljnjega — ne bo več, zaprta pa so tudi 
vrata gostilne.

Te novice pa le ne kaže prehitro za
ključiti, pot, kako je Škufca obšel inš- 
pektoije, je namreč vredna nekaj več 
besed. Po besedah Andreja Tirana, na
čelnika uprave inšpekcijskih služb No
vo mesto, Škufca za takšno dejavnost, 
kot je avtomobilski sejem, ne izpolnjuje 
nobenih pogojev. Ne le da zanj nima 
dovoljenja in registrirane tovrstne de
javnosti, pač pa tudi ne ustreznega pro-

KRADEL LEŽAJE 
ZA KATRCE

NOVO MESTO — Uslužbenci novo
meške UNZ so pred dnevi prijeli 23-letnega 
R. F., kije utemeljeno osumljen, da je iz IMV 
kradel ležaje za katrce. R. F. seje lO.januaija 
med 17. in 17.30 zadrževal na oddelku za se
stavljanje prem, kjer pa ni njegovo delovno 
mesto. Prav zato je nekaterim postal sumljiv.
Vodja oddelka in vodja varovanja premože
nja sta na to opozorilo reagirala s pregledom 
garderobne omarice R. F. in v njej našla štiri 
ležaje za katrce.

PREHITRO JE VOZIL
DOLNJE GRADIŠČE — 25-lctni Ja

nez Regina iz Novega mesta se je 3. februarja 
ob 23.00 peljal z osebnim avtom iz Novega 
mesta proti Šentjerneju. Zaradi prevelike hi
trosti gaje med vožnjo skozi Dolnje Gradišče 
zaneslo, tako da je trčil v betonsko ograjo 
mostu. V nezgodi so se poškodovali voznik 
in njegova sopotnika, 21 -letni Jože Berkopec 
iz Gornje Težke vode in 34-lctni Franc Kru
leč iz Otočca. Vse so odpeljali v novomeško 
bolnišnico, materialno škodo pa so ocenili 5 
tisoč din.

štora, da o prometnem režimu, zavaro
vanju, zagotavljanju sanitarij in še čem 
ne govorimo. Očitno se je tega zavedal, 
zato tudi ni izbral običajne poti za pri
dobitev dovoljenja, h kateri bi sodili tu
di ustrezni inšpekcijski pregledi. Na 
komite za družbeni razvoj je enostavno 
naslovil vlogo za organiziranje priredit
ve in tam so mu dovoljenje mimo izdali. 
Inšpektoiji so bili brez moči. Vsaj prvič, 
kajti dovoljenje je bilo izdano zgolj za 
eno prireditev (beri sejem), naslednjega 
spodrsljaja — če temu seveda lahko re
čemo tako — si na komiteju za družbe-

V megli 
zapeljal 

pod tovornjak
Dolenjka je terjala novo 

smrtno žrtev
POLJANE — Na magistralni cesti 

med Ljubljano in Zagrebom seje minu
li ponedeljek, 12. februarja, dogodila 
nova huda prometna nezgoda. V njej je 
izgubil življenje 36-letni Anton Veršec 
iz Nove vasi pri Brežicah.

Veršec se je v ponedeljek okoli 5.20 
peljal z osebnim avtomobilom v smeri 
Zagreb—Ljubljana. Bila je megla, cesta 
pa mokra in spolzka. Glede na takšne 
pogoje vožnje je Veršec vozil prehitro in 
je pri Poljanah silovito treščil v zadnji 
del tovornjaka s priklopnikom, ki ga jc 
vozil pred njim 36-letni Mirsad Sarajlič 
iz Tuzle. Veršec se je v razbitinah oseb
nega avtomobila hudo poškodoval in 
ranam nekaj kasneje v novomeški bol
nišnici podlegel. Omenimo še material
no škodo: ocenili so jo na 25 tisoč 
dinarjev.

ni razvoj niso več privoščili. Prvi do
lenjski avtomobilski sejem je tako 
zaključil svoje kratko življenje. Kot že 
rečeno, pa bo tudi Drenikova gostilna z 
uradno otvoritvijo morala počakati še 
nekaj časa, najmanj toliko, da bo za 
obratovanje dobila uporabno dovolje
nje. Izgovor lastnice je bil, daje prostore 
v času sejma odprla le zato, da kupcem, 
prodajalcem in radovednežem male ali 
velike potrebe ni bilo potrebno oprav
ljati na prostem. Da pa je ob tem šlo še 
za kaj drugega, potijujejo tudi v našem 
tedniku zapisane besede ob poročanj u o 
sejemskem dogajanju: »Dokler bo živel 
sejem, se tudi Roziki Drenik ni bati, da 
bi šla gostilna na boben.« Ni kaj, dovolj 
zgovoren stavek.

B. B.

DVA HUDO IN 
DVA LAŽE RANJENA

IMPOLCA — 30. januarja ob 19.45 seje 
30-letni Tihomir Gligič iz Ptijedora peljal z 
osebnim avtom po cesti iz Sevnice proU Kr
škemu. Pri Impolci je na ovinku vozilo zane
slo v levo, kjer je trčilo v nasproti vozeči avto 
33-letnega Jožeta Skobeta iz Laškega. Pri tr
čenju sta se Gligič in njegov 23-letni brat 
Slavko hudo ranila in se zdravita v brežiški 
bolnišnici, Skobe in njegov 9-letni sin Goran 
pa sta bila laže ranjena.

OB REBRA, 
CEKAR IN ŠE KAJ

PODLOG PRI MIRNI — Mokronoš- 
ki miličniki so bili prejšnji teden obveščeni 
o dveh tatvinah. 3. februaija med 14. in 
16. uro je nekdo iz kleti stanovanjske hiše 
Drage Bon zmaknil svinjska rebrca, nato 
pa pred isto hišo stopil še v osebni avto in 
vzel skajast cekar, v katerem je bila moška 
ura, dokumenti in še kaj. Skupne škode je 
za okoli 800 din.

VLOM V TRGOVINO
STRAŽA — Minuli ponedeljek, 12. 

februaija, so v trgovini KZ Krka v Straži 
ugotovili, daje prodajalno med vikendom 
obiskal nepovabljen gost. Vlomil je v regi
strsko blagajno in iz nje zmaknil sto dinar
jev. To mu je bilo čitno dovolj, saj se osta
lih stvari ni dotaknil. KZ Krka je 
oškodovana za 150 din.

NOVO MESTO DOBIVA AVTOBUSNO POSTAJO — Po skoraj poldrugem de, 
setletju, ko je bila sedanja novomeška avtobusna postaja zaradi neprimernosti ved
no pred nevarnostjo prepovedi obratovanja, bo dolenjska metropola že v nekaj 
dneh le dobila novo avtobusno postajo na lokaciji med stadionom in naseljem Dr- 
ska. Postajo, ki bo v bistvu prometno-poslovno-trgovski center, je GIP Pionir začel 
graditi sredi lanskega poletja po načrtih Ateljeja Mušič, denar so prispevali tudi 
Gotjanci in občina. Postgja, ki bo končno imela vse potrebne dejavnosti in prostore 
(čakalnica, prometni urad, prodaja kart itd.) pa tudi nekaj ne nujnih, a dobrodošlih, 
bo v funkciji urejanja velikih novomeških prometnih zagat sicer polneje zaživela šple 
z novim mostom, takojšnja selitev pa bo omogočila pospešitev gradnje blagovnice. 
(Foto: Z. L.-D.)

Bo cerkev pregnala zidanico?
O petih belokranjskih črnih gradnjah — Inšpektorji so neizprosni — Jože 

Kuzma porušil črni vikend ob Kolpi — Molk pomenil začetek gradnje
ČRNOMELJ, METLIKA — 

Zavoljo takšnih in drugačnih črnih 
gradenj so morali urbanistični in 
gradbeni inšpektoiji novomeške UIS 
v minulem letu kar čestokrat onstran 
Gorjancev in, kot kaže, se jim tudi 
letos obeta nekaj voženj v Belo kra
jino. Preveč prostora bi vzelo našte
vanje vseh nezakonitih gradenj v 
črnomaljski in metliški občini, na
vedimo le nekaj najbolj »vročih« 
primerov.

Branko in Alojzija Per iz Metlike 
sta gradnjo svoje stanovanjske hiše 
v Vrčicah pričela brez lokacijskega 
dovoljenja. Po dograjeni kletni eta
ži so inšpektoiji gradnjo ustavili in 
investitorjema seveda naročili, naj 
si priskrbita ustrezne papiije. Teh 
pa komite za družbeni razvoj ni in 
ne bo izdal, kajti občinski urba- 
nistčni plani gradnje v tem predelu 
ne predvidevajo, nasprotuje pa ji 
tudi Zavod za varstvo naravne in 
kulturne dediščine. Vse kaže, da bo
sta Perova že v kratkem dobila od
ločbo o rušenju na črno postavlje
nih zidov.

Podobna usoda čaka tudi Mar
jano Štricelj in Maijana Jurijevčiča 
iz Gradca, ki sta pričela na vino
rodnem in spomeniško varovanem 
območju cerkve sv. Trojice na Vi
njeni Vrhu pri Stranski vasi graditi 
zidanico. Po obisku inšpektorjev sta

gradnjo skušala legalizirati, vendar 
so bili črnomaljski občinaiji neiz
prosni. Gradnje" v tem predelu pač 
niso dovoljene, ne nazadnje pa tudi 
kmetijska zemljiška skupnost in 
Zavod za varstvo naravne in kul
turne dediščine zidavi odločno na
sprotujeta.

Številnim odkritim primerom 
črnih gradenj ob Kolpi seje pridru
žil tudi Jaka Lenarčič iz Grosuplje
ga. V Pobrežju pri Adlešičih si je v 
neposredni bližini Kolpe postavil 
počitniško hišo, za katero ni imel 
nikakršnih papirjev. Inšpektoiji so 
nemudoma ukrepali, in ko je bila 
vsa zadeva že tik pred tem, da izda
jo tudi sklep o rušenju, je Lenarčič 
izjavil, da objekta ni gradil on, pač 
pa Jože Kuzma iz Pobrežja, ki da je 
tudi lastnik zemlje. Postopek je bil 
vrnjen na začetek, Jože Kuzma je 
sicer kasneje skušal gradnjo legali
zirati, vendar dovoljenj ni dobil, 
kajti vikend stoji na območju, kjer 
gradnja ni dovoljena. Inšpektorju 
so tako izdali novo odločbo o ruše
nju. Graditelju ni preostalo druge
ga, kot daje na črno postavljene zi
dove podrl.

Kar precej vroče krvi je v Čr
nomlju povzročil na Trgu svobode 
postavljen kiosk, namenjen okrep
čevalnici. Janez Ivanetič je komite
ju za družbeni razvoj naslovil pro

šnjo za izdajo dovoljenja, o kateri so 
občinski možje na široko razprav
ljali, sprejeta je bila tudi odločitev, 
da je gradnja možna, vendar dovo
ljenje Ivanetiču ni bilo izdano. Zanj 
je pritrdilen odgovor pomenil molk, 
navsezadnje tudi zakon pravi, daje 
gradnja dovoljena, če prosilec v io- 
ku tridesetih dni od vložitve prošnje 
ne prejme odgovora. Prav zato tudi 
urbanistični inšpektorji sprva niso 
posredovali, pač pa šele, ko se je 
komite za družbeni razvoj odločil, 
da v tem primeru ne gre za začasni, 
pač pa z stalni objekt. Dela so usta
vili, Ivanetič pa si mora sedaj pri
skrbeti lokacijsko dovoljenje.

Črnomaljčan Anton Vrščaj je 
občinaije zaprosil za dovoljenje, ki 
bi mu omogočilo preureditev dvo
rišča pri stanovanjski hiši. Oprav
ljen je bil komisijski ogled, po kate
rem za izdajo ustreznega dovoljenja 
menda celo ni bilo ovir, vendar jc 
bilo Vrščaju pisarjenja očitno do
volj. Ne da bi postopek nadaljeval, 
je pričel preurejati dvorišče in grad
njo, po njegovem kleti in drvarnice. 
Inšpektorji so bili prisiljeni ukrepa
ti; izdali so odločbo o ustavitvi del, 
dokler zanje investitor pqč ne bo 
dobil ustreznih dovoljenj. Če teh ne 
bo, je epilog bolj ali manj znan.

B. B.

Razkošno življenje ob 
lažnih naročilnicah

Tudi novomeški trgovci žrtve premetenosti 21 - 
letnega Ljubljančana J. V. — Do nakita

NOVO MESTO — Danes, ko 
kupna moč očitno pada in običajne 
gneče po trgovinah ni več, so tudi tr
govci spremenili svoje navade, vsaj 
novomeški; v želji za zaslužkom so 
pripravljeni sprejeti tudi lažne naro
čilnice. 21-letin Ljubljančan J. V., 
ki se je izdajal za zastopnika tekstil
nega podjetja »Playboy« Ljubljana, 
je to znal dobro vnovčiti

Ni sicer znano, kako in kje je pri
žel do naročilnic, toda ob dejstvu, da 
jih je moč kupiti domala v sleherni 
knjigarni, to niti ni pomembno. 
Skratka, z videzom uglajenega po
slovneža in z blanketom požigosa- 
nih naročilnic se je mladenič 29. ja
nuarja pripeljal v Novo mesto. 
Sposojen avtomobil — najel ga je 
seveda z naročilnico tekstilnega po
djetja »Playboy« — je odpeljal na 
novomeški Kompas in tam hotel na
jemno pogodbo podaljšati Toda 
kompasovci so zavohali, da pri tej

naročilnico in stopil v prodajalno. 
Iskal je stereoradiokasetofon in vi
deokasete; ko je videl, da imajo tudi 
videorekorder, ga je ob prisotnosti 
prodajalke mimo dopisal v naročil
nico. Vrednost robe, katero so ugla
jenemu gospodu v avto znosile tr
govke same, je bila 19 tisočakov. Na 
enak način je hotel J. V. priti do na
kita še v Mercatorjevi blagovnici 
Nabral sije verižic in prstanov, ven
dar mu jih prodajalka na naročilni
co ni hotela dati Fant je zato zahte
val šefa, ga nadrl in mu očital 
neposlovnost, nemara bi se trgovci v 
blagovnici celo omehčali, vendar se 
J. V. vanjo ni več vrnil, čeprav je to 
obljubil. A zakaj bi se, kar mu ni

21-080.

• Uslužbenci no vomeške UNZ pred
videvajo, da je žrtev mladeničevega 
barantanja z naročilnicami Ijub- 

^ y,< «j (jonskega tekstilnegapodjetja »Play- 
zadevi nekaj smrdi in J. V. je skozi boy« še nekaj. Ceje tako, lih napro- 
vrata odšel z dolgim nosom. A to ga iaJO, naj se oglasijo najbhzji postaji 
ni zmedlo, našel je prostore Globto- milice ali UNZ Novo mes,°’ telefon 
urja; njegov videz in uglajeni nastop 
sta bila tako prepričljiva, da so pri
jazni in ustrežljivi uslužbenci Glob- 
tourja mladeniča prišli iskat v 
mesto, ga odpeljali v Lpčno, kjer 
imajo izposojevalnico vozil in mu 
tam na njegovo zahtevo izročili naj
boljši avtomobil ki so ga tisti hip 
imeli pri roki Da potrebuje dobro 
vozilo — dali so mu citroen BX — 
za daljšo pot v tujino, jim je natvezel 
J. V. Naročilnico so seveda zgrabili 
z obema rokama, kot je to storilo 
nekaj novomeških trgovcev.

VDolenjkinem Okrasu na Glav
nem trgu si je J. V. z izgovorom, da 
potrebuje darila za poslovne part
nerje, ki da so na Otočcu, nabral
kar lep kup zlatega nakita od veriži
ce do prstano v. Vrednost 15.000din 
je seveda poravnal z naročilnico 
»Playboya«. Še bolj predrzen je bil v 
prodajalni Mladinske knjige na 
Glavnem trgu. Poprej si je seveda 
dobro ogledal kakšne stvari proda
jajo, nato na skritem mestu izpolnil

uspelo v blagovnici, mu je drugod 
Novo mesto je zagotovo zapustil s 
prijetnimi občutki 

In kakšna je usoda z lažno naro
čilnico kupljenih predmetov? No
vomeški trgovci jih zagotovo ne bo
do več videli, mladenič se je z njimi 
odpeljal v ČSSR in jih tam prodal 
Prijeli so ga šele po vrnitvi z dolge 
poti, in to v Ljubljani Pokazalo se 
je, da je J. V. poslovanje z naročilni
cami »Playboya« dobro obvladal, 
izdajal jih ni le v Novem mestu, pač 
pa tudi v Opatiji, Zagrebu, Celju in 
še kje. Mladeničje pač živel na veli
ki nogi, v izposojenem avtomobilu 
so med drugim našli kar za okoli 
50.000 din raznih predmetov, od 
kožuhovine do smučarske opreme. 
Baje je bil celo takopredrzen, da je 
na eni svojih poti v ČSSR z naročil
nico najeti avtomobil tam meni nič, 
tebi nič prodal

B. BUDJA

Sporna opeka tudi na Dolenjskem
Več objektpv zidanih iz elektrofiltrske opeke — En blok v Novem mestu, dva pa v 

Žužemberku — Meritve bodo opravljene februarja in marca________
NOVO MESTO, ŠENTJERNEJ, ŽUŽEMBERK — Odkritje prihaja iz Ce

lja, sledovi pa vodijo tudi na Dolenjsko. Celjani so bili namreč prvi, ki so raz
burkali javnost s spoznaji o tem, kako nevarno je lahko zdravju bivanje v objek
tih, zgrajenih iz elektrofilterske opeke. Meijenja so pokazala, da so bili prostori 
v takšnih hišah polni radona, koncentracije so tudi do desetkrat presegle še 
sprejemljive doze sevanja.

Razburjenje in ogorčenje je bilo 
upravičeno; raziskave kažejo, da pove
čane koncentracije radona povzročajho 
do 15 odst. vsega pljučnega raka, seva
nje pa je najbolj nevarno za otroke. Nič 
čudnega potem, če je bilo delegatsko 
vprašanje na to temo zastavljeno tudi v 
Novem mestu. Natančnega števila, ko
liko zasebnih stanovanjskih hiš je v no
vomeški občini grajenih iz elektrofiltr
ske opeke, ni mogoče ugotoviti, zago
tovo pa jih je nekaj, predvsem tistih, 
grajenih med leti 1965 in 1968. V ti
stem času je namreč elektrofiltrska 
opeka dobila mednarodni atest, njen 
izumitelj pa celo Kidričevo nagrado. 
Ko pa so v Rudniku lignita Velenje in 
Inštitutu Jožef Štefan ugotovili, da je 
opeka zdravju škodljiva, so jo na tiho 
prenehali izdelovati.

Če zasebnih hiš zaenkrat ni mogoče 
prešteti, pa je znano nekaj družbenih 
objektov, grajenih iz elektrofiltrske 
opeke. Omenimo le zdravstveni dom v

Z AVTOM V JAREK
GOMILA — 19-letni Marko Kotar z 

Mirne se je 11. februaija ob 10.30 peljal z. 
osebnim avtom po regionalni cesti od 
Trebnjega proti domu. Skozi naselje Go
mila jc zapeljal s preveliko hitrostjo, zara
di česar gaje pričelo zanašati. Naposled je 
z avtomobilom pristal v obcestnem jarku. 
V nesreči je bil ranjen Kotarjev sopotnik, 
22-letni Željko Slunski z Roj pri Mirni, 
zdravniško pomoč pa so mu nudili v no
vomeški bolnišnici. Gmotne škode je bilo 
za 2.000 din.

TEŽJE DO VOZNIŠKE
RIBNICA — Avto-moto društvo Rib

nica, katerega predsednik je Jože Žnidar, 
bo imelo v kratkem občni zbor. Društvo 
šteje 745 članov, kar je več kot lani. Pro
gram za minulo leto je društvo v glavnem 
uresničilo. Tečaje iz cestnoprometnih 
predpisov je obiskovalo 240 kandidatov, 
v prvem poizkusu pa jih je izpit opravilo 
170 ali 71 odstotkov. Tečaj za varno delo 
s traktorjem je opravilo 59 kandidatov. Za 
voznike B kategorije je delalo izpit 233 
kandidatoav, od katerih gaje naredilo 158 
(68 odst.) prvič, 51 (22 odst.) gaje opravi
lo v drugem poizkusu, ostali pa v tretjem, 
četrtem ali petem poizkusu. V povprečju 
je pred izpitom vsak kandidat opravil 28,5 
ure  vožnje, kar je za dobri dve uri več kot

Šentjerneju, prizidek Jakčevega doma 
na Društvenem trgu v Novem mestu in 
Dolenjkino trgovino na Ljubljanski ce
sti v Novem mestu. Z elektrofiltrsko 
opeko pa so grajeni tudi stanovanjski 
bloki. Tako stanovanjski blok na Cesti 
herojev 29 a v Novem mestu, ki je bil 
zgrajen leta 1967 in v katerem je sedem 
stanovanj; blok v Žužemberku, ki nosi 
številko 162, zgrajen leta 1966, v njem

pa je 6 stanovanj; sosednji blok s števil
ko 163, grajen leto dni kasneje, v kate
rem je 13 stanovanj. Te dni naj bi se tudi 
pričele meritve morebitne prisotnosti 
radona in sevanja; trajale naj bi dva me
seca, o njenih rezulatih pa bo javnost, v 
prvi vrsti pa seveda prizadeti, tudi ob
veščena. Omeniti velja nemara le to, da 
je čas za meritve primerno izbran, do
sedanje raziskave namreč kažejo, da je 
sevanje največje pozimi. In nemara ne 
bi bilo napak, ko bi stanovalci omenje
nih blokov v tem času češče prezračeva
li prostore. To je zaenkrat edino učin
kovito sredstvo proti sevanju.

B. B.

MILIČNIKI V NOVIH PROSTORIH — Od 15. januarja dalje črnomaljski milič
niki službujejo v novih prostorih. Postaja milice seje namreč preselila v večnamen
sko stavbo — zgradil jo je črnomaljski GOK — v sklopu katere so še SDK, banka in 
občina, del pa je še neprodan. Po domala desetletju od prvih pogovorov o nujnosti 
boljših in primernejših pogojev za delo so tako črnomaljski miličniki le pod novo in 
večjo streho. (Foto: B. B.)

leto  prej.
M. G.

TRIJE RANJENI MED TRČEN JEM 
— 9. februaija ob 11.10 se je 36-letni Mu- 
ris Hasič iz Semiča peljal z osebnim avto
mobilom iz Črnomlja proti Lokvam, tam 
pa mu je nasproti prav tako z osebnim av
tom pripeljal 35-letni Branko Rajšič iz 
Drenovca pri Črnomlju. Rajšič je med 
vožnjo nekoliko preveč pritiskal pedal za 
plin in pri Lokvah je avtomobil zaradi 
prevelike hitrosti zaneslo v levo, kjer je tr
čil v Hasičevo vozilo. V nesreči sta se po
škodovala oba voznika, ob njima pa še 
Hasičev 32-letni sopotnik Vojin Subotič iz 
Kota pri Semiču. Vse tri so odpeljali v no

vomeško bolnišnico, materialne škode pa

1 14 IM

je za 14 tisoč dinarjev.
Z MOTORJEM V A v hjmubil^- 

50-letni Jože Novak iz Loške vasi pri No
vem mestu seje 7. februarja ob 18.30 pe
ljal na kolesu z motorjem po cesti med 
Dvorom in Sotesko. Skozi Dolnji Kot je 
vozil tudi po levi strani ceste, takrat pa mu 
je nasproti z osebnim avtomobilom pripe
ljal 43-letni Franc Cekuta iz Semiča. Pri
šlo je do nezgode, v kateri seje Novak huje 
poškodoval in so ga prepeljali v novomeš
ko bolnišnico. Materialne škode je bilo ti 
dva tisočaka.
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Mirko Ješelnik, novi komandir postaje 
milice v Kočevju.

POSVET Q VARSTVU 
PRI DELU

NOVO MESTO — Društvo var
nostnih inženirjev in tehnikov Do
lenjske organizira v četrtek, 22. fe
bruarja, v novomeškem domu JLA 
strokovni posvet na temo »Organizi
ranje in izvajanje varstva pri delu in 
požarnega varstva v pogojih tržnega 
gospodarjenja«. Udeleženci posveta 
bodo seznanjeni s predvidenimi no
vostmi v zakonodaji, z organizacijo 
požarnega varstva, z organiziranjem 
varstva pri delu in požarnega varstva 
v mešanem podjetju ter še čim, po po
svetu pa jih bo čakal ogled novomeš
ke IMV-Revoz. Zadnji rok za prijavo 
je 16. februar, kotizacija pa znaša 390 
din.

Vedno več tatvin
OGOLJUFAL JE 

GLOBTOUR

Umorov pa na Kočev
skem ni več — Groze po

žari — Več dela
KOČEVJE — Te dni je prevzel dolž

nost komandirja postaje milice v Kočevju 
Mirko Ješelnik, ki dela v organih za no
tranje zadeve od leta 1978. Doslej je služ
boval po raznih krajih v Sloveniji. Pred 
dvema letoma je dokončal višjo šolo or
ganov za notranje zadeve, nato spet delal 
po različnih krajih v Sloveniji, nazadnje v 
Kočevju.

»Kočevska je res še pred nekaj leti slo
vela po umorih in poskusih umorov. Zdaj 
že tretje leto ni tu nobenega umora. Obča
ni se počutijo SDet bolj varne, saj so se prej 
nekateri bali iti ponoči ven. Narašča pa 
število malih tatvin, predvsem po trgovi
nah in vlomi v avtomobile. Za slednje so 
najpogosteje krivi kar lastniki sami. Tat
vine pa so tudi posledica padanja življenj
skega standarda. Lani smo raziskali kar 
64,3 odstotka tatvin, kar je nad povpreč
jem ' 'NZ Ljubljana-okolica.

Za izboljšanje prometne varnosti se za
vzemamo skupaj z drugimi društvi in or
ganizacijami, ki so tudi soodgovorne za to 
področje. Menim pa, da je potrebno po
svetiti posebno pozornost prometni vzgoji 
otrok.

NOVO MESTO — A. Š. iz Črnomlja 
sije 15. januaija v Globtouijevi posloval
nici rent a car v Novem mestu sposodil 
osebni avtomobil. Veselo se je z njim pre
važal vse do 29. januarja, ne da bi plačal 
najemnino. Globtour je s tem oškodovan 
kar za 8.598 din, o goljufiji pa bodo kak
šno rekli tudi sodniki.

OSUMLJENA 
TATVINE DRV

HUDEJE — Janez Gorenc iz Hudej je 
minule dni opazil, da mu je nekdo iz dr
varnice zmaknil kar okoli kubik drv. Mož
je postave so kmalu ugotovili, koga je tako 
neznansko zeblo. Tatvine sta namreč 
utemeljeno osumljena I. B. in M. B., oba iz 
Dobruške vasi, zoper oba pa bo podana 
kazenska ovadba. Gorenc je bil oškodo
van za okoli 500 din.

V sedanjem suhem obdobju je tudi ve
liko požarov suhe trave. Skoda ji je sicer
manjša, če pa tak požar ni dovolj zgodaj 
ukročen, lahko povzroči veliko škodo. 
Gori kar po nekajkrat na dan, kar je zelo 
nevarno.

Na področju javnega reda in miru je 
prekrškov v javnosti vedno manj. Naraš
čajo pa prekrški v zaprtih prostorih. Tudi 
to je odraz padanja standarda, ker ljudje 
popivajo več doma kot pa v lokalih.«

OB KOSTANJEVE KOLE
MOKRONOG — Zaman se je trudil 

Alojz Metelko iz Brezovice. V začetku fe- 
bruaija se je od nekod vzel neznan nepri
diprav in mu zmaknil kar osemdeset ko
stanjevih kolov, najveijetneje pripravljenih 
za vinograd. Metelko je oškodovan za 950 
din.

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

• 28-letno Nado Š. z Mirne je ne
kega minulega jutra strašansko zeblo 
med vožnjo z avtomobilom. Pa je 
kmalu ugotovila razlog. Neznan ne
pridiprav je namreč s katrce, katero je 
imela preko noči parkirano pred sta
novanjsko hišo, odnesel vetrobransko 
steklo. Med brati je slednje vredno 
osemsto dinatjev.

• Novomeški miličniki so bili pre
jšnji teden obveščeni, da se v kleti sta
novanjskega bloka na Zagrebški cesti 
dogajajo čudne reči. 47-letni Jože T. 
je namreč iz dneva v dan ugotavljal, 
da ima v shrambi — slednjo ima v 
kletnih prostorih — vse manj pred
metov. Zmanjkoval je pralni prašek, 
alkoholne pijače in še kaj. Ker je malo 
veijetno, da bi se teh stvari polotile 
miši ali drugi podobni glodalci, je vso 
stvar predal miličnikom. Roka pravi
ce je bojda že povsem blizu neznane
mu predrznežu.

• Vodilni možje črnomaljskega 
Elektra so 6. februarja obvestili milič
nike, da jim nekdo krade bakreno ži
co. Ugotovili so, daje med 19. in 22. 
januarjem iz priročnega skladišča 
zmanjkalo kar 500 kilogramov žice, 
vredne vsaj 4.000 din. Po naših 
skromnih detektivskih izkušnjah bi 
storilce kazalo iskati v bližini Lokev, 
baker pa na Dinosu.

Otrokom tretjina dejanj
Črnomelj: lani so otroci in mladoletniki zakrivili 

več kot tretjino vseh kaznivih dejanj
ČRNOMELJ — Dvoje spoz

nanj je obeležilo delo črnomaljskih 
miličnikov v minulem letu. Prvo je 
to, da so otroci in mladoletniki za
krivili kar 34,7 odstotka vseh kaz
nivih dejanj v občini, drugo pa, da 
so bili Romi — teh je v občini okoli 
520' - udeleženi pri domala 44 od
stopih lani ugotovljenih kaznivih 
dejanj.

»Delež mladoletnih prestopni
kov je neke rste črnomaljska po
sebnost, še posebej, če pogledamo 
lanski podatek. Številka pa vendar
le ni tako črna, če vemo, da gre ve
lik del teh kaznivih dejanj pripisati 
skupini, ki smo jo prijeli konec lan
skega leta po njihovem vlomu v bife 
in pošto na Vinici. Nekateri otroci 
in mladoletniki — večidel gre za 
Rome — imajo na vesti po 5 ali ce
lo več kaznivih dejanj. Nasploh 
ugotavljamo, da je med romskimi 
prestopniki velika večina mladolet
nikov in otrok, kar dve tretjini, ve
liko med njimi je povratnikov. Dej
stvo je pač, da ti otroci živijo brez 
vzgoje, prepuščeni so sami sebi, 

*• največ kradejo za lastno preživetje, 
kasneje to postane navada, ki ji ni 
moč ubežati,« razlaga Alojz Sopčič, 
komandir črnomaljske postaje mi
lice.

»Sicer pa ugotavljamo, da se je 
število kaznivih dejanj lani v pri
merjavi z letom poprej povečalo za 
15 odstotkov, devet desetin jih od-

ne kakšnih mednacionalnih sporov 
ali sovraštev.«

Se nanajboljšo podobo v minulem 
letu kaže promet, resda je bilo ne
zgod nekaj več, zato pa posledice 
celo presegajo v akciji »-10 odstot
kov« zastavljene cilje. Za ilustracijo 
le ta podatek: število smrtnih žrtev 
se je od 7 iz leta 1988 lani zmanjšalo 
na vsega 3. »Ob tem naj povemo, 
da kakšnih posebnih črnih točk ni, 
slej ko prej pa vzroki nezgod ostaja
jo enaki. Na prvem mestu najdemo 
neprimerno Hitrost, za njo pa prehi
tevanje v škaije, vožnjo po levi in 
alkohol. Slednjega bo nemara akci
ja, ki sedaj teče po slovenskih ce
stah, postavila še za kakšno mesto 
niže.« K temu bodo svoj delež zago
tovo dali tudi črnomaljski miličniki, 
še posebej, ker so te dni postali bo
gatejši za »frulico«, kot pravijo elek
tronskemu merilcu za preizkus al
koholiziranosti voznikov.

B. B.

pade na klasični, ena pa na gospo
darski kriminal. Če je moč v teh
številkah iskati kakšno svetlo točko, 
je potem ta, da se je zmanjšalo števi
lo neraziskanih dejanj. Se predlani 
jih je bilo 39,5 odstotka, lani le še 
34,6 odstotka. Nekaj večje tudi kr
šitev javnega reda in miru, vendar 
ni razloga za preplah. Večjih izgre- 

\^dov namreč ne beležimo, prav tako

Alojz Sopčič: »Mladoletniki in otro
ci so lani v črnomaljski občini za
krivili več kot tretjino vseh kaznivih 
dejanj.«
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Poltretja ura drame pod Marofom
Po sobotnem porazu proti Željezničarju so novomeški odbojkarji v ponedeljek s 
____________3:2 ugnali Spartaka — Gostje vodili že z 2:0 v nizih

V pičlih treh dneh so odbojkaiji novomeškega Pioniija odigrali kar dve srečanji 
končnice prvenstva v prvi zvezni A 2 ligi. V soboto so po pričakovanju ostali praz
nih rok v Osijeku proti vodilni ekipi Željezničaija, zato pa so v ponedeljek zvečer 
pred kakimi 400 gledalci, kolikor se jih je zbralo v športni dvorani pod Marofom, v 
izredno razburljivi in tudi kvalitetni tekmi ugnali subotiškega Spartaka, tekmeca v 
boju za 3. mesto.

Najprej nekaj o tekmi 15. kola v Osije
ku. Novomeščani so nastopili brez poško
dovanega Joviča, vendar z igro niso raz
očarali. Resda so dvoboj izgubili s 0:3, 
toda kaj lahko bi sc zgodilo, da bi gostite
ljem odščipnili kakšen niz. Tako v prvem 
kot v drugem so spočetka vodili, v prvem s 
4:2, v drugem celo s 5:2, vendar kot da so 
se priložnosti ustrašili. V tretjem setu pa so 
igralci Željezničarja popolnoma zagospo
darili na igrišču, Novomeščani, ki so se 
očitno že vnaprej predali, so osvojili vsega 
eno točko. Pomagale niso niti številne 
menjave. Navsezadnje je Željezničar letos 
že nekajkrat dokazal, da je resnično naj
boljša ekipa v ligi. Sicer pa po sobotnem 
kolu ni nobenega dvoma več. V A I ligo in 
play off letošnjega boja za naslov držav
nega prvaka sta se uvrstila Željezničar in 
Stavbar MTT, slednji je namreč v soboto 
doma ugnal ekipo Spartaka, kije bila Ma
riborčanom edini resnejši tekmec.

Igralci subotiškega Spartaka pa so se na 
poti iz Maribora ustavili v Novem mestu. 
Redno prvenstveno kolo je bilo resda odi
grano šele včeraj, vendar so Novomeščani 
Subotičanom, ki bi tako imeli z dvojnim 
potovanjem v Slovenijo v pičlih petih 
dneh velike stroške, ustregli in tekmo dru
gega kola končnice odigrali že v ponede
ljek. Po daljšem času so ljubitelji odbojke 
v Novem mestu — škoda, da se jih je zbra
lo vsega 400 — videli kvalitetno in doslej 
gotovo najbolj dramatično odbojkarsko 
predstavo v športni dvorani pod Maro
fom, ki jo je dodobra krojil tudi sarajevski 
sodnik. Se posebej velja to za prva dva 
niza. Pri rezultatu 16:15 za Novomeščane 
je očitno dobro žogo prisodil gostom, ki so 
ta niz dobili s 17:16, v drugem pa je, po
tem ko so se novomeški odbojkaiji po 
prepričljivem vodstvu Subotičanov go
stom s serijo atraktivnih točk približali na 
11:13, srečanje spravil na rob regularnosti. 
Namesto rezultata 12:13 je žogo iz le nje
mu znanih razlogov prisodil gostom, za

PORAZ UNITEHNE
TREBNJE — V prvem kolu play offa, 

bolje rečeno bojev za vstop v I. republiško 
ligo, so košarkarji trebanjske Unitehne 
igrali doma z Iskro iz Idrije in izgubili s 
75:83 (38:36). Koše za Trebanjce so dose
gli Kotar 4, Vaupotič 23, Erčulj 8, Skube 
7, Bevc 15, Bunc 15, Grandovec 4. V dru
gem kolu gostuje Unitehna pri ekipi Nove 
Gorice.

M. G.

Sevniški strelci 
osvojili vsa 
prva mesta

S posavskega prvenstva 
za vse kategorije v Sev

nici — 29 norm za RP
SEVNICA — Preteklo soboto so se na 

strelišču strelske družine heroja Maroka iz 
Sevnice pomerili najboljši posavski strelci
s serijskim zračnim orožjem na regijskem 

; tekmova-prvenstvu za vse kategorije. Na"t 
nju, ki je potekalo v vzorni organizaciji 
SD heroja Maroka so se najbolje odrezale 
ekipe in posamezniki iz sevniške občine, 
saj so osvojili vsa prva mesta.

V članski konkurenci je zmagala ekipa 
SD Boštanj s 1087 krogi, druga je bila SD 
SOP Leskovec (1086), tretja pa SD hero
ja Maroka, ki je dosegla enak rezultat — 
1086 krogov. Četrti so bili strelci SD Vi
dem Krško, peti SD Kopitar Sevnica. 
Prve  tri ekipe so dosegle normo za repu
bliško prvenstvo.

Med posamezniki je v vseh konkuren
cah 29 posavskih strelcev doseglo norme 
za uvrstitev na republiško prvenstvo. V 
članski konkurenci je bilo takih strelcev 
12, najboljši pa so bili Franc Umek (SDh. 
Maroka), Bojan KavčičfSD Videm), Sta
ne Kovačič (SD Boštanj), Branko Benčin 
in Marjan Čeplak (oba SD SOP Lesko
vec).

Pri članicah sta normo dosegli Milka 
Njegoš (SD Kopitar) in Anica Kovačič 
(SD Boštanj); pri mladincih so se med 
sedmerico najbolj odlikovali Boštjan Škr- 
lec, Jani Hrovat (oba SD h. Maroka) in 
Marko Pacek (SD SOP Leskovec), pri 
pionirjih je prav tako normo za republiško 
prvenstvo doseglo 7 strelcev, najboljši trije 
pa so bili Aleš Možic (SD Boštanj), Dani
jel Krašovec in Dejan Župane (oba SD 
SOP Leskovec). Izkazali sta se tudi pio
nirki Maja Slemenšek (SD Blanca) in Ur
ška Arh (SD SOP Leskovec) ter mladinka 
Mateja Mešiček (SD Blanca).

P. P.

NOVA ZMAGA 
JANKA GUŠTINA

METLIKA — Metliški boksar Janko 
Guštin, nekdanji slovenski prvak v težki 
kategoriji, je v nedeljo, 11. februarja, na
stopil na boksarski reviji v Pragerskem pri 
Mariboru. Na reviji se je pomerilo osem 
parov boksarjev iz Slovenije. Guštin seje 
v težki kategoriji spopadel s Flajšmanom, 
boksarjem Maribora. V hudi borbi je bil 
Metličan v vseh elementih prepričljivo 
boljši nasprotnik in je borbo po točkah 
gladko dobil. Tik pred koncem 3. runde je 
bil njegov nasprotnik v knock downu. Po
leg tega so Guština proglasili za najboljše
ga tekmovalca revije.

Marca bo Janko Guštin boksal na reviji 
v Novem mestu, potem pa ga čaka sloven
sko prvenstvo, kjer tudi računa na dobro 
uvrstitev.

nameček pa zaradi ugovaijanja najprej 
podelil  rumeni karton Petkoviču, nato pa 
še rdečega Kosmini. To je pomenilo, da so 
gostje dobili kazensko točko, povedli so s 
14:11 in zaključni servis drugega niza iz
koristili. Nihče si takrat ni upal pomisliti, 
da si bodo novomeški odbojkaiji po tak
šnem šoku opomogli, še posebej, ker so 
tudi  to srečanje igrali brez poškodovanega

* Prvenstvo v A 2 ligi se nadaljuje že v 
soboto, Novomeščani potujejo v Mari
bor, kjer se bodo v slovenskem derbiju 
pomerili s Stavbarjem MTT, ki si je že 
zagotovil ngjmanj drugo mesto in pri
hodnjo sezono nastopanje v A 1 ligi.

Joviča. Toda namesto vnovič nerazpolo
ženega in slabega Martiča je v igro vstopil 
Mestnik, razigral seje Petkovič, kije bil v 
soboto daleč najboljši mož v ekipi, ob nji
ju so bili na parketu še Brulec, Povšič, 
Prah in Kosmina, občasno sta v igro vsto
pila tudi Goleš in Smrke. Novomeščani so 
v tem tretjem nizu vodili od rezultata 5:5 
naprej in ta set tudi dokaj gladko dobili. 
Pravo dramo pa je prinesel četrti set. Vse 
je sprva kazalo na zanesljivi uspeh Novo- 
meščanov, vodili so že z 9:3, toda gostje se 
niso predali. Uspelojim je celo izenačiti na 
9:9 in povesti z dvema točkama razlike.

Po nekaj zaporednih menjavah servisa je 
bil rezultat po dobrih dveh urah igre 14:12 
za Spartaka. Le malokdo v dvorani je ta
krat še veijel v čudež, gledalci so že vstajali 
s sedežev. Toda pioniijevci se niso predali, 
v nepozabni končnici so predvsem po za
slugi Petkoviča, Povšiča in Mestnika osvo
jili štiri točke zapored in rezultat izenačili 
na 2:2 v nizih. Zmagovalca je odločil torej 
peti set, igran po novih pravilih tie breaka. 
Novomeščani so z obema rokama zgrabili 
ponujeno priložnost in na veliko veselje 
gledalcev izgubljeno tekmo odločili sebi v 
prid.

Ob koncu naj omenimo še, da se je v 
soboto pričel tudi spomladanski del pr
venstva v prvi ženski republiški ligi. Igral
ke Pioniija, oslabljene zaradi Žuničeve, ki 
je celo prenehala igrati, in poškodovane 
Podolske, so doma presenetljivo gladko 
izgubile tekmo s Topolšico Kajuh in se ta
ko še za korak pomaknile od vrha lestvice, 
kjer so domovale domala ves jesenski del 
prvenstva.

B. B.

BESEDO IMAJO ŠTEVILKE

NOVA ZMAGA 
SEVNIČANOV

KRMELJ — V prostorih Lisce je bilo 
že 7. tradicionalno srečanje šahistov Ra
deč, Sevnice in Krmelja, že sedmič pa so 
zmagovalci postali Sevničani. Zbrali so 
98,5 točke:; sledijo pa Krmelj (52,5) in 
Radeče (50 točk). Najboljši posameznik 
je bil Levičar (Sevnica), kije izgubil vsega 
eno partijo.

J. B.

USPEL REVANŠ — Novomeški odbojkaiji, ki so zadnje prvenstveno srečanje v 
Subotici gladko izgubili, so se igralcem Spartaka revanširaU v ponedeljek, ko so 
vnaprej odigrali srečanje drugega kola končnice prvenstva v A 2 ligi. Po dramatični 
borbi so zmagali s 3:2, potem ko so gostje vodili že z 2:0 v nizih. Najboljši pri gostite
ljih so bili Petkovič, Mestnik in Povšič, na posnetku pa je ena uspešnih akcij Brulca 
in Kosmine (v skoku). (Foto: B. Budja)

odbojka
I. ZVEZNA A 2 LIGA. moški, 

15. KOLO: ŽELJEZNIČAR — 
PIONIR 3:0(9, 13, 2)

Pionir: Povšič, Smrke, Petkovič, 
Mestnik, Prah, Brulec, Kosmina, Go
leš, Martič.

OSTALI IZIDI: za L do 4. mesto: 
STAVBAR MTT - Spartak 3:1; za 
5. do 8. mesto: Strumica — Kolubara 
3:0, Jedinstvo Interplet — Modriča 
Optima 3:0.

LESTVICA: L Željezničar 26, 2. 
Stavbar MTT 2, 3. Spartak 18, 4.
Pionir 16.

Vnaprej odigrano srečanje 16. 
KOLA: PIONIR —SPARTAK 3:2
(-16,-11, 12, 14, 7)

Pionir: Povšič, Smrke, Petkovič, 
Mestnik, Prah, Brulec, Kosmina, Go
leš, Martič.

L SOL, ženske, 12. KOLO: 
PIONIR — TOPOLŠICA KAJUH
0:3 (-11,-3, -7).

Pionir: Šteblaj, Plut, Brulec, Barun, 
Kučera, Koncilja, Hočevar, Ostro- 
vršnik.

LESTVICA: L Mislinja 18 ... 7. 
Pionir 14.

Pioniijevke naslednji mesec potuj 
jo k ekipi Krima.

košarka
SKL, moški, 17. KOLO: NC 

VOLES — RUDAR 97:99 (55:48)
Novoles: Brodnik 37, Zupančič 3 

Bajc 23, Oberstar 3, Novina 10, Lu- 
čev 22.

LESTVICA: L Celje 32 ... 9. Co- 
met 23,10. ID Ježica 23,11. Novoles 
22, 12. Rudar 21.

Pari prihodnjega kola: Celje — 
Novoles, Rudar — Koper, Helios 
ID Ježica, Color Medvode — Cor. t 
itd.

NA GAČAH SPET 
MOŽNA SMUKA

Po lanski smučarjem ničkaj naklo
njeni zimi je na Gačah od srede, 14. fe
bruaija, ponovno možna smuka. De
lavci Smučarskega centra Rog na 
Gačah, ki posluje v okviru Krkinega 
programa Zdravilišča, so sneg še poseb
no težko pričakovali, saj so letos prvič 
tudi za smučaije pognali dve novi žični
ci. Smučišče bo obratovalo vsak dan od 
9. — 17. ure. Cena dnevne vozovnice je 
70 din.

Novoles še korak bliže dnu
17. kolo v SKL: Novoles—Rudar 97:99 — Koš v zadnji 

sekundi — Sedaj ogorčen boj za obstanek
Tisto, česar tudi najbolj črnogledi 

navijači novomeškega Novolesa niso 
pričakovali, seje v soboto zvečer zgodi
lo: v enem odločilnih srečanj za obsta
nek v prvi republiški košarkaški ligi so 
igralci Novolesa ostali praznih rok. In 
to v boju z nasprotnikom, ki mu je bila 
to zadnja priložnost, da morebiti le 
splava iz nevarnih voda.

voščiti spodrsljaja. Odločilna bodo torej
zadnja štiri kola, ogorčen boi za obstanek 
pa bodo bile vrste Cometa, ID Ježice, No
volesa in Rudaija. Slednji ima v soboto ce
lo priložnost, da z morebitno zmago nad 
Koprom zadnje mesto na lestvici prepusti 
Novolesu. Tega se pred pričetkom prven
stva resnično nihče ni nadejal, želje in tudi 
objektivne možnosti so bile, da se ekipa 
uvrsti v zgornji del prvenstvene lestvice.

S KEGLJAŠKIH STEZ
• Pred dnevi so kegljači trebanjskega 

Mercatorja, ki se pripravljajo za nastop v 
dolenjski ligi, gostovali v Trbovljah. Z vo
dečo ekipo H. republiške lige so po priča
kovanju izgubili, rezultat je bil 5054:4939. 
Najboljši posameznik je bil Tkavc z 885 
podrtimi keglji.

• V počastitev črnomaljskega občin
skega praznika bo v soboto, 10. februarja, 
tradicionalni turnir na kegljišču v Kaniža
rici. Tekme se bodo udeležile ekipe Treb
njega, Metlike, Novega mesta in Črnom
lja, turnir pa se bo pričel ob 16.30.

• Na kegljišču doma JLA v Novem 
mestu pa se bodo v torek in sredo v igri 
dvojic pomerile ženske. Naslov najboljših 
brani par Veber—Flisar, tekmovanje pa 
organizira Kegljaško društvo Novo mesto.

• Dekleta Krškega, ki tekmujejo v I. 
republiški ligi, so doma nesrečno izgubile 
z ekipo Rudaija z 2413:2418, medtem ko 
so Krčani, ki nastopajo v drugi republiški 
ligi, doma gladko ugnali Rudaija s 
5182:5025. Prav tako v drugi republiški 
ligi so Kočevke doma ugnale Koper z 
2344:2054, Novomeščanke pa so izgubile 
v Slovenskih Konjicah proti Impolu z 
2165:2311.

Derbi dveh ekip z dna lestvice, Novole
sa in trboveljskega Rudarja, so gostje do
bili s precej sreče, saj so odločilni koš zabi
li v zadnji sekundi. Ključ do njihovega 
presenetljivega uspeha v športni dvorani 
pod Marofom pa je bil zagotovo branilec 
Senica, ki je dobro čuval najnevarnejšega 
novomeškega strelca Bfodnika, v razbur
ljivi končnici pa dosegel nekaj odločilnih 
košev. Poraza se v novomeškem taboru 
zagotovo niso nadejali, še posebej, ker jih 
že v soboto čaka gostovan je, na katerem 
ni moč upati na uspeh. V gosU’ namreč 
odhajajo k vodilni ekipi Celja, ki si, če se
veda želi obdržati prvo mesto, ne sme pri-

ATLETI DRUGI
KOPER — Starejši mladinci no

vomeškega AK Iskre Tenel so se ime
nitno odrezali na nedeljskem repu
bliškem prvenstvu v krosu, kije bil v 
Kopru. Ekipno so namreč osvojili 
drugo mesto za atleti iz Velenja, v po
samični razvrstitvi pa je bil na šest ki
lometrov dolgi progi Dragan drugi, 
Počič pa četrti. V vseekipni razvrstitvi 
so bili Novomeščani deseti, prepri
čljivo pa je zmagalo Velenje.

REHARIČ NAJBOLJŠI 
IGRALEC

ČRNOMELJ — V tukajšnji športni 
dvorani je bil 3. in 4. februarja turnir v ma
lem nogometu, na katerem je nastopilo 26 
ekip, na njem pa so izbirali najboljšega 
igralca belokranjsko-karlovške regije. 
Žmagala je ekipa OZS iz Ozlja, 2. je bil 
Butoraj, 3. Bife Medved. Laskavi naziv 
najboljšega žogobrcarja pa je pripadel Jo
sipu Reharičuiz ekipe Ozlja; za nagrado 
se bo poleti teden dni brezplačno namakal 
v moiju v Biogradu.

V drugi del 
prvenstva 

neobremenjene
Odbojkarice Lika reše

ne vseh skrbi
KOČEVJE — 24. februarja se pri

čne drugi, odločilni del tekmovanje v 
zahodni skupini 11. zvezne odbojkar
ske lige, v kateri igralke kočevskega 
Lika nastopjo z velikim uspehom. 
Dekleta so jesenski del namreč konča
le na drugem mestu, po besedah tre
nerja Toneta Krkoviča je vzdušje v 
ekipi izredno, igralke se trudijo in de
lajo zavzeto.

»Že lani sem izjavil, da je pred to 
ekipo še lep prihodnost, strokovno 
delo z mladimi namreč daje vse vid
nejše rezultate. Še včerajšnje pionirke 
se uspešno vključujejo v delo s prvo

ekipo, to je najbolje potrdila mlada 
Nataša Briški, kmalu bomo slišali še 
za kakšno novo ime,« je ponosen Kr
kovič. Pripravljalno obdobje je ekip 
izkoristila za nabiranje moči in kondi
cije, start prvenstva bodo odbojkarice 
pričakale povsem nared.

»Nadaljevanje prvenstva pričaku
jemo neobremenjeni, naša želja je 
prikazati kar najboljšo odbojko. Ver
jamem, da bomo v tem uspeli, z raz
mišljanjem o naslovu prvakinj nismo 
obremenjeni, prav tako ne z morebit
nimi skrbi za obstanek v ligi. Ljubitelji 
odbojke v Kočevju bodo spomladi 
zagotovo prišli na svoj račun, na roke 
pa nam gre tudi razpored tekem, saj 
prvi dve srečanji s Porečem in Novo 
Gorico igramo doma,« pravi optimi
stični trener. Ob tem je treba dodati, 
da mu pri delu pridno pomaga tudi 
Brigita Klun, ki skrbi za vadbo začet
nikov, dokaj dobre pogoje za delo p 
zagotavljajo delovna organizacija 
LIK, zasebni obrtnik Sedič in kočev
ska TKS.

M. G-č.

ZMAGA OSTALA DOMA
NOVO MESTO — Boss klub iz Nove

ga mesta je minulo soboto v hotelu Me
tropol pripravil turnir v biljardu za naslov 
prvaka Dolenjske. Udeležilo se ga je 52 
igralcev in, kot zanimivost, tudi dve dekle
ti (sestri Novak iz Otočca). V polfinalnih 
obračunih so se pomerili Šabanovič (Bre
žice) in Lazič (Dolenjske Toplice) ter No- 
vomeščana Mehle in Kastelic. Zmagoval
ca Šabanovič in Mehle sta se nato v 
finalnem dvoboju pomerila še za naslov 
prvaka. Boljši je bil Marko Mehle, stalni 
član Boss kluba Novo mesto.

ZMAGA TO ČRNOMELJ
VINICA — V počastitev občinskega 

Črnomelj je bilo 10. februaija vpraznika
Drežniku pri Vinici tradicionalno strelsko 
tekmovanje obkolpskih občin. Nastopilo 
je 12 ekip iz ptih občin, zmagali pa so 
strelci ekipe teritorialne obrambe iz Čr
nomlja pred TO Kočevje I in OK ZRVS 
Črnomelj. V streljanju z avtomatsko puš
ko so najboljše rezultate dosegli Željko, 
Stjepič in Mihelič, s polavtomatsko puško 
Križman, Čadonič in Marčac ter v strelja
nju s pištolo Žlogar, Kobelič in Petrak.

J. D.
REKREATIVNI PLES

NOVO MESTO — Plesna, šola'Novo 
mesto in tukajšnja ZTKO pripravljata v 
sklopu akcije »Razgibajmo življenje« ve
liki rekreativni ples, (ti bo vsoboto, 17. fe
bruarja, ob 20. uri v novomeški športni 
dvorani pod Marofom.

Plesna šola pa hkrati obvešča, da znova 
vpisuje v začetne, nadaljevalne in izpo
polnjevalne tečaje. Njihov pričetek bo v 
nedeljo, 18. februaija, v telovadnici OŠ 
Bršljin; začetni se bo pričel ob 16. uri, na
daljevalni ob 18. in izpopolnjevalni ob 20. 
uri.

DOLENJSKI UST

J
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PETEK, 16. n.
9.00 — 14.40 in 15.30 — 1.20 

TELETEKST
9.15 VIDEO STRANI
9.25 TV MOZAIK
9.25 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
9.50 V HRIBIH SE DELA DAN, 7. del 

dok. serije
10.25 POZDRAV IZ..., dok. oddaja
11.05 PARACELSUS, 2. del nadaljevanke
12.00 SVETOVNI POKAL V SMU
ČARSKIH SKOKIH (90 m), prenos
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.45 ŠPORTNA ZASLONKA 
.6.50 TV MOZAIK

TEDNIK, ponovitev
17.55 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.30 DNEVNIK 2 
19.59 ZRCALO TEDNA
20.20 NAFTA, angl. dok. serija, 7/8
21.15 PLAČANEC, zadnji del francoske 
nadaljevanke
22.10 DNEVNIK 3
22.30 OČI KRITIKE
23.10 CIKLUS FILMOV F. FELLINIJA: 

AMARCORD, italij. film
' 1.10 VIDEOSTRANI

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi — 17.55 Studio 
Maribor — 19.00 Videomeh (ponovitev) 
-19.30 Dnevnik — 20.00 Koncert simfo
ničnega orkestra Slovenske filharmonije 
— 21.45 Košarka Smelt Olimpija:Jugo- 
piastika — 22.30 Satelitski programi

TV ZAGREB
8.20 TV koledar — 8.30 Šaram baram —
9.00 Zimski šolski program — 12.40 Pre
zrli ste, poglejte — 13.30 Kvizkoteka (po
novitev) - 15.00 Nočni program (pono
vitev) - 17.00 Dnevnik 1 - 17.20 
Izobraževalna obdaja — 17.50 Šaram ba
ram — 18.20 Številke in črke — 18.40 
Risanka — 18.45Muppetshow— 19.30 
Dnevnik 2 — 20.00 Zakon v Los Angele
su — 20.55 Zabavno ' 1
21.40 Dnevnik 3- 
daja o kulturi) - 23.00 Spori
23.05 Noč z vami —1.05 Poročila

SOBOTA, 17. D.
8.35 — 13.10 in 15.20 — 1.10 

TELETEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 IZBOR TEDENSKE PROGRAM

SKE TVORNOSTI
11.45 VEČERNI GOST, ponovitev
12.30 NASA PESEM 88, ponovitev
15.45 PETERC POP SHOW, ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.45 LASSIEJINE VELIKE DOGO
DIVŠČINE, ameriški film
18.30 IZ TROPSKEGA DEŽEVNEGA 
GOZDA, 5. del dok. serije
19.30 DNEVNIK 2 
19.59 UTRIP
20.20 ŽREBANJE3x3
20.30 KOLO SREČE
22.05 DNEVNIK 3
22.30 LEPI UPI, francoska nadaljevanka, 
5/13
23.20 UPOR NA LADJI CAINE, ame
riški film

1.00 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
13.45 Video noč (ponovitev) -17.45 Ka
šo biti skupaj — 18.15 Vaterpolo PO- 
ŠK:Mladost — 19.30 Dnevnik — 20.15 
Filmske uspešnice: Formula (ameriški 
film) — 22.05 Satelitski programi

TV ZAGREB
8.50 TV koledar — 9.00 Izbor iz izobra
ževalnega programa —10.35 Čebelica 
Maja — 11.00SA 1 (informat.-zabavna 
oddaja) —13.00 Družinski magazin —
14.30 Ciklus filmov W. Disneya: V iska
nju zavrženega (ameriški film) — 16.00 
Sedem TV <Jni —16.45 Dnevnik 1 
—17.00 Narodna glasba — 17.30 Boljše 
življenje —18.15 Sedmi čut — 18.30 Pri
srčno vaši: Ivan Večenaj — 19.30 Dnev

nik 2 — 20.15 Glavni (francoski film) 
—22.00 Dnevnik 3 — 22.15 Smehotvor- 
ci — 23.10 Šport danes —23.15 Noč z 
vami — 1.15 Poročila

NEDELJA, 18. n.
Opomba: 12.00 SVET. POKAL V SMU
ČARSKIH SKOKIH — 120-metrska 
skakalnica

8.25 — 13.10 in 13.55 — 23.05 
TELETEKST

8.40 VIDEO STRANI
8.50 OTROŠKA MATINEJA

10.10 LEPI UPI, ponovitev 3. dela franc, 
nadalj.
11.00 ALO, ALO, humor, oddaja
11.30 DOMAČI ANSAMBLI: BRATJE 
IZ OPLOTNICE
12.00 KMETIJSKA ODDAJA
14.10 DEDIŠČINA GULDENBURGO- 
VIH, 7. del nadaljevanke
14.55 KRIŽKRAŽ
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.45 SWANOVA VRNITEV, ameriški 
film
19.00 TV MERNIK
19.30 DNEVNIK 2
20.05 ŽREBANJE PODARIM DOBIM 
20.17 DOM ZA OBEŠANJE, 4. del 
nadaljevanke
21.15 ZDRAVO
22.30 DNEVNIK 3
22.55 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
10.00 Oddaje za JLA in igrani film —
13.00 Satelitski programi — 14.00 Ne
deljsko športno popoldne — 19.30 Dnev
nik 2 — 20.00 Kartoteka Zemlje (10. del 
dok. serije) — 20.30 Profesionalec (dok. 
oddaja) — 21.05 Satelitski programi 
—21.50 Športni pregled — 22.20 Satelit
ski programi

TV ZAGREB
9.30 Poročila — 9.35 Rakuni (ponovitev) 
— 10.00 Nedeljsko dopoldne za otroke —
11.00 Kmetijska oddaja — 12.00 Resna 
glasba — 13.00 Serijski film za otroke —
14.00 Poročila —14.05 Nedeljsko popol
dne — 16.05 Znanstveno-populami film 
—17.05 Igrani film — 18.45 Rakuni —
19.10 TV sreča — 19.30 Dnevnik 2 —
20.00 Dom za obešanje (4. del nadalj.) —
21.00 Zabavna glasba — 21.30 Dnevnik 
3 — 21.50 Športni pregled —22.25 Ved
no z vami (nočni program) — 0.25 
Poročila

PONEDELJEK, 19. n.
8.35 — 10.40 in 16.10 — 23.50 

TELETEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK, ponovitev

16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.45 ŠPORTNA ZASLONKA
16.50 MOZAIK, ponovitev
18.15 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
18.40 ŽREBANJE PODARIM DOBIM, 

, ponovitev
19.30 DNEVNIK 2
20.05 SPREMEMBE, avstralska drama
21.30 OSMI DAN
22.15 DNEVNIK 3
22.35 GLASBENI VEČER V OPERI
23.40 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi — 18.55 Pusto
lovščina slikarstvo —19.30 Dnevnik —
20.00 Žarišče — 20.30 Po sledeh na
predka —21.00 Sedma steza — 21.15 Po 
rock bos — 22.00 Satelitski programi

TV ZAGREB
8.20 TV koledar — 8.30 Gozdne priredit
ve — 8.45 Oblaček pohajaček — 9.00 
Šolski program — 12.40 Prezrli ste, po
glejte — 15.00 Vedno z vami — 17.00 
Dnevnik 1 - 17-20 Nekaj več —17.50 
Gozdne prireditve — 18.20 Številke in 
črke — 18.45 Dokumentarna oddaja —
19.30 Dnevnik 2 — 20.00 Dramski spo
red — 21.05 Svet danes (zunanja politika)

— 21.35 Dnevnik 3 —22.00 Nočni pro
gram — 0.00 Poročila

TOREK, 20. H.
8.35 — 10.55 in 15.30 — 22.35 

TELETEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK, ponovitev

15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.45 ŠPORTNA ZASLONKA
16.50 MOZAIK — ŠOLSKA TV
17.55 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
18.35 INTERMEZZO ZA KLOVNE
19.30 DNEVNIK 2
20.05 ODMEVI V TEMI, 3. del amer. 
nadalj.
21.00 PETER-S POP SHOW
22.05 DNEVNIK 3
22.25 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi — 18.10 Svet 
športa — 19.00 Naša pesem — 19.30 
Dnevnik — 20.00 Žarišče — 20.30 Žre
banje lota —20.35 Umetniški večer: Sha
kespeare na TV

TV ZAGREB
8.20 TV koledar — 8.30 Otroška oddaja 
— 9.00 Šolski program —12.40 Prezrli 
ste, poglejte — 13.45 Šolski program -

NOVI ŠTUDIJSKI PROSTORI SEVNIŠKEGA RADIA — Po dolgotrajnih 
prizadevanjih je delavcem sevniškega radia, ki je ravno konec minulega leta 
zaokrožil še drugo desetletje oddajanja ljubljanskih in ustvarjanja lastnih spo
redov, le uspelo preseliti studio s sevniškega gradu v Naselje heroja Maroka 14. 
Pri ureditvi študijskih prostorov (na posnetku) so pomagali Smelt, Gradis, GG 
Brežice, Trimo Trebnje, Eektrokovina Maribor, Stilles, Beton, M-KK, Lisca, 
Kulturna skupnost, Jože Ribič (vsi iz Sevnice), Steklarstvo Mlakar iz Boštanja, 
Parketarstvo Pirc iz Krškega ter številni sodelavci radia na čelu z Ladom Mo- 
toretom. (Foto: P. Perc)

17.00 Dnevnik 1 — 17.20 Izobraževalni 
program — 17.50 Otroški program — 
18.20 Številke in črke — 18.45 Doku
mentarni program — 19.30 Dnevnik 2 —
20.00 Spekter (politični magazin) — 
21.05 Kvizkoteka —22.20 Dnevnik 3 — 
22.45 Vedno z vami (nočni program) — * 
0.45 Poročila

studio

15.00 Vedno z vami (ponovitev)— 17.00 
Dnevnik 1 — 17.20 Izobraževalni pro
gram — 17.50 Oddaja za otroke — 18.20 
Številke in črke — 18.45 Znanost —
19.30 Dnevnik 2 — 20.00 Loto — 20.05 
Kontaktni magazin — 21.35 Dnevnik 3 
— 21.55 Igrani film — 23.35 Vedno z 
vami (nočni program) — 0.35 Poročila

SREDA, 21. n.
8.35 — 11.40 in 15.30 — 23.05 

TELETEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK, ponovitev

9.00 SPORED ZA OTROKE
9.15 SPREMEMBE, avstralska dra

ma
10.40 ODMEVI V TEMI, 3. del amer. 

nadalj.
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE 
16.45 ŠPORTNA ZASLONKA
16.50 MOZAIK, ponovitev

16.50 PROFESIONALEC, dokum. 
oddaja

17.25 PO SLEDEH NAPREDKA
18.00 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.30 DNEVNIK 2 
20.05 FILM TEDNA

POSTAVLJALEC NEONSKIH RE
KLAM, španski film
21.50 DNEVNIK 3 
22.10 VIDEOGODBA
22.55 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
Opomba: 19.55 nogomet Nizozemska:Ita- 
lija
16.30 Satelitski programi — 18.30 Mo
stovi — 19.00 Divji svet živali — 19.30 
Dnevnik - 20.00 Žarišče — 20.30 Tri- 
stan in Izolda (2. del opere) — 21.55 Svet 
poroča — 22.55 Satelitski programi

TV ZAGREB
8.20 TV koledar — 8.30 Otroška oddaja
— 9.00 Šolski program —12.40 Prezrli 
ste, poglejte — 15.30 Vedno z vami —
17.00 Dnevnik 1 — 17.20 Izobraževalni 
program — 17.50 Oddaja za otroke —
18.20 Številke in črke — 18.45 Potopis —
19.30 Dnevnik 2 — 20.00 Filmski večer
— 22.35 Dnevnik 3 — 23.00 Vedno z 
vami (nočni program) — 1.00 Poročila

ČETRTEK, 22. U.
8.35 — 11.20 in 15.30 — 23.45 

TELETEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK, ponovitev

15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.50 MOZAIK, ponovitev
18.20 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.30 DNEVNIK 2
20.05 PARACELSUS, 6. del angl. nadalj.
21.00 TEDNIK
22.05 DNEVNIK 3
22.25 KOMEDIJA NA SLOVENSKEM 
ODRU

M. Jesih: GRENKI SADEŽI PRA
VICE
23.35 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
Opomba: 19.55 košarka J ugoplastika:Phi- 
lips
16.30 Satelitski programi — 18.00 Studio 
Ljubljana — 19.00 Alo, alo (humor, od
daja) — 19.30 Dnevnik — 20.00 Žarišče 
—20.30 V hribih se dela dan — 21.05 
Plesni nokturno — 21.20 Skala — 21.55 
Svet na zaslonu — 22.25 Satelitski 
programi

TV ZAGREB
8.20 TV koledar — 8.30 Otroška oddaja 
— 9.00 Šolski program —12.40 Prezrli 
ste, poglejte — 13.45 Prezrli ste, poglejte 
—15.00 Vedno z vami (ponovitev) —

V SPOMIN NA PRIREDITEV V ŽUŽEMBERKU — Dirk Heij, akademski 
kipar iz Nizozemske, na kulturni prireditvi, posvečeni Anni Frank, podpisuje 
knjige tekmovalcem. (Foto: fotokrožek OS Žužemberk)

DOLENJSKI UST
. . . . . . . . . . VvHB'
________ _

česti**
ČETRTEK:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Pesem tedna,
10.30 Novice, 11.00 Studio D včeraj, da
nes, jutri, 12.00 Predstavitev Dolenjskega 
lista, 12.30 Novice, 14.30 Novice, 15.15 
Pesem tedna, 16.30 Novice, 17.00 Vse 
manj je dobrih gostiln, 18.00 Kronika,
18.30 Biba, TV spored danes.

PETEK:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Pesem tedna,
12.30 Novice, 13.30 Športna oddaja,
14.30 Novice, 15.15 Pesem tedna, 16.30 
Novice, Minute s klasiko, 17.00 Tema,
17.30 Želeli ste, poslušajte! 18.00 Kroni
ka, 18.30 Biba, TV spored danes.

SOBOTA:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Izbor pesmi 
tedna, 10.30 Novice, 10.45 Na sončni in 
senčni strani Gorjancev, 11.00 Lestvica 
novosti, 12.30 Pionirska oddaja, 13.30 
Čestitke in želje naših poslušalcev, 14.30 
Novice, 15.15 Pesem tedna, 16.30 Novi
ce, 17.00 Strižemo zastonj, 18.00 Kroni
ka, 18.30 Biba, TV spored danes.

NEDELJA:
8.00 Začetek programa, 8.15 Pesem ted
na, 8.30 Kmetijska oddaja, 9.30 Kronika, 
obvestila, 11.00 Mali oglasi, 12.30 Čestit
ke in želje naših poslušalcev

PONEDELJEK:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D. Pe$em tedna,
10.30 Novice, 11.00 Želeli ste, poslušajte, 
ponovitev oddaje, 12.30 Novice, 13.30 
Športna oddaja, 14,30 Novice, 15.15 Pe
sem tedna, 16.30 Novice, Lestvica na- 
rodno-zabavne glasbe, 17.10Tema, 18.00 
Kronika, 18.30 Biba, TV spored danes.

TOREK:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Pesem tedna, 
10.30 Novice, 12.30 Novice, 13.30 Pogo
varjamo se z .... 14.30 Novice, 15.15 Pe
sem tedna, 16.30 Novice, Minute s klasi
ko, 17.00 Tema, 18.00 Kronika, 18.30 
Biba, TV spored danes.

SREDA:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Pesem tedna,
10.30 Novice, 11.00 Prispevki iz gospo
darstva, 12.30 Novice, 13.30 Glasbena 
ura, 14.30 Novice, 15.15 Pesem tedna,
16.30 Novice, Čestitke in želje naših po
slušalcev, 17.00 Strokovnjak v studiu.

Drugačna
pionirska

organizacija
Skupnost otrok — Nič 

več kurirčkove pošte
NOVO MESTO — Zveza prijateljev 

mladine občine Novo mesto je skupaj z 
republiško zvezo v petek dopoldan v no
vomeškem Domu JLA pripravila regijski 
posvet mentorjev pionirskih odredov 
osnovnih šol iz trebanjske, metliške, čr
nomaljske in novomeške občine. Posvet je 
vodila sekretarka Zveze pionirjev Sloveni
je Liana Kalčina-Srhoj. v pogovoru pa je 
sodeloval tudi Niko Žibret, predsednik 
ZPM Slovenije.

Tudi na novomeškem območnem po
svetu so udeleženci podprli pobude o dru
gačni pionirski organizaciji, kije v 40 letih 
postala za mlade toga in nezanimiva. Bila 
je podmladek partije in takšne si mladi ne 
želijo več. Zveza prijateljev naj bi postala 
skupnost otrok, v katero bi šolarji vstopili 
že takrat, ko bi prvič prestopili šolski prag. 
Vse naj bi potekalo brez zaobljube, brez 
himne, pionirji pa si želijo spremeniti tudi 
stare simbole: kapo in ruto naj bi zamenja
la šal in priponka, bolj duhoviti in krea
tivni znaki, po katerih bi se poznala vsaka 
šolska skupnost. Precej besed je bilo na
menjenih tudi kurirčkovi pošti, ki je že 
zdavnaj izgubila prvotni pomen in po
slanstvo.

Iz vseh mnenj, kijih bodo predstavniki 
ZPM Slovenije zbrali na območnih posve
tih po Sloveniji, bodo pripravili skupno 
poročilo in slovenski pionirji bodo zako
rakali v temeljito prenovo ne glede na to, 
kaj bodo rekli na Zvezi pionirjev Jugo
slavije.

J. P.

v v/.■■ • 't

KOSTELCI V KOČEVJU — Na dan slovenskega kulturnega praznika sta v 
Kočevju nastopila moški pevski zboro »Kolpa« pod vodstvom Alojza Mihelči
ča in tamburaški zbor KSD Kostel. Dr. Marjja Makarovičeva je ob tej prilož
nosti predstavila udeležencem prireditve kostelsko ljudsko nošo in svojo novo 
knjigo o tej noši. Niyvečji aplavz so poželi tamburaši. Po prireditvi je bilo tradi
cionalno srečanje kulturnih delavcev občine Kočevje, kije vsako leto na kul
turni praznik. (Foto: J. Primc)

KULTURNI PRAZNIK V METROPOLU — Za slovenski kulturni praznik so 
v novomeškem hotelu Metropol pripravili kulturni večer, ki je privabil lepo 
število ljudi. Gosta večera sta bila p resnica Marica Pilko, doma iz Prečne, sedqj 
pa živi v Ljubljani (tretja z leve), in novomeški slikar Toni Vovko (prvi z leve). 
Marica Pilko seje tokrat prvič javno predstavila kot pesnica, razstavo Vovko
vih slik pa so pripravili v konferenčni dvorani. Program je povezoval Rudi 
Škof (drugi z leve). Organizatorji obljubljajo, da bodo s takimi večeri v hotelu 
Metropol nadaljevali. (Foto: A. Bartelj)

ZVESTOBA — Konec januarja sta v krogu svojih otrok, vnukov in pravnukov 
praznovala zlato poroko Anton in Katarina Kotar iz Drče pri Šentjerneju. Ob 
jubileju so jima zakleli, da bi bila jesen njunega življenja lepa in še dolga. (Foto: 
Tinca Kuhelj)

SREČANJE PO 50 LETIH — V Domu na Travni gori so se konec minulega 
tedna zbrali učenci predvojne osnovne šole. Bilo je prijetno, saj se današnji 
šestdesetletnih niso videli pol stoletja./Foto: M. Glavonjič)
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f »Verujem v 
srčno dobroto 

človeka«
Za kulturni praznik o An- 
ni Frank — Pesem po ho- 
landsko — Nepozabno
Že od oktobra smo se pripravljali na 

kulturni dan, 8. februar. Sklenili smo bolj 
natančno spoznati Anno Frank, nadarje
no židovsko deklico, katere Dnevnik pre
beremo za domače branje v 7. razredu. 
Kopico gradiva, ki smo si ga ogledali, smo 
dobili od Muzeja Anne Frank iz Amster
dama, od nizozemske ambasade iz Be
ograda, založbe Fischer iz Frankfurta ob 
Mami in tov Strbenca, zdomskega učitelja 
iz Reutlingena. Člani likovnega krožka so 
slikali motive iz Dnevnika na steklo, risali 
ilustracije in izdelovali kipce. Sliko Anne 
Frank je napravil naš bivši učenec — sli
kar samouk Martin Blatnik iz Velikega 
Lipovca.

Tako smo pred praznikom pripravili 
razstavo zbranega gradiva in izdelkov. 
Med tem so bile številne knjige o Anni 
Frank, Dnevnik, tudi v holandščini, zapisi 
o Židih in celo hagada v hebrejščini. Tek
movalci in drugi učenci so narisali židov
ske zvezde, nizozemske zastave in tulipa
ne. Svoj del je prispeval gost naše

Le ena petina ostane doma
Metliški Komet izvozi štiri petine izdelkov

prireditve, holandski likovni umetnik 
Dirk Heij. Na proslavi je zapel zbor, I 
holandsko narodno. V tekmovanju iz
znanja o Anni Frank je v hudem boju 
zmagala ekipa 8. a. Knjižne nagrade je 
podelil vsem tekmovalcem gospod Heij.

1 Odgovatjal je na vprašanja, ki jih je ime
nitno prevajala in komentirala njegova 
žena Janja Tumšek-Heij. V knjige nam je 
napisal posvetilo — v holandščini. Vsa
kemu od*nas bo ostal nepozaben spomin 
na preživeti dan. Vodila pa nas je misel 
Anne Frank: »Še vedno verujem v srčno 

j dobroto človeka. Nemogoče mi je graditi 
na temeljih smrti, tegobe in zmede.«

MAJA MOHORČIČ, 8. b 
lit.-npv. krožek 
OŠ Žužembetlf

Manj darovalcev
Vedno več pomoči po
trebnih, in to ne le Romov

KOČEVJE — V dveh lanskih krvo
dajalskih akcijah je darovalo kri 898 
kočevskih občanov. Letos bosta tudi 
dve krvodajalski akciji, trajali pa bosta 
skupaj 4 dni. Pred desetletjem je bila 
kočevska občina v samem vrhu sloven
skih občin z ozirom na število krvoda
jalcev, primeijano s številom prebival
cev, zdaj pa je krvodajalcev vedno 
manj. Morda je delni vzrok za to tudi 
dejstvo, da Rdečemu križu primanjkuje 
denaija, zato že nekaj let ni podeljeval 

' priznanj večkratnim krvodajalcem.
Na področju prve medicinske pomo

či je občinski odbor RK decembra iz
vedel dva tečaja za pomožne bolničarje, 
v kratkem pa bo še tečaj za bolničatje. 
Na tekmovanju ekip PMP v Delnicah 
na Hrvaškem pa je lani prav kočevska 
ekipa osvojila prvo mesto.

Lani so imeli tudi več raznih akcij, na 
katerih so občane seznanjali z zdravim 
načinom življenja. Predavanja o diabe
tesu in visokem krvnem pritisku so ime- 

-M li tudi v domu starejših občanov. Imeli 
so še predavanja o raznih razvadah,

1 škodljivih za zdravje, kot so kajenje, na
rkomanija in alkoholizem.

V solidarnostnih akcijah so zbrali 
okoli 600 kg oblačil in obutve. Oglaša 
se vedno več ljudi, ki so take pomoči 
potrebni, in to ne več le Romov. Pri teh 
akcijah so bili zelo prizadevni mladi 
člani RK, kijih vsako leto ob dnevu RK 
sprejemajo v to organizacijo in jih vzga
jajo s predavanji, zloženkami itd.

Poleg rednega dela RK za letos načr
tuje še ustanavljanje postaj RK v kra
jevnih skupnostih. j p

POPUST NA AVTOBUSU
KOČEVJE - Kočevska avtobusna po

staja Integral-Stojna je obvestila dijake in 
študente, da lahko pri njih nabavijo izkaz
nico »Klub-lntegral«, s katero imajo po
pust pri vožnji z njihovimi avtobusi od 
doma do kraja šolanja. Ta popust velja le 
*a tako imenovane vikend vožnje, se pravi 
od petka do ponedeljka, in znaša 50 od
stotkov. Na drugih vožnjah, izven kraja 
šolanja, pa je popust 10-odstoten. Vozov
nice je možno kupiti za mesec dni vnaprej 
sli za posamezno vožnjo le na avtobusni 
Postaji v Kočevju.

METLIKA — Delež proizvodnje 
metliškega Kometa za izvoz se povečuje 
iz leta v leto. Leta 1982je za izvoz dela
lo 47 odst. Kometove proizvodnje, ta 
odstotek je bil nato vsako leto višji, v 
lanskem letu pa je za izvoz delalo že kar 
79 odst. Kometovih proizvodnih zmog
ljivosti. V teh osmih letih so v Kometu 
obseg proizvodnje povečali za okoli 15 
odst., in to ob tem, daje število zaposle
nih že vsa ta leta enako, okoli 450.

V Kometu pravijo, da se bo izvoz 
ustalil na sedanjih 80 odst. proizvodnih 
zmogljivosti. Pa ne, da ne bi imeli še več 
ponudb tujih partnerjev, te morajo celo 
zavračati, ampak tudi domači trg za-

SEMIŠKI IGRALCI 
ZOPET NA ODRU

SEMIČ — Tukajšnja igralska skupi
na je že po tradiciji letos znova naštudi
rala gledališko igro. Tokrat so se odloči
li za kaomedijo domačih avtoijev 
Jakoba Snoja ml. in Bogdana Horvata z 
naslovom »De faeto«. Tema komedije 
je povsem sodobna, kar ustreza tudi 
igralcem, ki so — razen treh — še sko
raj rosno mladi. Semičani so se prvič 
predstavili na domačem odru 3. fe
bruarja, ker pa je bilo zanimanje veliko, 
so igro še nekajkrat ponovili, načrtujejo 
pa tudi gostovanja v drugih belokranj
skih krajih. Igro je režirala Tatjana 
Malnarič.

KULTURA OB 
OBČINSKEM PRAZNIKU

ČRNOMELJ — V okviru črnomalj
skega občinskega praznika bo v nede
ljo, 18. februarja, ob 19. uri v kultur
nem domu na sporedu slovenski film 
Veter v mreži. 19. februarja zvečer bo v 
domu dramska predstava Ta veseli dan.

PESTER KULTURNI 
SPORED

BREŽICE — 8. februarja so ob 
spominu na Prešerna odprli v brežiš
kem Posavskem muzeju razstavo Vlada 
Cedilnika. 9. februaija pa so v Prosvet
nem domu nastopili na koncertu člani 
okteta, tamburaši, plesalci in folklorna 
skupina. Pestri program je oblikovala 
ZKO Brežice. Na priložnostni razstavi 
so sodelovali Mitja De Gleria, Bojan 
Horvatič, Igor Mitrovič, Marija Mitro
vič in Mojca Planinc. Ob koncu pro
grama sta predsednik skupščine občine 
Stanko Zlobko in Ernest Ferk, pred
sednik ZKO Brežice, podelila priznanja 
in plakete.

B. H.

Kumer in 
Zagrebčani

V Kočevju lep večer pred 
kulturnim praznikom
KOČEVJE — Tukajšnji Likovni sa

lon je za razstavljavca ob slovenskem 
kulturnem prazniku izbral akademske
ga slikarja Jožeta Kumra iz Dolenjskih 
Toplic. Umetnik seje odločil, da se bo 
kočevskemu občinstvu predstavil z deli, 
ki jih je pred tem v decembrsko- 
januarskih tednih razstavljal v Dolenj
ski galeriji v Novem mestu. Razstavo 
spremlja tudi katalog od takrat, v njem 
pa je Kumrov profesor z likovne aka
demije Maijan Tršar med drugim zapi
sal, da sestavljata slikaijevo motiviko v 
glavnem figuralni in krajinski svet ter da 
je za Kumrova dela zdajšnjega obdobja 
še posebej značilna barvna sestavina 
slik.

Razstavo so odprli 7. februaija zve
čer, na otvoritvi pa je nastopil moški 
pevski zbor kočevske Svobode. Pokro
viteljica prireditve je bila kočevska ko
munala. Istega večera sta glasbena šola 
in ZKO v dvorani nekdanje gimnazije 
pripravili koncert Godalnega kvarteta 
Glasbene mladine Zagreb, ki ga sestav
ljajo: violinista Andjelko Krpan in Ne
nad Firšt, violist Nebojša Ilič in violon
čelist Igor Švare. Kvartet je izvajal dela 
W. A. Mozarta, N. Firšta in J. Brahmsa.

hteva, da so na njem stalno prisotni. S 
prodajo na domačem trgu sicer nimajo 
težav, kajti tudi ob 20 odst. proizvodnih 
zmogljivostih, kolikor jih dela za do
mači trg, in ob dejstvu, daje v Jugosla
viji moč na prste ene roke našteti resne 
proizvajalce nedrčkov, morajo v teh fi
nančno in nasploh negotovih časih do
bro premisliti, komu svojo robo sploh 
zaupati. Še najboljši njihovi kupci so tr
govci v Sloveniji in Hrvaški.

Seveda tudi v izvozu — pri Koipetu 
gre v glavnem za tako imenovani 
»lohn« posel — ni rožnato, vendar tam 
vsaj vsi dogovori trdno držijo. S cena
mi, ki jih dosegajo v izvozu, pa krijejo 
stroške poslovanja in dosegajo mini
malno akumulacijo. Komet dobrih 20 
let dela za izvoz in v tem času so se mar
sičesa naučili, tako kar se tiče kvalitete 
kot tudi zanesljivosti. Danes Komet pri 
tujih partnerjih — z večjimi delajo ne
prekinjeno že deset in več let — velja 
kot kakovosten in soliden proizvajalec. 
Zato jim tudi dela ne manjka.

Za december so Kometove delavke v 
povprečju dobile 2.870 dinatjev plače; 
zaradi zakonskih omejitev bo plača za 
januar lahko le malo večja.

A. B.

Še nove raziskave
Oporečna »pitna voda« v 
belokranjskih vodovodih

DRAGATUŠ — Dragatuški delegati 
so na nedavni seji zborov črnomaljske 
občinske skupščine predlagali, naj bi pod
prli predlog društva za varstvo okolja iz 
Dragatuša, da dajo v letošnjem letu pred
nost raziskavam zalog pitne vode v kadu- 
nji rudnika Kanižarica. To nalogo naj bi 
vnesli v delovni plan Inštituta za raziskavo 
krasa in kraškega podzemlja iz Postojne, 
ki je nosilec večletne raziskovalne naloge 
o oskrbi Bele krajine s pitno vodo do leta 
2050.

Dragatušci predlog za raziskavo pitne 
vode v rudniški kadunji utemeljujejo s 
tem, da je skoraj polovica odvzetih vzor
cev pitne vode iz vodovodov Črno
melj—Semič, Vinica in Adlešiči bakterio
loško oporečna, petina vzorcev pa je tudi 
kemično oporečna. Zato je nujno potreb
no poiskati nove, boljše vire pitne vode, ki 
se po izjavi nekaterih strokovnjakov naha
jajo prav v podtalnici rudniške kadunje. 
Delegat je tudi povedal, da v črnomaljski 
vojašnici večkrat berejo opozorilo, da je 
voda iz vodovodnih pip neprimerna za 
pitje, medtem ko civilno prebivalstvo 
takšnih opozoril ni bilo deležno, četudi so 
strokovne službe razpolagale s podatki. 
Dragatušci so zato predlagali tudi spre
membo prostorskega plana občine Črno
melj, v katerem bi področje rudniške ka
dunje zarisali kot potencialni vir pitne 
vode.

M. B.-J.

Potovanje lahko postane pri
jetno!

Načinov je tisoč in več .... Ste 
pomislili na ZELENI VLAK? 
ZELENI VLAK — SODOBNOST, 
UDOBJE, ČISTOČA IN ... PRI
HRANEK!
Vsa druga prevozna sredstva 
(avtobus, avto) nudijo manj, za
htevajo pa več.
Potovanje z Zelenim vlakom je 
mogoče še poceniti, če kupite:

— povratno vozovnico (20% ni
žja cena),

— blok desetih enosmernih vo
zovnic (20% nižja cena),

— letno vozovnico, ki jo lahko 
uporabite vsak dan, zagotav
lja pa vam rezerviran sedež 
na Zelenem vlaku (od 25 do 
50% nižja cena).

Zeleni vlak povezuje Ljubljano z 
Mariborom, Mursko Soboto, No
vim mestom, Metliko in Zagre
bom, ter Pulo z Zagrebom (preko 
Ljubljane). Prestopil je celo ju
goslovansko mejo, saj povezuje 
Ljubljano, Celje in Maribor z Lip
nico in Gradcem.
TUDI TO JE DELČEK EVROPE...

zeleni vlok

VSE
NA ENEM 

MESTU ^/keramika
ZNIŽANJE CEN 15%

PRODAJA NA 6 MESEČNI 
KREDIT

brezplačna izdelava načrtov za oblikovanje 
in dimenzioniranja peči, kaminov, kmečkih 

peči, toplozračnih peči in pizza peči

dobava vsega materiala 
in montaža peči

PRODAJA IN INFORMACIJE:

GIP PIONIR — KERAMIKA IN FINALlZACUA 
Slakova 5, Novo mesto 
tel.: 068/21-201, 24-298, 26-016 
telefax: 068/23-213
Vošnjakova 7, Ljubljana, tel. 061/317-984

NOVO MESTO
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V TFM TFnNII VAČ 7AMIMA TEDENSKI KOLEDAR - KINO - SLUŽBO IŠČE - SLUŽBO DOBI - STANOVANJA - MOTORNA VOZILA - KMETIJSKI STROJI
V I cm icunu VMO£.MmiVIM PRODAM -KUPIM- POSEST -2ENITNE PONUDBE — RAZNO — OBVESTILA — PREKLICI — ČESTITKE — ZAHVALE

tedenski koledar
Četrtek, 15. februarja — Jovita 
Petek, 16. februarja — Julijana 
Sobota, 17. februarja — Aleš 
Nedelja, 18. februarja — Simen 
Ponedeljek, 19. februarja Konrad 
Torek, 20. februarja Leon 
Sreda, 21. februarja — Irena

LUNINE MENE
17. februarja ob 19.47 — zadnji krajec

kino
BREŽICE: 15. 2. (ob 19.30) mestno 

ljubljansko gledališče Karambol. 16. in 
17. 2. (ob 20. uri) ameriški vojni film 
Cesarstvo sonca. 18. (ob 18. in 20. uri) 
in 19. 2. (ob 20. uri) ameriški akcijski 
film Smrtonosna igra. 20. in 21. 2. (ob 
20. uri) ameriški triler Zaoprnice be
tonske džungle.

ČRNOMELJ: 15. 2. (ob 19. uri) 
ameriški triler Detektiv in dama. 16. 2. 
(ob 19. uri) ameriški akcijski film Tek
saški graničar. 18. 2. (ob 18. uri) ame
riški risani film Ameriška pravljica. 18.

2. (ob 20. -uri) slovenski film Veter v 
mreži. 20. 2. (ob 19. uri) jugoslovanska 
drama Hudičev raj.

KRŠKO: 15. (ob 18. uri), 16. (ob20. 
uri) in 18. 2. (ob 16. uri) ameriško 
znanstvenofant. film Batman. 16.2. (ob 
22. uri) ameriški erotični film Popol
danske strasti. 18. 2. (ob 18. uri) ame
riški kriminalni film Pleši in umri. 20.2. 
(ob 20. uri) francoska komedija Dva 
ubežnika in deklica. 21.2. (ob 17. uri) 
risanke ter (ob 18. uri) karate film Kung 
fu otroci.

NOVO MESTO — DOM JLA: Od 
16. do 18.2. (ob 17. in 19. uri) ameriški 
film Žrelo. 19. 2. (ob 17. in 19. uri) ter 
20. in 21. 2. (ob 17. uri) ameriški film 
Dih smrti. 20. in 21.2. (ob 19. uri) ame
riški film Detektivka iz Beverly Hillsa.

NOVO MESTO — DOM KUL
TURE: 15. (ob 18. in 20. uri) ter od 16. 
do 18. 2. (ob 20. uri) ameriška drama 
Obtoženi. 16. (ob 18. uri) ter 17. in 18. 
2. (ob 16. in 18. uri) ameriška nora ko
medija Letalska akademija. Od 16. do 
18.2. (ob 22. uri) ameriški erotični film 
Voyeur. Od 19. do 21. 2. (ob 18. in 20. 
uri) premiera — ameriški akcijski film 
Nevarna mama —II.

službo dobi
Nudim dober zaslužek, visoko provi

zijo za zbiranje prednaročil za poslovno 
stranko. Tel. 28-694.

STANOVALCI na Kristanovi 30 iš
čemo čistilko za čiščenje hodnika v 4- 
nadstropnem bloku. Vprašajte na tele
fon 24-528 zvečer.

KURIRJA oz. šoferja zaposlimo takoj. 
Pismene prijave oddajte na WLB, d. o. o., 
Germova 3, Novo mesto. (467-SD-7) 

OSEBO za vodenje poslovnih knjig iš
čem. Tel. (0608) 60-031. (P7-54MO) 

AKVIZITERJE za prodajo visoko 
kvalitetnih izdelkov potrebujemo. Tel. 
(068) 58-147 int. 20. (P7-51MO)

stanovanja
STANOVANJE išče mlad par. Tel. 

23-110 od 8. do 14. ure. (446-ST-7)

motorna vozila
Z 101 B, letnik 1979, prevoženih

61.000 km, dobro ohranjena, registrirana 
do maja 1990, ter kombiniran šrotar z mo
torjem, nov, znamke Lifani, in mašino za 
Z 750, starejši tip, ugodno prodam. Tel. 
(068) 84-196. (442-MV-7)

Z 128, letnik 1987, prodam. Jože Bor- 
se, Herinia vas 28, Otočec. (445-MV-7) 

MOTOR za motocross Husqvarna 
250, star dve leti, malo vožen, prodam. 
Tel. (068) 49-176, sobota, nedelja. 
(449-MV-7)

TOMOS AVTOMATIK 3ML, star 
tri leta in čmobeli TV nov, ekran 31 cm 
prenosni prodam. Tel. 24-070.

R 4, letnik 1987, prodam. Jože Gal, 
Orehovec 48, Kostanjevica. (453-MV-7) 

R 4 GTL, star dve leti, prodam za 
45.000,00 din. Tel. 84-358. (P7-20MO) 

R 4 TL, letnik 1983, prodam. Tel. 24- 
062. (P7-21MO)

LADO 1200 L, letnik 1977, prodam. 
Branko Blatnik, Blanca 98, tel. (0608) 43- 
081. (P7-22MO)

126 P, nov, še neregistriran, letnik 
1990, prodam. Tel. dopoldne 23-118 int. 
53. (431-MV-7)

GOLF DIESEL JX, letnik 1986, pro
dam. Tel. 26-909. (P6-88MO)

R 12, letnik 1974, kovinske barve, do
bro ohranjen, registriran, prodam. Tel. 
(068) 24-416. (P6-84MO)

VOLVO, letnik 1973, tip 144, pro
dam. Tel. (0608) 77-370. (423-MV-7) 

NOV APN 6, nevožen, prodam 15% 
ceneje kot v trgovini. Tel. 27-742, popol
dne. (435-MV-7)

ALUMINIJASTA PLATIŠČA 
(FELTNE) (4 komade) za Z 101 ali Z 
128, malo rabljena, ugodno prodam. Tel. 
28-706, zvečer. (P7-9MO) 

REZERVOAR ZA R 4 prodam. Pez- 
direc, tel. 58-326. (P7-5MO)

TOVORNI AVTO, registriran za 5 
ton, s cerado, s pogodbenim delom v Sev
nici, ugodno prodam. Tel. (0608) 79-691. 
(P7-4MO)

PRODAM Z 750, letnik 1984, dobro 
ohranjeno. Kralj Janez, Brusnice 86.

DVE ŠKODI, letnik 1978, prodam. 
Tel. 24-140, popoldne. (P7-74MO)

R 4 GTL, letnik 1987, registriran, pro
dam. Tel. (068) 76-572, popoldne. 
(P7-73MO)

PRODAM motor avtomatik, letnik 
1987, ter dve novi čeladi. Tel. 49-643.

LADO SAMARO 3 V, letnik 1987, 
dodatno opremljeno, rdečo, dobro ohra
njeno, prodam. Milenovič. Cerklje, tel. 
(0608) 69-192. (P7-71MO)

ŠKODO 110 R coupe, letnik 1980, 
leva sprednja stran karambolirana, pro
dam. Tel. po 15. uri (0608) 67-119. 
(P7-32MO)

LADO NIVO, letnik november 1987, 
prodam. Tel. (068) 84-650. (497-MV-7) 

JUGO 45 A, letnik 1987, prodam. Ce
na 48.000,00 din. Tel. 73-408. (ček-MV-7) 

126 P, letnik 1986, prodam. Iztok 
Pleskovič, Gor. Gomila 4, Šentjernej, tel. 
42-375. (P7-57MO)

VIVO VAUXHALL (oblika kadetta) 
prodam ali menjam in BT 50. Tel. 25-894. 
(P7-59MO)

Z 750, letnik 1980, karambolirano, 
prodam. Macele, Dol. Kamence 48, Novo 
mesto. (P7-52MO)

DIANO, letnik 1980, neregistrirano, 
prodam. Brane Gašperšič, Resa 26, Stra
ža, tel. 84-727. (492-MV-7) 

RADIOKLUB Prekopa proda osebni 
avto Z 750 S, letnik 1978, prevoženih
40.000 km, za izklicno ceno 35.000,00 
din. Licitacija bo v nedeljo, 18. 2. 1990, 
od 9. uri pri domu RK. (rač-MV-7) 

DELE za Z 750 in APN 6 S prodam. 
Tel. 43-895. (462-MV-7)

GOLF JX diesel, 1985-december, in 
jugo 45 A, 1987-julij, prodam. Tel. 85- 
163, popoldne. (P7-25MO)

FIAT 126, letnik 1984, prodam. Tel. 
24-970, Emilija Makovec. (466-MV-7) 

RENAULT 4 GTL, letnik 1986, in fiat 
750, letnik 1976, obnovljen, ugodno pro
dam. Tel. 42-277. (469-MV-7)

JUGO GVL 55, letnik 1989, prodam. 
Tel. (068) 65-502. (471-MV-7)

GOLF diesel, september 1984, prevo
ženih 69.000 km, in renault 4, nov, nere
gistriran, prodam. Tel. 42-564. (476- 
MV-7)

FIAT 126 PGL, letnik 1987, odlično 
ohranjen, prodam. Tel. 73-213. (477- 
MV-7)

LADO RIVO 1500, letnik 1987, pro
dam. Tel. 52-350. (P7-26MO)

R 4 in dve parceli na morju prodam. 
Tel. 26-518. (P7-31MO)

Z 101, letnik 1979, prodam. Jože 
Brine, Griblje 48, Gradac. (P7-35MO) 

126 P, letnik 1986, prodam. Tel. 42- 
376. (P7-36MO)

Z 101 GTL, letnik 1987, ugodno pro
dam. Tel. 40-219. (P7-3MO)

JUGO 45, star tri mesece, prodam ali 
zamenjam. Tel. 85-052. (438-MV-7) 

TOMOS BT 50 in APN 6 prodam. 
Robert Povše, Lamutova 14, tel. 21-792. 
(439-MV-7)

126 P, letnik 1987, prodam. Tel. 27- 
947. (457-MV-7)

JUGO 55 Koral, nov, neregistriran, 
ugodno prodam ali zamenjam za GOLF 
ali R 5. Tel. 44-182, dopoldne. 
(P7-14MO)

R 4 GTL, letnik 1987, prodam. Tel. 
(068) 21-660 ali (068) 21-795. 
(P7-17MO)

JUGO 45, nov, prodam. V račun vza
mem tudi rabljen 126 P. Tel. (0608) 70- 
170. (P7-19MO)

GOLF diesel, letnik 1984, in zastavo 
128, letnik 1988, prodam. Tel. (068) 27- 
477, zvečer. (479-MV-7)

VW 1300, nemški, letnik 1971, obnov
ljen, prodam za 2500 DEM. Krevs, tel. 
23-582, dopoldne. (480-MV-7)

DOLENJSKI LIST
IZDAJA: DIC, tozd Dolenjski list, Novo mesto.
USTANOVITELJI: občinske konference SZDL Brežice, Črnomelj, Krško, Metlika, 

Novo mesto, Sevnica In Trebnje.
SKUPŠČINA Dolenjskega lista: organ upravljanja tozda. Predsednik: Nace Stamcar.
ČASOPISNI SVET: organ družbenega vpliva na programsko zasnovo In uredniško 

politiko. Predsednik: Anton Štefanič.
UREDNIŠTVO: Drago Rustja (glavni urednik In vodja tozda), Marjan Legan (odgo

vorni urednik), Andrej Bartelj, Marjan Bauer (urednik Priloge), Mir|am Bezek-Jakše, 
Bo|an Budja, Anton Jakše, Zdenka Lindič-Dragaš, Martin Luzar, Milan Markelj, Pavel 
Perc, Jože Primc, Jože Simčič, Jožica Teppey In Ivan Zoran.

TEKOčl RAČUN pri SDK Novo mesto št.: 52100-603-30624. Devizni račun st.: 
52100-620-970-25731-128-4405/9 (LB — Dolenjska banka d.d. Novo mesto).

IZHAJA ob četrtkih. Posamezna številka 7 din, naročnina za 1. trimesečje 80 din; 
za delovne In družbene organizacije 160 din; za tu|ino 40 ameriških dolarjev ali 70 DM 
(ali druga valuta v tej vrednosti) na leto.

OGLASI: 1 cm v enem stolpcu za ekonomske oglase 90 din, na prvi ali zadn|l strani 
180 din; za razpise, licitacije ipd. 100 din. Mali oglasi do deset besed 60 din, vsaka 
nadaljnja beseda 6 din.

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Glavni trg 24, p.p. 130. Telefoni: ured
ništvo (068) 23-606,24-200, naročniška služba, ekonomska propaganda In fotolabo
ratorij 23-610, mali oglasi in zahvale 24-006. Nenaročenih rokopisov In fotografij ne 
vračamo. Na podlagi mnenja republiškega komiteja za informiranje SR Slovenile (št. 
23 od 21. oktobra 1988) se za Dolenjski list ne plačuje temeljni davek od prometa pro
izvodov. Časopisni stavek, prelom in filmi: DIC, tozd Grafika, Novo mesto. Tisk: Ljud
ska pravica, Ljubljana.

GOLF, letnik 1982, in Z 750, letnik 
1980, prodam. Ivan Jakše. Moverna vas 
4,68333 Semič, tel. 56-749. (482-MV-7) 

126 P, letnik 1979, registriran do junija 
1990, prodam. Tel. 45-270, popoldne. 
(P7-42 MO)

GOLF, letnik J 980, in BMW 2002 
prodam. Nadu, Škocjan 66, Škocjan. 
(483-MV-7)

126 P, avgust 1985, prodam. Dol. To
plice, tel. 65-279. (485-MV-7) 

RENAULT 5 campus, letnik decem
ber 1989, prodam. Pod Trško goro 72, 
Novo mesto. (487-MV-7)

ZASTAVO 128, oktober 1987, pro
dam. Tel. 27-523. (489-MV-7)

126 P, oktober 1988, prodam. Tel. 
(068) 26-863. (490-MV-7)

ZASTAVO 128, letnik 1986, registri
rano do junija, prodam. Tel. 65-412. 
(491-MV-7)

126, letnik 1979, prodam. Gor. Ka
mence 23. (P7-9 MO)

KOMBI Mercedes 206, registriran, 8 
+ 1, letnik 1973, prodam. Ivan Slopšek, 
Brežina 57, Brežice. (P7-48 MO)

R 4 GTL, star 5 mesecev, bordo barve, 
ugodno prodam za 8900 DEM. Tel. 22- 
977. (P7-49 MO)

Z 128, letnik 1986, prodam. Tel. 22- 
886. (P7-65 MO)

GOLF GTI, letnik 1980, bencinar, re
gistriran do decembra, prodam. Zvonka 
Nosan, Ratež56,68321 Brusnice. (499-MV-7) 

GOLF diesel, letnik 1985, S paket, 
nemške izdelave, 5 prestav, prodam. Tel. 
57-199. (499-MV-7)

Z 128, garažirano, letnik 1985, rdeče 
barve, prodam. Tel. (0608) 60-202. 
(P7-69MO)

ZASTAVO 750, letnik 1979, prodam. 
Telefon (068) 25-057, popoldne. (P7- 
75MO)

prodam
Prodam otroško posteljico z jogijem. 

Tel. 27-592, popoldne. (SR-90-MO) 
BREZHIBNO hladilno zamrzovalno 

omaro Gorenje, staro dve leti, dimenzije 
60 x 60 x 170, prodam 50% ceneje. Bojan 
Andolšek, Sokolska 14, Mirna. (P7-66 
MO)

VINO REBULA ugodno prodam. Tel.
(067) 79-253. (P7-6I MO)

KOZOLEC dvojnik na 6 oken pro
dam. Martin Kastelic, Žabja vas 39, Novo 
mesto. (P7-63 MO)

KOTNO sedežno garnituro ugodno 
prodam. Tel. 20-486. (494-PR-7) 

HRASTOVE PLOHE za stopnice 
prodam. Tel. 27-586. (P7-58 MO) 

TELICO, brejo 8 mesecev prodam. 
Jože Pavlič, Staro sejmišče 3, Šentjernej. 
(P7-60 MO)

PRODAM ladijski pod (cena 110 in 
100 din za 1 m2) ter suho seno. Tel. 43- 
538. (493-PR-7)

DVA konfortna tapecirana kavča, dva 
fotelja, tabure, klubske mize in otroško 
posteljico z jogijem ugodno prodam. Po
kličete lahko vsak dan med 14. in 19. uro, 
v nedeljo do 15. ure, na tel. 25-581. (P7- 
56 MO)

ŠTIRISTRANKO SIEMENS WEI- 
NIKS za oblanje stenskih oblog in ladij
skega poda prodam. Andrej Dimnik, Do- 
brunjska c. 48, Dobrunje. (P7-28 MO) 

NOV, 1 nerabljen kombiniran italijan
ski voziček prodam. Tel. (068) 26-331. 
(P7-30 MO)

KAMP prikolico IMV, tip 500 E, pro
dam. Tel. (0608) 61-801. (P7-38 MO) 

120-basno klavirsko harmoniko, malo 
rabljeno, prodam za 5900 din z. možnjost- 
jo dostave. Tel. (061) 265-901. (P7-39 
MO)

KRAVO simentalko s prvim teletom 
prodam. Jože Ostanek, Sela 2, Karteljevo. 
(481-PR-7)

TROSED, raztegljiv v posteljo, in dva 
fotelja ter kombiniran štedilnik ugodno 
prodam. Tel. 20-285. (P7-44 MO) 

ZAMRZOVALNIK (501), malo rab
ljen, prodam. Tel. 27-486. (460-PR-7) 

ZARADI SELITVE poceni prodam: 
ohranjeno starejšo kombinirano omaro, 
dva kavča, dva fotelja z mizico, rabljen 
električni štedilnik in žensko kolo. Telefon
(068) 21-155, po 15. uri. (461-PR-7) 

JOKE-BOX, fliper, biljard, sobno
kegljišče, prodam. Tel. (0608) 60-031. 
(459-PR-7)

OMARO za dnevno sobo prodam. 
Tel. 24-974. (444-PR-7)

KOSTANJEVO KOLJE prodam. No
vak, Hudo 4, Novo mesto. (447-PR-7) 

PRODAM brejo telico in dve kravi. 
Jablan 30, Mirna Peč. (448-PR-7) 

MEŠALEC betona, rabljen, prodam. 
Tel. 27-800, po 15. uri. (P7-13MO) 

KOBILO, staro 4 leta, 600 kg, z. žre- 
bičko, staro 7 dni, prodam. Pirc, Sadinja 
vas 24, Dvor. (465-PR-7)

PRODAM enodelni dvoposteljni jogi, 
plastični bazen (45001), motorno kosilni
co za zelenico in stroj za rezanje žive meje 
(uvožen). Tel. (0608) 81 -096. (P7-16MO) 

KLAVIRSKO HARMONIKO znam
ke Delicia, 80-basno, prodam. Tel. 85- 
984, po 15. uri. (P7-18MO) 

NAVADNO HARMONIKO znamke 
Prostor, Be, Es, As, klavirsko harmoniko 
(60-basno), prodam. Branko Abram, Le
dina 74, Sevnica. (P7-23MO) 

VIDEOREKORDER SHARP 900 
DEM, AL-platišča, gume SEMPERIT 
700 DEM, prodam. Tel. 85-052. 
(438-PR-7)

OKROGLO RAZTEGLJIVO MI
ZO ugodno prodam. Tel. 25-687. 
(463-PR-7)

PRALNI STROJ Gorenje in 30- 
litrski bojler zelo ugodno prodam. Slavka 
Gruma 70, stanovanje 8, Novo mesto. 
(484-PR-7)

BARVNI TV Gorenje (ekran 51 cm), 
nov, in otroško športno kolo prodam. An
ton Mali, Krka 16 b, Novo mesto, tel. 27- 
414. (488-PR-7)

PRODAM kupersbusch, televizijske 
antene, novo motorno žago Alpina 45, la
dijski pod (80 din m2) in pečnice za ka
min. Tel. 28-680. (ček-PR-7)

AVTO prikolico prodam. Tel. 41 -169. 
(P7-46MO)

BARVNI TV Korting Gorenje (64 
cm, daljinsko vodenje), letnik 1984, pro
dam za 700 DEM. Tel. (0608) 61-271, 
vsak dan od 8. do 14. ure. (P7-68MO) 

OSO VINE za tračno žago, prazen ak
varij, otroško posteljo in jogi prodam. Tel. 
(0608) 67-545. (P7-70MO) 

ELEKTROMOTOR (4 KW), nerab
ljen, osovino, stikalo 25 A, prodam. Tele
fon 24-503, Škrabi, Lamutova 20, Novo 
mesto. (457-PR-7)

SUHE SMREKOVE PLOHE (6 m2) 
prodam. Cena 3.000,00 din za m3. Tele
fon 65-642. (P7-11MO)

KOTNO BRUSILKO Makita, novo, 
in vlečno kljuko za R 4 prodam. Železnik, 
tel. 22-416. (P7-2MO)

SUHE HRASTOVE DESKE debeli
ne 3 cm prodam. Markeljc, Straža 2, tel. 
40-152. (434-PR-7)

ČRNO VINO prodam. Za informacije 
pokličite na tel. (068) 52-846. (436-PR-7) 

BAKRENO PLOČEVINO (0,55 mm) 
in 2,5 m3 smrekovih plohov ugodno pro
dam. Tel. (0608) 75-788. (427-PR-7) 

UGODNO PRODAM semenski in 
krmilni krompir, traktor Zetor 7011, čelni 
nakladač, tri obračalnike, dvobrazdni in 
tribrazdni plug, hladilnik mleka, barvni te
levizor, nakladalko 28-24, vinograd z zi
danico in inventatjem. Jaki, Brinje, Šen
trupert, tel. 40-005. (433-PR-7)

PRODAM raztegljiv kavč in trajno ža
rečo peč Kueppersbusch. Tel. 26-075, po
poldne. (416-PR-7)

AMERIŠKI BILJARD prodam. Maj
zelj, Šentjernej, tel. (068) 42-014. 
(415-PR-7)

kupim
PARCELO do 30 arov v Sevnici ku

pim. Tel. (0608) 33-496. (P7-53MO) 
KOSILNICO BCS kupim. Tel. 56- 

612. (P7-64MO)
KUPIM traktorske verige 12,4 — 28 s 

podkovicami. Tel. (068) 76-373, zvečer. 
(460-KU-7)

posest
V CENTRU BREŽIC prodam novej

šo hišo, primerno za obrtnika. Nada Baj
da, Meškova ulica 2, Brežice. (451-PO-7) 

GOZD, travnik in vikend parcelo na 
Raki prodam. Tel. (068) 41-089, popol
dne. (P7-15MO)

OBNOVLJENO KMEČKO HIŠO, 
primerno za vikend, z nekaj zemlje, na 
mirnem sončnem kraju v bližini Žužem
berka, prodam. Tel. 25-986, popoldne. 
(P7-1MO)

HIŠO, 3 km od Senovega, z možnim 
bifejem prodam. Bife Slapšak, Titova 4, 
Senovo. (P7-6MO)

HIŠO v Krškem prodamo. Informacije 
na tel. (0608) 31-658. (P7-10MO) 

NJIVE, travnike, gozdove v Birčni vasi 
prodam. Tel. (061) 263-993, od 7. do 19. 
ure. (P6-5MO)

VIKEND BRUNARICO — lesen 
vinski hram 6 x 17 m, lahko nadomestna 
lokacija, sadovnjak, gozd, opuščen vino
grad, skupaj cca 2 ha, v bližini Čateških 
Toplic (Brežice), med vinogradi, ob as
faltni vinski cesti v Sromljah, prodam. Tel. 
(061) 215-783, zvečer. (348-PO-6)

DVE GRADBENI PARCELI v cen
tru Birčne vasi prodam. Tel. (061) 263- 
993, od 7. do 19. ure. (P6-5MO) 

POLOVICO HIŠE v Novem mestu 
prodam za 350.000 din. Tel. (064) 80- 
727. (425-PO-7)

VINOGRAD na Ljubnu in njivo v 
Podljubnu (Karlovac) prodam. Kristina 
Škufca, Vel. Podljuben, tel. 43-694. 
(406-PO-7)

VINOGRAD (450 trt) na terasah v 
Plešivici prodam. Anton Težak, Dole 5, 
68331 Suhor. (409-PO-7)

OPUŠČEN VINOGRAD (22 a) z 
gradbeno parcelo v Venišah, Leskovec pri 
Krškem, prodam. Prekrasna lega. Tel. 
(061)343-963. (418-PO-7)

PRODAM dva vinograda in zidanico 
ter njivo v okolici Krškega. Tel. (063) 27- 
606. (420-PO-7)

PARCELO za vikend (sezidana že 
klet) z vinogradom in manjšim sadovnja
kom v okolici železniške postaje Breg 
ugodno prodam. Tel. (063) 783-261. 
(450-PO-7)

GOZD v Zagorici pri Mirni prodam. 
Cugelj, Gor. Nemška vas 11, Trebnje. 
(P7-62MO)

GRADBENO PARCELO v bližini 
Brežic v izmeeri 24 arov prodam. Tel. 
(0608) ^-631, zvečer. (P7-55MO) 

HIŠO v Metliki, v centru z dvoriščno 
zgradbo, vrtom in njivo, nujno prodam. 
Tel. (047) 71-849. (P7-29MO)

VINOGRAD z zidanico na Debencu 
pri Mirni prodam. Mrvar, Zabukovje, 
Trebelno. (P7-33MO)

BUKOV IN KOSTANJEV GOZD v 
bližini Metlike prodam po ugodni ceni. 
Edica Tkalčič, Zupančičeva 2, Metlika. 
(P7-34MO)

V BLIŽINI Čateških Toplic prodam 
novo vinsko klet in nov vinograd (600 
trt). Tel. (0608) 61-801, od 6. do 10. ure. 
(P7-37MO)

ZAZIDLJIVO PARCELO v Novem 
mestu (780 m2) prodam. Tel. (061) 349- 
682, po 15. uri. (P7-40MO) 

GRADBENO PARCELO v Novem 
mestu prodam. Tel. 20-287 od 18. do 21. 
ure. (P7-43MO)

STAREJŠO STAVBO z. zemljiščem 
(10 a) v okolici Novega mesta prodam. 
Tel. 27-556. (P7-47MO)

kmetijski stroji
VRTAVKAST OBRAČALNIK VO 

2 Pajek prodam. Tel. (0608) 75-745. 
(P6-31MO)

KROŽNE BRANE, nove, ugodno 
prodam. Brane Jesih, Sela 8 pri Dragatu- 
šu. (422-KS-7)
PRODAM motokultivator GOL
DONI. 14 KM, s priključki.
Tel. (068) 28-086 (popoldne).

TRAKTOR IMT 542, star 4 leta,
1300 ur, prodam ali zamenjam za Univer
zah Alojz Jurak, Dol. Kamence 33, Novo 
mesto. (400-KS-6)

TRAKTOR Univerzal s prednjim po
gonom prodam. Jordankal 6,68216 Mir
na Peč. (455-KS-7)

TRAKTORSKO VITLO Riko in 
motorno kolo ATX 50 S prodam. Telefon 
76-442. (454-KS-7)

SEJALNICO za koruzo, novo, ugo
dno prodam za 10% ceneje. Tel. 84-432. 
(P7-24MO)

ROTACIJSKO KOSILNICO SIP 
135, molzni stroj Vitrex in kostanjevo 
kolje prodam. Medle, Potov Vrh 16, No
vo mesto. (470-KS-7)

KOSILNICO BRK sip 135, tridelne 
traktorske brane in prašiča (120 kg) pro
dam. Tel. (068) 73-208. (472-KS-7) 

ZETOR 5245, samo 600 delavnih ur, 
ugodno prodam. Jordan, Malence 12, 
Kostanjevica. (474-KS-7)

TRAKTOR Ursus 335 s kabino, star 
11 let, ter motor avtomatik, star eno leto, 
prodam. Tel. 76-171. (475-KS-7) 

TRAKTOR IMT 539 (160 delovnih 
ur), prikolico (kiper), frezo, plug in brane 
prodam. Slavko Setničar, Prapreče 18, 
Žužemberk. (P7-27MO)

TRAKTOR KORMIK (43 KS), odli
čen, prodam. Tel. 89-268 ali 82-618. 
(P7-41MO)

FREZO s kardanom za TV 522 pro
dam. Cena 5.500. Cesarjeva 44, Novo 
mesto, tel. 28-721. (500-KS-7) 

KOSILNICO Figaro (bencin, petro
lej) prodam. Darko Rak, Rogačice 8, Stu
denec, tel. (0608) 89-296. (P7-67MO) 

TRAKTOR Ferguson 533 s kabino 
(1600 delovnih ur) prodam. Brozovič, 
Učakovci 2, 68344 Vinica pri Črnomlju. 
(498-KS-7)

ŽITNI KOMBAJN klas prodam. 
Franc Struna, Potov Vrh, Novo mesto. 
(496-KS-7)

razno
DEKLETI s končano srednjo gostin

sko šolo iščeta delo v Novem mestu ali 
bližnji okolici ali vzameta v najem manjši 
lokal brez predplačila. Naslov v upravi li
sta. (473-RA-7)

OTROŠKA VARUŠKA oziroma gos
podinjska pomočnica za delo v popoldan
skem času naj pokliče na telefon 25-627 
oziroma se oglasi pri Ivanu Kralju, Brus
nice 86. (468-RA-7) 
v BODOČI PODJETNIKI, POZOR! 
Želite ustanoviti svoje lastno podjetje, uje
ti čas in uspeti? Pomagali vam bomo usta
noviti podjetje, izdelati statut in vam sve
tovali pri poslovanju podjetja. AKTIVA, 
d. o. o., pričakuje vaš klic vsak delavnik 
od 11. do 15. ure na tel. (068) 22-055 in 
od 9. do 17. ure na tel. (061) 322-641. 
(P7-50MO)

preklici
IGOR GRUM, Žužemberk, preklicu

jem besede, ki sem jih izrekel CVETKI 
ZAJC iz Žužemberka ob 22. uri v gostilni 
Štupar na Dvoru. (443-PK-7)

obvestila
JARKICE rjave, stare 6 tednov, in beli 

piščanci, večji, bodo v prodaji od 5. do 10. 
marca dalje. Jože Jeršin, Račje selo, 
Trebnje, tel. 44-389. (478-OB-7) 

SPREJEMAMO naročila za 4-tedenske 
piščance in nesnice za 17. marec. Kuhelj, 
Šmarje 9, Šentjernej, tel. 42-066. (P7- 
45MO)

POPRAVLJAM vse vrste šivalnih 
strojev doma in na terenu. Jože Pavlin, 
Mirna pot na Laze 13, tel. 47-063. 
(495-OB-7)

MAŠKARADNE OBLEKE za otro
ke lahko naročite po telefonu (061) 448- 
475. Pošljemo po povzetju! (P7-12MO) 

OB VŠAKI SVEČANI PRILOŽNO
STI na voljo: kuhanje, pripravljanje, de- 
koriranje (na porokah, piknikih, obletni
cah). Tel. (068) 41-083. (421-OB-7) 

MAŠKARADNE nove obleke za 
otroke in odrasle prodam. Tel. (061) 266- 
940, po 10. uri. (278-OB-5) 

POKLIČITE tel. št. (0608) 32-187, če 
je okvara na vodovodni instalaciji, pušča 
pipa ali se je pokvaril bojler! Tudi prese
limo vas. Montaža in servisiranje vodo
vodnih naprav Radovan Jelen, Kremen 2 
c, Krško. (P6-16MO)

O POSLOVNOSTI ZASEB- 
NEQA SEKTORJA VAS NAJ
BRŽ NI TREBA PREPRIČE
VATI!

KKUMCTK
zasebni salon pohištva iz 

^.Ozlja vam nudi pohištvo re- 
nomiranih firm tudi do 50 odst. 
cenejše!
Dostava brezplačna!
Obiščite naš razstavni prostor 
v Ozlju, Sopot 9, telefon (047) 
76-085.

TERMOELEKTRONIKA
Zagreb, Gunduličeva 31 
tel, fax: 041/421-854

• računalniki
• kompletne PC konfiguracije
• posamezne komponente
• telefaxi
• fotokopirni aparati
• software

Informacije v Novem mestu: tel: 
28-341

POLAGAMO STENSKE IN 
STROPNE OBLOGE KVALITET
NO IN UGODNO. Tel. (068) 59- 
334. (458-OB-7)

ZDRAVSTVENI CENTER
DOLENJSKE
TOZD Zdravstveni dom
Trebnje

prodaja
na javni licitaciji

PO! 
10 I

iškodovano reševalno vozi- 
o CX-20, letnik 1986. Začet
na cena je 30.000,00 din. 
Prodaja vozila bo na licitaciji 
17. 2. 1990 ob 9. uri. Ogled 
vozila in vse informacije so na 
Avtoservisu JEROVŠEK, Ce
sta na Krko 4, Grosuplje. Inte
resenti plačajo 10-odst. varš
čino 1 uro pred licitacijo.

BIZELJSKO
Tel. 0608 68-127

VEDNO NA ZALOGI VSE VRSTE NAGROBNIH

Št. 7(2113)15. februarja 19901
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ZAHVALA

V 78. letu nas je zapustil

ALOJZ
DRAGAN
iz Gorenje vasi pri Šmarjeti

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki so nam pomagali v teh težkih trenut
kih, darovali cvetje in pokojnika v tako velikem številu pospremili na 
zadnji poti. Posebna hvala delovnim organizacijam Pionir-lesni obrat, 
Krka, tovarna zdravil, Osnovna šola XII. SNOUB Bršljin, sosedom, 
govorniku, pevcem in gospodu župniku za opravljeni obred.

Žalujoči: žena Ana, sin Alojz z družino, Albin z družino in Anton z 
družino

S
ZAVAROVALNA SKUPNOST TRIGLAV 
POSAVSKA OBMOČNA SKUPNOST KRŠKO

IZVRŠILNI ODBOR

po sklepu izvršilnega odbora ZST POS KRŠKO
razpisuje dela in naloge

VODJE SEKTORJA ZA SAMOUPRAVNO OR
GANIZIRANOST IN KADRE
Poleg splošnih mora kandidat izpolnjevati še naslednje pogoje:
— da ima visoko izobrazbo pravne smeri in tri leta delovnih 

izkušenj,
— da ima strokovne, organizacijske, moralno-politične, etične 

in druge delovne sposobnosti za opravljanje nalog iz pri
stojnosti vodje sektorja za samoupravno organiziranost in 
kadre.

Za navedena dela in naloge bo izbrani kandidat imenovan za 4 
leta.
Pisne prijave z dokazili naj kandidati pošljejo v 15 dneh po ob
javi razpisa na naslov:
ZAVAROVALNA SKUPNOST TRIGLAV, POSAVSKA OB
MOČNA SKUPNOST KRŠKO, Trg Matije Gubca 3, s pripisom 
»Za razpisno komisijo«.
O izbiri bomo kandidata obvestili v 8 dneh po poteku razpisa.
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Industrija pletenin 
INPLET, d. o. o.
SEVNICA, Dol. Brezovo 34

Po sklepu delavskega sveta z dne 9.2.1990 objavljamo

JAVNO DRAŽBO
za prodajo naslednjih osnovnih sredstev:
1. registrirnik delovnega časa RTD — 10 za 100 oseb, let

nik 1982, inv. št. 1070 In 1071,
2. pralni stroj Gorenje, inv. št. 809, izklicna cena: 800,00 

din

Dražba bo v ČETRTEK, dne 22. 2.1990, ob 11. uri

pred energetskim objektom. Ogled je možen eno uro pred 
pričetkom.
Interesenti vplačajo 10-odst. varščino od izklicne cene pred 
pričetkom dražbe pri blagajni.
Varščino bomo uspelemu kupcu všteli v kupnino, drugim ude
ležencem pa vrnili brez obresti.
Prometni davek plača kupec. Kupec mora kupnino poravnati 
isti dan (do 13.30 pri blagajni).

89/7

SKUPŠČINSKI
DOLENJSKI LIST

* a občino 
Črnomelj,

METLIKA. NOVO 
MESTO. RIBNICA. 

IN TREBNJE

V 1. številki Skupščinskega Dolenjskega lista, ki je izšla z datu
mom 31. januar 1990, so poleg kazala za leto 1989, objavljeni na
slednji dokumenti:

OBČINA METLIKA
— Dopolnitev odloka št. 349 (SDL 21 /89)
— Sklep o imenovanju občinske volilne komisije za mandatno ob

dobje 1990-1994
— Odlok o spremembi odloka o zagotavljanju sredstev za skupne 

družbene potrebe v občini Metlika v letu 1990
OBČINA RIBNICA
— Popravek odloka št. 364 (SDL 21 /89)
OBČINA TREBNJE
— Popravek odloka o volitvah v zbore skupščine občine Trebnje
— Sklep o imenovanju občinske volilne komisije
— Sklep, s katerim se odreja javna razgrnitev osnutka spremem

be dela zazidalnega načrta Pavlinov hrib — Stari trg (1. faza)
medobčinske objave
— Odredba o pristojbinah za veterinarsko-sanitarne preglede ži

vali in živil živalskega izvora, za izdajo dovoljenja za prodajo 
mleka,  za veterinarsko-sanitarne preglede klavnih živali, pla
čevanje dela stroškov veterinarsko-higienske službe in plače
vanje dejavnosti diagnostike kužnih bolezni izven rednega de
lovnega časa

LftjJuJ]

ZAHVALA

V 81. letu nas je nepričakovano zapustila 
naša draga mama, stara mama in prababica

v v

FRANČIŠKA
TRŠČINAR

iz Jume vasi

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, dobrim sosedom, posebno Grego
ričevim, prijateljem in znancem, ki ste nam v najtežjih trenutkih kakor
koli pomagali, darovali cvetje in vence ter nam izrekli sožalje. Prisrčna 
zahvala Cestnemu podjetju, SB NM-teh. enota, Tovarni obutve Novo 
mesto, obrtniku Zoriču, stanovalcem Ulice Ivana Roba, p. Petru in 
župniku za lepo opravljen obred ter vsem, ki ste pokojnico pospremili 
na njeni zadnji poti.

Žalujoči: sinovi Franc, Ivan, Jože, Martin ter hčerki Marija in Jože
fa z družinami

Delo, skrb, trpljenje, dragi ata. 
bilo tvoje je življenje.

ZAHVALA

V 87. letu starosti nas je zapustil naš dragi 
ata, stari ata, pradedek, tast, brat in stric

MARTIN JERELE
iz Brezovice 26, Šmarješke Toplice

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, prijateljem in dobrim vaščanom, ki 
so nam v težkih trenutkih pomagali, nam izrekli sožalje, darovali po
kojnemu cvetje, sv. maše in ga v tako velikem številu spremili na zadnji 
poti. Zahvaljujemo se zdravnikom in medicinskemu osebju pljučnega 
oddelka bolnice Novo mesto, ki mu je lajšalo zadnje dni življenja, Krki 
sind. programa zdravila. Posebna hvala g. župniku za lep obred in pre
lepe besede slovesa.

Žalujoči: vsi njegovi

Kumin Vrh, Maidstone, Kanada, Šentjur

V domu našem je praznina, 
v srcih naših bolečina.

ZAHVALA

V 70. letu starosti nas je po hudi bolezni za
pustila naša draga mama, nadvse dobra že
na, mama, sestra, babica, prababica in teta

FRANČIŠKA MALI
iz Regrče vasi

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki so nam pisno ali ustno izrazili sožalje, 
darovali vence in cvetje ter pokojno spremili na njeni zadnji poti. Po
sebno zahvalo izrekamo osebju interne za prizadevno nego pokojne in 
pomoč. Prisrčna hvala DO Novoteks — tozd Tkanina, IMV-tozd Re
voz, gospodu kaplanu za opravljeni obred in pevcem za zapete 
žalostinke.

Žalujoči: vsi njeni

KOMU PRODATI 
MLEKO IN MESO?

KOČEVJE — Iz vrst kmetov je več
krat slišati pripombe v zvezi z odkupom 
mleka in mesa. Za odgovor smo zaprosili 
novega direktorja kooperacije inž. Franca 
Buta. Povedal je: »Imamo tri vrste kme
tov, s katerimi sodelujemo. V prvi katego
riji so kmetje, ki jim Kmetijsko gospodar
stvo nudi v rejo živino, in ti so dolžni 
živino prodati naši kooperaciji. Teh kme
tov je najmanj. V drugi kategoriji so kmet
je, ki imajo v najemu tudi naša zemljišča.
Z njimi imamo sklenjene pogodbe, da so 
nam dolžni na leto prodati določeno koli
čino mleka, pitancev itd. V pogodbi je do
ločilo, ki pravi, da so to dolžni storiti »pod a 
enakimi pogoji«. To pa pomeni, da je 
kmet dolžan-najprej ponuditi blago nam; 
če pa ima kupca, ki mu ponudi več, kol 
plača kočevska klavnica, pa lahko proda 
njemu. V nekaterih primerih mu lahko 
kupca priskrbimo tudi mi. Vendar je kmet 
v takem primeru — če proda drugam 
—dolžan kooperaciji plačati okoli 7 od
stotkov marže. V tretjo skupino pa sodijo 
kmetje (takih je okoli četrtina), s katerimi 
nimamo sklenjenih kooperantskih po
godb in nimajo v najemu naših zemljišč. 
To niso naši kooperanti in nam prodajo le, 
če jim mi ponudimo več, kot bi dobili 
drugje.«

ZAHVALA

V 80. letu nas je nenadoma tragično zapu
stila naša mama, stara mama in babica

KAROLINA DRAGAN
roj. Žagar

iz Kostanjevice na Krki

Iskrena hvala vsem sosedom, ki so prvi priskočili na pomoč, posebna 
zahvala gospodu župniku za nesebično organiziranje in obveščanje 
vseh, ki so pomagali pri gašenju in reševanju. Hkrati se zahvaljujemo 
Postaji milice Kostanjevica na Krki, Gasilskemu društvu Kostanjevica 
na Krki in KS Kostanjevica za hitro in učinkovito ukrepanje. Iskrena 
hvala vsem, ki ste nam v najtežjih trenutkih stali ob strani, izrekli soža
lje, podarili vence in cvetje in pokojnico spremili na zadnji poti. Hvala 
govornikoma za poslovilne besede, pevcem za zapete pesmi in godbi na 
pihala tovarne Videm iz Krškega.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

V 78. letu starosti nas je zapustil dragi mož, 
oče, brat, tast, stric, dedek in pradedek

JOŽEF 
UDOVČ

iz Črmošnjic 26 pri Stopičah

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, znancem in prija
teljem, ki so nam kakorkoli pomagali v težkih trenutkih, izrekali soža
lje, darovali cvetje in vence ter pokojnika v tako velikem številu spremi
li na njegovi zadnji poti. Posebna zahvala pevcem iz Stopič in gospodu 
župniku za lepo opravljeni obred.

Žalujoči: vsi njegovi

Ni več trpljenja, ne bolečin.
Čeprav smo sinovi odrasli,
bomo tvoj nasvet, dragi ata, pogrešali

ZAHVALA

Po kratki bolezni nas je v 80. letu starosti 
zapustil dobri ata in stari ata

FRANC
BIZJAK

iz Okiča

Vsem, ki ste naredili kaj dobrega v njegov spomin, nam pa v tolažbo, 
iskrena hvala. Posebna zahvala družinam Kodeh, Živec, Papež, Gane in 
Podlipnik.

Žalujoči sinovi: Franci, Lojze, Jože in Stanko z družinami

ZAHVALA

V 90. letu starosti nas je zapustila naša dra
ga mama, sestra, teta, babica, prababica in 

tašča

MARIJA 
GORŠE
roj. CVELBAR

iz Novega mesta

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem, znancem, 
kolektivu DO BTC Ljubljana in pevcem, ki so nam izrazili sožalje, da
rovali cvetje in pokojnico pospremili na njeni zadnji poti.

Žalujoči vsi njeni

Nihče ne ve, kako boli ko tebe, 
ljubi mož in očka, več v našem domu ni 
A spomin nate vsak dan vse 
bolj živi saj zlatih src, kot si imel 
ga ti malo še živi Le zakaj si moral 
ravno ti umreti ko je s teboj bilo 
tako lepo živeti'

ZAHVALA

ob boleči izgubi moža, očeta in brata

EDVARDA KOSTELCA
iz Drašič 59

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom, prijateljem in znancem za nesebično pomoč v najtež
jih trenutkih, darovano cvetje in izraženo sožalje. Posebna hvala Cestnemu podjetju iz Novega mesta, DO 
Komet, PTT, Novolesu Metlika, zdravnikom internega oddelka bolnišnice Novo mesto, Gasilskemu društvu 
Drašiči, Lovski družini Metlika, pevcem za zapete žalostinke, govornikom za poslovilne besede ter gospodu 
župniku za lepo opravljeni obred. Se enkrat hvala vsem, ki ste pokojnika v tako velikem številu spremili na 
njegovi zadnji poti.

Žalujoči: žena Milica, sinova Robert in Bojan, brat Ivan ter ostalo sorodstvo

DOLENJSKI LIST



JOŽE PERKO

» Vsaka druga organizacija lah
ko človeka enkrat dvigne pod 
oblake, drugič pa trešči po glavi 
in zabije v tla, le pri gasilcih tega 
ni. Naše delo in cilji so povsem 
realni in tisti, ki se odloči za gasil
sko društvo, stori to iz povsem 
humanitarnih nagibov. Pri nas 
nima nihče materialnih koristi, 
vedno le dajemo in se razdajamo, 
za plačilo pa je do volj beseda h va
la,« pravi Jože Perko iz Dragatu- 
ša, ki je p gasilskih vrstah že 4 de
setletja, torej polovico časa obstoja 
dragatuškega gasilskega društva, 
ki bo za svoj visoki jubilej ob čr
nomaljskem občinskem prazniku 
prejelo plaketo.

Perku se zdi povsem razumlji
vo, da se je kot najstnik odločil za 
gasilca Zanimala ga je tehnika 
ki je takrat v rodni Vinici ni bilo 
kaj prida in morda prav pri gasil
cih še največ. Danes se ob spomi
nu na takratne čase le nasmehne, 
čeprav so spomini na marsikateri 
dogodek bolj grenki kot smešni 
Zgodilo se je, da so se s počasno 
konjsko vprego pripeljali na kraj 
požara ko je od poslopja ostal le 
še pepel, ali pa ni bilo dovolj cevi 
ni hotela vžgati motoma brizgal
na Ne čudi torej, da so ljudje ob 
spoznanju, da zaradi zastarele 
tehnike ostajajo nemočni pred 
rdečim petelinom, postajali apa
tični in so celo zapuščali gasilske 
vrste. Tudi dragatuško gasilsko

društvo je bilo leta 1970, ko je 
Perko prevzel vajeti v roke, v raz
sulu. Toda njegova dobra volja in 
vztrajnost sta kmalu obrodili sa
dove. Kupili so novo brizgalno, 
saj jim je staro dobesedno razne
slo, pa delovne in paradne uni
forme. Ljudje so dobili nov polet, 
kar pa po Jožetovem mnenju ni le 
zasluga predsednika, temveč vseh 
krajanov, ki živijo z gasilskim 
društvom. In dragatuški gasilci se 
lahko pohvalijo s podporo ljudi, 
saj skoraj ni niše, kjer ne bi bil 
vsaj en gasilec, v bližnjih Brdarcih 
pa so gasilci celo po štirje člani 
družine.

»V današnjih časih različnih 
prispevkov in samoprispevkov 
ljudje težko dajo denar še za do
brodelne akcije, toda za gasilce so 
vedno pripravljeni dati. Kmalu po 
vojni, ko denarja skoraj ni bilo pri 
hiši, pa so dobrodelne prispevke 
za gasilce,plačevali's kurjimijaj
ci,« se spominja Perko, ki ve, da 
bo tudi akcija za nakup novega 

gasilskega avtomobila, ki jo bodo 
izpeljali v kratkem, uspela. Po 
drugi strani pa pravi, da glede na 
majhno število požarov v zadnjih 
letih gasilsko društvo ne bi bilo 
potrebno v vsaki vasi »Toda ta 
društva so že prerasla svojo pr
votno funkcijo in danes marsikje, 
tudi v Dragatušu, pomenijo temelj 
društvenega in družabnega živ
ljenja. Ne gre, da bi ljudi priganja
li le k delu, zlasti ne tistih po 55. 
letu starosti, toda jaz sem še vedno 
delaven. V društvu vedno kaj 
manjka.«

»In sedaj, ko bomo imeli so
dobno opremljeno gasilsko druš
tvo, smo se v nostalgiji za dobrimi 
starimi časi spomnili na ročno 
brizgalno in ročno sireno, ki smo 
ju nekoč kot pomoč dali sosed
njim društvom, želeli bi ju nazaj, a 
nam to gotovo ne bo uspelo,«po
toži Perko, ki mu ni vseeno, 
kakšna bo usoda dediščine draga- 
tuških gasilcev. Tudi zaradi gene
racij, ki prihajajo, ne.

M. BEZEK-JAKŠE

Po 30 letih 
prišel do 
pravice

»Primer Janko Vranešič«
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ČRNOMELJ — Dobrih 30 let je 
trajal boj Črnomaljca Janka Vrancšiča 
za vrnitev poslovnih prostorov v njego
vi hiši na Kolodvorski 49. Ves ta čas je 
namreč lastnik dokazoval krivico, ki 
mu je bila storjena z nacionalizacijo, ter 
si prizadeval, da bi se mu vrnila lastnin
ska pravica. Sklep, ki so ga nedavno 
sprejeli zbori občinske skupščine, so 
zanj upanje več, da bo prišel do svoje 
pravice.

O Vranešičevi zgodbi je naš časopis 
že večkrat pisal. Morda le za osvežitev 
spomina: Vranešič je leta 1958 zgradil 
stanovanjsko hišo ob glavni črnomalj
ski ulici, zato je na zahtevo takratnih 
organov moral v pritličnem delu prire
diti prostore za trgovinsko dejavnost. 
Leto pozneje pa mu je občina trgovino s 
skladiščem nacionalizirala, čeprav lokal 
z 68,40 m2 ni zapadel v obvezno nacio
nalizacijo. Občinska skupščina je na 
skupni seji decembra 1967 sklenila, da 
se Janku ti prostori vrnejo, a je uresniči
tev tega sklepa na seji februarja 1968 
zadržala pod pretvezo, daje lokal druž
beno potreben in do danes sklep ni bil 
uresničen.

Vranešič je v teh letih opozarjal, daje 
lokal z zgraditvijo dveh samopostrežnic 
v bližini izgubil pomen za trgovinsko 
dejavnost, opozarjal na spremenjene 
razmere, ki dovoljujejo večje poslovne 
površine v zasebni lasti ter tudi na dej
stvo, da se je današnja družba že opre
delila, da je potrebno družbene krivice 
popraviti.

Ker je lokal ostal v lasti črnomaljske 
občinske skupščine, je za denacionali
zacijo potreben sklep zborov skupščine, 
nikakor pa ne soglasje Dolenjke kot 
uporabnika prostorov. Skupščina je 
sklep sprejela, čeprav je Dolenjka temu 
oporekala, češ da je ta trgovina po 
obsegu prodaje na 6. mestu med 15 
prodajalnami ter da bo z zaprtjem pri
zadet velik del kupcev. Pripravljeni so 
celo lokal odkupiti, vendar nimajo 
prednostne pravice. Skrbi pa jih tudi 
socialna varnost 5 prodajalcev, za kate
rih zaposlitev bi morala po njihovem 
poskrbeti občina.

Vranešič je ob tem na skupščini dejal, 
da je pripravljen skleniti najemno po
godbo z Dolenjko, seveda pod tržnimi 
pogoji in ne za pičel denar, ki gaje pla
čevala za najemnino doslej. S tem bi bi
lo rešeno tudi socialno vprašanje zapo
slenih.

M. BEZEK-JAKSE

Rudi Ferlin

Še en sejem!
Rudi Ferlin 
skupaj s krš£a prireja

im Tran
sportom

KRŠKO — Avtomobilski sejmi 
rastejo kot gobe po dežju. Očitno je, 
da so zasebniki znali prisluhniti po
trebam avtomobilistov, ki so se doslej 
morali voziti na sejme v Ljubljano ali 
Zagreb. Tak sejem deluje sedaj tudi 
na parkirnih prostorih krškega Trans
porta, kjer se je preteklo soboto že 
drugič nabralo okoli 110 prodajalcev 
avtomobilov.

»Tako lep obisk je presenetil tudi 
mene. Seveda sem zadovoljen, da je 
tako, mislim pa, da bo trajalo dve ali 
tri leta, da se bo sejem uveljavil,« pra
vi Rudi Ferlin iz Brestanice. O takem 
sejmu je razmišljal že dalj č"sa, pa ni 
našel primernega prostora, dokler se 
mu oko ni ustavilo na parkirnem pro
storu krškega Transporta. Tam je pro
stora za 400 do 500 avtomobilov. 
»Dolgoročno gledano, bo ta prostor 
kar pravšen, saj nameravam poleg 
prodaje avtomobilov organizirati še 
prodajo kmetijske mehanizacije, av
tomobilske opreme in podobnega. Že 
sedaj pa na sejmu deluje tudi gostilna 
Pohle iz Brestanice, tako da ne proda
jalcem ne kupcem ni treba trpeti ne 
žeje ne lakote.« Če se bo sejem uvelja
vil, pa bodo na njem prodajali še 
športno opremo, zdravilna zelišča, 
skre*ka vse, kar bo kupce zanimalo. 
Rud’ Ferlin nima strahu, da se ne bi 
njegove želje uresničile. Predpreteklo 
soboto je bilo na sejmu 160 avtomo
bilov, preteklo 110, ampak tako pro
dajalcem kot kupcem je ponagajalo 
slabo vreme. Tudi to pot je bila na 
sejmu velika izbira od mercedesa let
nik 1984 za 38.000 DEM prek opla 
za 27.000 DEM do precej zmahane 
katrce za 1000 DEM. »Natančnih 
podatkov, koliko kupčij je bilo skle
njenih, nimam, kasneje, ko bomo po
nudili kompleten servis pri prodati av
tomobila, pa farm lahko postregel 
tudi s temi podatki.« pravi Ferlin.

J. S.

Halo, tu bralec »Dolenjca«
Kaj pravi Komunala k trditvi Novomeščanke — še o 

toaletnem papirju — Zapreti jedrsko elektrarno?
NOVO MESTO — Pred tednom 

dni so bralci s pridom izkoristili t. i. de
žurni telefon. Večjih je želelo spremeni
ti naslov, dobiti pojasnilo o naročnini in 
še čem, besedovali pa so tudi o temle. 

Novomeščanka (kdo da je, ni hotela
povedati, ostati brezimen pa je sploh že
lja večine tistih, ki postavljajo kočljiva
vprašanja!) je opozorila, da se komu- 
nalci ne držijo dovoljenega 10-odstot- 
nega povečanja cen storitev. S pomočjo 
svojih položnic je izračunala, da so se 
voda, odvoz smeti in še kaj zadnji mesec 
podražili od 188 do 300 odst. Za mnoge 
f najbrž zanimivo izvedeti, kako po- 
draz,.ve utemeljujejo komunalci, zato 
od njih na temle mestu teljamo javno 
pojasnilo, saj ni neznano, da so številna 
gospodinjstva prejela položnice z ne
znanskimi zneski, ena gospa pa pravi, 
da so se komunalci menda ušteli pri ra
čunalniškem preračunu v konvertibilne 
dinaije. Ali res?

Mira Pezdirc se je predstavila kot 
kuharica iz črnomaljske srednje šole in 
njej naj bi temkajšnja snažilka ponujala 
kup toaletnega papirja za domov. Tako 
je namreč pisalo v Dolenjskem listu, 
Pezdirčeva pa pravi, daje papir res vze
la, a ne za domov, ampak za uporabo v 
šolski kuhinji. Resje po njenem tudi to, 
da v straniščih papirja takoj zmanjka, in 
dijakinje vedo, da ga zagotovo dobijo v 
kuhinji.

Jože iz Trebnjega se je hudoval na 
tem, kako razne glasbene skupine pači
jo Prešernovo Zdravljico. Pravi, da mo
ra biti bodoča slovenska himna deležna

Halo, tukaj 
Dolenjski list!

Dob ali dediščina brez dedičev
Kaj se dogaja z naravo in kdo je odgovoren za uničevanje Krakovskega gozda

Kar nekaj časa smo čakali in ncdo- 
čakali kakršnokoli reakcijo oblasti skup
ščine občine Krško na obtožbo ekolo
gov in gozdarjev, da bodo Krčani z 
melioracijskimi posegi pravzaprav uni
čili Krakovski gozd, slovenski naravni 
spomenik. Pridobivanje njiv za vsako 
ceno znižuje raven talnice, ki je za floro 
in favno Krakovskega gozda bistvena, 
gre namreč za temelj vsakega življenja 

za vodo. Se Slovenci in Dolenjci 
sploh zavedamo, kaj uničujemo s Kra
kovskim gozdom? Kaže, da ne.

Krakovski gozd je najzahodnejši del 
orjaškega areala slavonskega hrastove
ga (dobovega) gozda. Ta gozd je samo 
pri nas ohranil pragozdni značaj, zato ni 
naključje, daje del Krakovskega gozda, 
ki meri blizu 7.000 ha, zaščiten kot pra
gozd. Ta košček divjine (dobrih 40 ha) 
je edini slovenski gozdni nižinski rezer
vat. V Krakovskem gozdu in pragozdu 
živi na stotine vrst živali in rastlin, ki pa 
imajo en skupen imenovalec. To je 
hrast, drevo neznanske lepote in pome
na. Poznamo kar 300 vrst hrasta, ven
dar je dob, slavonski hrast (po latinsko 
Quercus robur ali Quercus peduncula- 
ta) najbolj imeniten med njimi. Seveda 
pa dob ne raste samo pri nas. Poznajo 
ga od Atlantika do Urala, od Skandina
vije in Škotske do severne Afrike. Ima 
dve ljubezni, ravnico in vodo, prav nič 
ga ne moti, če je njegovo domovanje

velikega spoštovanja, k temu pa zabav
noglasbene priredbe gotovo ne prispe
vajo. Jože je tudi pozoren poslušalec 
Studia D, zato predlaga možaku, ki za 
novomeški radio recitira odlomke iz 
Trdinovih del, naj pred nastopom bese
dilo vsaj enkrat prebere, sicer bo njegov 
nastop še naprej do skrajnosti nerazlo
čen in tako rekoč žaljiv do velikega 
pisatelja.

Krajanka iz. Dol. Toplic je sicer po
hvalila cestarje, ki so ustrezno razširili 
ovinek in cesto od Dvora proti Jami, 
svetuje pa jim, naj v kratkem vsek tudi 
zaščitijo z mrežo, saj zdaj na cesto pada
jo kamni — in vsak čas lahko pride do 
nesreče.

Brezimni Krčan meni, da kaže jedr
sko elektrarno vsekakor čimprej za
preti, čeprav s tem ne bi odpravili velike 
nevarnosti; po njegovem so čedalje bolj 
vprašljivi smrtonosni jedrski odpadki. 
Za slednje že zdaj nimajo primernega 
odlagališča, nadaljnje obratovanje elek
trarne pa le veča kup sevajočih od
padkov.

V času, ko je v črnomaljski občini 
spet praznično, je možak iz Drašičev 
povabil novinarje, naj si pridemo ogle
dat, v kakšnem stanju so njihov vodo
vod, ceste in še kaj, kar so pred časom 
dobili v čast občinskega praznika. Ali 
vse res ni v najlepšem redu, se bomo 
kajpak v kratkem prepričali.

Za konec pa še opozorilo tistim, ki se 
iz službe s službenim avtom vozijo ma
licat domov. To početje ni vselej skrito 
budnemu očesu kritičnega opazovalca 
iz soseščine. Oglasil seje Novomeščan, 
ki ima že dlje časa na piki nekega, de
nimo, poštnega delavca, čigar domače 
malice menda trajajo dlje od pol ute.

D R.

Naši gradovi 
so raj za 

tuje filmarje
Naravni kulisi za Stop- 

pardov film____
BREŽICE — Film »Rosenc- 

rantz in Guildenstern sta mrtva«, za 
katerega so si ustvarjalci izbrali eno 
od prizorišč v Posavskem muzeju, 
režira avtor scenarija Tom Stop- 
pard sam, na jugoslovanskih odrih 
priljubljeni dramski pisec. Njegova 
zgodba o dveh Hamletovih prijate
ljih bo v sedmih tednih posneta na 
filmski trak v koprodukciji Jadran 
filma iz Zagreba in Brandenburg 
Productions iz Los Angelesa.

Pred 20 leti je bila ta drama ena 
najbolj obiskanih predstav Hrvat- 
skega narodnega gledališča. Asi
stent filmske režije Zoran Budak tr
di, da so jo uprizorili dvatisočkrat. 
T udi v tujini je bil to gledališki kult. 
Drugo Stoopardovo delo so v Za
grebu igrali pred dvema letoma, 
tretje pa je na sporedu to sezono. 
Angleški avtor, scenarist in režiser 
je torej prišel k nam kot med stare 
znance.

V Brežicah so posneli prizore, ki 
se dogajajo na gradu Elsinore. 
Snemali sojih v grajski dvorani in 
na stopnišču, del zgodbe pa so ujeli 
na trak v samostanski cerkvi v Ko
stanjevici in v Jakčevi galeriji v 
Kostanjevici.

Filmati so začeli v Kanadi, kjer 
so morali prizorišča graditi. To je 
bilo drago in zamudno, zato so se

BREŽIŠKI »ELSINORE« — Na 
grajskih hodnikih v Brežicah je 
zaživela preteklost.

premislili in prišli v Jugoslavijo, 
kjer stoje čisto pravi gradovi, v ka
terih lahko igrajo. Vse je pristno, a 
tudi ceneje, saj imajo naravno sceno 
v neposredni bližini studia Jadran- 
filma, v katerem so jim uredili inte- 
riere. V filmu nastopa okrog 30 na
ših igralcev. Čez kako leto ga bomo 
že lahko videli na platnu.

J. T.

Novinarji Dolenjskega lista 
si želimo v bodoče več sode
lovanja z bralci. Vemo, da je 
težko pisati,, zato pa je lažje te
lefonirati. Če vas kaj žuli, če bi ! 
radi kaj spremenili, morda j 
koga pohvalili, ali pa opozorili j 
na zanimiv dogodek i z do- j 
mačih krajev. Prisluhnili vam | 
bomo, zapisali, morda dali t 
kakšen nasvet, poiskali odgo- j 

| vor na vaše vprašanje ali kaj j 
j podobnega. Pokličete nas la- j 
| hko vsak četrtek popoldan, « 
1 med 18. in 19. uro na telefon 
| (068) 23-606. Eden od dežur 
j nih novinarjev vam bo rad 

prisluhnil.

kozerija

včasih tudi poplavljeno. Dobje res kra
ljevsko drevo, v višino seže do 50 me
trov, ima premer do poltretjega metra 
(naleteli pa so tudi na debla, debela 6 
metrov), živi do 2000 let! Kar pa se ka
kovosti lesa tiče, je slavonska hrastovi- 
na — ne glede na naše gozdarske in si
ceršnje poskuse — v svetu še vedno 
pojem. Morda tudi zato, ker strokov
njaki trdijo, daje porečje Save najboljša 
mogoča domovina doba, njegov raj.

Dr. Marko Accetto je pred več kot 
desetimi leti proučeval najdragocenejši 
del Krakovskega gozda, njegov pra
gozd. Take raziskave niso čudaško lju
biteljstvo, znanost gojenja gozdov se 
namreč zelo opira na dognanja o na
ravni obnovi gozda, za tovrstne izsledke 
pa so potrebni pragozdovi. Accetta je 
med drugim zanimala naravna obnova 
doba. Ugotovil je, da je povprečna sta
rost doba v raziskovalnem delu pragoz
da razmeroma majhna, okoli 150 let, 
temu primeren je bil tudi premer debel, 
tja do 75 cm. Toda to ni važno, razisko
valec je predvsem ugotovil, kako ne
znanski čas je potreben, da zraste eno 
drevo. Dob, ki živi v družbi, začne se
menih med sedemdesetim in osemdese
tim letom. Polno obrodi vsakih pet do 
sedem let. Na enem hektaru pragozda 
se košati le nekaj čez 100 osebkov doba, 
kot pravijo gozdarji, njegovega lesa je 
okoli 600 kubikov. Poglejmo, kaj se 
zgodi, ko dob obrodi. Iz njegovega žira 
poženejo mladice. Accetto je ocenil, da 
je na enem hektarju dobovega pragozda 
v povprečju 100.000 do štiriletnih in do 
30 cm visokih mladic. Rekli bi, da ima 
en dob tisoč potomcev. So to res po
tomci? Ne. Kajti to mladje bo zaradi 
pomanjkanja svetlobe in toplote — nad 
njimi se vijejo orjaške krošnje očetov in 
mater — odmrlo. Vzklili bodo novi žir- 
čki in spet propadli. Nekako v štirih le
tih. Rekli smo, daje dobov pragozd star 
povprečno poldrugo stoletje. Pol tega 
časa semeni, kar pomeni, da je pod 
krošnjami odmrlo že na milijone in mi
lijone mladic, ne da bi zrasel en sam 
omembe vreden hrast. Vendar ne mo
remo trditi, da se starina tudi v naravi 
nerada umika mladini. Dvesto let ni za 
dob nobena starost. Ko pa začno dreve
sa pešati, ko orjaško deblo pade, nasta
ne v mladju revolucija. Prišli sta namreč 
neposredna svetloba in toplota. Mladje, 
kije imelo to srečo, daje raslo pod pad
lim dobom (v pragozdu z drevjem ne 
gospodarijo, ga ne sekajo), se v zelo 
kratkem času razvije v spodobno goščo, 
v kateri poteka silovit boj za mesto pod 
nebom in soncem. Diferenciacija, kot bi 
rekli politiki, je dokaj hitra. Boj za 
obstanek se odloči v nekako četrt stolet
ja. Drevo, katerega krošnji je v tem času 
uspelo seči nad druge ali pa se z njimi 
vsaj poravnati, bo živelo še stoletja. Kot 
slavni slavonski hrast. Kot lepota, kot 
bogastvo. Že stari Rimljani so rekli »In 
silva salus«, temu bi danes rekli »V goz
du je blagostanje«.

A kaj, ko smo zaradi nekaj storžev

koruze pripravljeni počasi, vendar ne 
zadržno uničiti kar cel Krakovski gozd 
z njegovim zaščitenim pragozdom vred! 
V tem sestavku smo nekoliko pobliže 
pogledali, kaj je dob. kako se rodi, živi 
in pade. Toda v tem Krakovskem goz
du je še na stotine vrst drugih rastlin in 
živali. Kijih človek po svoji sebični na
vadi ne bi smel deliti na koristne in ne
koristne. Kajti človeštvo postaja najbolj 
uničujoč osebek narave in s tem tudi 
Zemlje. Tuji strokovnjaki so dognali, da 
je od 486 živalskih vrst, ki so ob nekem 
potoku živele pred njegovo regulacijo, 
ekološko katastrofo preživelo le 241 
vrst, kar ni polovica. Ob potočku je 
pred regulacijo na vsakem kvadratnem 
metru živelo 3.180 živalskih osebkov, 
zdaj jih le še dobra desetina tega števila.

Temeljno vprašanje tega zapisa je: 
»Koliko milijonov rastlinskih in žival
skih bitij bo za vedno uničenih, ker bo 
človeška norost za nekaj deset centime
trov znižala raven talnice v Krakov
skem gozdu?« Kdo je podpisal to opo
roko o dediščini brez dedičev? To, kar 
na prenekaterem področju varstva na
rave in s tem tudi človeka počno zlasti 
krške oblasti, je že dolgo zrelo za po
slanski apel v republiški skupščini. In za 
presojo na volitvah.

I

M. BAUER

PUSTOVANJE 
V DOLENJSKIH 

TOPLICAH
DOLENJSKE TOPLICE — Na pust-

z

no soboto, 24. februaija, bo v Dolenjskih 
Toplicah še posebno veselo. V glavni re
stavraciji zdravilišča bo od 20. ure dalje 
pustni ples z ansamblom Ivana Puglja. 
Najlepšo masko čaka lepa nagrada, in si
cer vikend paket za dve osebi v Zdraviliš
ču Dol. Toplice. Seveda na pustno soboto 
ne bo manjkalo krofov, pa tudi z ostalimi 
dobrotami topliške kuhinje vam bodo ra
di postregli. Na pustni torek, 27. februarja, 
pa bo veselo v restavraciji Rog v Dol. To- pop 
plicah. Tudi tu ne bo manjkalo krofov in tih j 
drugih dobrot. j g
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0 mlinih ob Kolpi
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Nova knjiga J. Dularja ki *
METLIKA — Te dni bo izšla novt j*vr 

knjižica plodnega in uspešnega pisatelja 'a o 
in publicista prof. Jožeta Dularja iJjKrer 
Metlike. Tokrat bo izdal knjižico z na-: 
slovom Mlini ob Kolpi umirajo. Gre za 
potopis, ki gaje Dular pred 25 leti v na-

Porr 
ki si 
jim

daljevanjih objavil v Dolenjskem listu 
Poleti 1964 se je Dular z dvema so

potnikoma odpravil s čolnom po Kolp N 
od Bilpe do Božakovega, da bi videli 8laJ 
kako je z mlini ob tej reki, kako ljudje i )ejo
njih živijo, da bi raziskali njihovo etno 
loško podobo; ugotavljali so gradnjo it ''ko 
lastništvo mlinov, stanej jezov, poizve J? f

........................................ i Nek

NEWYORŠKA GLASBA 
V PICERIJI

NOVO MESTO — V soboto, 17. fe
bruarja, bo ob 21. uri v piceriji pod spod
njo kavarno Brane Rončel s pomočjo dia
pozitivov prikazal newyorško rockovsko 
glasbo. Vabljeni!

dovali za zgodbami, pripovedkami it 
vražami okoli mlinov. Potopis je Dula !r°fi 
literarno obdelal in nastal je zanimi Ie.lt 
dokument Kolpe, mlinov in žag ob nji f"li 
ter ljudi, ki so v njih delali in živeli pred 1°. 
25 leti. Potopis, objavljen v nadaljeva
njih v Dolenjskem listu, je bil med bral-,.. 
ci zelo lepo sprejet in je vzbudil precej 
zanimanja. Avtoiju pa je še danes zel<J #n” 
ljub in seje odločil, da ga po četrt stolet
ja izda v knjižici, v glavnem za darilc 
njegovim prijateljem.
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Lestvica narodnozabavne glasbe 
Studia 1) in Dolenjskega lista

Žreb je izmed tistih, ki so poslali svoje predloge za lestvico Studia D in Dolejskega lista, 
izbral SONJO JALOVEC iz Krške vasi. Za sodelovanje bo prejela nagrado. Lestvica pa je 
ta teden z eno novostjo takšna:

(1) Jasmin SPOMIN
(3) Spomini ANSAMBEL I. PUGLJA
(7) Vzcvetele so veje jasmina DOLENJSKI FANTJE
(2) Če bi bil delegat KRT
(9) ljubezni mi nisi dala FANTJE Z VSEH VETROV
(10) Radi imamo vse ljudi ANSAMBEL I. RUPARJA
(4) Zavrtimo sc ANSAMBEL V. PETRIČA 
(6) Na svidenje GORENJCI
(—) Dovolj tujine LIPA
(8) Mamin dan CELJSKI INSTRUMENTAL NI KVINTET

Predlog za prihodnjo lestvico: Perestrojka — TOPLAR
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Glasujem /a:

Moj naslov:

Kupone pošljite na naslov: Studio D, p.p. 103, 68000 Novo mesto
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KDO PRIŠEPETAVA GOVORNIKOM
S prišepetavanjem sem se prvič 

srečal v osno vni šoli Učiteljica je na 
primer vprašala: »Otroci, kje je bilo 
drugo zasedanje A VNOJ?« Pokli
cani sošolec je rdel v obraz, obračal 
oči k nebu, kajti bolj od vprašanega 
so ga zanimali Indijanci, kavboji, 
frače, puščica in lok. Mi pa, da hi 
mu Škodili, smo prišepetavali: »Na 
Gorjancih, na Gorjancih...«Po od
govoru je učiteljico skoraj kap, ne
srečnežu pa se je zableščala enka v 
redovalnici

Pri izvenšolskih dejavnostih sem 
se vpisal v igralsko skupino. Tudi tu 
sem se srečal s prišepetavanjem, ki

je bilo potrebno predvsem tistim, ki 
so se besedilo slabo naučili. Ko smo 
igrali v Sokolskem domu Bevkove 
Pastirce, je šepetalka Milena skoraj 
izgubila glasilke, kajti eden od 
mulcev-igralcev je zaradi treme po
polnoma pozabil besedilo, pokvarit 
naš nastop in osramotil šolo, ki je 
nosila ime po narodnem heroju.

Pred dnevi sem gledal prenos mi
tinga z juga Jugoslavije. Pred mi
krofon je prišel tovariš predsednik, 
da bi pomiril zbrano množico, ki je 
vpila, da hoče orožje, zamenjavo 
kolektivnega vodstva z enim samim

predsednikom, opravičilo s severa 
zaradi podpore starolrškim rudar
jem, mednacionalne spopade in po
dobno. Tovariš predsednik je govo
ril, za njegovim hrbtom pa so bili — 
prišepetovalcl

— A sad reci Živela SKJ!
- A sada bliže mikrofonu: Ži

vela Jugoslavija!
Tovariš Predsednik je ponovil 

Živela Jugoslavija!
- A sad udri po izdajnicima
Tovariš Predsednik je okrcal se

verozahod Jugoslavije, da podpira 
terorizem na jugu države, voditelje 
severozahodnih republik pa je oz

merjal s separatisti in z egoisti, ki jih 
je treba čimprej zabrisati s prestolo v 
na smetišče zgodovine.

Pa sem si mislil: le kje so takšni 
ljudje, kot so bili naši učitelji, ki so 
nagnali prišepetovalce iz razreda, 
jih ozmerjali, jim prisolili klofuto, v 
najboljšem primeru pa so jim pove
dali vsaj to, da je prišepetavanje gr
do in netovariško.

A kaj hočemo? Živimo v časih, 
ko je nemorala — morala Pa me 
vseeno zanima, kdo so prišepeto- 
valci, ki stojijo za govorniki. Še raje 
pa bi izvedel, v čigavem imenu pri- 
šepetavajo. Včasih imam res nemo
goče želje, vem.

TONI GAŠPERIČ
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